
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15403
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15321, 15323, 15324,

15335, 15337, 15343, 15347, 15350, 15351, 15353, 15358,
15359, 15360, 15362, 15363, 15364, 15365, 15403

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 25 Ιουνίου 2021, σελ. 15321
2. Συζήτηση επίκαιρης ερώτηση προς την Υπουργό Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατάφορη και υπερβάλ-
λουσα αδικία για τους Αναπληρωτές Εκπαιδευτικούς
Θεατρολόγους και Εικαστικών Μαθηµάτων», σελ. 15321

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Οικονοµική αποκατάσταση παρα-
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουνίου 2021, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
14.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι πριν προχωρήσουµε στη συζή-
τηση, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 25 Ιουνίου 2021, το οποίο
κατέθεσε ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών
Θεµάτων ο κ. Κουτνατζής.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 879/17-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Δυτικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώρ-
γιου Τσίπρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ποια
κριτήρια έχει θέσει η Κυβέρνηση για αγορά νέων φρεγατών; Έχει
αλλάξει την αµυντική µας στρατηγική σε ό,τι αφορά την ικανό-
τητα υπεράσπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στο Αιγαίο
και στην ανατολική Μεσόγειο;». 

2. Η µε αριθµό 872/16-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατ’ εξαίρεση
µεταγραφές - µετακινήσεις του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων».

3. Η µε αριθµό 883/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Να ανακληθούν οι εκδικητικές απολύσεις των
εργαζοµένων στην εταιρεία «JUMBO» στο Ηράκλειο της Κρή-
της». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής ) 

1. Η µε αριθµό 885/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Αδικίες στην καταβολή των αναδροµικών για χιλιάδες
συνταξιούχους».

2. Η µε αριθµό 884/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη

Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ολοκλη-
ρωτική κάλυψη των αναγκών για την εγγραφή των παιδιών στους
παιδικούς σταθµούς, τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
(ΚΔΑΠ) και κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών µε ανα-
πηρία (ΚΔΑΠ- ΑΜΕΑ)».

3. Η µε αριθµό 886/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου
(Τάκη) Χαρίτου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
µε θέµα: «Ισχύει η προ έτους δέσµευσή σας για την επαναλει-
τουργία της βιοµηχανίας �Shelman� στη Βιοµηχανική Περιοχή
(ΒΙΠΕ) Κοµοτηνής;».

4. Η µε αριθµό 889/18-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκ-
καλη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα:
«Μέτρα προστασίας των επαγγελµατικών και οικιστικών µισθώ-
σεων».

Να σας ενηµερώσω ότι σήµερα θα συζητηθεί µόνο µία επί-
καιρη ερώτηση η µε αριθµό 873/16-6-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής του
ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κατάφορη και υπερβάλλουσα αδικία
για τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς θεατρολόγους και εικα-
στικών µαθηµάτων».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζέττα Μακρή. 

Κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω που βρίσκε-

στε σήµερα εδώ. 
Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η µόνιµα επαναλαµβανόµενη πρα-

κτική κάλυψης των πραγµατικών κενών µε την πρόσληψη ανα-
πληρωτών, υποβαθµίζει το παραγόµενο εκπαιδευτικό έργο και
δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία της σχολικής
κοινότητας, οικοδοµώντας ταυτόχρονα µια αντίφαση παιδαγω-
γικής σχέσης µε την έννοια της ελλιπούς παγίωσης της αλληλε-
πίδρασης των µαθητών και µαθητριών µε τους αναπληρωτές
εικαστικούς και θεατρολόγους, πολλώ δε µάλλον όταν αναφερό-
µαστε σε µαθήµατα, τα οποία ενισχύουν πολύπλευρα την ψυχο-
συναισθηµατική ωρίµανση των µαθητών και µαθητριών και την
πολυεπίπεδη καλλιέργεια των καλλιτεχνικών δεξιοτήτων τους. 

Επιπροσθέτως, οι συγκεκριµένοι εκπαιδευτικοί εκτός του ότι
βιώνουν κάθε χρόνο την έντονη εργασιακή ανασφάλεια, ζουν κα-
θηµερινά την ταλαιπωρία χιλιοµετρικής µετακίνησης σε διάφορα
σχολεία, προκειµένου να συµπληρώσουν το εργασιακό ωράριο
και αυτό συχνά πολύ µακριά από τον τόπο διαµονής τους και τις
οικογένειές τους. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΗ’
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Αν συνυπολογίσουµε το γεγονός ότι καλύπτουν πάγιες και διαρ-
κείς ανάγκες της εκπαίδευσης, κρίνεται επιτακτική η ανάγκη της
ίδρυσης µόνιµων θέσεων εργασίας αφ’ ενός και αφ’ ετέρου της
ισοκατανοµής των θέσεων εν όψει των προβλεπόµενων διορι-
σµών. Διότι, κυρία Υπουργέ, εκτός του νοµικού, είναι και αξιακά
ηθικό το να µειωθεί η ψαλίδα της χαοτικής αναλογίας µόνιµων
αναπληρωτών των συγκεκριµένων ειδικοτήτων. 

Σας ερωτώ θα προβείτε µε άµεσο τρόπο στη δηµόσια παρου-
σίαση εικόνας του ακριβούς αριθµού οργανικών θέσεων, που αν-
τιστοιχούν σε αναπληρωτές εκπαιδευτικούς θεατρολόγους και
εικαστικών µαθηµάτων εν όψει των επικείµενων διορισµών σε πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µε ταυτόχρονη ισοκα-
τανοµή και µείωση της αναλογικότητας µονίµων και αναπληρωτών
των συγκεκριµένων ειδικοτήτων;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Απατζίδη.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, για την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µας,

οι µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών όλων των βαθµίδων είναι από-
λυτη προτεραιότητα στον προγραµµατισµό της εύρυθµης εκπαι-
δευτικής διαδικασίας.

Συγκεκριµένα -έχει ειπωθεί, αλλά θα το επαναλάβω και για εσάς
που ενδιαφέρεστε για τα θέµατά µας και σας ευχαριστούµε γι’
αυτό-, έχουν προβλεφθεί πιστώσεις για τον διορισµό δέκα χιλιά-
δων πεντακοσίων µόνιµων εκπαιδευτικών για τη γενική πρωτοβάθ-
µια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και µε τον τρόπο αυτόν όχι
απλώς διευρύνεται και ενισχύεται το δηµόσιο σχολείο µε ανθρώ-
πινο δυναµικό, αλλά πρωτίστως στηρίζεται η µαθησιακή διαδικασία
και παράλληλα παρέχεται στους δασκάλους και στους καθηγητές
µας η σταθερότητα, η προοπτική και οι δυνατότητες επαγγελµα-
τικής ανέλιξης, που το ζητάτε κι εσείς µε την ερώτησή σας. 

Θα πρέπει να τονιστεί ότι στους τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνι-
µους διορισµούς της ειδικής αγωγής, που πραγµατοποιήθηκαν το
2020 και απετέλεσαν τους πρώτους στην ιστορία της χώρας σε
αυτόν τον ευαίσθητο χώρο, προστίθενται αυτοί οι δέκα χιλιάδες
πεντακόσιοι που σας ανέφερα, καλύπτοντας έτσι σηµαντικές
ανάγκες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Ο απώτερος στόχος µας δεν είναι παρά η ταυτόχρονη ικανο-
ποίηση δύο συντρεχουσών αναγκών: η δηµιουργία αισθήµατος
ασφαλείας και εργασιακής ικανοποίησης των εκπαιδευτικών µας
εξαιτίας της δυναµικής φύσης της ίδιας της εκπαίδευσης, αλλά
και η κάλυψη των µαθητών µας. 

Φέτος, όπως κάθε χρονιά, η προσπάθειά µας θα επικεντρωθεί
στην πραγµατοποίηση διορισµών και στην τοποθέτηση των εκπαι-
δευτικών µας, που θα στελεχώσουν τις σχολικές µονάδες πριν από
την έναρξη του σχολικού έτους. 

Δοθείσης της ευκαιρίας, θα ήθελα να σας τονίσω ότι οι διορι-
σµοί εντάσσονται στο πλαίσιο µιας σειράς µεταρρυθµίσεων, που
υλοποιούνται από το Υπουργείο µας. Οι µεταρρυθµίσεις που η
εφαρµογή τους άρχισε και θα ολοκληρωθεί σύντοµα αφορούν
στην ποιοτική αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου και ενδεικτικά
σας αναφέρω: τη δίχρονη προσχολική αγωγή, τα εργαστήρια δε-
ξιοτήτων σε νηπιαγωγεία, δηµοτικά και γυµνάσια όλης της χώρας,
τις δραστηριότητες στα αγγλικά στο νηπιαγωγείο, την ενισχυτική
διδασκαλία στη δευτεροβάθµια, τις υποστηρικτικές δοµές εκπαί-
δευσης, την ένταξη ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και προσφυγό-
παιδων στη σχετική διαδικασία, την εξειδικευµένη και
εξατοµικευµένη υποστήριξη για την ένταξη µαθητών και µαθη-
τριών µε αναπηρία, την υποστήριξη των σχολείων από ψυχολό-
γους και κοινωνικούς λειτουργούς και την εξ αποστάσεως
επιµόρφωση των εκπαιδευτικών µας. 

Ταυτόχρονα, αναβαθµίζεται ψηφιακά το δηµόσιο σχολείο και το
σχολικό δίκτυο και είναι άξιο αναφοράς ότι µέσα σε λίγους µήνες
εντάχθηκαν περίπου ενάµισι εκατοµµύριο εκπαιδευτικοί, µαθητές
και µαθητές από την πρωτοβάθµια, τη δευτεροβάθµια και τη διά
βίου µάθηση στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση, που την µετασχη-
µάτισαν για το παρόν, το µέλλον καταρρίπτοντας στερεότυπα και
στεγανά.

Ήδη ψηφίστηκε τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων στο ν.4807/2021, όπου στο άρθρο 55 µε τίτλο
«Ρυθµίσεις για οργανικές θέσεις σε κλάδους του εκπαιδευτικού
προσωπικού της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης» ορίζεται ότι συστήνονται πλέον των υφιστάµενων επτακό-
σιες είκοσι µία οργανικές θέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθ-
µων θέσεων από τη δευτεροβάθµια σε διάφορους κλάδους, µε-
ταξύ των οποίων περιλαµβάνονται οι κλάδοι και οι ειδικότητες
ΠΕ Καλλιτεχνικών µε τριακόσιες πέντε θέσεις, ΠΕ Μουσικής Επι-
στήµης µε ογδόντα εννέα θέσεις, ΠΕ Θεατρικών Σπουδών µε
εκατόν εβδοµήντα µία θέσεις, ΠΕ Δραµατικής Τέχνης και δεκα-
πέντε θέσεις.

Με απόφαση της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων οι θέ-
σεις της περίπτωσης α’ κατανέµονται άπαξ σε διευθύνσεις εκ-
παίδευσης ανά περιοχή µετάθεσης και σε σχολικές µονάδες. Οι
οργανικές θέσεις κατά κλάδο και ειδικότητες, αυτές που συστή-
νονται και κατανέµονται, διατίθενται για την οριστική τοποθέτηση
εκπαιδευτικών, που βρίσκονται στη διάθεση των περιφερειακών
υπηρεσιακών συµβουλίων και για την εξέταση εµπροθέσµων αι-
τήσεων µετάθεσης του σχολικού έτους 2020 - 2021, που δεν ικα-
νοποιήθηκαν ως προς οποιαδήποτε επιλογή. Οι οργανικές θέσεις
που παραµένουν κενές, µετά την εξέταση των αιτήσεων µετάθε-
σης διατίθενται για διορισµό.

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Υπουργέ. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα, πραγµατικά, µε πάρα πολύ µε-

γάλη προσοχή. Όµως, δεν άκουσα τίποτα συγκεκριµένο γι’ αυτό
που σας ρώτησα. Οι άνθρωποι αυτοί τα τελευταία περίπου είκοσι
χρόνια έχουν υπηρετήσει αρχικά ως ωροµίσθιοι και ωροµίσθιες
και στη συνέχεια ως αναπληρωτές και αναπληρώτριες στα σχο-
λεία τόσο των αστικών κέντρων όσο και των πιο ακριτικών ση-
µείων της χώρας µας, µακριά από τον τόπο κατοικίας τους, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται, δηλαδή ελαστικές σχέσεις εργασίας, ερ-
γασιακή απαξίωση, οικονοµική ανασφάλεια και εξαναγκασµό σε
συνεχείς µετακινήσεις, αλλάζοντας διαρκώς σχολικές µονάδες.
Θα τα ξέρετε θεωρώ πάρα πολύ καλά. Βέβαια, δεν µου απαντή-
σετε κάτι συγκεκριµένο, όπως προείπα.

Το ελληνικό δηµόσιο σχολείο έχει ανάγκη από τη σύσταση-
ίδρυση οργανικών θέσεων και από µόνιµους θεατρολόγους και ει-
καστικούς, όχι από νοµάδες της εκπαίδευσης. Στο σύνολο των
περίπου χιλίων εκπαιδευτικών θεατρολόγων, που υπηρετούν στα
δηµόσια σχολεία φέτος, οι εννιακόσιοι δεκατρείς είναι αναπληρω-
τές και οι εβδοµήντα πέντε είναι µόνιµοι εκπαιδευτικοί, που διορί-
στηκαν µέσω του τελευταίου διαγωνισµού του ΑΣΕΠ του 2008. 

Το γεγονός αυτό καταδεικνύει ότι για πάρα πολλά χρόνια οι ίδιοι
άνθρωποι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς λειτουργικές ανάγκες
των σχολικών µονάδων. Από τους χίλιους πεντακόσιους εβδο-
µήντα τέσσερις εικαστικούς που υπηρέτησαν στην πρωτοβάθµια
το 2020, οργανική θέση έχουν µόνο οι εκατόν είκοσι δύο, µετα-
ταγµένοι από τη δευτεροβάθµια το 2013. 

Η αναλογία αυτή των µόνιµων προς τους αναπληρωτές στο σύ-
νολο των εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας είναι 73% προς 27%,
ενώ η αντίστοιχη αναλογία των µόνιµων προς τους αναπληρωτές
εικαστικούς εκπαιδευτικούς είναι 7,7% προς 86%. Δηλαδή είναι
απαραίτητη από µέρους σας µια συγκεκριµένη απάντηση, σχετικά
µε τις οργανικές θέσεις και τους προβλεπόµενους µόνιµους διο-
ρισµούς, που αφορούν τους θεατρολόγους και τους εικαστικούς
εκπαιδευτικούς. 

Υπενθυµίζω πως η µη σύσταση οργανικών θέσεων και η υπερ-
δεκαετής αδιοριστία σε συνδυασµό µε τις συνταξιοδοτήσεις-µε-
τατάξεις έχουν δηµιουργήσει τεράστια διδακτικά κενά, ενώ η
επαναλαµβανόµενη πρακτική της κάλυψης των πραγµατικών
κενών µε την πρόσληψη αναπληρωτών µαζί µε τις διαρκείς συν-
θήκες µετακίνησής τους και αλλαγή σχολείων υποβαθµίζει το εκ-
παιδευτικό έργο και δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στη
λειτουργία της σχολικής κοινότητας. 
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Βέβαια, η Κυβέρνηση είναι συνεπής µε την ιδεολογία της, δη-
λαδή µε την υποβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, τη διευκόλυνση
των ιδιωτικών σχολείων να αυξήσουν δηλαδή τα κέρδη τους και
την παράλληλη συνεχιζόµενη οµηρία των εκπαιδευτικών. 

Ωστόσο, ο περιορισµός και η έµµεση έξωση από το δηµόσιο
σχολείο των µαθηµάτων τέχνης του πολιτισµού και η συνεπακό-
λουθη εξώθηση των γονιών να αναζητούν ιδιωτικά τη δυνατότητα
έκφρασης των παιδιών τους είναι εξόχως και αντιεκπαιδευτική
και αντικοινωνική.

Η ύπαρξη των συγκεκριµένων µαθηµάτων συµβάλλει στην πο-
λύπλευρη ψυχοσυναισθηµατική ανάπτυξη και ωρίµανση των παι-
διών και στη συγκρότηση της προσωπικότητάς τους. Ακόµα
περισσότερο σήµερα που βιώνουµε µια τριπλή υγειονοµική, οι-
κονοµική και κοινωνική κρίση, η οποία έρχεται να προστεθεί στις
µεγάλες κρίσεις της εποχής µας, όπως το νοσοκοµείο, κυρία
Υπουργέ, έχει ανάγκη από ΜΕΘ, έτσι και το σχολείο έχει ανάγκη
από τη δική του ΜΕΘ: µουσική, εικαστικά, θέατρο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, προφανώς και δεν µε ακούσατε µε προ-

σοχή, γιατί αν µε ακούγατε µε προσοχή, θα είχατε ακούσει και
τους αριθµούς που σας έδωσα. Σας µίλησα για δέκα χιλιάδες
πεντακόσιους διορισµούς, σας µίλησα για τεσσερισήµιση χιλιά-
δες στην ειδική αγωγή, που έγιναν για πρώτη φορά στην ιστορία.
Οι δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι διορισµοί είναι οι πρώτοι, που γί-
νονται τις τελευταίες δεκαετίες. Σας ανέφερα οργανικές θέσεις,
συγκεκριµένο αριθµό οργανικών θέσεων. Σας είπα πού θα κατα-
νεµηθούν. Άρα, µάλλον δεν µε ακούσατε µε προσοχή. 

Σε κάθε περίπτωση, το µόνο που θα συµφωνήσω ότι είµαστε
συνεπείς στην ιδεολογία µας. Πράγµατι, είµαστε. Έχουµε ιδεο-
λογία γνωστή, η οποία επικυρώθηκε και από τον ελληνικό λαό. 

Για να µη φλυαρήσω, στη δευτερολογία µου –όπως σας είπα-
θα σας δώσω και λεπτοµέρειες για την κάλυψη των οργανικών
θέσεων, για τη διαδικασία που υπάρχει, και για τον αριθµό των
αναπληρωτών των εκπαιδευτικών θεατρικής και εικαστικής αγω-
γής. 

Σύµφωνα λοιπόν µε το άρθρο 7 του ν.3848/2010 όπως ισχύει
και το άρθρο 15 παράγραφος 3 περίπτωση δ’ του ν.1566/1985
προκύπτει ότι οι διορισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών γίνονται µε
βάση τα υφιστάµενα οργανικά κενά. Έπονται της διαδικασίας
των µεταθέσεων των υπηρετούντων µονίµων εκπαιδευτικών και
πραγµατοποιούνται στις εναποµένουσες µετά τη µετάθεση κενές
θέσεις. 

Στη συνέχεια, µε την κατανοµή των διορισµών εκδίδεται κοινή
υπουργική απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των και του Υπουργού Οικονοµικών, µε την οποία καθορίζεται ο

αριθµός των κενών θέσεων των εκπαιδευτικών, που πρόκειται να
καλυφθούν κατά κλάδο και ειδικότητα ή ειδίκευση.

Για τους εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθµιας και της δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, στους οποίους περιλαµβάνονται και οι ει-
δικότητες των εκπαιδευτικών των εικαστικών και της θεατρικής
αγωγής, εκδόθηκαν οι προσωρινοί αξιολογικοί πίνακες κατάτα-
ξης α’ υποψηφίων εκπαιδευτικών γενικής εκπαίδευσης των προ-
κηρύξεων 1ΓΕ/2019 και 2ΓΕ/2019 και µετά την ολοκλήρωση των
ενστάσεων και την έκδοση των τελικών αξιολογικών πινάκων θα
πραγµατοποιηθούν οι διορισµοί µονίµων και µετά οι προσλήψεις
αναπληρωτών. Μέχρι την τελική έκδοση των αξιολογικών πινά-
κων προσλαµβάνονται, µέχρι την έκδοση, οι προσωρινοί αναπλη-
ρωτές. 

Θα αναφερθώ και στις προσλήψεις των αναπληρωτών εκπαι-
δευτικών θεατρικών σπουδών και δραµατικής τέχνης για το σχο-
λικό έτος 2020 - 2021 στη γενική εκπαίδευση, στην ειδική αγωγή
τόσο της πρωτοβάθµιας όσο και της δευτεροβάθµιας. 

Αυτές, κυρία συνάδελφε, έγιναν σε διαφορετικές χρονικές πε-
ριόδους ανάλογα µε τα λειτουργικά κενά. Επιπροσθέτως, έγιναν
πέρα από τις πέντε αρχικές διαφορετικές χρονικές περιόδους
και προσλήψεις σε άλλες δύο χρονικές περιόδους, µε την έκ-
δοση ειδικής πρόσκλησης για συγκεκριµένα σχολεία και σε δύο
χρονικές περιόδους µετά από αυτές προσλήψεις τρίµηνης διάρ-
κειας λόγω COVID-19 για την κάλυψη κενών, µε δυνατότητα πα-
ράτασης της σύµβασης.

Μέχρι την 5η Μαρτίου του 2021 προσλήφθηκαν στην πρωτο-
βάθµια αναπληρωτές θεατρικών σπουδών και δραµατικής τέχνης
της γενικής εκπαίδευσης, των δοµών υποδοχής και εκπαίδευσης
προσφύγων και την ειδική αγωγή εννιακόσιοι πενήντα οκτώ, για
την κάλυψη κενών µε σύµβαση τρίµηνης διάρκειας λόγω COVID-
19 τριάντα. 

Στη δευτεροβάθµια προσλήφθηκαν για τη γενική εκπαίδευση,
τις δοµές υποδοχής και εκπαίδευσης προσφύγων και την ειδική
αγωγή δεκαεννέα, για την κάλυψη κενών λόγω COVID-19 συνο-
λικά τέσσερις. 

Οι νέες οργανικές θέσεις, που σας ανέφερα λεπτοµερώς και
µε αριθµούς στην πρωτολογία µου κρίθηκαν αναγκαίες εν όψει
των επικείµενων διορισµών στη γενική εκπαίδευση και, όπως γί-
νεται αντιληπτό, οι εκπαιδευτικοί θεατρικής αγωγής και εν γένει
των καλλιτεχνικών µαθηµάτων είναι απαραίτητοι και γι’ αυτό το
λόγο συστήσαµε και τις οργανικές θέσεις. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Διακόπτουµε δι' ολίγον, για να εισέλθουµε στη συνέχεια στην

ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής εργασίας.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Οι-
κονοµική αποκατάσταση παραχωρησιούχων αεροδροµίων λόγω
των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 για το
έτος 2020».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
17ης Ιουνίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Προτείνεται ένας κύκλος κατά
προτεραιότητα, που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε
την εξής αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από το
ΜέΡΑ25. 

Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης, πλατφόρµα Webex ή και µε φυ-
σική παρουσία προτείνεται επίσης άλλος ένας δωδεκαµελής κύ-
κλος οµιλητών µε την ίδια ως άνω αναλογία. 

Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο Βασίλης

- Πέτρος Σπανάκης για δεκαπέντε λεπτά. Παρακαλώ να τηρείται
ο χρόνος από όλους τους οµιλητές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα και θα ψηφί-
σουµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών µε τίτλο:
«Οικονοµική αποκατάσταση παραχωρησιούχων αεροδροµίων
λόγω των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19
για το έτος 2020».

Το κατατεθέν σχέδιο νόµου αποτελείται από δυο µοναδικά
άρθρα. Με το πρώτο άρθρο κυρώνεται η σύµβαση που υπε-
γράφη στις 31 Μαΐου του 2021 για την αποζηµίωση των εται-
ρειών «Fraport Περιφερειακά Αεροδρόµια της Ελλάδος Α’ Α.Ε.»
και «Fraport Περιφερειακά Αεροδρόµια της Ελλάδος Β’ Α.Ε.»
λόγω των ληφθέντων µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας COVID-19 για το έτος 2020.

Με το δεύτερο άρθρο χορηγείται οικονοµική ενίσχυση στην
εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» λόγω των συνεπειών
που επέφερε το έκτακτο γεγονός της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Έγινε µία πολύ καλή συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή όπου
τέθηκαν και επιµέρους ερωτήµατα από τους συναδέλφους ειδι-
κούς αγορητές, ενώ εν συνεχεία έγινε µία ουσιαστική συνάντηση
µε τον Υπουργό προς απάντηση όλων αυτών των ζητηµάτων. 

Για τους παραπάνω, λοιπόν, λόγους πιστεύω πως το σηµερινό
νοµοσχέδιο θα έχει ευρεία αποδοχή.

Στις 14 Δεκεµβρίου του 2015 -κρατήστε αυτή την ηµεροµηνία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- το ελληνικό δηµόσιο, ο παραχω-
ρητής ΤΑΙΠΕΔ και ο παραχωρησιούχος «FRAPORT» συνήψαν τις
συµβάσεις παραχώρησης για την αναβάθµιση, συντήρηση, δια-
χείριση και λειτουργία των περιφερειακών αεροδροµίων Αιγαίου,
Κρήτης, Ηπειρωτικής Ελλάδας και Ιονίου.

Σύµφωνα µε τις προβλέψεις των ανωτέρω συµβάσεων παραχώ-
ρησης o παραχωρησιούχος δεν είχε την υποχρέωση να ασφαλι-
στεί ο ίδιος και το έργο του, καθώς και δεν είναι ασφαλισµένος
έναντι κινδύνων λειτουργίας, απώλειας εσόδων, απώλειας κερδών
από επιδηµία ή συναφή αιτία ή µέτρα και διαταγές δηµοσίων
αρχών. 

Οι συµβάσεις παραχώρησης υποβλήθηκαν από το δηµόσιο
στο ελληνικό Κοινοβούλιο και κυρώθηκαν µε τον ν.4389/2016 και
συγκεκριµένα στα άρθρα 215 και 216. Από την έναρξη της παν-
δηµίας του κορωνοϊού και για το έτος 2020 το δηµόσιο, στο πλαί-
σιο των µέτρων, που ελήφθησαν για την προστασία της
δηµόσιας υγείας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και παγκόσµια, έχει
εκδώσει πληθώρα κανονιστικών διατάξεων µε τις οποίες τίθενται
πολλοί και ποικίλοι περιορισµοί στην ελεύθερη µετακίνηση αε-
ροσκαφών και των επιβατών, καθιστώντας έτσι τις αεροπορικές
µετακινήσεις σχεδόν απαγορευτικές. 

Παραθέτω µερικά ενδεικτικά στατιστικά στοιχεία από την πρό-
σφατη έκθεση του «EUROCONTROL», του ευρωπαϊκού οργανι-
σµού για την υποστήριξη της ευρωπαϊκής αεροπορίας.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την έκθεση του Μαΐου του 2021, πριν από
λίγες εβδοµάδες, η κίνηση σε ολόκληρη την Ευρώπη το Μάιο του
2021 ήταν κατά 61% µειωµένη σε σύγκριση µε το Μάιο του 2019.
Και το επικρατέστερο αυτήν τη στιγµή σενάριο, το οποίο έχει
τρεις σηµαντικές προϋποθέσεις -τη συνέχιση των εµβολιασµών
µε τον ίδιο ρυθµό για το ’21, την περαιτέρω χαλάρωση των µέ-
τρων και την αύξηση των µεγάλων πτήσεων- είναι πως θα επι-
στρέψουµε στα επίπεδα του 2019 το 2024. 

Αυτό το σενάριο είναι το αισιόδοξο σενάριο και αφορά ολό-
κληρη την Ευρώπη και, συνεπώς, και την Ελλάδα. Συγκεκριµένα,
τον Μάιο του 2021 η κίνηση ήταν στο 39% του 2019, αλλά ανα-
µένεται, σύµφωνα πάντα µε το αισιόδοξο σενάριο, να φτάσει τον
Αύγουστο στο 69% και τον Δεκέµβριο στο 79%. Θα ήθελα, πα-
ρακαλώ πολύ, να καταθέσω τον σχετικό πίνακα γι’ αυτά τα οποία
αναφέρω στην εισήγησή µου στα Πρακτικά για τους συναδέλ-
φους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανά-
κης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην Ελλάδα πραγµατοποιήθηκαν το 2019 περίπου οκτακόσιες
ογδόντα τέσσερις χιλιάδες πτήσεις και το 2020 µόλις τριακόσιες
ογδόντα τρεις χιλιάδες πτήσεις, µία πτώση της τάξεως του 56%.
Και ενώ από το 2014 µέχρι και το 2019 υπήρχε µία σταθερά ανο-
δική πορεία. Αντίστοιχη πτώση κοντά στο 55% είχαν η Γερµανία,
η Γαλλία, η Αυστρία, το Βέλγιο, η Ολλανδία. Ενώ χώρες όπως η
Κύπρος, η Ιταλία, η Ισπανία και η Μεγάλη Βρετανία άγγιξαν το
60%. Θα ήθελα να καταθέσω τους σχετικούς πίνακες στα Πρα-
κτικά -πίνακες 3 και 4- για τα στοιχεία τα οποία αναφέρω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανά-
κης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στα δεκατέσσερα περιφερειακά µας αεροδρόµια η επιβατική
κίνηση περιορίστηκε για το έτος 2020 σε ποσοστό 70,5% σε
σχέση µε την αντίστοιχη περίοδο του έτους 2019 και το ελληνικό
δηµόσιο κρίνει ότι συντρέχει το προβλεπόµενο στο άρθρο 3.1
των συµβάσεων παραχώρησης γεγονός ευθύνης του δηµοσίου. 

Από την ίδια σύµβαση και συγκεκριµένα στο άρθρο 34.1 προ-
κύπτει ότι εάν κατά τη διάρκεια της περιόδου παραχώρησης ο
παραχωρησιούχος, δηλαδή η «FRAPORT», αποδείξει ότι λόγω
γεγονότος ευθύνης δηµοσίου µειώθηκαν τα έσοδά του, το δη-
µόσιο θα αποζηµιώσει τον παραχωρησιούχο µε ποσό ίσο µε τη
διαφορά ανάµεσα στα έσοδα, που πραγµατοποιήθηκαν κατά την
τριµηνιαία περίοδο στην οποία ανέκυψε το εν λόγω γεγονός ή
κατά οποιαδήποτε τριµηνιαία περίοδο στην οποία το εν λόγω γε-
γονός ή οι συνέπειες αυτού συνέχισαν να υφίστανται µε βάση
την πρόβλεψη εσόδων στο οικονοµικό µοντέλο για την ίδια πε-
ρίοδο. Ωστόσο, για τον υπολογισµό της αποζηµίωσης για ζηµιές,
που υπέστη λόγω γεγονότος ευθύνης του δηµοσίου θα ληφθούν
υπ’ όψιν και θα συµψηφιστούν οι πληρωµές προς τον παραχω-
ρητή. 

Σε συνέχεια, όµως, των συµβατικών προβλέψεων, η αποζη-
µίωση του παραχωρησιούχου ανέρχεται στο ποσό των 177,8 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Συγκεκριµένα, 98,7 εκατοµµύρια για τη
«Fraport Περιφερειακά Αεροδρόµια Α Α.Ε.» και 79,2 εκατοµµύρια
ευρώ για τη «Fraport Περιφερειακά Αερόδροµια Β Α.Ε.». 

Στο πλαίσιο αυτό -και να το κρατήσουµε αυτό, κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, γιατί είναι σηµαντικό- δεν θα καταβληθούν µε-
τρητά από το ελληνικό δηµόσιο. Συµφωνήθηκε η µη καταβολή
και ο συµψηφισµός της ετήσιας και µεταβλητής αµοιβής παρα-
χώρησης για τα έτη 2019, 2020 και 2021. 

Εάν η επιβατική κίνηση του έτους 2021, του έτους δηλαδή που
διανύουµε, µείνει κάτω από τα τριάντα εκατοµµύρια οκτακόσιες
χιλιάδες επιβάτες, η απαλλαγή αυτή θα επεκταθεί και το έτος
2022. Η εκτίµηση του ως άνω ποσού, δηλαδή των εκατόν εβδο-
µήντα επτά εκατοµµυρίων ευρώ, πραγµατοποιήθηκε µε µία συγ-
κεκριµένη ξεκάθαρη λογική διαδικασία. Πραγµατοποιήθηκε δε
από ανεξάρτητο ελεγκτικό οίκο διεθνούς κύρους ύστερα από
ανάθεση του ΤΑΙΠΕΔ. 

Η αποζηµίωση αυτή αποτελεί πλήρη συµφωνία για τις απώ-
λειες του παραχωρησιούχου κατά το έτος 2020. Μετά την νοµο-
θετική κύρωσή της ο παραχωρησιούχος θα παραιτηθεί από κάθε
άλλη αξίωση για το έτος 2020 εξαιτίας των µέτρων αντιµετώπι-
σης της πανδηµίας COVID-19. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο δεύτερο
άρθρο του σχεδίου νόµου, µε το οποίο χορηγείται οικονοµική ενί-
σχυση στην εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», σύµ-
φωνα µε την περίπτωση β της παραγράφου 2 του άρθρου 107
της συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω
των συνεπειών που επέφερε το έκτακτο γεγονός της πανδηµίας
του COVID-19. 

Η οικονοµική ενίσχυση περιλαµβάνει την άµεση επιχορήγηση
προς την εταιρεία µε ποσό έως 51,6 εκατοµµύρια ευρώ και τη
µη καταβολή και συµψηφισµό υποχρεώσεων προς το ελληνικό
δηµόσιο έως του ποσού των 78,4 εκατοµµυρίων ευρώ. Έως 48,4
εκατοµµύρια ευρώ για το 2020, έως 15 εκατοµµύρια ευρώ για το
2021 και έως 15 εκατοµµύρια ευρώ για το 2022. Το σύνολο της
οικονοµικής ενίσχυσης ανέρχεται σε έως 130 εκατοµµύρια ευρώ. 

Να σηµειωθεί ότι η χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης προς
την εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» τελεί υπό την
αίρεση της προηγούµενης έκδοσης της εγκριτικής απόφασης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στην οποία θα προσδιορίζεται η
χρονική περίοδος επί της οποίας εγκρίνεται η ενίσχυση, καθώς
και το ποσό αυτής.

Για τη χορήγηση της ενίσχυσης η εταιρεία «Διεθνής Αερολι-
µένας Αθηνών Α.Ε.» υποβάλλει αίτηση µε τα απαραίτητα συνο-
δευτικά έγγραφα και τους πιστοποιηµένους ελέγχους για το
ακριβές ύψος της ζηµιάς που υπέστη, προκειµένου το συνολικό
ποσό της οικονοµικής ενίσχυσης να µην υπερβαίνει τη ζηµία, που
υπέστη η εταιρεία. Η αίτηση, επίσης, συνοδεύεται από έγγραφη
δήλωση παραίτησης από οποιαδήποτε απαίτηση από το ελληνικό
δηµόσιο για την ίδια χρονική περίοδο. 

Αντίστοιχα µέτρα κρατικών ενισχύσεων στο πλαίσιο αποζηµίω-
σης των διαχειριστών των αεροδροµίων για την επανόρθωση ζη-
µιών, που προκαλούνται από έκτακτα γεγονότα έχουν λάβει ή
σκοπεύουν να λάβουν όλες οι χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Να σηµειωθεί ότι η εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών
Α.Ε.», ανταποκρινόµενη στον κρίσιµο ρόλο της ως φορέας λει-
τουργίας και διαχείρισης µιας στρατηγικής υποδοµής για τη
χώρα, συνέχισε καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους 2020 τη λειτουρ-
γία του αεροδροµίου, διασφαλίζοντας την εξυπηρέτηση της ελά-
χιστης εναποµείνασας εµπορικής αεροπορικής κίνησης, αλλά και
των εθνικών αναγκών στο πλαίσιο της κρίσης. 

Ωστόσο, η συνέχιση της λειτουργίας µε ταυτόχρονη σχεδόν
καθολική έλλειψη εσόδων είχε και έχει ιδιαίτερα επιβαρυντικές
συνέπειες στην επιχειρηµατική βιωσιµότητα της εταιρείας και
στη διατήρηση των θέσεων εργασίας. Η τρέχουσα κατάσταση
των πτήσεων από και προς το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» είναι τετρακόσιες ογδόντα τρεις πτήσεις ανά ηµέρα σε
εβδοµαδιαίο µέσο όρο. Τα στοιχεία είναι από την περίοδο 8 έως
14 Ιουνίου του 2021. Ο αριθµός αυτός αντιστοιχεί σε µείωση
κατά 35% έναντι της ίδιας περιόδου του 2019. 

Η µείωση, όµως, είναι ακόµη µεγαλύτερη στα υπόλοιπα αερο-
δρόµια της χώρας. Ενδεικτικά σας αναφέρω: Στο αεροδρόµιο
«ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» έχουµε µείωση κατά 43% και πραγµατοποιήθηκαν
εκατό δώδεκα πτήσεις ανά ηµέρα κατά µέσο όρο για το διά-
στηµα που προανέφερα. Το αεροδρόµιο «Ν. ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ»
στο Ηράκλειο της Κρήτης για την ίδια χρονική περίοδο παρου-

σιάζει µείωση 51% σε σχέση µε το 2019, δηλαδή εκατόν είκοσι
έξι πτήσεις ανά ηµέρα. Ενώ το αεροδρόµιο της Ρόδου έχει µεί-
ωση κατά 55%. Καταθέτω στα Πρακτικά τους σχετικούς πίνακες
για την ενηµέρωση των συναδέλφων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανά-
κης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας τη στρατηγική σηµασία των
υποδοµών αυτών, που επηρεάζουν έµµεσα ή άµεσα το σύνολο
του πληθυσµού της χώρας, φέρνει ρυθµίσεις, που αποσκοπούν
στην πρόληψη συνεπειών µε σηµαντικές οικονοµικές και κοινω-
νικές προεκτάσεις, στηρίζοντας ιδιαίτερα τους εργαζόµενους
στους τοµείς των αεροµεταφορών και του τουρισµού. 

Στόχος του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµικών είναι:
Πρώτον, να αποκατασταθούν οι ζηµιές, που προκάλεσαν τα λη-
φθέντα µέτρα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας κατά το έτος
2020 στις παραπάνω εταιρείες, παραχωρησιούχο και αερολι-
µένα. 

Δεύτερον, η συνέχιση της εύρυθµης λειτουργίας των αερο-
δροµίων της χώρας. Όλοι µπορούµε να καταλάβουµε πόσο ση-
µαντική είναι αυτή η ενίσχυση, γιατί πόσοι κλάδοι και πόσες
χιλιάδες εργαζόµενοι εξαρτώνται από τη λειτουργία. 

Τέλος -και αυτό πρέπει να σηµειωθεί σε κάθε περίπτωση- η κύ-
ρωση της σύµβασης αποζηµίωσης του παραχωρησιούχου είναι
επ’ ωφελεία του ελληνικού δηµοσίου και αποφεύγονται σοβαρές
δηµοσιονοµικές αναταράξεις, καθώς υλοποιείται, όπως τόνισα
και προηγουµένως, µε συµψηφισµό ετήσιων αµοιβών παραχώ-
ρησης για τα έτη 2019 έως 2021.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, καλώ ως εισηγητής τις παρατάξεις της Αντιπολίτευσης να
υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο. Να µην υπάρξει καµµία επι-
φύλαξη, γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο που λειτουργεί πρωτίστως
για την εύρυθµη λειτουργία των αεροδροµίων, για την οικονοµική
ενίσχυση του αερολιµένα µας και κυρίως για τη στήριξη δεκάδων
κλάδων εργαζοµένων και φυσικά για τη στήριξη του τουρισµού,
που αποτελεί πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Σπανάκη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση από 23-6-2021 προς το
Σώµα.

Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύ-
νης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερι-
κών, καθώς και οι Υφυπουργοί Προστασίας του Πολίτη και
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 18 Ιουνίου 2021 σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Υγείας µε θέµα: «Κύρωση της από
24.3.2021 τροποποίησης της από 3.2.2020 επιµέρους Σύµβασης
Δωρεάς για το Έργο I [Παράρτηµα 5 του ν. 4564/2018] και της
από 13.5.2021 τροποποίησης της από 6.9.2018 Σύµβασης Δω-
ρεάς  µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των παραρ-
τηµάτων της, ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τρύφων Αλεξιάδης έχει τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε σήµερα να συζητήσουµε

ένα απλό θέµα. Έχουµε ένα απλό θέµα, µε την έννοια ότι η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έκανε µία σύµβαση για το συγκεκριµένο θέµα
µε τη συγκεκριµένη εταιρεία και ερχόµαστε τώρα να δούµε την
απαίτηση της συγκεκριµένης εταιρείας λόγω της πανδηµίας
COVID. 
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Ξεκινώντας από αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, κάνω µία πα-
ράκληση. Εγώ διαβάζω εδώ και χρόνια µε µεγάλη προσοχή την
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Νοµίζω ότι
πρέπει κι εσείς να τη µελετήσετε και πρέπει να γίνουν οι διορθώ-
σεις που επισηµαίνει, τουλάχιστον, στο δεύτερο άρθρο για το
θέµα της πανδηµίας COVID. 

Δεν είναι ανάγκη κάθε φορά -διότι ευγενικά το λένε οι άνθρω-
ποι, γιατί εκτός από επιστηµονική επάρκεια έχουν και µία πολύ
καλή διπλωµατική γλώσσα- ότι πρέπει να γίνεται αναφορά σε
συγκεκριµένη ασθένεια και όπως λένε, το έχουν επαναλάβει και
σε προηγούµενες εκθέσεις. Δεν είναι δυνατόν η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής να επαναλαµβάνει και να επαναλαµβάνει
απλά πράγµατα και η Κυβέρνηση να µην θέλει να τα λαµβάνει
υπ’ όψιν. 

Συζητάµε σήµερα ένα απλό ζήτηµα για το οποίο εµείς έχουµε
πάρει ξεκάθαρη θέση. Επειδή, όµως, όπως και στην επιτροπή,
παρά την προειδοποίησή µου και εδώ θα ακούσουµε διάφορες
κριτικές, θέλω να επισηµάνω κάτι. Το 2015 δεν κληρονοµήσαµε
τον παράδεισο. Το 2015 κληρονοµήσαµε µία συγκεκριµένη κα-
τάσταση και στον τοµέα της οικονοµίας και στον τοµέα των υπο-
χρεώσεων της χώρας και στα οικονοµικά της χώρας. Μακάρι
κάποια στιγµή η κυβερνητική παράταξη να τολµήσει να κάνει διά-
λογο είτε στο πιο αγαπηµένο µέσο µαζικής ενηµέρωσής της, εκεί
που κάθε µέρα έχετε τους µονότονους µονολόγους, είτε στη
Βουλή είτε οπουδήποτε αλλού θέλετε. Βάλτε ένα φιλικά διακεί-
µενο φορέα να διοργανώσει ένα συνέδριο, µια ηµερίδα για το
πώς φτάσαµε στην κρίση, ποιος ευθύνεται.

Το 2015, λοιπόν, παραλάβαµε µία συγκεκριµένη κατάσταση
και ένα από τα πολλά προβλήµατα που παραλάβαµε, µία από τις
πολλές «καυτές πατάτες» ήταν τα θέµατα της δηµόσιας περιου-
σίας, όπου και στα θέµατα των λιµανιών και στα θέµατα των αε-
ροδροµίων και στο θέµα των ιδιωτικών δρόµων και σε µια σειρά
από άλλα ζητήµατα, κληρονοµήσαµε µία κατάσταση. Αυτό για το
οποίο θα κριθούµε είναι το τι κάναµε εµείς, όχι το τι κληρονοµή-
σαµε εµείς. Διότι έρχονται διάφοροι ένθεν κακείθεν και µας κά-
νουν κριτική για το τι κληρονόµησε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ας πρόσεχαν κάποιοι ως προς το σε ποιες κυβερνήσεις συµ-
µετείχαν και µε ποιους είχαν συµµαχίες τα προηγούµενα χρόνια
και όχι τώρα ως µετανοήσαντες να έρχονται εδώ και να κάνουν
κριτική σε µας. Ας πρόσεχαν ποιες κυβερνήσεις στήριζαν και το
πού συµµετείχαν. Ας έρθουµε να δούµε το συγκεκριµένο. Αυτό
που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στη συγκεκριµένη σύµβαση ήταν κάτι ορθό
ή όχι; Επ’ αυτού θα κριθούµε. 

Κι επειδή λέµε για συµβάσεις µε µεγάλες εταιρείες και εµείς
οι Βουλευτές Πειραιά αντιµετωπίζουµε αντίστοιχα προβλήµατα
µε µία άλλη σύµβαση που υπάρχει µε την εταιρεία «COSCO», για
άλλη µια φορά το λέµε και από το Βήµα της Βουλής -το είπε χτες
µε σαφήνεια και ο Γραµµατέας του ΣΥΡΙΖΑ ο Δηµήτρης Τζανα-
κόπουλος σε µία πολύ µεγάλη συγκέντρωση του ΣΥΡΙΖΑ, που
έγινε στον Πειραιά, στη Νίκαια, λίγο πιο πάνω από τον ηρωικό
τόπο όπου έγινε το µπλόκο της Κοκκινιάς και οι εκτελέσεις- πως
σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της σύµβασης της «COSCO» εµείς στη-
ρίζουµε και δεχόµαστε µόνο αυτά που λέει η σύµβαση και µην
τολµήσει οποιοσδήποτε να προσπαθήσει µεθοδεύσεις, µετακί-
νησης µετοχών ή άλλες περίεργες καταστάσεις, αναθεωρήσεις
σύµβασης κ.λπ., πέρα από αυτά που λέει η σύµβαση. Εµείς θα
υπερασπίσουµε το δηµόσιο συµφέρον, θα υπερασπίσουµε τη
σύµβαση, θα υπερασπίσουµε τα συµφέροντα του Πειραιά και
του λιµανιού ακριβώς µε αυτή τη λογική. 

Αυτό κάνουµε κι εδώ. Αντιλαµβανόµαστε ότι το θέµα της παν-
δηµίας δηµιούργησε µια συγκεκριµένη κατάσταση και θέλουµε
να λυθεί αυτή η κατάσταση µέσα στο πλαίσιο που ορίζει η σύµ-
βαση. Γι’ αυτό ήρθαµε και είπαµε στην επιτροπή -κι εµείς θεω-
ρούµε ότι η συζήτηση, που γίνεται στην επιτροπή δεν είναι µία
συζήτηση για να κουράζουµε τους πρακτικογράφους, µπράβο
τους κάνουν πολύ καλή δουλειά, ή να χάνουµε ώρες εµείς ή όσοι
µας παρακολουθούν, είναι για να γίνεται ουσιαστικός διάλογος-
ότι βεβαίως και πρέπει να αντιµετωπιστεί το θέµα. 

Μας ενδιαφέρει πάρα πολύ, γι’ αυτό προχωρήσαµε και µέσα
στην πίεση που είχαµε και στα προβλήµατα, που είχαµε το 2015
σε αυτή τη σύµβαση. Μας ενδιαφέρει να δοθεί µία λύση, αλλά

µε κριτήριο αυτό στο οποίο ορκιστήκαµε όλοι, µε κριτήριο τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. 

Γι’ αυτό ζητήσαµε και συγκεκριµένα στοιχεία. Γι’ αυτό και εί-
παµε ότι δεν µπορούµε να δεχθούµε να έρχεται µία σύµβαση η
οποία έχει δεκαέξι-δεκαεπτά σηµεία, που παραπέµπουν σε κά-
ποια άλλα έγγραφα και αυτά τα έγγραφα να µην τα έχουµε εµείς
υπ’ όψιν και να ζητάτε να ψηφίσουµε τη σύµβαση. Δηλαδή ποιος
θα υπογράψει ένα συµβόλαιο ή οτιδήποτε άλλο που λέει ότι µε
βάση το τάδε έγγραφο ή µε βάση το τάδε τοπογραφικό ή µε
βάση την τάδε απόφαση αγοράζω ή πουλώ χωρίς να το ξέρει
αυτό το πράγµα; Αυτό ζητάτε να κάνει η ελληνική Βουλή. 

Καταθέσαµε, λοιπόν, αυτό το αίτηµα ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και µπράβο σας, κύριε Υπουργέ, που δεχθή-
κατε να γίνει ενηµέρωση ενός εκπροσώπου από κάθε κόµµα.
Εδώ ανοίγω παρένθεση, που αφορά το Προεδρείο της Βουλής
ως προς το πώς θα λειτουργήσει αυτό. Δηλαδή θα έρχονται εδώ
νοµοθετήµατα στα οποία θα στέλνουν εκπροσώπους τα κόµµατα
να µελετούν τα στοιχεία και δεν θα τα λαµβάνει υπ’ όψιν όλη η
Βουλή; Δεν καταλαβαίνω, προσωπικά δεδοµένα είναι; Είναι ποιες
ταινίες βλέπει ο Αλεξιάδης ή ποιες ιστοσελίδες παρακολουθεί ή
ποια ποδοσφαιρική οµάδα είναι ή τι του αρέσει να τρώει, να πίνει;
Δεν είναι προσωπικά δεδοµένα αυτά. Θα έπρεπε να είναι στον
δηµόσιο διάλογο, ειδικά όταν αφορούν δηµόσιο χρήµα. 

Διότι, σας το είπα και στην επιτροπή, σας το λέω κι εδώ. Δεν
τον βλέπω τον αρµόδιο Υπουργό να έρχεται, τον αρµόδιο
«υπουργό ενοικίων». Γιατί απ’ ότι έµαθα ξεκίνησε ο ανασχηµατι-
σµός κι έχετε ορίσει αρµόδιο «υπουργό ενοικίων». Όταν βγήκατε
εσείς ως αρµόδιος Υπουργός -και σωστά κάνατε- υπογράψατε
σωστά -ως προς την αρµοδιότητα, όχι ως προς το περιεχόµενο-
την αύξηση των αντικειµενικών αξιών. Ήρθε ένας άλλος Υπουρ-
γός, που είναι αναρµόδιος και για τις αντικειµενικές αξίες και για
τα ενοίκια και είπε, προς χαρά των ιδιοκτητών και όχι των ενοι-
κιαστών, που είναι κυρίως η µεσαία τάξη, που κάποτε λέγατε ότι
θα προστατεύσετε, ότι τώρα πρέπει να αυξηθούν και τα ενοίκια
γιατί αυξήθηκαν οι αξίες των ακινήτων. 

Επειδή, λοιπόν, αυτός ο Υπουργός είπε ότι κάθε χρήµα, κάθε
ευρώ που σπαταλά το δηµόσιο είναι δάνεια του µέλλοντος, γι’
αυτό µας ενδιαφέρει πάρα πολύ να δούµε το τι ακριβώς γίνεται
µε τις συµβάσεις αυτές, που αφορούν το ελληνικό δηµόσιο. Γι’
αυτό θέσαµε και συγκεκριµένα ερωτήµατα στην επιτροπή. 

Πολύ σωστά, λοιπόν, εσείς δεχθήκατε να γίνει -και έγινε- σε
έναν εκπρόσωπο από κάθε κόµµα η παρουσίαση αυτών των δε-
δοµένων. Εµείς στείλαµε ικανό και έµπειρο στέλεχος από το
Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο έχει εµπειρία σε αυτά τα ζητή-
µατα και µελέτησε όλα αυτά τα έγγραφα. Κάθισε πάνω από τρεις
ώρες ο άνθρωπος. Θα µπορούσε να είναι τρεις µέρες εκεί να τα
µελετήσει. Απ’ ό,τι µε πληροφόρησε άλλοι εκπρόσωποι κοµµά-
των δεν κάθισαν ούτε µισή ώρα. Μπορεί, όµως, να έχουν ταχεία
αντίληψη και εµείς να µην τα παίρνουµε πάρα πολύ γρήγορα.
Όµως, όπως µου είπε µε έκπληξη, µόνο το σκεπτικό του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους έχει εβδοµήντα σελίδες. Εβδοµήντα
σελίδες σκεπτικό! Πόσες ώρες χρειάζεται αυτό για να µελετηθεί;
Για όλα αυτά τα έγγραφα, τα οποία είχατε εκεί για να δει κά-
ποιος, πόσες ώρες χρειαζόταν; 

Άρα, εδώ µπαίνει ένα ζήτηµα, που αφορά και το Προεδρείο
της Βουλής και όλους εµάς ως προς το πώς λειτουργούµε και
το τι γίνεται µε αυτό το ζήτηµα. 

Σωστό, λοιπόν, το ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών επέδειξε τα έγγραφα, κατά τη γνώµη µου προβληµατικό
το ότι δεν υπήρχε εκπρόσωπος της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών εκεί για να συζητήσει µε τους εκπρο-
σώπους των κοµµάτων, αλλά αυτό είναι πολιτική σας επιλογή και
προχωρούµε. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, λύστε µας κάποιες απορίες, οι οποίες
γεννήθηκαν από αυτή τη συνάντηση. Πιθανόν να οφείλονται σε
κάποια δική µου µειωµένη αντίληψη ή σε οτιδήποτε άλλο. 

Πρώτα απ’ όλα µία παρατήρηση. Σας βλέπω να πηγαίνετε
συχνά και να δίνετε συνεντεύξεις σε ένα κανάλι, που είναι ο φίλος
µου ο Άρης και παλαιότερα ήταν και ο φίλος µου ο Μπάµπης.
Ενηµερώστε το φίλο µου τον Άρη, που είχε αγωνία αν το σπίτι,
που κάηκε στην τελευταία φωτιά ήταν ασφαλισµένο, ότι ρωτάει
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η µονάδα αποκρατικοποιήσεων αν έχει ασφάλιση και απαντά η
εταιρεία ότι δεν τα έχει ασφαλίσει! Επειδή µπορεί να µπει τέτοιο
ερώτηµα, ενηµερώστε ότι όχι, δεν ήταν ασφαλισµένο. 

Πάµε, όµως, σε ό,τι αφορά στα σηµεία 14 και 15 για τις µελέ-
τες των ελεγκτικών εταιρειών και των οικονοµικών στοιχείων της
«FRAPORT» κ.λπ.. Κατ’ αρχάς, δεν καταλαβαίνουµε για ποιο
λόγο µας επιδείξατε µόνο την επιτελική σύνοψη και όχι το σύ-
νολο της µελέτης. Δηλαδή, αναφέρεστε σε µία µελέτη, ζητούµε
εµείς και βάζουµε θέµα να δούµε τη µελέτη, λέτε, «ελάτε δείτε
την» και πάµε εκεί και έχετε µόνο την επιτελική σύνοψη; Για ποιο
λόγο; 

Εξηγήστε µας και κάτι άλλο, γιατί µπορεί εγώ µε τη µειωµένη
αντίληψη πάλι να µην το κατάλαβα καλά. Υπέγραψε το ΤΑΙΠΕΔ,
που εκπροσωπεί το ελληνικό δηµόσιο, σύµβαση µε συγκεκριµένη
ελεγκτική εταιρεία στις 23 Μαρτίου -όχι µε κάποια διαδικασία
διαγωνισµού ή οτιδήποτε άλλο, µε ανάθεση- και η εταιρεία αυτή
είχε τέτοιο µηχανισµό, τέτοιες ικανότητες, τόσο κόσµο, τόσα
πολλά στοιχεία, που το παρέδωσε την επόµενη µέρα, στις 24
Μαρτίου; Τι θαύµα είναι αυτό; Μπορεί να κάνω κάποιο λάθος εγώ
στις ηµεροµηνίες ή να µε έχουν ενηµερώσει λάθος. Να ζητήσω
συγνώµη από τώρα αν έχει γίνει κάτι λάθος. Παράκληση, όµως,
κύριε Υπουργέ, ξεκαθαρίστε το µας αυτό, διότι σε λίγο θα κλη-
θούµε να ψηφίσουµε και πρέπει να έχουµε στοιχεία. Το ξαναλέω:
Στις 23 Μαρτίου ανατέθηκε σε κάποια εταιρεία, χωρίς διαγωνι-
σµό, να κάνει συγκεκριµένη δουλειά και το παραδοτέο παραδό-
θηκε την επόµενη µέρα. Και διαβάζουµε ότι η εταιρεία αυτή, που
παρέδωσε τη συγκεκριµένη µελέτη, δεν αναλαµβάνει ευθύνη για
ακρίβεια και πληρότητα των πληροφοριών και αναφέρει ότι δεν
έγινε συλλογή πρωτογενών στοιχείων, αλλά συλλογή δηµοσιευ-
µένων στοιχείων από «FRAPORT» και διάφορες άλλες εταιρείες
και κυρίως από ΤΑΙΠΕΔ.

Αυτά όλα είναι θέµατα τα οποία δεν µπορούν να ξεπεραστούν
έτσι. Πρέπει να απαντηθούν. 

Επίσης, πρέπει να απαντηθούν και τα ζητήµατα που σας θέ-
σαµε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων σχετικά µε την έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Λείπει ο
Αναπληρωτής Υπουργός. Είστε, όµως, εσείς εδώ ο αρµόδιος
Υπουργός. Πάµε σε µία έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους µε αρκετές ασάφειες, µε µεγάλη διακύµανση ποσών και
σε κάποια ζητήµατα µε αναφορά απώλειας εσόδων, που δεν
έχουν διευκρινιστεί ποια θα είναι αυτά τα ποσά. Λέει γενικά και
αόριστα, «απώλεια εσόδων». 

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε το θέµα των αντικειµενικών αξιών,
ένα θέµα το οποίο αφορά την ελληνική κοινωνία, αφορά τους Έλ-
ληνες πολίτες, αφορά κυρίως τη µεσαία τάξη, για την οποία τόσα
λέγατε προεκλογικά και αφορά όλα αυτά τα ζητήµατα. Σας ζήτησα
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων -διότι εγώ είµαι καλόπι-
στος άνθρωπος και επιθυµώ το διάλογο και µέσα στη Βουλή και
έξω από τη Βουλή- κάτι πολύ απλό. Είδα τη συνέντευξή σας, της
ίδιας µέρας, στο Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων, όπου λέγατε
ότι, «Με προσοχή ακούµε και εξετάζουµε κάθε πρόταση που δύ-
ναται να ενδυναµώσει την εν λόγω µεταρρύθµιση». Να τα δεχθώ
όλα αυτά, διότι ειδικά στα φορολογικά ζητήµατα εγώ έχω παρα-
γράψει από τα πολιτικά µου επιχειρήµατα τα όσα ακραία έλεγαν
κάποιοι από τη Νέα Δηµοκρατία -ούτε τα ονόµατά τους δεν θέλω
να ξαναπώ- για τους είκοσι εννέα «άδικους» φόρους του ΣΥΡΙΖΑ
και ότι θα τα καταργούσαν και όλα αυτά, αλλά θέλω να καταλάβω
-γι’ αυτό σας κάλεσα και στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων-
το εξής: Η Βουλή πώς θα συµµετέχει σε αυτό το διάλογο, σε αυτή
τη µεταρρύθµιση; Πού θα γίνει αυτός ο διάλογος; Εµείς σας προ-
τείναµε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων να ορίσετε µία
«άνετη» ηµεροµηνία και να καλέσουµε κοινωνικούς και παραγωγι-
κούς φορείς, να καλέσουµε το Οικονοµικό Επιµελητήριο -εντάξει,
δεν τους καλέσατε να συζητήσουµε για το Ταµείο Ανάκαµψης, κα-
λέστε τους, όµως, τουλάχιστον για αυτά- να καλέσουµε την ΠΟ-
ΜΙΔΑ, να καλέσουµε φορείς, που έχουν γνώση πάνω στο
αντικείµενο και να συζητήσουµε το θέµα των αντικειµενικών αξιών,
του ΕΝΦΙΑ και όλα αυτά. 

Κάνατε µία ολόκληρη ανάλυση, αλλά απάντηση δεν δώσατε.
Επειδή κρίνονται πολλά από αυτό, η παράκληση είναι σήµερα να
απαντήσετε: Θα πάρετε την πρωτοβουλία εσείς στην Επιτροπή

Οικονοµικών Υποθέσεων, στην Ολοµέλεια ή όπου αλλού θέλετε,
για να γίνει ένας διάλογος στο θέµα των αντικειµενικών αξιών
όπου έχει εκτιναχθεί σε µεσαίες και λαϊκές συνοικίες το φορολο-
γικό βάρος και όχι µόνο, γιατί συµπαρασύρει και µια σειρά από
άλλες καταστάσεις; Εµείς ειδικά στη Β’ Πειραιά έχουµε σε φτω-
χές, σε λαϊκές συνοικίες αυξήσεις, που φτάνουν και το 40%. Και
αν γίνει µελέτη των περιοχών, που εντάχθηκαν στο σχέδιο πόλης
-σωστά εντάχθηκαν, αλλά πρέπει να δούµε και το ποια τιµή είχαν
πριν και ποια τιµή έχουν τώρα- θα δούµε πολύ µεγαλύτερες αυ-
ξήσεις. Απάντησε σας παρακαλώ πολύ αν εννοείτε, πραγµατικά,
ότι θέλετε διάλογο και απαντήστε αν αυτός ο διάλογος θα γίνει
και πότε. Έχουµε την κοινοβουλευτική δυνατότητα να προκαλέ-
σουµε κάτι τέτοιο, αλλά θεωρούµε ότι σε τόσο απλά ζητήµατα
πρέπει να υπάρχει η µίνιµουµ συνεννόηση και η µίνιµουµ δηµο-
κρατική ευαισθησία. 

Σας ευχαριστώ πολύ για το χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Αλεξιάδη, και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Απλούστευση του πλαισίου άσκη-
σης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουργείων
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υποδοµών και Μεταφορών, Υγείας
και Τουρισµού, ρυθµίσεις για τις παραγωγικές δραστηριότητες
και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης».

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Κώστας Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ξεκινώντας θα ήθελα να µου επιτρέψετε µία παρέκβαση.
Νιώθω ιστορικό χρέος για µία µικρή αναφορά στον Ανδρέα Πα-
πανδρέου, που για µένα ήταν ο φωτισµένος δάσκαλος. Πάνε σή-
µερα είκοσι πέντε χρόνια που έφυγε από κοντά µας, ο άνθρωπος
που σηµάδεψε τη νεότερη πολιτική ιστορία του τόπου, ο εθνικός
ηγέτης, ο ισχυρός κυβερνήτης, ο προοδευτικός πολιτικός. 

Ο Ανδρέας ενέπνευσε έναν λαό, ένωσε µια παράταξη, που
πάντα ήταν πλειοψηφική, έκανε µια τοµή στην ιστορία αλλάζον-
τας τη ζωή των ανθρώπων σε αυτό τον τόπο. Πραγµατοποίησε
µία τεράστια κοινωνική αλλαγή, ισχυροποίησε τη χώρα, τη δηµο-
κρατία, την οικονοµία, τα πάντα και έφερε ευηµερία στον λαό. 

Τον είπαν λαοπλάνο, τον είπαν δηµεγέρτη, λαϊκιστή. Επί δε-
καετίες προσπάθησαν και προσπαθούν να ξαναγράψουν την
ιστορία, αλλά είκοσι πέντε χρόνια µετά όλοι ακόµα τον επικα-
λούνται. Δεν αναρωτήθηκε κανείς πόσο πιο επίκαιρος και διαρ-
κώς παρών γίνεται όσο αποµακρύνεται χρονικά από την εποχή
µας. Ήταν ο πολιτικός, που έβλεπε πέρα από το εφήµερο, το
πρόσκαιρο, το καθηµερινό. Είκοσι πέντε χρόνια µετά καλό είναι
να θυµόµαστε, γιατί η µνήµη του λαού και του τόπου είναι αυτή,
που οδηγεί µπροστά τα πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω πολύ σήµερα για
το σχετικό νοµοσχέδιο για τον απλό λόγο ότι νοµίζω ότι τα είπαµε
στην επιτροπή αναλυτικά και θέλω απλά να κάνω µερικές παρα-
τηρήσεις για αυτά που κατάλαβα µετά από την επιτροπή και όσα
ακολούθησαν. 

Και πρώτα, πρώτα σε ό,τι αφορά τον διεθνή αερολιµένα και τα
130 εκατοµµύρια, θέλω να σας ξαναθυµίσω ότι η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ του 1995 µε υπουργό τον Κώστα Λαλιώτη επαναδιαπραγ-
µατεύθηκε τη σύµβαση, που είχε κάνει η κυβέρνηση Μητσοτάκη,
του παλιού Μητσοτάκη, και επανέφερε την πλειοψηφία του δη-
µοσίου στο διοικητικό συµβούλιο και τη δυνατότητα πότε και πώς
θα παρατείνει τη σύµβαση. 

Ανατράπηκε αυτή η διαδικασία από τη σύµβαση του 2016 του
ΣΥΡΙΖΑ, που έδωσε ξανά την πλειοψηφία και παρέτεινε τη σύµ-
βαση µε τέτοιο τίµηµα που, αν δεν παρενέβαινε η Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού, το δηµόσιο θα έχανε 630 εκατοµµύρια ευρώ, όπως
είπα και στην εισήγησή µου στην επιτροπή φέρνοντας παρά-
δειγµα τις δηλώσεις του κ. Δένδια και του κ. Βορίδη, όπου τότε
έλεγαν ότι πρέπει να εξεταστεί όχι τόσο το ποινικό µέρος ή η
ωφέλεια της συµφωνίας και αν χρειαζόταν να παραπεµπόταν η
υπόθεση στη δικαιοσύνη. 
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Μάλιστα στην παλιά σύµβαση, µε βάση το επιχειρησιακό πρό-
γραµµα θα εκτινάσσονταν το 2022 η κερδοφορία του, οπότε θα
µπορούσε το δηµόσιο να κάνει τις επιλογές του εξαρχής και να
κερδίσει απ’ αυτή τη διαδικασία. Είναι το χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα πώς προστατεύεις τον δηµόσιο πλούτο. 

Αντί λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να βρείτε µια ευκαιρία να
ανακτήσετε ένα µέρος της απώλειας την οποία είχατε καταγγεί-
λει τότε, ουσιαστικά δίνετε χρήµατα χωρίς καµµία προϋπόθεση.
Πού θα πάνε, µε ποιον έλεγχο; Θα µπορούσατε να απαιτήσετε
λόγο επί των κρίσιµων αποφάσεων. Θα µπορούσατε να απαιτή-
σετε αύξηση της συµµετοχής του δηµοσίου στο µετοχικό κεφά-
λαιο. Θα µπορούσατε επιτέλους να βάλετε κάποιες προϋποθέ-
σεις προστασίας του δηµόσιου χρήµατος. Εσείς τελικά δίνετε
την αποζηµίωση χωρίς καµία προειδοποίηση. 

Σε ό,τι αφορά τα περιφερειακά αεροδρόµια και τη «FRAPORT»
και τα 177,9 εκατοµµύρια ευρώ, εµείς κρατήσαµε επιφυλάξεις,
γιατί δεν ξέραµε τα δεδοµένα. Από την ενηµέρωση που µας
έγινε, ενισχύθηκαν οι επιφυλάξεις µας αντί να απαντηθούν, γιατί
τα ερωτήµατα είναι σαφή. Με ισχυρή τεκµηρίωση από το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, που δήλωνε άγνοια του οικονοµικού
µοντέλου και δεν είχε γνώση και δεν ήταν επικαιροποιηµένο, ο
Υπουργός Οικονοµικών µε υπογραφή του αρνήθηκε το δικαίωµα
για την αποζηµίωση της εταιρείας για ένα χρονικό διάστηµα. Και
ενώ αυτά συνέβαιναν µέχρι τα µέσα του 2021, που το ελληνικό
δηµόσιο αρνιόταν την αποζηµίωση διά του Υπουργού Οικονοµι-
κών, το Υπουργείο Οικονοµικών κάνει στροφή και µας φέρνει
σύµβαση να δώσουµε το ποσό, που υπολογίζουν οι δύο ελεγκτι-
κές εταιρείες στα 177,9 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εµείς δεν θέλουµε να αµφισβητήσουµε τη δουλειά των εται-
ρειών. Ανεξάρτητα από τις διαδικασίες και όλα αυτά, πιστεύω ότι
δεν είναι εκεί το θέµα µας σήµερα. Το θέµα είναι γιατί άλλαξε
αυτή τη στάση η Κυβέρνηση, πώς τη δικαιολογεί. Και εδώ δεν
έχουµε µια ουσιαστική απάντηση.

Και επιπλέον δεν κατανοούµε τη λογική σε αυτήν την περί-
πτωση, που αφορά ουσιαστικά µία επιχείρηση. Δεν καταλαβαίνω
τη λογική της πλήρους αποζηµίωσης, χωρίς κανένα όρο και προ-
ϋπόθεση. Είναι µία λογική που δεν µπορεί να µας βρει σύµφω-
νους. Έχει το δικαίωµα ή µάλλον είναι και καθήκον της
Κυβέρνησης να ενισχύσει εταιρείες, επιχειρήσεις και λοιπά, αλλά
µέσα από κάποιες διαδικασίες, που να είναι διαφανείς και να
έχουν συγκεκριµένα κριτήρια και µέτρα. Εδώ δεν υπάρχει µέτρο,
είναι συνολική αποζηµίωση µιας εκτιµώµενης ζηµιάς. 

Τα ίδια λοιπόν σας είχαµε πει και στην περίπτωση τότε της
«AEGEAN». Ζητήσαµε να µας φέρετε το υπόδειγµα της
«LUFTHANSA» και του γερµανικού δηµοσίου. Δεν το φέρατε, δεν
το ξέρουµε. Ξέρουµε όµως ότι υπάρχει σαφής παρέµβαση του
ελληνικού δηµοσίου ή µάλλον συµµετοχή του στην πορεία της
εταιρείας και στις µετοχές της. Εµείς πήγαµε στο τελείως αντί-
θετο µοντέλο και φτάσαµε εδώ που φτάσαµε.

Κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να επαναλάβω µε έµφαση αυτό µε
το οποίο έκλεισα την τοποθέτησή µου στην επιτροπή. Φοβάµαι
ότι κάθε φορά που γίνονται ζηµιές, τις κοινωνικοποιείτε, τις παίρ-
νει στην πλάτη ο ελληνικός λαός και κάθε φορά που παράγονται
κέρδη, θα ωφελούνται αυτοί που αποζηµιώθηκαν για τις ζηµιές.
Αυτή τη λογική δεν την κατανοώ. Και εάν επρόκειτο για µια ευ-
ρωπαϊκή, αν θέλετε, υποστήριξη ή µια ευρωπαϊκή χρηµατοδό-
τηση µέσα από κάποιες ευρωπαϊκές διαδικασίες, το καταλα-
βαίνω. Για τα χρήµατα όµως του κρατικού προϋπολογισµού και
τους εθνικούς πόρους εµείς δεν µπορούµε να έρθουµε και να
συµφωνήσουµε σε αυτή τη διαδικασία. 

Ελπίζω µέχρι το τέλος της συνεδρίασης σήµερα να έχουµε κά-
ποιο φως σε ό,τι αφορά τις βασικές ωφέλειες, που θα έχει το
κράτος από αυτή τη διαδικασία και το ελληνικό δηµόσιο και ο ελ-
ληνικός λαός για να µπορούµε να τοποθετηθούµε τελικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Σκανδαλίδη. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥ-

ΡΙΖΑ πέρασε και µάλιστα µε διαδικασία fast track την ιδιωτικο-

ποίηση-παραχώρηση σε δεκατέσσερις πύλες εισόδου των κρα-
τικών περιφερειακών αεροδροµίων, «φιλέτα» πραγµατικά, στην
κοινοπραξία της γερµανικής «FRAPORT» µε την εταιρεία του οµί-
λου Κοπελούζου. Φυσικά είχαν φροντίσει να είναι ενταγµένη η
παραχωρησιούχος, δηλαδή η «FRAPORT» να υπάγεται στο νο-
µικό διάταγµα 2687/1953. 

Τι σηµαίνει αυτό; Προβλέπει προνόµια µε τη σέσουλα, όπως
εξ ολοκλήρου διασφάλιση των κεφαλαίων, εξαίρεση από τον
ΕΝΦΙΑ, από δηµοτικά τέλη, από κάθε πράξη επίταξης ή αναγκα-
στικής απαλλοτρίωσης. Επίσης προβλέπονται και άλλα επιπλέον,
όπως δωρεάν επτακόσιοι περίπου πυροσβέστες, -που αφαιρούν-
ται, είναι εκτός επιχειρησιακού σχεδιασµού- για να εξυπηρετούν,
να στελεχώνουν, τις υπηρεσίες στα ιδιωτικά αεροδρόµια της
«FRAPORT» και στο «Ελευθέριος Βενιζέλος». 

Τους στερείτε ακόµα και από την αντιπυρική περίοδο και την
προστασία της χώρας αφού δεν υπάρχει καµµία αναπλήρωση.
Δωρεάν υπηρεσίες και από το ΕΚΑΒ και άλλα. Τελικά οι καπιτα-
λιστές µόνο θα εισπράττουν κέρδη, αφού ακόµη και οι δηµόσιες
υπηρεσίες παρέχονται δωρεάν στον όµιλο.

Ωστόσο, στη σύµβαση παραχώρησης για τους εργαζόµενους
δεν υπήρξε καµµία δέσµευση για τη διατήρηση των υπαλλήλων
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας και όσοι δέχονταν να δου-
λέψουν στον παραχωρησιούχο θα έπρεπε να δεχθούν επαχθείς
εργασιακούς όρους. 

Φυσικά όλα αυτά µαζί ψηφίστηκαν και από την τότε αξιωµατική
αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας, που έβγαλε και ανακοί-
νωση, χαιρέτισε την υπογραφή της σύµβασης, αλλά και την προ-
σχώρηση του ΣΥΡΙΖΑ στη δική της λογική αφού υπέγραψε, όπως
έλεγαν στην ανακοίνωση, µια εξαιρετικά επικερδή για το ελλη-
νικό δηµόσιο συµφωνία παραχώρησης, την οποία επεξεργά-
στηκε στο σύνολό της η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Έτσι
είναι το αστικό κράτος. Έχει συνέχεια και τότε και τώρα. 

Βέβαια ανάµεσα στους επαχθείς όρους υπάρχει στη σύµβαση
και άρθρο 30.4 όπου προβλέπει ότι σε περίπτωση που µειώνονται
τα έσοδα του παραχωρησιούχου, δηλαδή της «FRAPORT», λόγω
γεγονότος ευθύνης δηµοσίου υπάρχει αποζηµίωση, που πληρώ-
νεται από το δηµόσιο. Δηλαδή η καπιταλιστική επιχείρηση ποτέ
δεν θα έχει χασούρα, γιατί εγγυηµένα είναι τα κέρδη της. Αυτό
κάνετε.

Και µάλιστα ο κύριος Υπουργός µάς παρουσίασε κατά τη συ-
ζήτηση στην επιτροπή ότι ακολούθησε τη σύµβαση του 2015 και
ότι έκανε καλύτερη διαχείριση αφού, εάν ακολουθούσε τη σύµ-
βαση, θα έπρεπε το ελληνικό δηµόσιο να αποζηµιώσει τη «FRA-
PORT» µε µετρητά. Δεν κάνει όµως κάτι τέτοιο. Ακολουθεί τον
συµψηφισµό µε µελλοντικά έσοδα του ΤΑΙΠΕΔ και µάλιστα προ-
καλούσε να ζυγίσουµε τις δύο επιλογές, λες και τα έσοδα δεν θα
τα στερηθεί ο προϋπολογισµός.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε παράπονο. Βοηθάει, βάζει πλάτη ο
ΣΥΡΙΖΑ. Εξάλλου ίδια στρατηγική έχετε. Και τα λόγια και του ει-
σηγητή του ήταν να λυθεί στο πλαίσιο της σύµβασης, όπως µας
είπε προηγουµένως, αλλά και στην τοποθέτησή του στην επι-
τροπή, ανεξάρτητα αν επιφυλάχθηκε. Μας είπε: «Εµείς ούτως ή
άλλως είµαστε στη θετική κατεύθυνση σε ό,τι αφορά το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, διότι υπερασπιζόµαστε την πολύ σοβαρή
δουλειά, που κάναµε στο θέµα και των αεροδροµίων και των λι-
µανιών και σε πολλούς άλλους τοµείς» –τα επανέλαβε µε έναν
τρόπο- και συνέχισε, «θεωρούµε ότι βεβαίως και πρέπει να προ-
χωρήσει το νοµοσχέδιο αυτό, αλλά και πρέπει από το Υπουργείο
Οικονοµικών να απαντηθούν συγκεκριµένα ζητήµατα». Μερικά
τα απαντήσατε. 

Όµως, ποια είναι αυτά τα ζητήµατα; Οι επιστολές και τα έγ-
γραφα κυρίως αλληλογραφίας µεταξύ παραχωρησιούχου της
«FRAPORT» και του ελληνικού δηµοσίου για το παζάρι αποζη-
µίωσης, που περιέχεται στη σύµβαση ιδιωτικοποίησης που ψη-
φίσατε µαζί και παρέα το 2016.

Βεβαίως δεν τα υποτιµάµε, όµως το κύριο είναι η αλυσίδα,
πολύ χοντρή αλυσίδα, της παραχώρησης των δεκατεσσάρων αε-
ροδροµίων το 2016. Γιατί τελικά είσαστε απλόχεροι και γαλαν-
τόµοι όταν είναι να αποζηµιώσετε, να αναπληρώσετε απώλεια
κερδών σε επιχειρηµατικούς οµίλους, όπως η «FRAPORT», τσιγ-
γούνηδες όµως µέχρι απανθρωπιάς όταν είναι να ενισχύσετε την
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επιβίωση σε εργαζόµενους που τους πέταξαν σαν στηµένες λε-
µονόκουπες εταιρείες επίγειας εξυπηρέτησης αεροσκαφών, συ-
νεργάτες της «FRAPORT». Είναι ταξική και άδικη η πολιτική σας. 

Και ορίστε για τα Πρακτικά η ερώτηση, που έχει καταθέσει η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ εδώ και µήνες και ακόµη δεν
έχει απαντηθεί.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένταση λοιπόν, της αντιλαϊκής επίθεσης, πακτωλός δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ και ιδιωτικοποιήσεις για να ταξιδεύουν όλο και
πιο ψηλά τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτό κάνετε. Και
όταν µειώνονται τα κέρδη τότε υπάρχει κρατικός προϋπολογι-
σµός, λεφτά του λαού για να µπουκώνετε τους οµίλους για ανα-
πλήρωση απωλειών, οικονοµική ενίσχυση, απαλλαγές από τις
ετήσιες δόσεις παραχώρησης και συµψηφισµούς που περιέχον-
ται στο παρόν νοµοσχέδιο-σύµβαση. Όταν έχουν όµως τα τρελά
κέρδη, τότε δεν ζητάτε τίποτα. 

Βέβαια απαλλαγές και συµψηφισµούς δεν κάνετε σε λαϊκά νοι-
κοκυριά. Αντίθετα τους έχετε σε µακρύς καταλόγους µε χιλιάδες
πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. Και είναι αποκαλυπτικά τα
στοιχεία, που δηµοσιεύουν σήµερα όλες οι εφηµερίδες, στοιχεία
έρευνας της Ελληνικής Στατιστικής Υπηρεσίας, όπου ένα στα
πέντε παιδιά στη χώρα µας υποβάλλονται στο µαρτύριο των υλι-
κών στερήσεων και αδυνατούν να καλύψουν αυτά και οι οικογέ-
νειές τους βασικές ανάγκες σε αγαθά και υπηρεσίες. Αυτά είναι
τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας.

Όµως αυτό, που δεν µπορεί να κρυφτεί είναι ότι βασική προ-
ϋπόθεση για την καπιταλιστική ανάπτυξη αφ’ ενός είναι η φτώχεια
των πολλών, γιατί αυτή είναι η καπιταλιστική βαρβαρότητα, αλλά
και ειδικά στους κλάδους της διαχείρισης υποδοµών των αεροµε-
ταφορών και η ένταση της εκµετάλλευσης των εργαζόµενων µε
τα ωράρια λάστιχο, η εναλλαγή κακοπληρωµένης εργασίας και
ανεργίας, όλα αυτά µαζί µε το νέο εργασιακό-αντεργατικό νοµο-
σχέδιο είναι στη διάθεση των επιχειρηµατικών οµίλων. Έτσι κερ-
δίζουν.

Όπως δεν µπορεί να κρυφτεί και το γεγονός ότι το άνοιγµα
του τουρισµού γίνεται και φέτος µε τα γνωστά πρωτόκολλα του
κεφαλαίου, που δηµιουργούν πρόσθετους κινδύνους για τους
εργαζόµενους, επισκέπτες, κατοίκους τουριστικών περιοχών και
όχι µόνο. 

Ταυτόχρονα η υλοποίηση του επενδυτικού προγράµµατος της
«FRAPORT», µετά την ιδιωτικοποίηση των περιφερειακών αερο-
δροµίων το 2015, είχε ως καύσιµο το χαµηλό αντίτιµο για την πα-
ραχώρηση, τους χαµηλούς µισθούς και τα τσακισµένα
δικαιώµατα των εργαζοµένων στον κλάδο των κατασκευών, που
υλοποίησαν αυτά τα έργα βέβαια και νέα πακέτα άµεσης και έµ-
µεσης χρηµατοδότησης που πληρώνει ο λαός, όπως µε το παρόν
νοµοσχέδιο, δηλαδή προκλητική απαλλαγή του οµίλου από το
αντίτιµο παραχώρησης για το διάστηµα τριών ετών, ίσως και τεσ-
σάρων χρόνων µε την αιτιολογία της πανδηµίας. 

Τελικά και σε περιόδους πανδηµίας και χασούρας κερδών
αποζηµιώνετε πλουσιοπάροχα τους οµίλους, όχι µόνο τη «FRA-
PORT», όπως κάνετε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά και ακτο-
πλόους εφοπλιστές, µεγαλοεργολάβους διοδίων, «AEGEAN» και
άλλους µεγαλοκαρχαρίες.

Την ίδια στιγµή φροντίζετε τα έξοδά τους να είναι σχεδόν µη-
δενικά, αφού οι εργαζόµενοι βγαίνουν σε αναστολή και δεν σας
νοιάζει για το πώς θα ζήσουν, όταν µειώνετε τον µισθό τους ή η
σύµβασή τους τελειώνει πολύ νωρίτερα και δεν ανανεώνεται. 

Βέβαια όλα αυτά τα έχουν και σε αυτές τις περιπτώσεις τα πε-
ριφερειακά αεροδρόµια. Γίνονται σε συνέχεια της ολοκλήρωσης
του επενδυτικού προγράµµατος ύψους 440 εκατοµµυρίων ευρώ
για την αναβάθµιση των δεκατεσσάρων αεροδροµίων διαχείρι-
σης «FRAPORT», η οποία έχει βάλει στο χέρι µια σειρά από ση-
µαντικές πύλες της χώρας.

Η αλήθεια είναι ότι χιλιάδες εργαζόµενοι στα περιφερειακά αε-
ροδρόµια είναι ακόµα σε αναστολή αυτήν την ώρα που µιλάµε.
Είναι κυρίως σε εταιρείες επίγειας εξυπηρέτησης αεροσκαφών,
µε συµβάσεις εργασίας που αποτελούν οµηρία για τους εργαζό-

µενους. Δουλεύουν χρόνια στα αεροδρόµια είτε στα περιφερει-
ακά, αυτά τα δεκατέσσερα είτε στον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών
Α.Ε.» και τώρα είναι στην κυριολεξία στον αέρα.

Αυτό αποδεικνύεται άλλωστε και από τις µισθοδοσίες τους
αλλά και την ασφαλιστική τους ενηµερότητα. Και όµως, αυτοί οι
εργαζόµενοι έχουν µείνει εκτός από οποιονδήποτε µηχανισµό
στήριξης. 

Αλήθεια πώς διασφαλίζετε το εισόδηµα αυτών των εργαζοµέ-
νων, που µέχρι τώρα βρίσκονται χωρίς κανένα εισόδηµα; Όσοι
από αυτούς ήταν στο Ταµείο Ανεργίας η επιδότησής τους έληξε.
Δεν έχουν εργαστεί καθόλου αυτή τη χρονιά. Πάντα µιλάω για
τα περιφερειακά αεροδρόµια από τον Μάρτιο του 2020 και
έπειτα, ενώ δεν έχουν ενταχθεί στον µηχανισµό στήριξης. 

Γιατί δεν διασφαλίζετε, τουλάχιστον, την ασφαλιστική τους κά-
λυψη µε δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη; Μήπως για
αυτό όλες οι κυβερνήσεις έχετε αρνηθεί να γίνουν αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι αορίστου χρόνου, αφού έχουν, τουλάχιστον, δεκα-
πέντε χρόνια δουλειάς και καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες σε αυτές τις εταιρείες; Ούτε φροντίσατε να τους εντά-
ξετε ότι ανήκουν και αυτοί στους λόγους, που συντρέχει γεγονός
ευθύνης δηµοσίου ώστε να κριθούν άκυρες οι απολύσεις αυτών
των εργαζοµένων, που εργάζονται µε αυτούς τους όρους και έγι-
ναν µέσα στο Μάρτιο, δηλαδή µε συνεχείς ανανεώσεις συµβά-
σεων ορισµένου χρόνου, που αποδεικνύεται από τις µισθοδοσίες
και τα ένσηµά τους, ώστε και αυτοί οι εργαζόµενοι να µπορέσουν
να επιστρέψουν στη δουλειά τους.  

Τονίζω ότι µιλάω πάντα για τις εταιρείες επίγειας εξυπηρέτη-
σης αεροσκαφών, που συνεργάζονται και µε τη «FRAPORT» και
που επανειληµµένα τα έχουµε θέσει και απαντήσεις δεν παίρ-
νουµε από το Υπουργείο Εργασίας. Αντί για αυτό, αντί να δίνετε
λύσεις σε τέτοια προβλήµατα φροντίσατε αποκλειστικά και µόνο,
οικονοµικά και προνοµιακά να στηρίξετε τους οµίλους, όπως εδώ
στην περίπτωση της «FRAPORT». Και γι’ αυτό εµείς καταψηφί-
ζουµε, όπως καταψηφίσαµε για την παραχώρηση-ιδιωτικοποί-
ηση, γιατί είναι ενάντια στον λαό, αλλά και την ασφάλεια και το
συµφέρον της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου για την τήρηση του χρόνου.

Ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση έχει τον
λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’
αρχάς θέλουµε να διευκρινίσουµε πως δεν έχουµε τίποτα εναν-
τίον της «FRAPORT», όπως ούτε εναντίον του «Διεθνούς Αερο-
δροµίου Αθηνών Α.Ε.» ή της Γερµανίας. Τη δουλειά τους κάνουν
όσο καλύτερα µπορούν. Οι δικές µας κυβερνήσεις δεν κάνουν
τη δουλειά τους, σπαταλώντας τα χρήµατα των Ελλήνων. 

Στη µία και µοναδική επιτροπή που τώρα διενεργήθηκε, αντί
των συνήθως τεσσάρων, προφανώς για να µην τεθούν κρίσιµα
ερωτήµατα και να µην κληθούν φορείς, συζητήθηκε η σηµερινή
σκανδαλώδης, κατά την άποψή µας, συµφωνία που προετοιµά-
στηκε από το ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο ανήκει στο υπερταµείο των
ξένων, που ιδρύθηκε το 2016, ενώ ήταν προϋπόθεση του τρίτου
µνηµονίου που υπεγράφη και από τα τρία κόµµατα της τρόικα
εσωτερικού, τη Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ ή Κί-
νηµα Αλλαγής όπως θέλει το λέει κανείς.

Το υπερταµείο δεν υπόκειται σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ο
καθορισµός της συµφωνίας έγινε σε συνεργασία µε τους παρα-
χωρησιούχους, ενώ στη Βουλή κατατίθεται απλά και µόνο για
επικύρωση από την κοµµατική πλειοψηφία, ελπίζοντας όχι από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Τονίσαµε φυσικά πως εµείς είµαστε γενικότερα εναντίον όλων
αυτών των καταχρηστικών διεκδικήσεων, ενώ δεσµευόµαστε να
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να αλλάξουµε τις παρούσες συµβά-
σεις προς όφελος φυσικά του δηµοσίου. 

Συνεχίζοντας, έχουµε την άποψη πως δεν είναι ευθύνη του δη-
µοσίου αυτό που συνέβη λόγω της πανδηµίας, αφού πρόκειται
για ένα γεγονός δυσµενές ή ανωτέρας βίας κατά τους ορισµούς
της σύµβασης. Ειδικότερα η διακοπή της λειτουργίας των αερο-
δροµίων οφείλεται στην πανδηµία, που ξεκίνησε από την Κίνα
κάτω από συνθήκες, που δεν έχουν διαλευκανθεί ακόµα, καθώς,
επίσης, στην αναστολή των πτήσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
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Όσον αφορά δε το λάθος της Κυβέρνησης σχετικά µε το lock-
down, µε το κλείδωµα, θα µπορούσε, για παράδειγµα, να επιτρέ-
πει πτήσεις µε τέστ, δεν αφορά τους µήνες υψηλής τουριστικής
κίνησης. Ενώ ακόµη και αν δεν έκανε το συγκεκριµένο λάθος, η
κίνηση στα αεροδρόµια εξαρτάται και από τα άλλα κράτη. 

Εποµένως, γιατί είναι ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου; Ειδικά
σε σχέση µε την ασφάλιση της «FRAPORT» στο σηµείο 12 ισχυ-
ρίζεται πως δεν υποχρεώνεται σε ασφάλιση, κάτι που είναι πολύ
σηµαντικό, αφού µε την ίδια δικαιολογία αποζηµιώθηκαν και οι
αυτοκινητόδροµοι. Ευτυχώς εκτός από τον «ΜΟΡΕΑ» και την
«ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ», που εξαιρέθηκαν επειδή είχαν ασφαλιστεί, ση-
µειώνοντας πως για όλα όσα λέµε θα καταθέσουµε ανάλογα έγ-
γραφα στα Πρακτικά, όλα µαζί, γιατί προφανώς είναι πάρα
πολλά. 

Με βάση τώρα την ανάγνωσή µας της σύµβασης των δεκατεσ-
σάρων αεροδροµίων σε σχετικές αναφορές στο τµήµα 24 και
στις σελίδες 170 έως 180 –µας αρέσει να είµαστε ακριβείς-,
καθώς επίσης στο παράρτηµα 16 µε τα είδη της ελάχιστης ασφά-
λισης αναλυτικά, θεωρούµε ότι καλύπτονται οι ζηµίες από τις
υποχρεώσεις ασφάλειας της «FRAPORT». Οι ζηµίες που είχε η
εταιρεία συµπεριλαµβάνονται στην κατηγορία «Όλοι οι κίνδυνοι»
στη σελίδα 394 στο παράρτηµα 16, καθώς επίσης «διαταραχής
εργασιών» στη σελίδα 395.

Μήπως αλήθεια είναι ασφαλισµένη η «FRAPORT» αλλά δεν
θέλει να διεκδικήσει τα ασφάλιστρα επειδή είναι ενδεχοµένως
χαµηλότερα ή δεν έχει λόγο, αφού πληρώνουν τα κορόιδα οι Έλ-
ληνες; Εκτός αυτού εγκρίθηκε η σύµβαση διεκδίκησης από το
Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Περαιτέρω µε την παρούσα συµφωνία η «FRAPORT GREECE»
διεκδικεί αποζηµίωση από το δηµόσιο ύψους 177,9 εκατοµµύ-
ριων ευρώ, µεταξύ άλλων, µέσω της µη καταβολής στο ΤΑΙΠΕΔ,
της ετήσιας αµοιβής παραχώρησης για τα έτη 2019 έως 2021.
Ενδεχοµένως και για το 2022, εάν ή επιβατική κίνηση είναι κάτω
των 30,8 εκατοµµυρίων, κάτι που προφανώς θα συµβεί. Εκτός
αυτού αναφέρεται πως θα υπάρξει µία επόµενη διαπραγµάτευση
για το 2022 και µετά, καλή τη πίστει, µε τους Γερµανούς στην
παράγραφο 21, γεγονός, που δηµιουργεί πολλές επιφυλάξεις. 

Υπενθυµίζουµε εδώ ότι από πέρυσι αναφερόταν πως θα ζη-
τούσε αποζηµίωση η γερµανική εταιρεία ύψους 175 εκατοµµυ-
ρίων πριν καν κλείσει η οικονοµική χρήση του 2020, κάτι που τότε
ακουγόταν εξωφρενικό. 

Δεν είναι λογικό να απορούµε για την σύµπτωση της παρού-
σας διεκδίκησης κατά τους υπολογισµούς της «DELOITTE» µε
τότε; Αλήθεια τι συνέβη µε τις συµφωνίες συµβιβασµού µε το δη-
µόσιο, που αναφερόταν στα τέλη του 2020 κατά την οποία θα
αναστελλόταν για ένα περιορισµένο χρονικό διάστηµα ορισµένες
από τις πληρωµές των 22,9 εκατοµµυρίων αντί της όποιας ενί-
σχυσης; Συνεχίζοντας εµείς κάναµε µια µικρή έρευνα για να δια-
πιστώσουµε τι συνέβη σε άλλες χώρες όσον αφορά τα
αεροδρόµια.

Ξεκινώντας από την Φρανκφούρτη η «FRAPORT AG A.E.» είχε
πτώση κίνησης ύψους 73%, ενώ ενισχύθηκε από την γερµανική
κυβέρνηση µέσω του προγράµµατος «SURE». Αυτό που βρήκαµε
είναι η στήριξη όλων των δεκαπέντε αεροδροµίων της χώρας µε
600 εκατοµµύρια ευρώ, εκ τω οποίων, όµως, τα 400 εκατοµµύρια
αφορούσαν τα τρία κρατικά του Βερολίνου, της Κολωνίας και
του Μονάχου. Στα υπόλοιπα, συµπεριλαµβανοµένης της Φρανκ-
φούρτης, της «FRAPORT» δόθηκαν 200 εκατοµµύρια από την
πάµπλουτη Γερµανία. Έδωσε 200 εκατοµµύρια η πάµπλουτη
Γερµανία ενώ η χρεωκοπηµένη Ελλάδα δίνει 177,9 εκατοµµύρια.
Είναι αλήθεια λογικό; 

Οι εταιρείες «FRAPORT GREECE Α» και«FRAPORT GREECE
Β» τώρα, που διαχειρίζονται τα δεκατέσσερα αεροδρόµια, είχαν
71,4 % πτώση κίνησης το 2020 και ζηµίες 108,3 εκατοµµύρια,
σύµφωνα µε τις οικονοµικές καταστάσεις της µητρικής «FRA-
PORT AG» -εδώ δεν βρήκαµε κάτι ανάλογο- χωρίς να γνωρίζουµε
πόσο βοηθήθηκαν από το «SURE» όπως ο αερολιµένας Αθηνών,
ενώ µείωσαν το προσωπικό τους κατά τριάντα πέντε υπαλλήλους
από τετρακόσιους εξήντα εννέα που είχαν το 2019.

Εκτός αυτού ωφελήθηκαν επιπλέον από την Υπηρεσία Πολιτι-
κής Αεροπορίας από τις εγκαταστάσεις τους µε το ν.4757/2020

που ψηφίστηκε το Νοέµβριο του 2020 για µία ακόµη ανεξάρτητη
αρχή, την ΑΠΑ, µε την εξ αποστάσεως επίβλεψη των αεροδρο-
µίων.

Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά πίνακες µε τα αεροδρόµια της
«FRAPORT» και την κίνησή τους, µε το ποσοστό συµµετοχής της
«FRAPORT» ανά αεροδρόµιο και µε διάφορα οικονοµικά στοιχεία
τους, διεθνώς, σηµειώνοντας ότι προκαλεί µεγάλη εντύπωση το
γεγονός ότι η Κυβέρνηση θέλει να αποζηµιώσει την εταιρεία µε
177,9 εκατοµµύρια για το 2020, όταν οι ζηµίες της ήταν 108,3
εκατοµµύρια. Της δίνουµε 177,9 εκατοµµύρια, όταν είχε ζηµίες
µόλις 108 εκατοµµύρια! Το κριτήριο ήταν η προβολή της «DE-
LOITTE» για το 2020 που µας έδειξε ο Υπουργός στο Υπουργείο
µε πηγή τη «FRAPORT» -αν είναι δυνατόν, πηγή η «FRAPORT»;-,
αφού για κάποιον λόγο που δεν κατανοούµε απαγορεύτηκε να
κατατεθούν στη Βουλή όλα τα έγγραφα;

Όπως αναφέρεται στην επιστολή, η διαφορά προκύπτει από
τις προβλέψεις των κερδών προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων
µέσω ενός µοντέλου, που είχε σχηµατιστεί από την «DELOITTE»,
ύψους 187.825.004, το 2020 και των πραγµατοποιηµένων. Έλεγ-
ξαν, αλήθεια, το  µοντέλο αυτοί που έφεραν τη σύµβαση; Με
βάση τώρα τους δικούς µας υπολογισµούς η απαίτηση αυτή κα-
λύπτεται από τη µη καταβολή των σταθερών αµοιβών 2019 -
2023, ύψους 22,9 εκατοµµυρίων εκάστη, και της µεταβλητής
αµοιβής του 2019 ύψους 47,6 εκατοµµυρίων –συµψηφιστικά δη-
λαδή- ενώ υπάρχει ένα αδιευκρίνιστο υπόλοιπο της τάξης των 38
εκατοµµυρίων ευρώ. Όλα αυτά, βέβαια, θα έπρεπε να µας τα
εξηγήσει ο Υπουργός, για να καταλάβουµε πώς θα πληρωθούν
αυτά τα 177,9 εκατοµµύρια ακριβώς. 

Οφείλουµε να σηµειώσουµε εδώ πως στις «FRAPORT
GREECE Α» και «FRAPORT GREECE B» έχουν επενδυθεί περί-
που 440 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 280 εκατοµµύρια
µέσω ΕΣΠΑ που δικαιούται η Ελλάδα για τις αναβαθµίσεις, οπότε
τα τέλη επιβατών θα αυξηθούν από 13 ευρώ σε 18,5 ευρώ σε όλα
τα αεροδρόµια µε βάση τις προβλέψεις της σύµβασης, ενώ σε
ορισµένα, βέβαια, έχουν αυξηθεί. 

Συνεχίζοντας, στο αεροδρόµιο της Λιουµπλιάνα της Σλοβε-
νίας, που ελέγχει η «FRAPORT» κατά 100%, µε ένα εκατοµµύριο
επτακόσιες χιλιάδες αφίξεις το 2019, η µείωση ήταν 83,3% το
2020, ενώ έλαβε 5 εκατοµµύρια ευρώ ενίσχυση από τη Σλοβενική
κυβέρνηση. Το ποσό αυτό ανέρχεται περίπου στο 33% της ζη-
µίας, που υπέστη το συγκεκριµένο αεροδρόµιο το 2020, όταν της
Ελλάδας στο 165% περίπου. Ήταν 33% στη Σλοβενία και 165%
στην Ελλάδα. Γιατί ,αλήθεια; Επειδή έχουµε καταντήσει αποικία
χρέους και µας επιβάλλουν ό,τι θέλουν οι Γερµανοί µε τις κυβερ-
νήσεις υποχείριά τους;

Στα αεροδρόµια του Μπουργκάς και της Βάρνας της Βουλγα-
ρίας τώρα, τα οποία ελέγχει η «FRAPORT» κατά 60%, ενώ είχαν
πτώση της κίνησης 78%, δόθηκε µόνο µία διευκόλυνση ρευστό-
τητας, η παράταση, δηλαδή, της καταβολής του µισθώµατος των
4,4 εκατοµµυρίων ευρώ για εκατόν ογδόντα τέσσερις ηµέρες και
µόνο για ένα έτος. Δεν θα επαναληφθεί δηλαδή το 2021. Φυσικά,
υπήρξε έγκριση εκ µέρους της Κοµισιόν. Οπότε το ερώτηµα που
προκύπτει εδώ είναι αν έχει λάβει η Ελλάδα µια ανάλογη έγκριση.
Μπορείτε να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ;

Στην Τουρκία τώρα, παρά το ότι το αεροδρόµιο της Αττάλειας
που ελέγχεται κατά 51% από τη «FRAPORT» είχε πτώση κίνησης
73% το 2020, δεν δόθηκε καµία ενίσχυση, αν και ζητήθηκε. Απλά
επεκτάθηκε η διάρκεια της σύµβασης παραχώρησης κατά δύο
έτη, έως το 2026, ενώ µετατέθηκε η καταβολή της ετήσιας απο-
ζηµίωσης του 2020 για το 2022 έως το 2024. 

Με βάση τις οικονοµικές καταστάσεις πάντοτε της κεντρικής
«FRAPORT», η ζηµία της στην Αττάλεια το 2020 ήταν 64,5 εκα-
τοµµύρια. Οφείλει να σηµειωθεί εδώ πως το 2020 δόθηκε ειδική
άδεια από τη Γερµανία για πτήσεις σε τέσσερις τουριστικές πε-
ριοχές της Τουρκίας, παρ’ ότι η χώρα ήταν συνολικά σε ταξιδιω-
τική οδηγία, είχε  απαγορευτικό δηλαδή, λόγω της πανδηµίας,
τεκµηριώνοντας τη φιλική σχέση των δύο κρατών, που φαίνεται
ξεκάθαρα σε όλα τα γεωπολιτικά θέµατα.

Με βάση τα παραπάνω, καθώς επίσης και τις οικονοµικές κα-
ταστάσεις του αεροδροµίου της Αττάλειας δόθηκε µόνο µία τα-
µειακή διευκόλυνση για την ετήσια αποζηµίωση των 100
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εκατοµµυρίων για δύο έως τέσσερα έτη -µια παράταση δηλαδή
της πληρωµής, του ενοικίου όπως θα λέγαµε- καθώς επίσης δύο
χρόνια επιπλέον στη σύµβαση, για να καλυφθεί η ζηµία του 2020,
γεγονός που εκτός των άλλων σηµαίνει ότι η «FRAPORT» έχει
σηµαντικό κίνητρο να αυξήσει την κίνηση προς την Αττάλεια, για
να καλύψει τις ζηµίες της, προφανώς εις βάρος των ελληνικών
αεροδροµίων όπου δεν έχει λόγο η «FRAPORT» να αυξήσει την
κίνηση, αφού θα αποζηµιωθεί πλουσιοπάροχα. Αυτό σηµαίνει
πως θα επιδοτούµε έµµεσα την Τουρκία, που στην ουσία δεν
χάνει καθόλου χρήµατα, παρά µόνο δύο επιπλέον χρόνια χρήσης
του αεροδροµίου, που έτσι κι αλλιώς θα ήταν ζηµιογόνο χωρίς
τον γερµανικό τουρισµό. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι σκανδαλώδες
από οικονοµικής, νοµικής και ηθικής πλευράς, ενώ, αν υποθέ-
σουµε πως δεν µεσολάβησε κάτι ύποπτο, τότε πρόκειται για τη
µεγαλύτερη απόδειξη ανικανότητας της ελληνικής Κυβέρνησης.
Αν µη τι άλλο, θα έπρεπε να διεκδικούµε µία παρόµοια συµφωνία
µε τη Σλοβενία, τη Βουλγαρία ή την Τουρκία. Σε καµµία περί-
πτωση δεν πρέπει να πληρώσουµε σχεδόν το διπλάσιο της ζη-
µίας, όταν η Τουρκία και η Βουλγαρία δεν πληρώνει απολύτως
τίποτα, ενώ η Σλοβενία µόλις το ένα τρίτο. 

Ελπίζουµε, πάντως, να το καταψηφίσουν όλα τα κόµµατα της
αντιπολίτευσης, παρά το ότι τα περισσότερα επικύρωσαν τη
σκανδαλώδη συµφωνία µε την «FRAPORT» το 2016 -θα καταθέ-
σουµε, βέβαια, ανάλυσή της στα Πρακτικά-, αφού διακόσιοι πε-
νήντα ένας βουλευτές ψήφισαν τότε «ναι» και µόλις τριάντα έξι
«όχι». Εάν απαντούσε κανείς πως το επιβάλλει η σύµβαση -την
αποζηµίωση, εννοούµε- που υπεγράφη από την τρόικα εσωτερι-
κού, κάτι εξαιρετικά αµφιλεγόµενο, τότε είναι ακόµα χειρότερα,
αφού σηµαίνει πως δηµιουργήθηκε από κοινού ένα έγκληµα, που
ενδεχοµένως θα επαναλαµβάνεται συνεχώς στο µέλλον. Η παν-
δηµία δεν τελείωσε. Άρα, θα έχουµε ανάλογες καταστάσεις στο
µέλλον. 

Η ίδια δε λογική ισχύει, χωρίς όµως να υπάρχει µια ανάλογη
σύµβαση µε αυτήν της «FRAPORT», για τον «Διεθνή Αερολιµένα
Αθηνών Α.Ε.», για τον οποίο το νοµοσχέδιο αναφέρει αποζη-
µίωση έως 130 εκατοµµύρια. Όταν ρωτήσαµε τη νοµική σύµ-
βουλο του Υπουργού «από πόσο;», µας απάντησε «από µηδέν».
Αν είναι δυνατόν να επικυρώσει η Βουλή ένα νόµο µε τέτοιο απα-
ράδεκτο εύρος, από 0 έως 130 εκατοµµύρια. Τι υπογράφουµε;
Δεν είναι ντροπή;

Περαιτέρω, οι µέτοχοι του «Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών»
είναι το υπερταµείο µε 25%, το ΤΑΙΠΕΔ µε 30%, η «AviAlliance
GmbH» µε 26,7% συν οκτώ µετοχές –Γερµανοί-, η «AviAlliance
Capital GmbH» µε 13,3% και η οικογένεια Κοπελούζου µε 5%
µείον οκτώ µετοχές. Ο όµιλος Κοπελούζου δε έχει και το 16,6%
στις «FRAPORT Α» και «FRAPORT Β» µέσω της κυπριακής εται-
ρείας «SLENTEL», γεγονός που σίγουρα σηµαίνει κάτι. To 2020
το αεροδρόµιο είχε ζηµίες µετά από φόρους ύψους 41,9 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από κέρδη 174,4 εκατοµµύρια το 2019, µε οκτώ
εκατοµµύρια επιβάτες συνολικά από εικοσιπέντε εκατοµµύρια
πεντακόσιες χιλιάδες το 2019, ενώ η κίνησή του έως τώρα είναι
ακόµα χειρότερη από το 2020. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυο λεπτά θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε 
Εποµένως, µε ποια λογική προτείνει η Κυβέρνηση την αποζη-

µίωσή του µε έως και 130 εκατοµµύρια, µε το υπερτριπλάσιο δη-
λαδή των ζηµιών του; Εάν αυτό δεν είναι σκάνδαλο, τότε τι είναι;
Σε ποια ελληνική επιχείρηση δόθηκε ποτέ αποζηµίωση τριπλάσια
των ζηµιών της, όπως στο διεθνή αερολιµένα, ή σχεδόν διπλάσια
των κερδών της προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων, όπως στη
«FRAPORT»; Σε καµµία απολύτως. Γιατί αυτή η διάκριση; Δούλοι
είναι οι Έλληνες; 

Με βάση, πάντως, τις οικονοµικές καταστάσεις του 2020 έχει
ευνοηθεί από το πρόγραµµα «SURE». Δεν γνωρίζουµε, βέβαια,
το ακριβές ποσόν, αλλά συνολικά η µείωση των εξόδων του ήταν
47.743.438 ευρώ, ενώ µέρους τους ίσως καλύφθηκε από το
«SURE». 

Σύµφωνα µε το άρθρο 31 του ν.2338/1995, το παρόν φαίνεται
καθαρά πως είναι θέµα ανωτέρας βίας, ενώ η επέκταση της σύµ-

βασης µε το ν.4594/2019 δεν φαίνεται να επηρεάζει τον αρχικό
ορισµό και την αντιµετώπιση της ανωτέρας βίας. 

Εποµένως, δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση αποζηµίωσης του
αεροδροµίου εκ µέρους του δηµοσίου. Οπότε η συζήτηση
αφορά στην ουσία την πρόθεση ή µη της Κυβέρνησης να πλη-
ρώσει τα 130 εκατοµµύρια που ζητάει. Σε κάθε περίπτωση, τόσο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όσο και στις Ηνωµένες Πολιτείες, όταν
παρέχονται ενισχύσεις, δίνονται ως ανταλλάγµατα µετοχικές
συµµετοχές, ενώ αποφασίζεται επιπλέον ο περιορισµός των
αµοιβών του υψηλόµισθου προσωπικού, καθώς επίσης των εσό-
δων των µετόχων έως ότου αποπληρωθούν. Δωρεάν γεύµα δεν
υπάρχει πουθενά, εκτός εάν έχει µεσολαβήσει κάτι άλλο, κάτι
που ασφαλώς γνωρίζουµε όλοι µας και εννοώ τι σηµαίνει το «κάτι
άλλο».

Κλείνοντας, θεωρούµε υποχρέωσή µας να προειδοποιήσουµε
την Κυβέρνηση πώς εάν ψηφίσει το νοµοσχέδιο, θα έρθει κάποια
στιγµή αντιµέτωπη µε τη δικαιοσύνη, όπως όλοι οι υπόλοιποι εµ-
πλεκόµενοι, όταν επιτέλους ξυπνήσουν οι Έλληνες και καταλά-
βουν τα εγκλήµατα που συντελούνται στη χώρα µας. Όπως
αναφέραµε δε, πρέπει να το καταψηφίσουν όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, αφού δεν έχουν κανένα λόγο να συµµετέχουν
στο έγκληµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Βιλιάρδο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κρίτων Αρσένης, ειδικός αγορητής
από το ΜέΡΑ25.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, Βουλεύτριες και Βουλευτές,

πραγµατικά είναι συγκλονιστικό ότι τη στιγµή που άνοιξε η Κυ-
βέρνηση τη χώρα ανεξέλεγκτα στον τουρισµό το 2020 –γεγονός
που οδήγησε στην τεράστια αυτή έκθεση του κορωνοϊού, γιατί
έχει αποδειχθεί πλέον στην πράξη ότι µέχρι τότε δεν είχαµε παρά
ελάχιστη και αυτό το κάνατε για να µην µειωθούν τα κέρδη των
επιχειρήσεων του τουρισµού- να έρχεστε και να αναλαµβάνετε
την ευθύνη εκ µέρους µας, όλων των πολιτών της χώρας για την
οικονοµική ζηµία αυτών των εταιρειών και συγκεκριµένα τώρα
της «FRAPORT» από τον κορωνοϊό. 

Επειδή θα αναφερθούν και αναφέρθηκαν πολλοί στην έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, τι λέει η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής; Ότι την ευθύνη για την οικονοµική ζηµιά
από τον κορωνοϊό την αναλαµβάνει το δηµόσιο και για αυτό, εφό-
σον αναλάβει την ευθύνη το δηµόσιο, δικαιολογούνται να πλη-
ρωθούν τα ακόλουθα ποσά. Αναλαµβάνετε, δηλαδή, την ευθύνη
της οικονοµικής ζηµιάς στην πράξη οποιασδήποτε επιχείρησης
εν µέσω κορωνοϊού, αφού δεν αποδέχεστε την έννοια της ανω-
τέρω βίας. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό που προκύπτει απ’ όλα τα έγγραφα, αυτό
που προκύπτει από τη µελέτη της σύµβασης και των εκθέσεων
της «DELOITTE» είναι ότι δεν υπήρχε καµία υποχρέωση της Ελ-
λάδας να αποζηµιώσει τη «FRAPORT» για γεγονός ανωτέρας
βίας, παρά µόνο για το ποσοστό στο οποίο η ζηµιά οφείλεται σε
πολιτικές της χώρας. 

Ποια είναι η πολιτική της χώρας; Το ότι άφησε ξέφραγο αµπέλι
την Ελλάδα στον τουρισµό; Το ότι επέτρεψε σε όλους, µετά τον
πολυεθνικό εκβιασµό του τουρισµού, να µπαίνουν στη χώρα,
χωρίς να γίνεται έλεγχος; Αυτή είναι η κρατική επιλογή που απο-
ζηµίωσε τη «FRAPORT»; Πώς είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να
κάνετε συνένοχο το Κοινοβούλιο σε µία πρωτοφανή εξυπηρέ-
τηση συµφερόντων εναντίον του ελληνικού δηµοσίου; 

Αποζηµιώνετε µια επιχείρηση, τη «FRAPORT», η οποία πήρε -
µε δάνειο από τις υπερχρεωµένες ελληνικές τράπεζες, που µε
τόσα δάνεια ξεχρεώσαµε- τα δεκατέσσερα αυτά αεροδρόµια,
κάνει τις επενδύσεις της µε το ΕΣΠΑ και σχεδόν δεν βάζει ευρώ
από την τσέπη της και τώρα της δίνετε, όχι µόνο τα επιδόµατα
λόγω κορωνοϊού, που πήραν άλλες επιχειρήσεις, ούτε καν µόνο
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τις ζηµιές της. Εσείς έρχεστε και αποζηµιώνετε τα προβλεπόµενα
κέρδη που η ίδια η εταιρεία και µόνο αυτή προέβλεψε ότι θα έχει,
όπως σηµειώνει και η έκθεση της «DELOITTE». 

Η έκθεση της «DELOITTE» ότι οι εκτιµήσεις για τα προβλεπό-
µενα κέρδη της «FRAPORT» για το 2020 είναι της «FRAPORT»
και η ίδια δεν θα κάτσει να τις εξετάσει. Και εσείς, αυτές τις εκτι-
µήσεις, έρχεστε να τις αποζηµιώσετε για διαφυγόντα κέρδη και
δεσµεύεστε ότι θα κάνετε το ίδιο και για το 2021. 

Είναι αυτονόητο να σας ζητάµε αυτή τη στιγµή τη νοµική
γνώµη στην οποία στηρίχθηκε η αποδοχή της ευθύνης του δη-
µοσίου για όλη την απώλεια των κερδών της «FRAPORT». Ποια
είναι η νοµική γνώµη; Ποιο δηµόσιο έγγραφο έχετε στα χέρια
σας, µία υπηρεσία του δηµοσίου, που να σας εισηγείται να ανα-
λάβετε την ευθύνη για την ανωτέρα βία; Δώστε µας ένα έγ-
γραφο, ένα έγγραφο υπηρεσίας του δηµοσίου, που να σας
εισηγείται να αναλάβετε αυτήν την ευθύνη, όχι µονοπρόσωπα
από διοικητές έγγραφα, από υπηρεσία του δηµοσίου από δικη-
γόρο. Εµφανίστε µας τη νοµική συµβουλή που πήρατε. Όµως ξέ-
ρουµε ότι δεν υπάρχει αυτό το έγγραφο. 

Είναι εντυπωσιακή βέβαια και η στάση του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι εντυ-
πωσιακή, γιατί είµαι σίγουρος ότι υπάρχουν στελέχη και Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ που θα διαφωνούν, αλλά αυτή τη στιγµή η
κεντρική γραµµή του ΣΥΡΙΖΑ είναι µια, η υπερψήφιση και αν όχι
η υπερψήφιση, για τα µάτια του κόσµου, η αποχή, το «παρών»
σε αυτά τα 177 εκατοµµύρια που δίνουν στη «FRAPORT» και τα
130 εκατοµµύρια στο «Ελευθέριος Βενιζέλος». 

Και τι µας είπε ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ; «Δεν διαφωνούµε
µε τα 177 εκατοµµύρια, απλά δεν έχουµε δει όλα τα έγγραφα».
Δεν φάνηκε τίποτα περίεργο στον ΣΥΡΙΖΑ, για το ότι η Ελλάδα
ανέλαβε το σύνολο της ευθύνης για τα διαφυγόντα κέρδη της
«FRAPORT» το 2020. Θα ήθελε να δει περισσότερες λεπτοµέ-
ρειες, αλλά γενικά επί της αρχής συµφωνεί. 

Η Νέα Δηµοκρατία επέρριψε την ευθύνη στον ΣΥΡΙΖΑ, λέγον-
τας ότι η σύµβαση φταίει. Η σύµβαση είναι όντως αποικιοκρα-
τική, αλλά εσείς το πάτε ένα βήµα παραπέρα. Βέβαια να µην
ξεχάσουµε ότι αυτή τη σύµβαση το 2016 την ψηφίσατε και εσείς
και το Κίνηµα Αλλαγής. 

Αυτό που επανεφευρίσκετε είναι η έννοια του επιχειρηµατικού
ρίσκου. Για σας επιχειρηµατικό ρίσκο είναι το ρίσκο, που ανα-
λαµβάνει ένας αυτοαπασχολούµενος, ένας µικρός επιχειρηµα-
τίας ή κάποιος, που έχει µεσαία επιχείρηση, ένα ρίσκο να
αγωνιστεί µε άνισους όρους στην αγορά και στην οικονοµία,
όταν εσείς δίνετε αποζηµιώσεις, περνάτε νοµοσχέδια και νοµο-
θεσίες, που να απαλλάσσουν από κάθε οικονοµικό βάρος, από
κάθε ρίσκο κάθε µεγάλο επιχειρηµατία, ντόπιο ή ξένο, που αγο-
ράζει τις βασικές µας υποδοµές.

Στην «AΕGEAN» 120 εκατοµµύρια, κεφάλαια κίνησης και στην
πράξη. Στις εθνικές οδούς 40 εκατοµµύρια, «AEGEAN» 100 εκα-
τοµµύρια, «FRAPORT» και «Ελευθέριος Βενιζέλος» 300 εκατοµ-
µύρια. Ούτε λίγο ούτε πολύ 568 εκατοµµύρια ευρώ είναι ο
λογαριασµός µέχρι στιγµής. 

Και λέω µέχρι στιγµής, γιατί έχετε δηµιουργήσει ένα προηγού-
µενο. Έχετε αναλάβει ως Κυβέρνηση το οικονοµικό κόστος για
τις επιχειρήσεις εν µέσω πανδηµίας. Και ενώ τις µικρές και τις
µεσαίες τις κλείνετε µε τον Πτωχευτικό, τις κλείνετε µε επιστρε-
πτέες προκαταβολές, τις κλείνετε µε τα φορολογικά βάρη και τα
ασφαλιστικά, που δεν τους συγχωρείτε εν µέσω πανδηµίας, στις
µεγάλες κλείνετε µόνο το µάτι και τους λέτε: «Ελάτε, θα σας απο-
ζηµιώσουµε για τα διαφυγόντα κέρδη, που εσείς θα ορίσετε.
Πείτε µας, πόσα πιστεύετε ότι χάσατε το 2020;». 

Εδώ πέρα το µεγάλο ερώτηµα είναι: Τι ελπίδα έχει αυτός ο
τόπος µε τέτοια σύµπλευση Κυβέρνησης και Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης; Γιατί ούτε µε την παραχώρηση διαφωνήσατε, αλλά
δεν διαφωνείτε και µε την αποζηµίωση της «FRAPORT». Συµφω-
νείτε, στην ουσία, στο Ελληνικό, συµφωνείτε ανοικτά στις εξο-
ρύξεις, παρ’ όλο που τώρα η µία µετά την άλλη φεύγουν οι
πολυεθνικές εταιρείες. Συµφωνείτε στα αιολικά µέσα σε
«NATURA», συµφωνεί και η κ. Δούρου µε τον κ. Πατούλη για τον
ΧΥΤΑ Φυλής, τη διαιώνιση του εγκλήµατος, για την καύση των
απορριµµάτων στα τσιµεντάδικα, για τις δεξαµενές Μελισσανίδη,
που αδειοδότησε ο ΣΥΡΙΖΑ στη Δραπετσώνα, για το λιµάνι στην

Πειραϊκή πάνω στα αρχαία, µε τροµερή υποβάθµιση της ζωής
των πολιτών και στην Α’ Πειραιά και στη Β’ Πειραιά. Πείτε µας,
επιτέλους, σε ποια εξυπηρέτηση ολιγαρχικού συµφέροντος δια-
φωνείτε; 

Δεν είναι µόνο ότι το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει αυτή τος όνειδος
των αποζηµιώσεων, να αναλαµβάνει το δηµόσιο την ευθύνη για
τη ζηµιά, για πολιτικές που δεν έλαβε, για τη ζηµιά της «FRA-
PORT». Θα ακολουθήσουν και άλλες επιχειρήσεις. Έχει έρθει η
ώρα να συζητήσουµε πώς αυτές οι συµβάσεις θα καταργηθούν.
Το οφείλουµε να το κάνουµε για τη χώρα. Έχετε δέσει πισθάγ-
κωνα αυτή τη χώρα και το οικονοµικό της µέλλον. Δεν είναι δυ-
νατόν αυτό να συνεχίσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αρσένη, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χρήστος
Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από κάποια επιχει-
ρήµατα, που άκουσα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και
µετά θα µπω στο βασικό κορµό της τοποθέτησής µου.

Ο αγαπητός συνάδελφος και εισηγητής της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης πολλάκις απέδειξε ότι του αρέσει να «ξύνεται» στην
γκλίτσα του τσοπάνη για τρεις ακριβώς λόγους. Κάπου µπέρ-
δεψε το τι κληρονόµησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα προτιµούσα και θα επέ-
λεγα στη θέση του να µην κάνουµε βουτιές στο παρελθόν. Γιατί,
εάν κάνουµε βουτιά στο παρελθόν, εντός εισαγωγικών επιση-
µαίνω: «Θα υπερασπιστούµε τον δηµόσιο χαρακτήρα των περι-
φερειακών αεροδροµίων, γιατί το ξεπούληµα κάθε υποδοµής δεν
είναι ούτε πρόοδος ούτε ανάπτυξη». Αλέξης Τσίπρας, 15 Ιανουα-
ρίου 2015. Και µετά ήρθαν οι οβιδιακές µεταµορφώσεις, µετά
ήρθαν οι συµφωνίες για τα περιφερειακά αεροδρόµια, οι οποίες
συµφωνίες, που υπεγράφησαν το 2015, χαρακτηρίζονται από τον
Τύπο που είναι κοντά στην αξιωµατική αντιπολίτευση ως αποι-
κιοκρατικού χαρακτήρα. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γρα��ατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο αγαπητός συνάδελφος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είπε
κάτι για φόρους, ότι κακώς κατηγορούµε εµείς την προηγούµενη
κυβέρνηση για τους είκοσι εννέα φόρους και τι έχουµε κάνει
εµείς, αν κατάλαβα καλά. Πάντα µου δίνετε µία χρυσή ευκαιρία
να αναδείξω και στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, όπως έκανα
και σήµερα στο Υπουργικό Συµβούλιο, τι έχουµε κάνει σε λιγό-
τερο από δύο χρόνια, εκ των οποίων το µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα ήταν εντός µίας πρωτόγνωρης υγειονοµικής κρίσης. 

Εξηγούµαι: Μόνιµες µειώσεις φόρων, που δεν έκανε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Μείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά
22%. Μείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή στα φυ-
σικά πρόσωπα, στα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα από το
22% στο 9% και αύξηση του αφορολόγητου για κάθε τέκνο. Μεί-
ωση του φορολογικού συντελεστή κερδών για όλες τις επιχειρή-
σεις από το 28% στο 22%. Κύριε συνάδελφε, αυτό αφορά και τις
πολύ µικρές επιχειρήσεις. Μείωση του φορολογικού συντελεστή
για τα µερίσµατα από το 10% στο 5%. Μείωση της προκαταβο-
λής φόρου για τα φυσικά πρόσωπα, που ασκούν επιχειρηµατική
δραστηριότητα από το 100% στο 55%. Μείωση της προκαταβο-
λής φόρου για τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες από
το 100% στο 80% και ειδικά φέτος στο 70%. Μείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών, µόνιµη, κατά 1%. Χαµηλός φορολογικός συν-
τελεστής για όλα τα αγροτικά σχήµατα 10%. Και πλέον, µε
σύµφωνη γνώµη και των θεσµών και του Eurogroup, κύριε Πρό-
εδρε, µονιµοποίηση του µειωµένου κατά 30% ΦΠΑ σε πέντε ελ-
ληνικά νησιά: Κως, Λέρος, Λέσβος, Σάµος και Χίος, όσο θα
υπάρχουν οι δοµές αιτούντων άσυλο σε αυτά. 

Αυτά είναι µόνιµες µειώσεις φόρων. Κάναµε και άλλα, όµως.
Αναστολή καταβολής ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιω-
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τικό τοµέα για το 2021 και για το 2022. Επιπλέον µείωση κατά
τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών των µι-
σθωτών του ιδιωτικού τοµέα για το 2021 και για το 2022. Μείωση
του ΦΠΑ στις µεταφορές, στον καφέ, στα µη αλκοολούχα ποτά,
στους κινηµατογράφους, στις θεατρικές παραστάσεις, για ένα
χρονικό διάστηµα. Μείωση του ΦΠΑ στο τουριστικό πακέτο. 

Αυτές είναι µη µόνιµες µειώσεις φόρων, τις οποίες ευελπι-
στούµε µε τον δηµοσιονοµικό χώρο που θα δηµιουργήσουµε, να
τις µονιµοποιήσουµε και αυτές.

Και δεν σταµατήσαµε και σε αυτά. Χορηγήσαµε και φορολο-
γικά κίνητρα για επενδύσεις. Μείωση κατά 50% του φορολογικού
συντελεστή για τις νεοφυείς επιχειρήσεις, για τα τρία πρώτα χρό-
νια λειτουργίας τους. Θέσπιση έκπτωσης φόρου 40% για δαπά-
νες, που αφορούν λήψη υπηρεσιών για ενεργειακή, λειτουργική
και αισθητική αναβάθµιση κτηρίων. Αναστολή ΦΠΑ σε νέες οικο-
δοµές. Αναστολή φόρου υπεραξίας ακινήτων για τρία χρόνια.
Διαµόρφωση ειδικού καθεστώτος φορολόγησης των εισοδηµά-
των από την αλλοδαπή, που φτιάχνουν φορολογική κατοικία στην
Ελλάδα. Ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Παπαδηµητρίου, έχει κάνει
µία κοινοβουλευτική ερώτηση, στην οποία δεν µπόρεσα να απαν-
τήσω την Παρασκευή γιατί έλειπα εκτός Ελλάδος, αλλά πολύ
σύντοµα θα έχετε συγκεκριµένα στοιχεία και γι’ αυτό.

Αυτά κάναµε σε λιγότερο από δύο χρόνια, προκειµένου να µει-
ώσουµε, πράγµατι, τους είκοσι εννέα νέους φόρους της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης.

Τρίτον, ζητάτε ενηµέρωση από αυτή την Κυβέρνηση και από
αυτόν τον Υπουργό, που δεν την έχει αρνηθεί ποτέ. Ζητήσατε
ενηµέρωση την προηγούµενη εβδοµάδα για τα στοιχεία της
«FRAPORT» και την είχατε. Είπατε, «µα, έλειπε η πολιτική ηγε-
σία». Έλειπε η πολιτική ηγεσία, γιατί σας είχα εξηγήσει ότι την
προηγούµενη εβδοµάδα έπρεπε να είµαι εκτός Ελλάδος. είχα
Eurogroup και ECOFIN. 

Συνάδελφοί σας από τα άλλα κόµµατα ζήτησαν να γίνει πιο
νωρίς η επικοινωνία, για να έχουν άνεση χρόνου να µελετήσουν
τα στοιχεία και επιλέξαµε αυτό, που ζήτησαν άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Δεν αρνήθηκα σε τίποτα αυτά τα στοιχεία. Επιβε-
βαιώνω ότι ο εκπρόσωπος από το κόµµα σας κάθισε την περισσό-
τερη ώρα από οποιονδήποτε άλλο εκπρόσωπο κόµµατος,
πράγµατι, για να µελετήσει σε βάθος τα στοιχεία. Ό,τι ενηµέρωση
θέλατε για τράπεζες ή για τραπεζικό σύστηµα την είχατε και γενι-
κώς θα έχετε πλήρη διαφάνεια όλων των στοιχείων από την πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, σε αντιδιαστολή µε το
τι έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, γιατί νοµίζω ότι αυξήσατε αν-
τικειµενικές αξίες, αλλά δεν ενηµερώσατε το Κοινοβούλιο. Υπήρχε
στέλεχος της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, που
επί δύο χρόνια δεν απάντησε σε καµµία κοινοβουλευτική ερώτηση,
σε καµµία. Δήλωνε µονίµως κώλυµα. Εµείς ενηµερώνουµε και
έχουµε πλήρη διαφάνεια για ό,τι υπογράφεται. 

Κύριε συνάδελφε, τα στοιχεία έχουν τεθεί συνεπώς υπ’ όψιν
όλων µε διαφάνεια. Όποιος θέλει να κρύψει κάτι δεν το αποτυ-
πώνει σε συµφωνία, τα κρύβει. Εµείς τα έχουµε µέσα στη συµ-
φωνία. Ο έλεγχος της ελεγκτικής έχει γίνει µε βάση τη
µεθοδολογία, που προβλέπεται, κατά την άσκηση της επαγγελ-
µατικής δραστηριότητας της και µε την ιδιότητα αυτή γνωµά-
τευσε υπεύθυνα. Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους είναι σαφής και η επιτελική σύνοψη τιτλοφορείται «Η
γνωµάτευση της ελεγκτικής» και δεν είναι σύνοψη του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών ή του ΤΑΙΠΕΔ. 

Κύριε συνάδελφε του Κινήµατος Αλλαγής, τα έγγραφα του
ΝΣΚ, που αναφέρετε είναι τα έγγραφα, που χρησιµοποιήθηκαν
στην διαδικασία της τεχνικής επίλυσης διαφοράς. Είναι οι ισχυ-
ρισµοί του Νοµικού Συµβούλου του Κράτους µε την τότε διαµορ-
φωµένη προδιαιτητική κατάσταση. Επειδή είµαστε απολύτως
διαφανείς τα µοιραστήκαµε και αυτά όλα µαζί σας. Το ποσό της
αποζηµίωσης που λέτε είναι αυτό που προκύπτει από την εφαρ-
µογή της σύµβασης του 2015. 

Κύριε Βιλιάρδο, προσπερνάω κάποιες λέξεις όπως «ντροπή»,
«όνειδος», «σκάνδαλο» και όλα τα συναφή. Διότι πολύ απλά θα
σας καταθέσω στοιχεία, που δείχνουν ότι τα στοιχεία που είπατε
ότι θα καταθέσετε, αλλά δεν έχετε καταθέσει, ήταν εκτός τόπου
και χρόνου…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εκεί είναι. Μην λέτε ψέµατα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα κατα-

θέσω τα στοιχεία. Θα καταθέσω την επίσηµη έκθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, σύµφωνα µε την οποία η αποζηµίωση στα
αεροδρόµια στη Γερµανία είναι 1,36 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κύριε Βιλιάρδο, τα καταθέτω για να ενηµερωθείτε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Ελεγκτικό Συνέδριο αποφάνθηκε ότι εκφεύγουν του ελέγ-
χου συµφωνίες, που εφαρµόζουν σύµβαση που έχει ήδη ελεγκτή,
άρα είναι αναρµόδιο. Ρητή αναφορά. Η εταιρεία αποζηµιώνεται
εφαρµόζοντας τη σύµβαση παραχώρησης. Το ελληνικό δηµόσιο
έχει δεσµευτεί γι’ αυτό από το 2015 και µπορείτε να κάνετε όποια
σενάρια θέλετε, ό,τι οικονοµετρικές αναλύσεις θέλετε ο ίδιος. Το
ελληνικό δηµόσιο όµως, οφείλει να εφαρµόζει τις δεσµεύσεις
που έχει αναλάβει. 

Σε ό,τι αφορά εσάς, κύριε συνάδελφε από το ΜέΡΑ25, που ρω-
τήσατε γιατί δεν επικαλεστήκαµε γεγονός ανωτέρας βίας και
πως αυτή ήταν η σωστή επιλογή. Στις 27 Μαρτίου 2020, µε επι-
στολή της η «FRAPORT» προς το δικό µου γραφείο µάς καλεί να
πάµε µε γεγονός ανωτέρας βίας, δηλαδή αυτό που ζητάτε εσείς.
Και λέτε ότι δεν διαπραγµατευτήκαµε; Μήπως εκπροσωπείτε τα
συµφέροντά της «FRAPORT» εδώ και δεν το ξέρετε; Αυτή είναι
η πραγµατικότητα σε ό,τι αφορά το τι ζήτησε η εταιρεία και θα
δούµε λίγο τώρα το τι κάναµε εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα -και νοµίζω
πως σας έχω δώσει απαντήσεις σε όλα τα ανοικτά θέµατα, θα
υπάρχουν µέσα στην τοποθέτηση µου και πρόσθετες αναλύσεις-
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών για την οικονοµική
ενίσχυση των παραχωρησιούχων του «Διεθνούς Αερολιµένος
Αθηνών» και των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων Αι-
γαίου, Κρήτης, ηπειρωτικής Ελλάδας και Ιονίου λόγω των περιο-
ριστικών µέτρων, που ελήφθησαν για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας του κορωνοϊού κατά το έτος 2020. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί την ισορροπηµένη και αναλογική
απάντηση της Κυβέρνησης στον αδιαµφισβήτητο αντίκτυπο, που
είχαν τα αναγκαία µέτρα τα οποία ελήφθησαν για την αντιµετώ-
πιση των πρόσφατων συνθηκών, που δηµιούργησε η πανδηµία
στη λειτουργία των αεροδροµίων. 

Ο επιτακτικός χαρακτήρας των προβλέψεων, που εισάγονται
µε το παρόν σχέδιο νόµου είναι θεωρώ προφανής, πρόδηλος.
Πρόκειται για καίριες υποδοµές της χώρας, των οποίων η εύ-
ρυθµη λειτουργία είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε την οµαλή δια-
βίωση στις περιοχές που αυτές εξυπηρετούν και δεύτερον,
πρόκειται για συγκεκριµένες υποδοµές οι οποίες υπέστησαν ιδι-
αίτερα βαρύ πλήγµα από το ξέσπασµα της υγειονοµικής κρίσης
και τους συνακόλουθους αναγκαίους περιορισµούς στις µετακι-
νήσεις αεροσκαφών και επιβατών. 

Ανάλογες προβλέψεις οικονοµικής ενδυνάµωσης του χώρου
των αεροµεταφορών τόσο για εταιρείες αεροµεταφοράς όσο και
για υποδοµές αεροδροµίων έχουν λάβει και άλλες κυβερνήσεις
σε όλο τον κόσµο µε ποικίλους τρόπους, µε τη µορφή της χορή-
γησης δανείων ή της συµµετοχής σε ανακεφαλαιοποίηση ή της
απαλλαγής για παράδειγµα από µελλοντικές φορολογικές υπο-
χρεώσεις.

Ενδεικτικά, όπως είπα και πριν για να έχουµε µια εικόνα και για
να αποδειχθεί ότι δεν «σπαταλούµε» τα λεφτά των Ελλήνων, όπως
άκουσα, η Γερµανία έχει χορηγήσει 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ µε
τη µορφή άµεσης επιχορήγησης προς τους διαχειριστές αερο-
δροµίων της, ενώ µόλις πρόσφατα, τον Μάρτιο του 2021, η Φιλαν-
δία έδωσε στήριξη 350 εκατοµµύρια ευρώ προς την διαχειρίστρια
εταιρεία είκοσι ενός αεροδροµίων της χώρας και στα τέλη Απρι-
λίου, σας το είχα πει όταν µιλούσαµε για την «AEGEAN», η Πορ-
τογαλία παρείχε πρόσθετη στήριξη 452 εκατοµµυρίων ευρώ στην
αεροπορική εταιρεία «TAP», µετά από κάτι δισεκατοµµύρια που
είχε δώσει το 2020. Και τότε ασκήθηκε κριτική από κάποια κόµ-
µατα για το τι δίνουµε στην «AEGEAN». Δισεκατοµµύρια δόθηκαν
στην Πορτογαλία, δεν έφτασαν και τον Απρίλιο του 2021 άλλα 452
εκατοµµύρια για την «TAP».
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Είναι θα έλεγα περισσότερο από προφανές, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι κυβερνήσεις ανά τον κόσµο σπεύδουν να συν-
δράµουν στην υποστήριξη των κοµβικής αυτής σηµασίας δοµών
στις οποίες στηρίζονται οι µετακινήσεις και εν γένει επιχειρηµα-
τικές και εµπορικές συναλλαγές. Το γεγονός αυτό άλλωστε, απο-
τυπώνεται εκτενώς σε πρόσφατη µεγάλη µελέτη, εκατό σελίδων
περίπου, τον Απρίλιο του 2021 του Οργανισµού Οικονοµικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης, την οποία θέτω στη διάθεση σας, κα-
ταθέτοντας της στα Πρακτικά. Είναι όλες οι βοήθειες που έχουν
δοθεί παγκοσµίως σε αεροπορικές εταιρείες και αεροδρόµια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα έλεγα ότι είναι ακόµα πιο προφανές ότι κάθε χώρα σπεύδει
να υποστηρίξει την ιδιαίτερα βαριά της βιοµηχανία. Και όπως
όλοι γνωρίζουµε σε αυτήν την Αίθουσα ο ελληνικός τουρισµός
είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την ακώλυτη και οµαλή λειτουρ-
γία του τοµέα των αεροµεταφορών και των αεροδροµίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγκεκριµένα στην περίπτωση
των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων προωθείται η
οικονοµική ενίσχυση των παραχωρησιούχων, µέσω της κύρωσης
της συµφωνίας, που συνάφθηκε κατ’ εφαρµογή των συµβάσεων
παραχώρησης του 2015 -την οποία και στηρίξαµε, διότι η παρά-
ταξη της Νέας Δηµοκρατίας έχει συνέχεια και συνέπεια, δεν
κάνει οβιδιακές µεταµορφώσεις- µεταξύ του ΤΑΙΠΕΔ, των εται-
ρειών και του ελληνικού δηµοσίου. 

Η παρούσα διάταξη κρίνεται αναγκαία, διότι η εταιρεία υπέστη
εξαιτίας των περιοριστικών µέτρων πολύ σηµαντική απώλεια
εσόδων, λόγω της τεράστιας µείωσης επιβατικής κίνησης. Είναι
χαρακτηριστικό ότι όσον αφορά στα αεροδρόµια που διαχειρί-
ζεται η εταιρεία «FRAPORT», η επιβατική κίνηση περιορίστηκε
για το έτος 2020 σε ποσοστό 70,5% σε σχέση µε την αντίστοιχη
περίοδο του έτους 2019 και σε ποσοστό 72,1% σε σχέση µε τις
προβλέψεις του οικονοµικού µοντέλου, όπως αυτό αποτυπώνεται
και εφαρµόζεται σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης του
2015. Ενώ σύµφωνα µε την επισκόπηση των εκτιµώµενων οικο-
νοµικών συνεπειών της πανδηµίας στα δεκατέσσερα περιφερει-
ακά αεροδρόµια της Ελλάδος που διενεργήθηκε από ιδιωτική
εταιρεία για λογαριασµό του ΤΑΙΠΕΔ τα πραγµατοποιηθέντα
κέρδη προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων του έτους 2020, υπο-
λείπονται των προβλεφθέντων του οικονοµικού µοντέλου κερδών
σχεδόν κατά 178 εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό αποτελεί αν-
τικείµενο αποζηµίωσης κατ’ εφαρµογή της σύµβασης παραχώ-
ρησης του 2015, καθώς τα µέτρα που αναγκάστηκε να λάβει η
Κυβέρνηση για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
εµπίπτουν στη σφαίρα των κινδύνων που µε την εν λόγω σύµ-
βαση ανέλαβε το ελληνικό δηµόσιο.

Ωστόσο, και εδώ είναι ένα σηµαντικό στοιχείο νοµίζω να ανα-
δείξουµε, µε τη συµφωνία, που επιτεύχθηκε µε την εταιρεία επι-
τυγχάνονται παράλληλα πρόσθετοι στόχοι: Πρώτον, το ποσό που
αποζηµιώνεται µπορεί να ανέλθει κατά ανώτατο όριο µέχρι του
ποσού των 178 εκατοµµυρίων ευρώ, που προκύπτει κατ’ εφαρ-
µογή της σύµβασης παραχώρησης του 2015, αλλά παράλληλα
είναι δυνατόν να υπολείπεται αυτού.

Αυτό συµβαίνει, διότι µε την παρούσα συµφωνία ο κίνδυνος
από τη µη πλήρη ανάκαµψη της επιβατικής κίνησης αναλαµβά-
νεται από την εταιρεία και όχι από το ελληνικό δηµόσιο. 

Θα γίνω πιο συγκεκριµένος. Αν η επιβατική κίνηση και τα έσοδα
της εταιρείας ανακάµψουν πλήρως το 2021, τότε η αποζηµίωση
που αυτή λαµβάνει για το έτος 2020 δεν µπορεί να υπερβεί το
ποσό των 178 εκατοµµυρίων ευρώ, που έχουν συµφωνηθεί ως
αποζηµίωση µε βάση τη σύµβαση παραχώρησης του 2015. 

Αν ωστόσο η επιβατική κίνηση και τα έσοδα της εταιρείας δεν
ανακάµψουν πλήρως το 2021, τότε η αποζηµίωση που λαµβάνει
για το έτος 2020 αναµένεται κατώτερη του ποσού των 178 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Το γεγονός αυτό οφείλεται στο ότι οι µεταβλη-
τές αµοιβές παραχώρησης, µε τις οποίες συνυπολογίζοντας και
τις σταθερές ετήσιες αµοιβές συµψηφίζεται η υποχρέωση απο-
ζηµίωσης, δεν θα καλύπτουν πλήρως το ποσό των 178 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Δεύτερον, ανεξαρτήτως της ανάκαµψης ή όχι της επιβατικής
κίνησης που προανέφερα, ο παραχωρησιούχος παραιτείται από
οποιαδήποτε περαιτέρω αξίωση αναφορικά µε την απώλεια εσό-
δων, τις ζηµιές από τις καθυστερήσεις των έργων και κάθε άλλη
ζηµία, που υπέστη εξαιτίας των µέτρων αντιµετώπισης της παν-
δηµίας και των συνεπειών αυτής εντός του 2020.

Τρίτον –επειδή άκουσα και τι άλλο- το ποσό της αποζηµίωσης
από τη σύµβαση παραχώρησης του 2015 δεν καταβάλλεται µε-
τρητοίς από το ελληνικό δηµόσιο, όπως προέβλεπε η σύµβαση
του 2015, αλλά αντιθέτως ρυθµίζεται µε συµψηφισµό οφειλοµέ-
νων πληρωµών του παραχωρησιούχου προς το ΤΑΙΠΕΔ. Το επα-
ναλαµβάνω, δεν βγαίνει χρήµα από τον κρατικό προϋπολογισµό
όπως έλεγε η σύµβαση του 2015, αλλά γίνεται συµψηφισµός µε
υποχρεώσεις οφειλόµενες πληρωµές προς το ΤΑΙΠΕΔ. 

Με τον τρόπο αυτό προασπίζονται κατά τον καλύτερο τρόπο,
κατά τον βέλτιστο δυνατό τρόπο, παρά τη σύµβαση του 2015, τα
δηµόσια οικονοµικά σε µια ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο αυξηµέ-
νων απαιτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ πέντε-έξι λεπτά ακόµα.
Θεµέλιο της απόφασης είναι ότι όταν λειτουργούν τα περιφε-

ρειακά αεροδρόµια, λειτουργούν σε κανονικότητα, συµβάλλουν
σηµαντικά στα δηµόσια οικονοµικά και ευρύτερα στην οικονοµία
της χώρας. 

Δεν πρέπει µάλιστα να παραγνωρίζεται ότι το 2017 το ελληνικό
δηµόσιο εισέπραξε 1,234 δισεκατοµµύριο ευρώ από την παρα-
χώρηση των αεροδροµίων, καθώς επίσης και ότι ολοκληρώθηκαν
επενδυτικά έργα υποδοµής ύψους 440 εκατοµµυρίων ευρώ –στα
εγκαίνια που έγιναν στη Θεσσαλονίκη, όπως γνωρίζω γιατί ήµουν
παρών, ήταν εκπρόσωπος και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-,
επενδυτικά έργα που πραγµατοποιούνται µε την αξιοποίηση ιδιω-
τικών πόρων και έχουν δηµόσια λειτουργία. 

Συγκεκριµένα, στο πλαίσιο της ανάληψης διαχείρισης και λει-
τουργίας των δεκατεσσάρων αεροδροµίων, η «FRAPORT» υλο-
ποίησε ένα ολοκληρωµένο πλάνο για την ανάπτυξή τους, πλάνο
που περιελάµβανε άµεσες αλλά και σε βάθος χρόνου εργασίες
και έργα ανάπτυξης των υποδοµών στα αεροδρόµια, που συµ-
βάλλουν καθοριστικά στην αύξηση του αριθµού των επιβατών
και στη βελτίωση της ταξιδιωτικής τους εµπειρίας. 

Η επένδυση αυτή ξεκίνησε τον Απρίλιο του 2017, παράλληλα
µε την έναρξη της παραχώρησης για τη διαχείριση και ανάπτυξη
έντεκα αεροδροµίων σε νησιά και τρία στην ηπειρωτική Ελλάδα.
Οι εργασίες αυτές δεν σταµάτησαν κατά τη διάρκεια των καλο-
καιρινών µηνών τα τρία πρώτα έτη που υπήρχε και υψηλή επιβα-
τική κίνηση, ενώ συνεχίστηκαν και εν µέσω της πανδηµίας
ξεπερνώντας εν τέλει τις δυσκολίες και τα τεράστια εµπόδια που
προέκυψαν. 

Τελικά, τα έργα και στα δεκατέσσερα αεροδρόµια ολοκληρώ-
θηκαν τον Ιανουάριο του 2021, νωρίτερα από τη συµβατική υπο-
χρέωση η οποία είχε τεθεί για τον Απρίλιο του 2021. 

Συνολικά, η επίδραση της συµφωνίας µε τη «FRAPORT» στο
ΑΕΠ της χώρας ξεπέρασε µόνο µέσα στον πρώτο χρόνο τα 300
εκατοµµύρια ευρώ. Διπλασίασε την απασχόληση και θα αυξήσει
σηµαντικά την κίνηση των επισκεπτών σε πάρα πολύ σηµαντι-
κούς ελληνικούς τουριστικούς προορισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην περίπτωση του «Διεθνούς
Αερολιµένος Αθηνών» χορηγείται οικονοµική ενίσχυση στην εται-
ρεία για την αποκατάσταση άµεσα συναρτόµενης µε την πανδη-
µία του κορωνοϊού ζηµίας που υπέστη κατά το έτος 2020. Το
ποσό αυτό µπορεί να φτάνει έως τα 130 εκατοµµύρια ευρώ και
χορηγείται ως ακολούθως: µε τη µορφή άµεσης επιχορήγησης
έως του ποσού των 51,6 εκατοµµυρίων ευρώ και µε τη µορφή
συµψηφισµού υποχρεώσεων καταβολής αµοιβής για τη χορή-
γηση δικαιωµάτων, σύµφωνα µε τη σύµβαση ανάπτυξης αερο-
δροµίου, ύψους έως 78,4 εκατοµµυρίων ευρώ για τα έτη 2020,
2021 και 2022.

Ο συµψηφισµός τόσο ανά έτος όσο και στο σύνολο δεν δύνα-
ται να υπερβαίνει αυτά τα ποσά. Σε περίπτωση δε που διαπιστω-
θεί ότι η καταβλητέα αµοιβή είναι µεγαλύτερη για κάποιο από τα
ανωτέρω έτη, τότε ο «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών» υποχρεού-

15334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ται στην καταβολή του υπερβάλλοντος ποσού για το αντίστοιχο
έτος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και στην περίπτωση του «Διεθνούς Αερολιµένος Αθηνών» προ-
κρίθηκε και συµφωνήθηκε, στο µέτρο του δυνατού, η λύση της
ενίσχυσης µέσω συµψηφισµού µε υποχρεώσεις πληρωµής της
εταιρείας έναντι της άµεσης επιχορήγησης και πάλι µε γνώµονα
τη βέλτιστη αξιοποίηση και εξυπηρέτηση των δηµοσίων οικονο-
µικών. 

Σηµειώνεται ότι το ποσό της ενίσχυσης τελεί υπό την αίρεση
της έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το οικονοµικό έτος
2020, όπου και θα καθορίζεται η χρονική περίοδος για την οποία
εγκρίνεται η ενίσχυση καθώς και το ακριβές ύψος αυτής. 

Είναι σηµαντικό να τονιστεί ότι, σύµφωνα µε µελέτη του ΙΟΒΕ
το Νοέµβριο του 2018, η λειτουργία του οικονοµικού συστήµα-
τος του «Διεθνούς Αερολιµένος Αθηνών» εκτιµάται ότι συνεισέ-
φερε 3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ σε όρους ΑΕΠ το 2017, ενώ σε
όρους ταξιδιωτικών εισπράξεων εκτιµάται ότι συνεισέφερε 2,9
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2017, µέγεθος που αντιστοιχεί στο 20%
του συνόλου ταξιδιωτικών εισπράξεων της χώρας. 

Μάλιστα, ο «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών», ανταποκρινόµενος
στον κρίσιµο ρόλο του ως φορέα λειτουργίας και διαχείρισης
µιας στρατηγικής υποδοµής για τη χώρα, συνέχισε καθ’ όλη τη
διάρκεια του 2020 τη λειτουργία του αεροδροµίου, διασφαλίζον-
τας την εξυπηρέτηση της ελάχιστης εναποµείνασας εµπορικής
αεροπορικής κίνησης, αλλά και των εθνικών αναγκών στο πλαίσιο
της κρίσης. Ωστόσο, η συνέχιση της λειτουργίας του µε ταυτό-
χρονη σχεδόν καθολική έλλειψη εσόδων έχει ιδιαίτερα επιβαρυν-
τικές συνέπειες στην επιχειρηµατική βιωσιµότητα της εταιρείας
και στη διατήρηση των θέσεων απασχόλησης. 

Ο «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών» υποχρεούται να υποβάλει
έως τις 31-12-2021 στις αρµόδιες υπηρεσίες των Υπουργείων Οι-
κονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών πλήρη έκθεση των λει-
τουργικών εσόδων και εξόδων, που συνδέονται µε τη δραστη-
ριότητα της εταιρείας για την περίοδο της οικονοµικής ενίσχυ-
σης, πιστοποιηµένα από ανεξάρτητη εταιρεία, προκειµένου να
επιβεβαιωθεί ότι δεν υφίσταται η περιβάλλουσα οικονοµική ενί-
σχυση της εταιρείας. 

Εάν η διαπιστωθείσα ζηµία υπολείπεται του ποσού της εγκε-
κριµένης οικονοµικής ενίσχυσης, τότε για το υπερβάλλον ποσό
δεν θα διενεργείται συµψηφισµός για τα επόµενα έτη. Εφόσον
εξακολουθεί να υφίσταται υπερβάλλον ποσό για το οποίο έχει
ήδη διενεργηθεί καταβολή ή συµψηφισµός, αυτό ανακτάται. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών καθορίζονται η διαδικασία διακρίβωσης υπερ-
βάλλουσας οικονοµικής ενίσχυσης της εταιρείας, η διαδικασία
και το επιτόκιο ανάκτησης υπερβάλλουσας οικονοµικής ενίσχυ-
σης για το ελληνικό δηµόσιο, η διαδικασία βεβαίωσής της σε πε-
ρίπτωση µη εµπρόθεσµης επιστροφής της, η αρµόδια για τις
παραπάνω ενέργειες υπηρεσία και κάθε άλλη αναγκαία για την
εφαρµογή του παρόντος λεπτοµέρεια. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν
σχέδιο νόµου το Υπουργείο Οικονοµικών και συνολικά η Κυβέρ-
νηση παρέχουν ενεργά τη δίκαιη και αναλογική αρωγή τους σε
στρατηγικής σηµασίας υποδοµές της χώρας, προλαµβάνοντας
συνέπειες µε σηµαντικές προεκτάσεις, οικονοµικές και κοινωνι-
κές, που επηρεάζουν άµεσα και έµµεσα το σύνολο του πληθυ-
σµού της χώρας, ιδιαίτερα των εργαζοµένων στον κλάδο των
αεροµεταφορών, τους εργαζόµενους στον ευρύτερο τοµέα του
τουρισµού, αλλά και τους πολίτες που κάνουν χρήση των εν
λόγω υπηρεσιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. Έγινε παραποίηση των λεγόµενων µου από τον κύριο
Υπουργό και θα ήθελα να κάνω διόρθωση µε βάση τον Κανονι-
σµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν γίνεται. Δεν έγινε

παραποίηση. Άκουσα αυτά που σας είπε. Δεν έγινε καµµία πα-
ραποίηση. Δεν υπάρχει ούτε προσωπικό.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα ήθελα να τεκµηριώσω την πα-
ραποίηση των λεγοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε συνάδελφε.
Και ο κ. Βιλιάρδος δίπλα σας έχει παράπονα. Άκουσα τι είπε ο

κύριος Υπουργός. Δεν υπάρχει περίπτωση να σας δώσω τον
λόγο. Ό,τι θέλετε να τα πείτε στον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρό-
σωπο. 

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή ενηµέρωση. Θα δώσω τον λόγο
τώρα στον κ. Μιχάλη Κατρίνη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κινήµατος Αλλαγής. Στη συνέχεια θα µιλήσουν τρεις Βου-
λευτές ο κ. Αµανατίδης, η κ. Παπανάτσιου και ο κ. Λοβέρδος από
το Κίνηµα Αλλαγής και µετά ζήτησε τον λόγο -και θα τον έχει- ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελληνική Λύση, ο κ.
Χήτας.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου να κάνω µία σύντοµη αναφορά µε αφορµή
την σηµερινή ηµέρα που συµπληρώνονται είκοσι πέντε χρόνια
από την ηµέρα, που έφυγε ο Ανδρέας Παπανδρέου.

Στις πολύ κρίσιµες µέρες, που ζούµε η µνήµη του Ανδρέα Πα-
πανδρέου παραµένει ζωντανή για τον λαό που τον έζησε, τον
αγάπησε και τον τίµησε, πολύτιµη ασπίδα και συνάµα παρηγοριά
για εκατοµµύρια Έλληνες στην καρδιά και την ψυχή των οποίων
µίλησε. Ο άνθρωπος, που κατάφερε να ενώσει τους Έλληνες και
να κατοχυρώσει τις δηµοκρατικές ελευθερίες. Ο πολιτικός που
έδωσε υπερηφάνεια, αξιοπρέπεια και ευκαιρίες στους µη προ-
νοµιούχους τους οποίους µε συνέπεια υπηρέτησε και τη µοίρα
των οποίων άλλαξε. Ο ηγέτης που γνώριζε να µάχεται κόντρα
ακόµα και στους διεθνείς συσχετισµούς και εξέφρασε τον γνήσιο
πατριωτισµό που στηρίζεται στην εθνική ανεξαρτησία, την απο-
φασιστικότητα και την εθνική ενότητα.

Όσο και αν κάποιοι προσπαθούν να διαγράψουν την ιστορία
και να συκοφαντήσουν τον Ανδρέα Παπανδρέου η προσπάθειά
τους πέφτει στο κενό, γιατί ο Ανδρέας Παπανδρέου συνοµίλησε
µε την ιστορία και οι περίοδοι διακυβέρνησής του αποτελούν ση-
µείο αναφοράς για όλους τους πολίτες ακόµα και για όσους δεν
τον ψήφισαν. Οι ιδέες, οι αγώνες και το έργο του αποτελούν για
εµάς πολύτιµη παρακαταθήκη, αλλά και συνάµα πηγή έµπνευσης
σε µια πολιτικά άνυδρη και σκληρή εποχή. 

Το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής ήταν και θα είναι ο πυρήνας
της νέας αλλαγής που έχει ανάγκη η χώρα µέσα από ένα νέο κοι-
νωνικό συµβόλαιο µε τις κοινωνικές δυνάµεις της εργασίας και
της παραγωγής για µια πολιτεία απαλλαγµένη από τον έλεγχο
της οικονοµικής ολιγαρχίας, όπως χαρακτηριστικά έλεγε ο ίδιος. 

Και θα ήθελα να συνδέσω την τοποθέτησή µου στη µνήµη του
Ανδρέα Παπανδρέου µε τον πρόσφατο πίνακα, που είδε το φως
της δηµοσιότητας, της ΕΛΣΤΑΤ όπου καταγράφεται αύξηση του
δείκτη κοινωνικής ανισότητας, κάτι για το οποίο πάλεψε το
ΠΑΣΟΚ και ο Ανδρέας Παπανδρέου, ώστε να αµβλυνθούν οι κοι-
νωνικές ανισότητες. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτήν την έκθεση στέ-
ρηση βασικών αγαθών και υπηρεσιών αφορά όχι µόνο πλέον τα
χαµηλά εισοδήµατα, αλλά µέρος και του µη φτωχού πληθυσµού
µε το 49,5% των µη φτωχών νοικοκυριών να δηλώνει αδυναµία
να καλύψει έκτακτες, αλλά αναγκαίες δαπάνες κάτω από 400
ευρώ.

Τους τελευταίους δώδεκα µήνες ένα στα πέντε νοικοκυριά δη-
λώνει ότι το εισόδηµά του µειώθηκε, ενώ µόλις 5,5% δηλώνει ότι
αυξήθηκε, ενώ εµφανίζεται και φέτος υποχώρηση του κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ στο 64% σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο σε
µια σταθερά πτωτική πορεία τα τελευταία χρόνια.

Και µια και αναφέροµαι στα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ δεν θα µπο-
ρούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αποφύγω τον πειρασµό
και να ζητήσω την άποψη της και της Κυβέρνησης για την τοπο-
θέτηση του Ανδρέα Γεωργίου στην ανεξάρτητη αρχή, που επο-
πτεύει το Ευρωπαϊκό Στατιστικό Σύστηµα από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, του ανθρώπου, που για έντεκα χρόνια ταλαιπωρή-
θηκε µε την κατηγορία ότι φούσκωσε τα ελλείµµατα της πεντα-
ετίας Καραµανλή και οδήγησε τη χώρα στα µνηµόνια και παρά
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τα αθωωτικά βουλεύµατα του Συµβουλίου Εφετών ασκήθηκε
τρεις φορές αναίρεση από τον Άρειο Πάγο, γεγονός πρωτοφα-
νές για τα δικαστικά χρονικά της χώρας. 

Αξιοσηµείωτο είναι µάλιστα ότι σαράντα έξι Βουλευτές ψήφι-
σαν υπέρ, δύο κατά και οκτώ απείχαν στην επιτροπή στην οποία
συµµετέχει ένας Βουλευτής από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας Βου-
λευτής από το ΣΥΡΙΖΑ και ένας Βουλευτής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. Θα ήταν, λοιπόν, ενδιαφέρον να ακούσουµε και την
άποψη της Κυβέρνησης, αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας γι’
αυτήν την επιλογή που νοµίζω ότι δικαιώνει έναν άνθρωπο, ο
οποίος έκανε πολύ απλά τη δουλειά του, αποτύπωσε τη φρενήρη
διακυβέρνηση της πενταετίας Καραµανλή και βρέθηκε στο στό-
χαστρο πολιτικών και όχι µόνο κύκλων για πάνω από δέκα χρόνια
κατηγορούµενος άδικα.

Και µια και ο Υπουργός αναφέρθηκε πριν στα στοιχεία φορο-
λογικής πολιτικής, που µάλιστα είπε ότι τα παρέθεσε και στο
Υπουργικό Συµβούλιο µε µια σειρά επιλογών, οι οποίες αποδει-
κνύουν την φιλική προσέγγιση της Κυβέρνησης στις επιχειρήσεις
και όσον αφορά την κατεύθυνση µείωσης της φορολογίας έχει
ενδιαφέρον να δούµε µε βάση τα στοιχεία που ανακοινώθηκαν
στην τελευταία έκθεση του IMD από την Ελβετία για την αντα-
γωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, όπου ανάµεσα σε
εξήντα τέσσερις χώρες η Ελλάδα είναι εξηκοστή δεύτερη όσον
αφορά το χρέος, πεντηκοστή έβδοµη όσον αφορά την πιστολη-
πτική ικανότητα και εξηκοστή τρίτη ανάµεσα στις εξήντα τέσσε-
ρις χώρες -το ξαναλέω, γιατί πανηγύριζε ο κ. Γεωργιάδης,
εξηκοστή τρίτη ανάµεσα στις εξήντα τέσσερις χώρες- όσον
αφορά τις επενδύσεις παγίου κεφαλαίου.

Στον τοµέα της κυβερνητικής αποτελεσµατικότητας, τον οποίο
θα έπρεπε τα στελέχη της Κυβέρνησης να κοιτούν, για να κοι-
τούν τον εαυτό τους στον καθρέφτη και να αναρωτιόνται και να
απαντούν αν τα πάνε καλά, η Ελλάδα παραµείνει στάσιµη το
2020 στην πεντηκοστή δεύτερη θέση, όπως το 2019.

Στη δε φορολογική πολιτική -και εδώ έρχοµαι να συνδέσω σε
σχέση µε αυτό που είπε ο Υπουργός- ο οποίος είναι υποδείκτης
του δείκτη κυβερνητικής αποτελεσµατικότητας η Ελλάδα είναι
εξηκοστή πρώτη ανάµεσα σε εξήντα τέσσερις χώρες. Θυµίζω ότι
µε βάση το δείκτη Tax Foundation στην ενδιάµεση έκθεση της
Τράπεζας της Ελλάδος η χώρα µας παραµένει στην εικοστή
ένατη θέση στη φορολογική πολιτική και στην αξιολόγηση των
στελεχών του δείκτη IMD το τρίτο πιο αδύναµο σηµείο της χώρας
είναι το φορολογικό καθεστώς. 

Αυτό νοµίζω, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να σας προβληµατίσει
σε σχέση και µε αυτά, που προεκλογικά είπατε ότι θα κάνετε µε
τη φορολογική πολιτική και σε σχέση µε αυτά που εκλαµβάνουν
όχι οι πολιτικοί σας αντίπαλοι, αλλά οι αγορές για την αποτελε-
σµατικότητα των µέτρων σε σχέση µε τη φορολογική πολιτική.

Μάλιστα, στις συστάσεις -και είναι αξιοσηµείωτο να αναφερ-
θούν- αναφέρεται η εισαγωγή µέτρων για να περιοριστούν οι οι-
κονοµικές συνέπειες της κρίσης, αλλά και η διευκόλυνση
πρόσβασης των επιχειρήσεων στη χρηµατοδότηση, στοιχείο που
αναφέρεται και στην προχθεσινή έκθεση χρηµατοπιστωτικής στα-
θερότητας της Τράπεζας της Ελλάδος που αναφέρει συγκεκρι-
µένα ότι η χρηµατοδότηση προς τις επιχειρήσεις θα µπορούσε να
είναι ισχυρότερη δεδοµένων των συνθηκών ρευστότητας των τρα-
πεζών.

Και µια και µιλάµε για το νοµοσχέδιο στο οποίο συνολικά η συ-
νεισφορά του δηµοσίου θα κυµανθεί λίγο πάνω από τα 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ είναι ίσως ενδιαφέρον, ίσως είναι και τυχαίο, ότι
µε βάση την πρόσφατη ανακοίνωσή σας για την αύξηση των αν-
τικειµενικών αξιών επιδιώκετε επιπλέον έσοδα, που θα κυµαίνον-
ται 200 µε 250 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο, περίπου όσα αυτή
τη στιγµή µε τη σύµβαση άµεσα ή έµµεσα δίνονται για την στή-
ριξη των περιφερειακών αεροδροµίων και του «Διεθνούς Αερο-
λιµένος Αθηνών». Η αύξηση αντικειµενικών αξιών συµπαρασύρει
είκοσι φόρους ακίνητης περιουσίας, αλλά ταυτόχρονα -και εδώ
είναι το σηµαντικό- είναι ορατός ο κίνδυνος να χαθούν µια σειρά
από πολλά κοινωνικά επιδόµατα: Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα,
αφού η φορολογητέα αξία συνολικά δεν πρέπει να ξεπερνά τα
150.000 ευρώ για να δοθεί αυτό το επίδοµα, άρα θα αλλάξει ο
αριθµός των δικαιούχων. 

Κοινωνικό τιµολόγιο της ΔΕΗ, όπου συνολικά η αξία δεν πρέ-
πει να υπερβαίνει τις 180.000 ευρώ. Επίδοµα στέγασης µε απώ-
λεια για τον δικαιούχο, αν υπερβεί το όριο των 180.000 ευρώ,
έως και 2.200 ευρώ τον χρόνο. Και επίδοµα θέρµανσης µε ανώ-
τατο όριο τα 130.000 ευρώ, µε απώλειες που θα φτάσουν έως
και τα 650 ευρώ τον χρόνο. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι επιτέλους θα πληρώσουν οι ιδιοκτήτες
σε περιοχές, που υποφορολογούνται και διαθέτουν πολυτελείς
κατοικίες και ακίνητα. Εγώ να το δεχτώ. 

Θα προχωρήσετε, όµως, κύριε Υπουργέ, σε αναπροσαρµογή
των περιουσιακών κριτηρίων, ώστε να µην χαθούν µία σειρά από
κοινωνικά επιδόµατα τα οποία πηγαίνουν σε αδύναµους συµπο-
λίτες µας; 

Επιπλέον, µια παράπλευρη συνέπεια της αύξησης των αντικει-
µενικών είναι η αύξηση στην αξία προσδιορισµού της ιδιοκατοί-
κησης, µε συνέπεια την αύξηση των τεκµηρίων. Πολλοί θα δουν
ότι το εισόδηµά τους δεν επαρκεί πλέον για να καλύψει το νέο
ύψος του τεκµηρίου ιδιοκατοίκησης µε την εφαρµογή των νέων
αντικειµενικών αξιών. 

Ακόµα και ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης, που έχει
διαφηµιστεί τόσο πολύ από την Κυβέρνηση, επηρεάζεται, καθώς
για την ίδια περιουσία η δόση που θα πρέπει να καταβληθεί από
τον οφειλέτη είναι µεγαλύτερη το 2022 σε σχέση µε το 2021,
αφού το ποσό που καταβάλλει ο οφειλέτης δεν µπορεί να είναι
µικρότερο από την αντικειµενική αξία των ακινήτων. Επιπλέον,
θα έχουµε αύξηση κατά εκατοντάδες χιλιάδες των υπόχρεων κα-
ταβολής συµπληρωµατικού φόρου λόγω αυτής της αύξησης.
Άρα, νοµίζω ότι µια σειρά συµπολιτών µας θα δουν τις δυσµενείς
συνέπειες απ’ αυτή την αύξηση των αντικειµενικών αξιών. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, αν και αναφέρθηκε εκτενώς ο ει-
σηγητής µας, ο Κώστας Σκανδαλίδης, αναλυτικά και διεξοδικά,
κανείς δεν αµφισβητεί ότι υπάρχουν πολύ µεγάλες ζηµιές σε
όλους τους κλάδους της οικονοµίας και προφανώς έχουν πληγεί
οι αεροµεταφορές µε πολυεπίπεδες επιπτώσεις στον τουρισµό,
την απασχόληση, το εµπόριο και γενικότερα στην ελληνική οικο-
νοµία. Αναφέρθηκε σε αυτά ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Με βάση την πρόσφατη έκθεση του Eurocontrol, τριακόσιες
πενήντα χιλιάδες πτήσεις λιγότερες το 2020. Μάλιστα, εκτίµησε
ότι µόλις το 2024 θα επανέλθει η κίνηση στα επίπεδα του 2019,
µε δεδοµένο ότι θα έχουµε ικανοποιητικό αριθµό εµβολιασµών
και δεν θα έχουµε και δυναµική επανεµφάνιση της πανδηµίας το
επόµενο διάστηµα. 

Εδώ, λοιπόν, έρχεται το ζήτηµα για τα µέτρα στήριξης όλων
των εµπλεκοµένων στις αεροµεταφορές. Το έχω πει πάλι στη
Βουλή, κύριε Υπουργέ. Το λέω και σήµερα. Θεωρώ ότι δεν
υπήρχε ενιαία αντιµετώπιση των επιχειρήσεων, που ασχολούνται
µε τις αεροµεταφορές. 

Λέει η έκθεση του Eurocontrol για την «AEGEAN» ότι κάνει δια-
κόσιες τριάντα τέσσερις πτήσεις ηµερησίως. Πρόκειται για µία
εταιρεία που πήρε δάνεια και από το Ταµείο Εγγυοδοσίας και
πρόσφατα στηρίχθηκε µε νόµο που ψηφίστηκε στη Βουλή. 

Την ίδια στιγµή, έτερη ελληνική εταιρεία, η «SKY EXPRESS»,
µε τις µισές πτήσεις ηµερησίως, όχι λίγες όµως, εκατό δεκαεπτά
-πολύ σηµαντικός αριθµός- δεν εγκρίθηκε από το Ταµείο Εγγυο-
δοσίας στην πρώτη φάση τουλάχιστον, παρά το γεγονός ότι πλη-
ρούσε τις προϋποθέσεις και είχε πιστοληπτική ικανότητα.
Επίσης, δεν γνωρίζω αν υπάρχει κάποια πρόθεση από εσάς να
στηρίξετε είτε αυτήν την εταιρεία είτε όλες τις υπόλοιπες εται-
ρείες -υπάρχουν και σχετικά αιτήµατα- οι οποίες δραστηριοποι-
ούνται στις αεροµεταφορές και έχουν πληγεί. 

Δηµιουργούνται, λοιπόν, συνθήκες αθέµιτου ανταγωνισµού
αυτή τη στιγµή στην αγορά των αεροµεταφορών και εδώ θα πρέ-
πει να ελεγχθεί και ο τρόπος στήριξης, που επιλέγει η Κυβέρνηση
και για το γεγονός ότι δεν στηρίζει ή δεν επιτρέπει σε όλες τις
εταιρείες να έχουν την εύνοια -όπως το είπατε χαρακτηριστικά
και το συγκράτησα, κύριε Υπουργέ, «τη δίκαιη και αναλογική
αρωγή της Κυβέρνησης»- αλλά, µας εντυπωσιάζει και η ευκολία
και ο τρόπος µε την οποία σπεύδετε να συνδράµετε χωρίς υπο-
λογισµούς και µε µία διαδικασία η οποία θα έπρεπε να είναι, νο-
µίζω, πιο διαφανής από την αρχή. Δεν καταθέσατε σχετικά
έγγραφα. Μόνο µετά από τις διαµαρτυρίες έγινε αυτή η σύ-
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σκεψη, που επιβεβαιώνει τις διαπιστώσεις για τους χειρισµούς. 
Τι είναι, τέλος πάντων; Είναι προσωπικό αρχείο των ιδιωτικών

εταιρειών οι µελέτες και τα οικονοµικά µοντέλα µε τα οποία τεκ-
µηριώνονται αποζηµιώσεις, που έρχονται σήµερα για κύρωση
στη Βουλή; Θυµάστε τι έγινε µε τη σύµβαση του Υπουργείου Παι-
δείας µε τη «CISCO». Ελπίζω να µην είναι ανάλογη περίπτωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή) 

Επίσης, το δηµόσιο παραδέχεται ευθύνες που ίσως δεν έχει
και ανταποκρίνονται στο αίτηµα της εταιρείας να την αποζηµιώ-
σει, µε παραδοχές, µεθόδους και υπολογισµούς, που ανταποκρί-
νονται στις αποκλίσεις από τις προβλέψεις του περιβόητου
οικονοµικού µοντέλου, το οποίο δεν µπορεί να επιβεβαιωθεί
αφού ήταν γνωστό µετά την επικαιροποίησή του. 

Και ενώ αρχικά η Κυβέρνηση φαίνεται να αµφισβητούσε ότι
συντρέχει γεγονός, ευθύνες δηµοσίου, που είναι προαπαιτού-
µενο για να υλοποιηθεί η ρήτρα αποζηµίωσης, παρ’ όλα αυτά η
υπόθεση οδηγήθηκε στην Επιτροπή Επίλυσης Τεχνικής Διαφο-
ράς, παρά την αρνητική απάντηση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους περί απαράδεκτου ισχυρισµού ως προς την ειδοποίηση
ανωτέρας βίας και ότι η πανδηµία δεν αποτελεί γεγονός ευθύνης
του δηµοσίου. Και σηµαντικό στοιχείο στην αρνητική απόκριση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους αποτελεί το επιχείρηµα
ότι το οικονοµικό µοντέλο δεν είναι δεσµευτικό, δεν υποβλήθηκε
προς έγκριση από το δηµόσιο και δεν θα µπορούσε ως εκ τούτου
να εξεταστεί.

Στη συνέχεια βεβαίως υπήρξε συµφωνία και πλήρης αποδοχή
των όρων και των αξιώσεων της εταιρείας για αποζηµίωση µε ένα
ποσό που είναι αρκετά υψηλό. Είπα και πριν ότι οι εκτιµήσεις από
το Eurocontrol µιλούν για σταδιακή επαναφορά το 2024 στα επί-
πεδα του 2019, άρα είναι ανοιχτό ενδεχόµενο, όχι µόνο το 2021,
αλλά και το 2022 και τις επόµενες χρονιές να υπάρχει ανάλογου
τύπου αποζηµίωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …δεν προβλέπεται θεαµατική βελτίωση
της κίνησης των αεροπορικών µεταφορών, παρά τις θετικές εν-
δείξεις για τα αεροδρόµια Ρόδου, Κω, Μυκόνου και Σαντορίνης. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η δίκαιη και αναλο-

γική αρωγή, που επικαλείται η Κυβέρνηση θα πρέπει να αφορά
όλες τις επιχειρήσεις που έχουν υποστεί πλήγµα από τις συνέ-
πειες του κορωνοϊού. Είναι κάτι το οποίο το επόµενο διάστηµα,
όταν πλέον θα ξεπαγώσουν τα µέτρα αναστολής από τις τράπε-
ζες, την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία και θα αρθούν τα
όποια µέτρα στήριξης από την Κυβέρνηση, θα είναι ζητούµενο
και κρίσιµο θέµα για την επιβίωση χιλιάδων µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων. Και εκεί θα γίνει η πολιτική αποτίµηση από εµάς και όχι
µόνο, και από τις επιχειρήσεις και τους ενδιαφερόµενους, κατά
πόσο η Κυβέρνηση από την αρχή της πανδηµίας µέχρι και σή-
µερα και µέχρι το κρίσιµο διάστηµα µετά το καλοκαίρι εφάρµοσε
µέτρα δίκαιης και αναλογικής στήριξης για όλες τις επιχειρήσεις
ή απλώς είχε προνοµιακή µεταχείριση σε συγκεκριµένους κλά-
δους, πάντα υπό την πίεση διαφόρων παραγόντων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Αµανατίδης, ο Κοζανίτης,
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Απλώς, την προηγούµενη εβδοµάδα είπατε για άλλο συνά-

δελφο «από την ωραία Πάτρα» και δεν είπατε τώρα «από την
ωραία Κοζάνη». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την πανέµορφη Κο-
ζάνη, µε τα Σέρβια, µε τη λίµνη, µε την Πτολεµαΐδα, µε τη Βλά-
στη. Τώρα είναι ωραία στη Βλάστη. Όποιος δεν έχει πάει, να
πάει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, είχα σκοπό να αναλύσω

περαιτέρω µερικά στοιχεία, αλλά ο Υπουργός, όπως πάντα απο-

δεικτικός και αναλυτικός, µε κάλυψε στο θέµα αυτό. 
Ξεκινώντας να πω ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου υλοποιούµε

ό,τι υλοποιήσαµε µέχρι τώρα για την οικονοµία και την κοινωνία,
για τους άλλους τοµείς. Στηρίζουµε τις εταιρείες, αλλά και τους
εργαζόµενους σε αυτή. Και ταυτόχρονα στηρίζουµε, εννοείται,
και τις οικονοµικές δραστηριότητες που στρέφονται γύρω από
τον τοµέα των αεροµεταφορών. 

Κατ’ αρχάς, ένα είναι δεδοµένο, ότι την προηγούµενη περίοδο
οι πολύµηνοι περιορισµοί επέδρασαν αρνητικά στη µετακίνηση
των επιβατών µε τα αεροσκάφη και εποµένως αυτό είχε ως απο-
τέλεσµα οι αεροπορικές µετακινήσεις να είναι σχεδόν απαγορευ-
τικές και άρα την επιβάρυνση των εταιρειών αυτών. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου προσπαθούµε, θέλουµε, επιδιώ-
κουµε να αποκατασταθούν οι ζηµιές στις εταιρείες αυτές λόγω
των περιορισµών που το ελληνικό δηµόσιο έθεσε –επαναλαµ-
βάνω- και µετά από αυτό να συνεχιστεί η εύρυθµη λειτουργία
τους, ενισχύοντας τον τουρισµό και τη µεταφορική κίνηση. Δεν
υπάρχει διακριτή µεταχείριση γιατί έγινε, όπως είπα νωρίτερα,
στο σύνολο της οικονοµίας και της κοινωνίας. 

Ξεκινάω µε το πρώτο άρθρο όπου ενισχύεται η εταιρεία «Fra-
port Περιφερειακά Αεροδρόµια Ελλάδος Α» και αντίστοιχα Β. Και
αυτό γιατί; Γιατί εφαρµόζουµε την πρόβλεψη στη σύµβαση η
οποία είχε υπογραφεί όπου στην ουσία λέει ότι αν µε ευθύνη του
δηµοσίου σταµατήσει η δραστηριότητα της εταιρείας για κάποιο
χρονικό διάστηµα -αναφέρει τρίµηνα ή και περισσότερο χρονικό
διάστηµα- τότε προβλέπεται ένας τρόπος καταβολής των απο-
ζηµιώσεων στις εταιρείες αυτές. Κι όταν λέµε των αποζηµιώσεων
δηλαδή λόγω του χασίµατος των εσόδων, εννοούµε ασφαλώς
των καθαρών κερδών των εταιρειών αυτών. 

Τώρα εξαιτίας των µέτρων της πανδηµίας υπάρχει, µε βάση
τα προβλεπόµενα στη σύµβαση, η έννοια του «γεγονότος ευθύ-
νης δηµοσίου» και εποµένως συµφωνείται µε τον τρόπο αυτό να
γίνει η καταβολή της αποζηµίωσης στην εταιρεία αυτή. Όπως
είπε και ο Υπουργός, η αποζηµίωση αυτή δεν δίνεται µε ρευστό,
δηλαδή δεν εκταµιεύει ο κρατικός προϋπολογισµός λεφτά, αλλά
επί της ουσίας αποµειώνονται τα ποσά τα οποία η εταιρεία θα
έπρεπε να δώσει λόγω της παραχώρησης στο ελληνικό δηµόσιο.
Τα ποσά αναφέρθηκαν. Δεν χρειάζεται να τα πω και εγώ περισ-
σότερο και µάλιστα είναι τα ποσά των κερδών προ φόρων, τόκων
και αποσβέσεων του έτους 2020. Εποµένως, υπάρχει ένας συγ-
κεκριµένος τρόπος υπολογισµού των ποσών. 

Να πω, επίσης, γιατί είναι σηµαντική υποστήριξη του κλάδου
των αεροµεταφορών και των συγκεκριµένων εταιρειών. Είναι ση-
µαντική γιατί αν αναλογιστεί κανείς ότι η επίδραση στο ΑΕΠ της
χώρας από τη λειτουργία τους µόνο τον χρόνο ξεπέρασε τα 300
εκατοµµύρια ευρώ. Ειπώθηκαν από τον Υπουργό νούµερα όπως
τα 3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, που προστίθενται στο ΑΕΠ της
χώρας, τα 2,9 εκατοµµύρια ευρώ, που αντιστοιχούν στην τουρι-
στική κίνηση και ούτω καθεξής και δεν θα τα αναλύσω.

Με το άρθρο δεύτερο χορηγείται οικονοµική ενίσχυση στην
εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών». Εδώ εφαρµόζεται το πε-
ριβόητο άρθρο 107 της συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης το
οποίο εφαρµόζεται σε συγκεκριµένες περιπτώσεις ή περιοχές.
Πληρούνται οι προϋποθέσεις για την εφαρµογή αυτού του άρ-
θρου. Και να πω ότι η εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών» συ-
νέχισε τη λειτουργία της, πράγµα που σηµαίνει ότι συνέχισε να
επιβαρύνεται µε τα πάγια, τα ελαστικά έξοδα και ως εκ τούτου δη-
µιουργήθηκαν συνθήκες ασφυξίας για την εταιρεία και θα πρέπει
να υποστηριχθεί. Δεν είχε, όπως είναι φυσικό, σχεδόν καθολικά
στις ενέργειες και στη λειτουργία της έσοδα και δηµιουργείται ένα
τεράστιο κενό και στην ανάγκη ενίσχυσης για να συνεχίσει να δια-
τηρεί το προσωπικό και να στηρίζει την τουριστική κίνηση της
χώρας. 

Για τα 130 εκατοµµύρια, που προβλέπονται κατά µέγιστον ανα-
φέρθηκε ο κ. Υπουργός. Αν και ακούστηκε ότι είναι τεράστια
ποσά, να προσθέσω και εγώ σε αυτά που ειπώθηκαν ότι είναι αν-
τίστοιχα µε αυτά της Πορτογαλίας, αντίστοιχα µε αυτά, που δό-
θηκαν στα άλλα κράτη Γερµανία, Βέλγιο, Ρουµανία, Βουλγαρία
κ.λπ.. Με τον τρόπο αυτό δεν στηρίζουµε σώνει και καλά την εται-
ρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών», αλλά επιτρέψτε µου να πω
στηρίζουµε την ελληνική οικονοµία και έµµεσα και την ελληνική
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κοινωνία, καθόσον υπάρχουν εργαζόµενοι στην εταιρεία και στις
εταιρείες αυτές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για το θέµα αυτό ή θα πει κανείς πολλά
πράγµατα γιατί πρέπει να αναλύσει τα νούµερα ή θα πρέπει να
µιλήσει σε επίπεδο πολιτικής. Εγώ αρκέστηκα σε αυτά που ακού-
σατε νωρίτερα και κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι µέσα από µία
συστηµατική δουλειά, που έγινε από την Κυβέρνηση και βέβαια
µε τη συνεργατική σχέση µε τους πολίτες και τους επαγγελµα-
τίες, ευνοήθηκαν η συνέχιση της εµπιστοσύνης των χρηµαταγο-
ρών προς τη χώρα µας -το ζούµε καθηµερινά όταν βγαίνουµε
στις αγορές- η συνέχιση της εµπιστοσύνης των πολιτών της Ευ-
ρώπης, του κόσµου προς τη χώρα µας για τις συνθήκες ασφά-
λειας που µπορεί να προσφέρει, η ενίσχυση της εικόνας της
χώρας µας ως χώρας για εργασία και τουρισµό, η ανάδειξη της
κληρονοµιάς της χώρας µας και η ανάδειξη της χώρας µας ως
µια περιοχή πράσινης και βιώσιµης ανάπτυξης.

Με βάση τα ανωτέρω, αναµένεται µε τις ρυθµίσεις, που πι-
στεύουµε ότι θα εγκριθούν, η ενίσχυση της ελκυστικότητας που
θα αποτυπωθεί µε την αυξηµένη επισκεψιµότητα στην περιοχή
µας. Την περίοδο αυτή, που επιθυµούµε να αναδείξουµε ότι οι
υποδοµές µας θα είναι έτοιµες να εξυπηρετήσουν τη ζήτηση για
µεταφορικές υπηρεσίες, η ανάγκη της υπερψήφισης του παρόν-
τος σχεδίου νόµου είναι αναπόφευκτη και µία ενέργεια η οποία
θα πρέπει να γίνει. Είναι ρυθµίσεις για τις οποίες εκτιµώ πως οι
περισσότεροι, όλοι, θα πρέπει να συµφωνήσουµε γιατί τα ανα-
µενόµενα αποτελέσµατα αυτής της χρηµατοδότησης θα δρά-
σουν πολλαπλασιαστικά στην απασχόληση, στην εθνική
οικονοµία και στην ενίσχυση της χώρας µας στον διεθνή χώρο. 

Με αυτές τις σκέψεις, όπως είναι φυσιολογικό, υπερψηφίζω
το παρόν σχέδιο νόµου και σας ευχαριστώ πολύ που µε ακού-
σατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Αµανατίδη. Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θα ήθελα να σας πω ότι όλα αυτά

που µας ανακοινώσατε πριν από λίγο και που συχνά επικοινω-
νείτε ότι τα κάνετε όλα για όλους, σε καµµία περίπτωση δεν είναι
για όλους. Μεροληπτείτε προς τα πολύ υψηλά εισοδήµατα και
προς τις πολύ υψηλές περιουσίες, εις βάρος της µεσαίας τάξης,
που την εξαπατήσατε στις εκλογές του 2019. 

Πώς τα κάνετε, όµως, όλα αυτά; Τα κάνετε γιατί βρήκατε τη
χώρα εκτός µνηµονίων, το χρέος ρυθµισµένο, τη χώρα να έχει
βγει στις αγορές, τα ταµεία γεµάτα και µάλιστα ένα µαξιλαράκι
για να κοιµάστε ήσυχοι µε 37 δισεκατοµµύρια. Δεν παραλάβατε
µία χώρα όπως µάς την παραδώσαµε τον Γενάρη του 2015, µε
τα ταµεία άδεια. Με δυσκολία πληρώσαµε τότε µισθούς και συν-
τάξεις τον Φλεβάρη του 2015.

Επίσης, δύο χρόνια τώρα το Σύµφωνο Σταθερότητας των
χωρών της Ευρωζώνης είναι σε αναστολή και µάλλον θα συνεχι-
στεί και το 2022. Άρα, µην µας λέτε για τις φορολογικές ελα-
φρύνσεις, που έχετε κάνει και για τις φοροαπαλλαγές στα πολύ
υψηλά εισοδήµατα ότι γίνανε έτσι από µόνα τους και µε τις δικές
σας ενέργειες.

Ας δούµε τώρα το νοµοσχέδιο. Συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο, που αφορά την ενίσχυση ενός, όντως, σηµαντικού πυ-
λώνα των µεταφορών και κατ’ επέκταση και της οικονοµίας.
Νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα -έτσι ακούστηκε τουλάχιστον εδώ
µέσα- ανεξάρτητα από την τελική τους τοποθέτηση ζήτησαν πε-
ρισσότερη διαφάνεια για τα χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Εµείς, από τη µεριά µας, ζητήσαµε να µάθουµε το περιεχόµενο
των επιστολών µεταξύ της εταιρείας και του ελληνικού δηµοσίου,
αλλά και τα αποτελέσµατα της µελέτης της «DELOITTE». Τα είπε
και ο εισηγητής µας ο κ. Αλεξιάδης. Κατανοούµε ότι υπάρχουν
ανάγκες που πρέπει να καλυφθούν, αλλά αυτές πρέπει να γίνουν
µε απόλυτη διαφάνεια, καθώς οι πολίτες θα κληθούν να πληρώ-
σουν αυτές τις ενισχύσεις.

Επίσης, όπως λέει και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών
εδώ πέρα, όλα αυτά θα τα πληρώσουν εκ των υστέρων οι φορο-

λογούµενοι. Άρα, λοιπόν, για την όποια απόφαση παρθεί θα πρέ-
πει, εφόσον θα τα επωµιστούν που θα τα επωµιστούν αυτά οι φο-
ρολογούµενοι όπως µας λέτε, τουλάχιστον να υπάρξει µια
µέριµνα και για τους εργαζόµενους και να αποφύγουµε και φαι-
νόµενα που είδαµε στην αρχή της πανδηµίας µε απολύσεις και
µάλιστα µέσω sms. 

Πρέπει δε να υπογραµµίσουµε ότι δεν αποτελεί πανάκεια να
προσπαθεί η Κυβέρνηση να µεταθέτει σε όλα την ευθύνη στην
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Ο κύριος Υπουργός άφησε να εννοηθεί
πως ό,τι γίνεται απορρέει από τη σύµβαση παραχώρησης του
2015. Κανείς δεν αναιρεί ότι υπάρχει µια συνέχεια σε τέτοιου εί-
δους θέµατα, που αφορούν συµβάσεις του δηµοσίου, αλλά ο
τρόπος χειρισµού δεν είναι κάτι το σταθερό. Το τόνισε και αυτό
ο εισηγητής µας στην οµιλία του. Γι’ αυτό εµείς ζητάµε και δια-
φάνεια και καθαρή ενηµέρωση. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι µετά τη δυστοπία της πανδηµίας η
οικονοµική δραστηριότητα έχει πληγεί ανεπανόρθωτα. Δυστυ-
χώς, όµως, η Κυβέρνηση δείχνει µονοµέρεια. 

Συζητούµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο το οποίο κατά την άποψη
της Κυβέρνησης κρίνεται επιτακτικό. Ας δούµε, όµως, τι γίνεται
και µε τις υπόλοιπες επιχειρήσεις. Ο κύριος Υπουργός θα µας
πει, βέβαια, εδώ νούµερα. Θα απαριθµήσει ενισχύσεις, θα ανα-
φέρει το Ταµείο Ανάκαµψης και πάει λέγοντας. Η εικόνα, όµως,
είναι διαφορετική για όποιον κυκλοφορεί στην αγορά. Εκεί υπάρ-
χει τεράστια ανασφάλεια για το µέλλον των επιχειρήσεων, για τη
διατήρηση των θέσεων εργασίας, αλλά και για τη διατήρηση του
εισοδήµατος των πολιτών. 

Παράλληλα, τα τελευταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τις επιχει-
ρήσεις τουρισµού και εστίασης δείχνουν τεράστια απώλεια τζί-
ρου που υπερβαίνει τα 650 εκατοµµύρια ευρώ µέσα στο πρώτο
τρίµηνο του 2021 σε σχέση µε το αντίστοιχο του 2020. 

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ και στα προβλήµατα, που έχουν
ανακύψει µε τις πληρωµές των δικαιούχων των προγραµµάτων
των περιφερειών µέσω ΕΣΠΑ. Όσοι έχουν χάσει την ασφαλιστική
ή φορολογική ενηµερότητα µέσα στην πανδηµία δεν µπορούν να
εκταµιεύσουν, ενώ την ίδια στιγµή ακόµη και όσες επιχειρήσεις
δικαιούνται ενίσχυση από το πολυδιαφηµιζόµενο πρόγραµµα του
ΕΣΠΑ για την εστίαση δεν έχουν λάβει ούτε ένα ευρώ. Και σε
αυτό φαντάζοµαι ότι θα ισχύει το ίδιο. 

Ας µας απαντήσει ο κύριος Υπουργός, αν θέλει, στην τοποθέ-
τησή του στο κλείσιµο. 

Επίσης, πολλές είναι και οι επιχειρήσεις, που έχουν αποκλει-
στεί από το αντίστοιχο πρόγραµµα για τον τουρισµό. 

Είναι χαρακτηριστικά τα παραδείγµατα συσσωρευµένου χρέ-
ους και τα προβλήµατα ρευστότητας των πολιτών και των επιχει-
ρήσεων. Ζούµε µία άνευ προηγουµένου επίθεση σε δικαιώµατα
και δεδοµένα µε αφορµή την πανδηµία. 

Ο τελευταίος νόµος Χατζηδάκη - Μητσοτάκη για τα εργασιακά
πλήττει την κοινωνική πλειοψηφία. Μειώνει άµεσα τα εισοδήµατα
των πολιτών, καταδικάζει τους νέους αυτής της χώρας σε ένα
µέλλον µόνιµης επισφάλειας. 

Επιπρόσθετα, µαζί µε το άνοιγµα της οικονοµικής δραστηριό-
τητας, έχουµε την εφαρµογή του νέου Πτωχευτικού Κώδικα µε
παράλληλη άρση της προστασίας της πρώτης κατοικίας. Οι
επαγγελµατίες, τα νοικοκυριά, οι εργαζόµενοι είναι πλέον αντι-
µέτωποι µε νέα χρέη, χωρίς προστασία και µε τη ρευστοποίηση
περιουσιών να κρέµεται από πάνω τους. 

Κάθε µέρα ξεδιπλώνεται η βαριά πολιτική ατζέντα της Κυβέρ-
νησής σας. Η Κυβέρνησή σας αρνείται να δεχτεί προτάσεις από
την αντιπολίτευση, αρνείται να συζητήσει για τη διαχείριση του
πανδηµικού χρέους. Εµείς έχουµε καταθέσει τη δική µας πρό-
ταση. Η µόνιµη απάντηση του οικονοµικού επιτελείου είναι το Τα-
µείο Ανάκαµψης, το οποίο βέβαια και αυτό συντάχθηκε χωρίς
διαβούλευση και, προφανώς, δεν αφορά την κοινωνική πλειοψη-
φία που πλήττεται τόσο από την πανδηµία όσο και από το κυβερ-
νητικό σχέδιο. 

Δυστυχώς, φαίνεται η µονοµέρεια σας. Δεν δουλεύετε για
όλους. Εργάζεστε µε βάση την αναδιάρθρωση της οικονοµίας
και τη συρρίκνωση των εισοδηµάτων των πολλών. Και αντίστοιχα,
εργάζεστε για την αντίστροφη αναδιανοµή προς τα υψηλά εισο-
δηµατικά κλιµάκια. 
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Το παρόν νοµοσχέδιο µπορεί να το κρίνετε αναγκαίο σαν Κυ-
βέρνηση, αλλά ακόµη πιο αναγκαία είναι η στήριξη της πραγµα-
τικής οικονοµίας και όλων των πολιτών µετά την πανδηµία.
Πρέπει να δείτε τις απαντήσεις των Ελλήνων πολιτών στην πρό-
σφατη µελέτη του ΟΟΣΑ, σχετικά µε τις επιπτώσεις της πανδη-
µίας στα οικονοµικά των πολιτών. Εκεί περίπου το 80% απάντησε
ότι χρειάζεται περισσότερη κρατική παρέµβαση. Εσείς προ-
ωθείτε κρατική παρέµβαση, αλλά µε ποιο τρόπο; Την προωθείτε
για απορρύθµιση. Για άλλη µια φορά, λοιπόν, σας καλούµε να
σταµατήσετε αυτή την απορρύθµιση. 

Εµείς θα είµαστε δίπλα στους πολίτες που ασφυκτιούν, θα εί-
µαστε µέσα στην κοινωνία, θα είµαστε µαζί τους και θα παλέ-
ψουµε για να σας αποτρέψουµε, γιατί µόνο έτσι θα αµβλυνθούν
οι κοινωνικές ανισότητες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Παπανάτσιου.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος από το Κίνηµα Αλλαγής,
ο οποίος εκλέγεται στο Β1’ Βόρειο Τοµέα Αθηνών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν τέ-
τοια θέµατα, όπως το σηµερινό, έρχονται στη Βουλή, εµάς στο
ΠΑΣΟΚ, στο Κίνηµα Αλλαγής µας ευχαριστεί να ανασύρουµε από
τη µνήµη µας σχετικώς πρόσφατα ή και πρόσφατα γεγονότα και
πολλά από αυτά τα οποία λέγονται µέσα στη Βουλή και έξω από
τη Βουλή να τα θέτουµε υπ’ όψιν της κοινής γνώµης, εκείνων,
δηλαδή, των πολιτών που ακούν τα όσα στην Αίθουσα διαµείβον-
ται, για να µπορεί ο πολίτης που σταθµίζει, ο παρατηρητικός πο-
λίτης, να καταλαβαίνει µε ποιους, µε ποιες έχει να κάνει.

Τι ωραίο θέµα το σηµερινό, ειδικά αυτό που αφορά τα δεκα-
τέσσερα αεροδρόµια και τον παραχωρησιούχο τους Α, Β «FRA-
PORT» και δεκατέσσερα αεροδρόµια. Εγώ δεν έχω εικόνα και
των δεκατεσσάρων. Έχω, όµως, εικόνα κάποιων από αυτά. 

Πριν, όµως, µεταφέρω την εµπειρία µου στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, κρίνω σκόπιµο να θυµίσω εκείνους και εκείνες, που έλε-
γαν ότι δεν θα επιτρέψουν να ολοκληρωθεί η διαδικασία της
παραχώρησης, ότι θα ξαπλώνουν στους αεροδιαδρόµους για να
εµποδίζουν την προσγείωση και την απογείωση των αεροπλά-
νων, θα, θα, θα, πράγµατα που, φυσικά, δεν έκαναν όταν έγιναν
κυβέρνηση. Και τότε µας ενηµέρωσαν ότι κλαίγοντας υπογρά-
φουν τις σχετικές συµβάσεις, που εν πάση περιπτώσει η Βουλή
τις έκρινε όπως τις έκρινε και κάθε κόµµα έκανε αυτό, που έκανε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία -εµείς µέχρι τώρα σε αυτά που σας
λέω υπήρξαµε συνεπείς- µέλη της κυβέρνησης την εποχή της
παραχώρησης, µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας ως κόµµα και
την εποχή, που υπεγράφησαν από τον κ. Σπίρτζη -δεν τον βλέπω
στην Αίθουσα- οι συµβάσεις εκείνες.

Τι έχει γίνει έκτοτε; Ποιο είναι το κριτήριο βάσει του οποίου
κρίνουµε όχι τις ανακολουθίες, που είναι ο κανόνας στα πρό-
σφατα χρόνια της Βουλής, αλλά τουλάχιστον την ορθότητα της
επιλογής το 2013, της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου; Είναι
πώς εξελίχθηκε η διαδικασία µε τα δεκατέσσερα αυτά αεροδρό-
µια. Έγινε λίφτινγκ; Δεν είµαι σε θέση να πω ακριβώς, κυρίες και
κύριοι, γιατί έχω µπροστά µου τις συµβατικές υποχρεώσεις µία
προς µία για όλα τα αεροδρόµια. Αυτό είναι καθήκον της Κυβέρ-
νησης να µας το πει και να µας ενηµερώσει και ηµών να κάνουµε
τον κατάλληλο, τον ενδεδειγµένο έλεγχο. 

Σε ό,τι µε αφορά, µε τις εικόνες που έχω από το αεροδρόµιο
των Χανίων, που ταξίδεψα το Δεκέµβριο το 2020 και της Σάµου,
που χθες ταξίδεψε συνεργάτης µου -είναι τα πιο πρόσφατα που
έχω, σηµειωτέον ότι είχαµε απανωτά lockdown- µπορώ να δια-
βεβαιώσω ότι ως προς ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε την
ασφάλεια -τόσο κρίσιµη για τα νησιά όπως η Σάµος- µε την κα-
θαριότητα, µε τους χώρους υποδοχής, µε τις επεκτάσεις κ.λπ.,
ωφεληµένοι είναι οι πάντες. Ωφεληµένη είναι η ελληνική πολιτεία,
ωφεληµένοι είναι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες, ωφεληµένοι είναι
και οι τουρίστες και συνεπώς η χώρα. Για τα της εταιρείας δεν
γνωρίζω. Τα στοιχεία αυτά δεν τα έχω, αλλά και δεν µε αφορούν,
πλην εκείνου του στοιχείου, που σχετίζεται µε την πανδηµία και
µε τις απαγορεύσεις των πτήσεων. 

Έρχεστε λοιπόν σήµερα ως προς το θέµα αυτό εσείς να πείτε

ναι στα 177 εκατοµµύρια του κρατικού προϋπολογισµού, όχι επι-
δοτήσεων ή µεταβιβάσεων εν γένει που έρχονται από την
Ένωση, αλλά δικού µας χρήµατος, χρήµατος των Ελληνίδων και
των Ελλήνων. Και δεν θα µας είχε ξαφνιάσει τόσο πολύ το ποσό,
-ενδεχοµένως θα το σταθµίζαµε και από το γεγονός ότι δεν πρό-
κειται να καταβάλουµε χρήµατα, αλλά για συµψηφισµό πρόκει-
ται- αλλά θυµόµαστε πολύ καλά ότι το ελληνικό δηµόσιο
εµφανιζόταν να αντιδικεί γι’ αυτό το ποσό.

Και είναι πάρα πολύ αναγκαίο να µας πείτε τι ακριβώς συµβι-
βασµός έγινε, αν υπήρξαν υποχωρήσεις στα απαιτούµενα ποσά,
πώς ακριβώς συνήφθη η συµφωνία αυτή την οποία η Βουλή κα-
λείται να κυρώσει µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση. 

Δεν µας έχετε πείσει, ειδικά όταν σας ζητήσαµε ρητά ορισµένα
κείµενα τα οποία δεν τα δώσατε πριν τη συνεδρίαση της αρµό-
διας επιτροπής, δεν τα δώσατε πριν τη συνεδρίαση της Ολοµέ-
λειας, αλλά όπως µε ενηµέρωσε τώρα ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος, ο κ. Κατρίνης, παρουσιάσατε τώρα κάποια στοι-
χεία στην Ολοµέλεια την τελευταία στιγµή που δεν µπορούµε να
ελέγξουµε και το τι ακριβώς εµπεριέχουν, ό,τι και εάν είπε ο
Υπουργός.

Όταν σας ζητάµε το οικονοµικό λεγόµενο µοντέλο –πρότυπο
το λέµε στα ελληνικά- βάσει του οποίου συνήφθη ό,τι συνήφθη
επί ΣΥΡΙΖΑ και ό,τι µέχρι τα τώρα αξιολογείται ως καλό και δεν
το έχουµε, όταν σας ζητάµε τις µελέτες δύο εγκεκριµένων οίκων
αξιολόγησης και δεν τις έχουµε δει, τότε απορεί κανείς γιατί. Τι
είναι δηλαδή µυστικό και δεν πρέπει να το έχουµε; 

Όταν καλείτε την Εθνική Αντιπροσωπεία να δώσει µε το κύρος
της και µε την ψήφο των Βουλευτών έγκριση και νοµοθετική κά-
λυψη σε µια κυβερνητική συµφωνία, η Αντιπολίτευση πρέπει να
επιφυλαχθεί, πρέπει να αναρωτηθεί, πρέπει να ρωτήσει.

Και πρέπει να σας πω ότι -δεν αναφέροµαι στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, που πρυτανεύει στις αλλαγές συµπεριφοράς και
στάσης- εµείς όµως ασκούσαµε την ίδια κριτική στην προηγού-
µενη περίοδο της Βουλής. Θυµάστε τι λέγατε τότε; Θυµάστε
πόσο κατηγορούσατε την τότε κυβέρνηση; Ειδικά για το δεύτερο
θέµα -δεν έχω χρόνο- της ενίσχυσης του Αερολιµένα Αθηνών,
θυµάστε τι έλεγε ο κ. Δένδιας -εγώ το θυµάµαι, ήµουνα παρών!-
και ο κ. Βορίδης στην Επιτροπή Οικονοµικών; Εµείς κάναµε κρι-
τική. Ο δικός σας υπαινιγµός ήταν για Ειδικό Δικαστήριο. Μιλού-
σατε για ζητήµατα, που θα γίνει ποινικός έλεγχος. Τώρα τι λέτε; 

Επειδή η απώλεια λοιπόν πρόσφατης µνήµης είναι ο κανόνας
σας, εµείς οφείλουµε να σας θυµίζουµε συγκεκριµένες θέσεις,
που πήρατε για συγκεκριµένα θέµατα, να παίρνουµε µετά λόγου
γνώσεως στάση και θέση υπεύθυνη στην Εθνική Αντιπροσωπεία
και να είµαστε πάντα ως ΠΑΣΟΚ, ως Κίνηµα Αλλαγής ευθυγραµ-
µισµένοι µε το παρελθόν µας, αλλά και µε τις ανάγκες του τόπου
για το µέλλον του. 

Εµείς απώλεια µνήµης, πρόσφατης ή παρελθούσας, δεν πρό-
κειται να πάθουµε. Εσείς όµως την παθαίνετε. Υπάρχουν και
άλλα ζητήµατα πέραν των οικονοµικών, που σχετίζονται και µε
την εξωτερική µας πολιτική, όπου την έχετε πάθει τελείως την
απώλεια της πρόσφατης µνήµης. Άρα εκεί από βδοµάδα θα
έχουµε την ευκαιρία να σας τα φρεσκάρουµε στο µυαλό σας και
να σας κάνουµε να πείτε πώς ακριβώς σκέφτεστε, για να αναζη-
τήσει ο ελληνικός λαός πού τελικά είναι η αλήθεια.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.

Λοβέρδο.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να κάνω µία προσθήκη, κύριε

Πρόεδρε, για ένα θέµα ιδιαίτερα ευαίσθητο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είµαι απ’ αυτούς που

δεν χαλάω χατίρια. Το ξέρετε.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είµαι υποχρεωµένος και εγώ όπως και

όλα τα µέλη του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής, όταν παίρ-
νουµε τον λόγο, να µιλάµε σήµερα για τον Ανδρέα Παπανδρέου,
τον άνθρωπο ο οποίος άλλαξε την Ελλάδα στα χρόνια της Με-
ταπολίτευσης και ήταν και είναι µία ηγέτιδα πολιτική φυσιογνω-
µία του χώρου του κέντρου και της Κεντροαριστεράς. Όχι µόνο
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δεν θα τον ξεχάσουµε, αλλά ο Ανδρέας µάς καθοδηγεί.
Και ακόµη, κύριε Πρόεδρε, µια δεύτερη απώλεια δική µου είναι

ότι όλοι πρέπει να συγχαρούµε την Ελληνική Αστυνοµία για την
εξιχνίαση του εγκλήµατος στα Γλυκά Νερά, αλλά πρέπει να ανα-
ρωτηθούµε όλοι µαζί -γιατί αφορά συνάδελφό µας Υπουργό,
Βουλευτή, συµπατριώτη κάποιων εξ ηµών- για τον Σήφη Βαλυ-
ράκη που δολοφονήθηκε και επί πέντε µήνες δεν έχει τελειώσει
ακόµα η προκαταρκτική εξέταση για το φόνο του, ενώ υπάρχει
µαρτυρία αυτόπτη µάρτυρα ότι ο άνθρωπος δολοφονήθηκε.
Ακόµα το λέµε, το λέµε, το λέµε, το λέµε στη Βουλή και τίποτα
δεν έχει συµβεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το έχετε πει πολλές
φορές. Το έχω ακούσει.

Να είστε καλά, κύριε Λοβέρδο, σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκυλακάκη, δεν γίνεται έτσι. Ήρθε ο κ. Σταϊκούρας µί-

λησε και έφυγε. Θα µου πείτε ότι έχει δουλειά, αλλά είπε πράγ-
µατα τα οποία πρέπει να απαντηθούν και τώρα υποχρεωτικά να
µιλήσουµε σε εσάς που δεν γνωρίζετε τι ειπώθηκε, τι είπε ο ίδιος,
τι είπε το Σώµα. Δεν γίνεται έτσι.

Ο Υπουργός συνηθίζεται -δεν είναι παράνοµο αυτό που έκανε-
να µιλάει στο τέλος. Να ακούσει το Σώµα, να ακούσει όλες τις
πλευρές, τις πτέρυγες και να απαντήσει. Γιατί εάν ήταν εδώ,
κύριε Βρούτση, ο κ. Σταϊκούρας θα του έλεγα ότι µάλλον λόγω
της εποχής παρακολουθεί πολύ Euro, πολύ ποδόσφαιρο γιατί
έχει µάθει να πετάει την µπάλα στην εξέδρα µια χαρά. 

Εγώ αν ήµουν στη θέση του Υπουργού, µετά το σφυροκόπηµα
του εισηγητή µας του Βασίλη Βιλιάρδου, θα είχα σκύψει το κε-
φάλι και δεν θα είχα επιδοθεί σε ψέµατα. Γιατί τουλάχιστον ό,τι
λέµε είναι τεκµηριωµένο και κατατίθεται στα Πρακτικά και έκανε
συγκεκριµένες καταγγελίες και ο Υπουργός δεν απάντησε σε τί-
ποτα από όλα αυτά.

Και τα Πρακτικά λένε ότι ενισχύθηκαν τα αεροδρόµια της Γερ-
µανίας -προσέξτε όµως- από 4 Μαρτίου έως 30 Ιουνίου, τέσσερις
µήνες. Το λέει η European Commission. Όχι; Ούτε αυτό να πι-
στέψουµε; Μόνο του κ. Σταϊκούρα είναι αξιόπιστα τα έγγραφα; 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Να τα παραλάβετε τώρα και εάν
έχετε την καλοσύνη να τα δώσετε στον Υπουργό να τα δει. Γιατί
όταν τα καταθέτουµε εδώ, δεν τα βλέπει. Μας αγνοούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ καταθέτουµε στοιχεία. Εµείς δεν κάνουµε τυχαία δουλειά,
ερχόµαστε διαβασµένοι εδώ µέσα για όλους εσάς. 

Και σας καλέσαµε να µας απαντήσετε γιατί η Τουρκία, για πα-
ράδειγµα, δεν αποζηµιώνει, απλά δίνει δύο χρόνια παράταση στα
αεροδρόµια και δεν δίνει 177 εκατοµµύρια; Γιατί στη Βουλγαρία,
επίσης συν δύο χρόνια παρέτειναν τη σύµβαση; Γιατί η Σλοβενία
πληρώνει µόνο το ένα τρίτο; Γιατί εµείς µια πτωχευµένη χώρα δί-
νουµε τα εκατοµµύρια λες και περισσεύουν; 

Γιατί αν περισσεύουν τα εκατοµµύρια, κύριε Σκυλακάκη, είτε
είναι δανεικά -όπως είχατε πει- που θα τα πληρώσουν τα παιδιά
µας είτε όχι, θα κληθείτε να µας απαντήσετε σε λιγάκι και σε ένα
θέµα –θα το συνδέσω- που θα αναδείξει η Ελληνική Λύση σήµερα
για µία ντροπή, που συµβαίνει στη χώρα µας. Για ψίχουλα δεν
λύνονται τα θέµατα την ώρα που ξοδεύετε εκατοµµύρια δεξιά
και αριστερά.

Δεν µας απαντήσατε όµως ποτέ σε όλα όσα σας καταγγεί-
λαµε. Και είπαµε, µα καλά δεν είστε ικανοί όσοι έχετε κυβερνήσει
να δείτε µία απλή σύµβαση ενός κράτους, µιας πολιτείας, µιας
κυβέρνησης µε έναν επιχειρηµατία να δείτε ότι δεν σας πιάνουν
«κότσο»; Μα είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν; Δεν ξέρετε τι υπογρά-
φετε και τι συµπεριλαµβάνουν οι συµβάσεις αυτές και πληρώνει
τόσα εκατοµµύρια ευρώ το ελληνικό δηµόσιο σε έναν επιχειρη-
µατία; Καλά κάνει ο επιχειρηµατίας και χάρη σας κάνει, λίγα σας
παίρνει. Θα µπορούσε να πάρει 300, 400, παίρνει µόνο 177. Να
του πείτε και ευχαριστώ!

Ο επιχειρηµατίας κάνει τη δουλειά του. Ο επιχειρηµατίας κοι-
τάει το κέρδος, την τσέπη του, την επιχείρησή του. Εµείς δεν κοι-

τάµε το έθνος, το κράτος, την πολιτεία και τα ταµεία των Ελλή-
νων. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα, το τεράστιο πρόβληµα. Και
θα σας πω µετά για τα πιο σηµαντικά.

Και κύριε Σκυλακάκη, ανέφερε ο κ. Σταϊκούρας –είστε και
εσείς του αντικειµένου- σαν επιτυχία τη µείωση του ΦΠΑ στα
νησιά. Μειώσαµε –λέει- το ΦΠΑ σε πέντε νησιά. Πολύ ωραία, δη-
λαδή όπου υπάρχουν ΚYΤ µε παράνοµους µετανάστες, µει-
ώνουµε το ΦΠΑ στα νησιά. Τα υπόλοιπα νησιά είναι αποπαίδια. 

Είστε πραγµατικά µια Κυβέρνηση, κοινοί εκβιαστές. Αυτό είναι
ένας κοινός εκβιασµός. Δηλαδή, όπου υπάρχουν ΚYΤ µε παρά-
νοµους µετανάστες εκεί θα µειώσουµε το ΦΠΑ. Θες και εσύ µει-
ωµένο ΦΠΑ, βάλε και εσύ ΚYΤ, αλλιώς θα έχεις κανονικό ΦΠΑ.
Απίστευτα πράγµατα συµβαίνουν. Γιατί µόνο στη Χίο, στη Λέσβο; 

Καλά κάνατε, αλλά όλα τα νησιά, όλη η παραµεθόριος, όλος
ο ακριτικός Έβρος, πρέπει να έχουν µειωµένο ΦΠΑ και να ενι-
σχυθούν και να τους βοηθήσουµε. Γιατί Χίο, Κω, Λέρο, Λέσβο,
Σάµο; Γιατί να µην έχουν και οι Καλύµνιοι -θα βρεθεί η Ελληνική
Λύση και ο Πρόεδρός µας από αύριο κιόλας στην Κάλυµνο, Λέρο
και Κω- οι οποίοι έχουν ένα τεράστιο παράπονο; 

Πρέπει να τους φυτέψουµε και αυτούς εκεί ΚΥΤ µε παράνο-
µους µετανάστες για να τους µειώσουµε τον ΦΠΑ; Είναι ωµός
εκβιασµός. Και αυτή η αλλοίωση του πληθυσµού των ακριτικών
νησιών του Αιγαίου µε εκβιαστικές µεθόδους ισοδυναµεί πραγ-
µατικά µε ένα συνειδητό εθνικό έγκληµα.

Σήµερα το πρωί παρακολουθήσαµε µε µεγάλο ενδιαφέρον τον
Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Τσιάρα, µε τον οποίο λόγω αντικειµένου
είχαµε πολλές συνεργασίες σε επιτροπές και σε πολλά νοµοσχέ-
δια. Σαν τώρα θυµάµαι δύο χρόνια πριν να µιλάµε, να συζητάµε
και να αναλύουµε σε επιτροπές και σε όλα τα νοµοσχέδια την
πρόταση του Προέδρου µας και της Ελληνικής Λύσης για αυστη-
ροποίηση ποινών. Και βγήκε σήµερα ο κ. Τσιάρας δύο χρόνια
µετά αφού η Ελλάδα έγινε Καµπούλ, αφού σφάζεται ο κόσµος
στους δρόµους, αφού έχουµε µία τεράστια έκρηξη εγκληµατικό-
τητας να µας πει τώρα, κατόπιν εορτής –µάλλον το ότι πολιτικός
σηµαίνει προβλέπω δεν σας λέει κάτι εσάς- να πάτε σε αυστη-
ροποίηση ποινών. 

Και ακούω σήµερα κορυφαίο, διακεκριµένο στέλεχος της
Νέας Δηµοκρατίας, που έχει και χρέη Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου στο ραδιόφωνο –εις εκ των τριών-τεσσάρων, πόσοι
είστε;- να λέει «κοιτάξτε αυτός που βγήκε και βίασε δεν βγήκε µε
τον νόµο Παρασκευόπουλου, είναι fake news, αλήθεια είναι.
Αλλά προσέξτε, µε τον δικό µας νόµο βγήκε, της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά αν ίσχυε του ΣΥΡΙΖΑ θα έβγαινε νωρίτερα». Δηλαδή
αυτή η κούρσα ανικανότητας στην οποία έχετε επιδοθεί είναι απί-
στευτη. Δηλαδή ποιος έχει τον χειρότερο νόµο; Με εµάς θα
έβγαινε έναν µήνα νωρίτερα µε εσάς έναν µήνα αργότερα. 

Όµως όταν λέµε ισόβια εννοούµε ισόβια και αυτό το λέει µόνο
η Ελληνική Λύση ξεκάθαρα. Ισόβια, οι ποινές για τους ειδεχθείς
εγκληµατίες να µην χωρούν ούτε παρερµηνείες, ούτε παραθυ-
ράκια, ούτε τίποτα. Οι βιαστές πρέπει να σαπίζουν στη φυλακή,
τελεία και παύλα. Δεν υπάρχει κάτι άλλο. Μην σκύβετε τα κεφά-
λια. Αυτή είναι η αλήθεια. Βλέπετε τι γίνεται έξω. 

Αν βγήκε ο βιαστής µε τον νόµο Παρασκευόπουλου, µε τον
νόµο Τσιάρα, µε τον νόµο Βρούτση, µε τον νόµο Χήτα, αυτό ου-
δόλως ενδιαφέρει. Να κυκλοφορούν εγκληµατίες εκεί έξω ανά-
µεσα σε νοµοταγείς πολίτες; Σηµασία λοιπόν έχει ότι βγήκε. Και
το µόνο κόµµα µε το οποίο αυτοί οι εγκληµατίες δεν θα έβλεπαν
ποτέ ξανά το φως του ήλιου θα ήταν µε την Ελληνική Λύση, γιατί
ισόβια σηµαίνει ισόβια.

Πάµε τώρα σε κάποια επεισόδια τα οποία παίζονται και πραγ-
µατικά το έργο έχει εξελιχθεί σε ιλαροτραγωδία. Ξέρετε τι θα πει
ιλαροτραγωδία; Είναι το έργο το οποίο ξεκινάει ως τραγωδία,
αλλά καταλήγει σε κωµωδία, αυτό θα πει ιλαροτραγωδία. Και
πρωταγωνιστείτε εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Αφού είδατε –και το αναφέραµε και τέσσερις-πέντε ηµέρες πριν-
το αλυτρωτικό παραλήρηµα και την προπαγάνδα πλαστογρα-
φίας της ιστορίας και καπηλείας του ονόµατος της Μακεδονίας
από τους Σκοπιανούς ενώπιον εκατοµµυρίων τηλεθεατών σε
όλον τον κόσµο αποκαλύφθηκε η πολιτική απάτη της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και τώρα τι κάνετε; Γιατί πάµε τώρα από την τραγωδία, γιατί
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ήταν µια τραγωδία αυτό που έζησε η Ελλάδα µε τη συµφωνία
αυτή, στην κωµωδία; Γιατί πλέον έχουµε αρχίσει να γελάµε µαζί
σας. Γελάει ο κόσµος. Παγώνετε, λέει, τις συµβάσεις, τις κυρώ-
σεις, τις βάζετε στην κατάψυξη. Παγώνω-ξεπαγώνω, βγάζω και
έναν λαγό µπροστά να κάνει µια δήλωση χθες σε ένα κανάλι,
έναν Βουλευτή µου, ότι καλό είναι να µην έρθουν οι δηλώσεις
αυτές. Παίρνω τις αντιδράσεις, τις ζυγίζω πώς πήγε αυτό και έρ-
χοµαι σήµερα να παγώσω. 

Προσέξτε, όµως, γιατί λέτε ότι παγώνετε τις συµβάσεις; Εδώ
είναι η κωµωδία. Να τιµωρήσουµε, λέει, τα Σκόπια γιατί δεν έχουν
καλή συµπεριφορά. Ωραία, αν θέλετε να τιµωρήσετε τα Σκόπια,
κύριοι, ασκήστε βέτο στην ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση
αφού είστε τόσο αποφασισµένοι. Γιατί τρέµει η ψυχούλα σας µην
το κάνει η Βουλγαρία. 

«Στο στάδιο του Άµστερνταµ υποστηρίζω δυνατά την εθνική
ποδοσφαιρική οµάδα της Μακεδονίας» σκέτο, «Ζόραν Ζάεφ».
Είναι tweet στο επίσηµο tweeter του. Τι έγινε το φιλαράκι µας,
που βγαίναµε φωτογραφίες στο Μαξίµου µε αγκαλιές και φιλιά;
Θα του πούµε τίποτα; Ή θα τις βάλουµε στο ψυγείο γιατί έχουµε
αντιδράσεις εσωκοµµατικές; Είναι πρόβληµα δικό σας. Δεν µπο-
ρείτε όµως να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. 

Και δεν γίνεται πραγµατικά να συνεχίζουµε να βουλιάζουµε,
γιατί αυτό µου θυµίζει, σε έναν αντιχριστιανικό βούρκο. Άκουσα
και έµεινα άφωνος, και νοµίζω όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες
το άκουσαν αυτό, το περασµένο Σάββατο τον Πρωθυπουργό της
χώρας κατά την επίσκεψή του στα Ιωάννινα να µιλάει µε τον σε-
βασµιότατο Μητροπολίτη Ιωαννίνων και µε ύφος νευριασµένο να
του λέει «δεν θα αφήσετε κανέναν ανεµβολίαστο να µπει µέσα
στην εκκλησία σας»; 

Τι είναι αυτό; Τι Πρωθυπουργός είναι αυτός που προτρέπει
τους µαγαζάτορες να αφήσουν τους ανεµβολίαστους απ’ έξω;
Τι Πρωθυπουργός είναι αυτός, που προτρέπει τους µητροπολί-
τες να αφήσουν έξω το ποίµνιο από την εκκλησία; Πού γίνονται
αυτά τα πράγµατα; Ποιος Πρωθυπουργός διχάζει µία χώρα;
Ποιος Πρωθυπουργός, ποια κυβέρνηση διχάζει µία χώρα και
τους βάζει ταµπέλες σε χαζούς, έξυπνους, ψεκασµένους, αψέ-
καστους και συµβουλεύει µητροπολίτες να µην δέχονται τους
χριστιανούς εκεί µέσα; 

Είναι εγκληµατικό και εκβιάζετε για άλλη µία φορά τους Έλ-
ληνες χριστιανούς. Ο Κύριος µάς είπε ότι στον οίκο του θεού δεν
χωρούν διακρίσεις και αποκλεισµοί. Για εσάς αυτά είναι ψιλά
γράµµατα, εσείς διαίρει και βασίλευε. 

Η Εκκλησία όµως πρέπει να πάρει θέση. Πού είναι η Εκκλησία
να πάρει θέση; Και αν τα γαλάζια ράσα, που είχατε βγάλει και
προεκλογικά, τα δικά σας -δυστυχώς και θλιβόµαστε που το λέµε
έτσι, αλλά είναι η αλήθεια- δεν µιλούν ήρθε η ώρα να µιλήσουν
οι χιλιάδες παππάδες, που τιµούν το ηρωικό ράσο τους. Πρέπει
να µιλήσουν και να πάρουν θέση.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να κλείσω
την οµιλία µου σήµερα εδώ µε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα.
Κύριε Βρούτση διατελέσατε και εσείς Υπουργός Εργασίας άρα
γνωρίζετε τι πάει να πει ανεργία. Είναι ντροπή για την Ελλάδα το
2021 διακόσιοι πενήντα άνθρωποι, διακόσιες πενήντα οικογένειες
πολύτεκνες, εκπαιδευτικοί, διακόσιοι πενήντα Ελληναράδες, που
γέννησαν και έδωσαν στην πατρίδα µας τέσσερα-πέντε-έξι Ελλη-
νόπουλα ο καθένας και ζητάνε οι άνθρωποι από το 2010 να διορι-
στούν. 

Τι ζητάνε διακόσιοι πενήντα εκπαιδευτικοί για τον θεό; Δεν
µπορούµε να το κάνουµε; Δηλαδή 177 εκατοµµύρια να δώσουµε
στη «FRAPORT», αλλά να προσλάβουµε διακόσιους πενήντα Έλ-
ληνες εκπαιδευτικούς, που το δικαιούνται δεν µπορούµε; Από το
2010 περιµένουν τον διορισµό τους άνθρωποι, που έχουν τρία-
τέσσερα και πέντε παιδιά σε µία χώρα που αργοπεθαίνει, που
σβήνει, που το δηµογραφικό την πνίγει. Και αντί να τους στηρί-
ξουµε, αντί να τους βοηθήσουµε εµείς τους αγνοούµε. Και ποιο
είναι το ευχαριστώ; Το ταµείο ανεργίας;

Σήµερα θα τα ξεσκεπάσουµε όλα. Είναι εδώ πάνω από πε-
νήντα ερωτήσεις Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας για το θέµα
αυτό. Όλα στα Πρακτικά. Για να τους έχετε οµήρους. Θα τα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά για να τα πάρετε µετά. Και κανείς δεν εν-
διαφέρθηκε. Οι άνθρωποι έχουν δει και έχουν ενοχλήσει τους

πάντες από εσάς. Έλαβαν µόνο κούφιες υποσχέσεις. Γιατί όταν
δεν τελειώνεις ένα θέµα σε έναν πολίτη, που το δικαιούται κιόλας
τον έχεις όµηρο, τον έχεις εγκλωβισµένο. Έτσι λειτουργείτε. 

Έχουµε επίσηµη ενηµέρωση από τους ανθρώπους, που λένε
ότι έχουν συναντηθεί µε την πρώην Υφυπουργό Παιδείας, την κ.
Ζαχαράκη, στις 30-10-2019, «ναι, θα γίνει». Έχουν συναντηθεί
δύο φορές µε τη Γενική Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας,
την κ. Γκίκα, τον Αύγουστο-Σεπτέµβριο του 2020, «ναι, θα γίνει».
Έχουν συναντηθεί µία φορά προ δύο περίπου µηνών µε τη νέα
Υφυπουργό Παιδείας, την κ. Μακρή, «ναι, θα γίνει». Τι γίνεται ρε,
παιδιά; 

Γιατί, κυρία Κεραµέως, έχει φτάσει η υπόθεση στο γραφείο
σας και αρνείστε; Τι µίσος είναι αυτό έναντι των Ελλήνων; Γιατί
δεν τακτοποιείτε διακόσιες πενήντα οικογένειες µωρέ; Είναι πο-
λύτεκνοι άνθρωποι, είναι εκπαιδευτικοί και δικαιούνται από το
2010. Ταλαιπωρούνται έντεκα χρόνια για να δουλέψουν, που το
δικαιούνται. 

Εµείς τους εκπροσώπους αυτούς τους συναντήσαµε. Προ-
σέξτε λίγο, υπάρχει µία διαφορά και τους το ξεκαθάρισε ο Πρό-
εδρός µας. «Δεν θέλω ούτε ψήφο ούτε τίποτα. Είναι χρέος της
Ελληνικής Λύσης, ένα µικρό ευχαριστώ για εσάς που δώσατε Έλ-
ληνες στην πατρίδα µας. Τίποτα παραπάνω. Γι’ αυτό θα δώσουµε
µάχη». Και σας καλούµε σήµερα, µε την τροπολογία που έχουν
καταθέσει οι άνθρωποι και την οποία την έχετε αγνοήσει και την
οποία τροπολογία θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, όλους εσάς
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να την υπογράψετε για
να τελειώνει σήµερα το θέµα αυτό και οι διακόσιοι πενήντα Έλ-
ληνες εκπαιδευτικοί πολύτεκνοι να προσληφθούν άµεσα. Τι ζη-
τάµε; 

Προκήρυξε δέκα χιλιάδες πεντακόσιες θέσεις η κ. Κεραµέως.
Είναι έξω πάλι αυτοί. Δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι θα προσλη-
φθούν ε, κάντε τους δέκα χιλιάδες επτακόσιους πενήντα. Έχετε
βολέψει ό,τι γαλάζιο υπάρχει κατά παρέκκλιση µε αποφάσεις
Υπουργών. Έχετε βολέψει ό,τι υπάρχει.

Αυτούς τους ανθρώπους θα τους αφήσουµε στο δρόµο; Θα
τους πετάξουµε; Εδώ θα κληθείτε σήµερα όλοι όσοι υπογρά-
ψετε. Είναι η λίστα εδώ µε τους Βουλευτές σας, όλοι αυτοί εδώ
θα πρέπει  να το υπογράψετε και να τελειώσει. Θα τα καταθέσω
στα Πρακτικά µετά το τέλος της οµιλίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε µε
αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
κάποια στιγµή η υποκρισία πρέπει να πάρει τέλος. Αυτά είναι τα
σηµαντικά θέµατα. Δεν µπορεί να δίνουµε εκατοµµύρια ευρώ
από τον κρατικό προϋπολογισµό για να φροντίζουµε τους παρά-
νοµα εισελθόντες στη χώρα µας, δεν µπορεί να δίνουµε και να
αποζηµιώνουµε εταιρείες χωρίς να µας το επιβάλει κανείς ή
επειδή υπογράψαµε λάθος συµβάσεις µε 170 - 177 εκατοµµύρια
ευρώ, την ώρα που ο Έλληνας είναι φτωχοποιηµένος, την ώρα
που η Ελλάδα πεθαίνει, αργοσβήνει δηµογραφικά και να µην στη-
ρίζουµε διακόσιους πενήντα ανθρώπους εκπαιδευτικούς, πολύ-
τεκνους που θέλουν να δουλέψουν. Αυτό θέλουν οι άνθρωποι,
το δίκιο τους, να δουλέψουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Χήτα.
Συνεχίζουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και

πάµε στον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη του ΜέΡΑ25.
Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναρωτιέται κα-

νείς πού είναι ο κ. Σταϊκούρας; Το πονηρό µου µυαλό δεν απέ-
φυγε τον πειρασµό να σκεφθεί το ενδεχόµενο να έχει αφήσει το
Κοινοβούλιο και να έχει βγει στην κατά το κοινώς λεγόµενο γύρα
για να πάρει πίσω όσες καταφέρει από τις επιστρεπτέες προκα-
ταβολές, που καταβλήθηκαν αυτό τον ένα χρόνο της πανδηµίας
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σε δύσµοιρους συµπολίτες µας, ανθρώπους που σε µεγάλο πο-
σοστό θα αναγκαστούν να χάσουν την µικρή τους επιχείρηση,
ανθρώπους που θα µείνουν άνεργοι εάν σε αυτή την επιχείρηση
απασχολούνταν τρεις ή τέσσερις και ήταν µικρή αφού θα κλείσει
η επιχείρηση. 

Όλοι αυτοί βέβαια έχουν πολλές και µεγάλες διαφορές από
τη «FRAPORT». Θα τις αναλύσουµε αυτές στη συνέχεια. Πάντως
το γεγονός είναι ότι έχει δίκιο ο κ. Χήτας, κύριε Σκυλακάκη, ότι ο
κ. Σταϊκούρας όφειλε να είναι εδώ για να δώσει απαντήσεις και
να αποσαφηνίσει κιόλας πράγµατα τα οποία µπέρδεψε.

Ξέρετε όποιος δεν θέλει να πάει µε την αλήθεια θολώνει τα
νερά. Θα ξεκινήσω πολύ σύντοµα µε το ιστορικό αυτής όλης της
φοβερά αµαρτωλής ιστορίας που συζητάµε σήµερα εδώ, στο
εθνικό µας Κοινοβούλιο. 

Στις 14 Δεκέµβρη του 2015 η πρώτη φορά µνηµονιακή αρι-
στερά κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παραχώρησε µε πρωτοφανώς αποικια-
κού τύπου σύµβαση τα δεκατέσσερα αεροδρόµιά µας φιλέτα.
Και για να µην υπάρχουν αµφιβολίες και για το τι εννοώ φιλέτα,
θα σας πω ποια αεροδρόµια είναι µερικά από αυτά. Μερικά από
αυτά είναι της Μυκόνου, είναι της Σαντορίνης, είναι της Ρόδου,
της Κέρκυρας, της Κω, των Χανίων, της Σκιάθου και δεν έχει
τέλος ο κατάλογος, είναι πραγµατικά φιλέτα, αλλά βεβαίως ας
πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή. 

Η κυβέρνηση η πρώτη φορά µνηµονιακή αριστερά, η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ θεώρησε καλό να δώσει στη «FRAPORT» και µετά
στη θυγατρική της, τη «FRAPORT GREECE» µε τη συνεργασία
του κ. Κοπελούζου, του γνωστού κ. Κοπελούζου που θα µιλή-
σουµε στη συνέχεια για αυτόν γιατί έχω µάθει ότι τον ενοχλεί να
αναφέρεται δηµοσίως οπότε εγώ δεν θα χάσω την ευκαιρία να
τον αναφέρω πλειστάκις σήµερα. 

Έχουµε από τη µία µεριά αυτό. Έχουµε τώρα από την άλλη
µεριά µία άλλη αµαρτωλή ιστορία, που έχει ξεκινήσει ήδη από το
1995 από την κυβέρνηση Σηµίτη τότε και µιλάω για τη λεγόµενη
σύµβαση ανάπτυξης αεροδροµίου του «Ελευθέριος Βενιζέλος»
η οποία πρωτοϋπογράφηκε το 1995 από τη κυβέρνηση Σηµίτη
και η οποία –ω του θαύµατος!- παρατάθηκε. Από ποιον υπογρά-
φηκε η παράτασή της; Από την πρώτη φορά µνηµονιακή αρι-
στερά κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ τον Φεβρουάριο του 2019.

Προσέξτε τώρα: Η σύµβαση για τα δεκατέσσερα περιφερει-
ακά µας αεροδρόµια έχει ψηφιστεί από τη Βουλή και από το Κί-
νηµα Αλλαγής και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Σήµερα τι µας ζητάτε ουσιαστικά εσείς όλοι εδώ; Μας ζητάτε
να νοµιµοποιήσουµε, να επικυρώσουµε και να ψηφίσουµε την
αποζηµίωση της σύµπραξης της «FRAPORT» µε τον κ. Κοπε-
λούζο τόσο για το «Ελευθέριος Βενιζέλος» όσο για τα δεκατέσ-
σερα περιφερειακά µας αεροδρόµια, η οποία, όµως, δεν είναι
αποζηµίωση, αλλά στην πραγµατικότητα είναι καταβολή των κερ-
δών της, δηλαδή είναι µια εκτέλεση εγγύησης των κερδών αυτής
της εταιρείας.

Προσέξτε τώρα: Η οικονοµική αποκατάσταση των παραχωρη-
σιούχων αεροδροµίων, λόγω των συνεπειών της πανδηµίας, που
κατέθεσε για ψήφιση στο ελληνικό Κοινοβούλιο η Νέα Δηµοκρα-
τία στην πραγµατικότητα δεν εκπλήσσει κανένα από όλους εµάς
εδώ. Τι θα κάνετε για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ; Θα απο-
ζηµιώσετε οικονοµικά εταιρείες παραχώρησης για την απώλεια
κερδών τους εξαιτίας της πανδηµίας.

Η ανώνυµη εταιρεία παραχώρησης «FRAPORT» περιφερειακά
αεροδρόµια Ελλάδος, που εκµεταλλεύεται δεκατέσσερα αερο-
δρόµια µας θα αποζηµιωθεί µε το ποσό των 177 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ ο «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών» µε άλλα 130 εκα-
τοµµύρια. 

Πριν πάω σε αυτό να σας περιγράψω κάτι, που ήθελα και το
λησµόνησα. Γιατί είναι ο ορισµός, γιατί αποδεικνύει αυτό που γί-
νεται σήµερα εδώ, ότι η χώρα είναι αποικία και εµείς είµαστε
υπόδουλοι και ότι εσείς, η Κυβέρνηση είναι µία ανώνυµη εται-
ρεία; Γιατί εκτελείτε ασµένως την αποικιακή σύµβαση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε την «FRAPORT», όπου η «FRAPORT» θυµίζουµε ότι
απέκτησε αυτά τα αεροδρόµια πώς, κύριε Υπουργέ; Με δάνειο.
Δεν έχει βάλει δραχµή, τους έχει κοστίζει 1,3 δισεκατοµµύριο το
να πάρει τη χρήση τους για όλα αυτά τα χρόνια, δεν έχει βάλει
ούτε ένα ευρώ. Πήρε δάνειο από πτωχευµένη ελληνική ιδιωτική

τράπεζα, την Alpha Bank µετά από τη συνθηκολόγηση του κ. Τσί-
πρα, δηλαδή µε χρήµατα που δώσαµε εµείς, οι πολίτες της Ελ-
λάδας και ανακεφαλαιοποιώντας τις τράπεζες αυτές όπως την
Alpha Bank, την Eurobank, και την Εθνική Τράπεζα Ελλάδος, κατ’
επανάληψη άπειρες φορές τις έχουµε ανακεφαλαιοποιήσει. Με
δάνειο, λοιπόν, η «FRAPORT» και ο κ. Κοπελούζος από αυτές τις
τράπεζες πήρε τα αεροδρόµια. Όµως, τα κέρδη φυσικά βγαίνουν
έξω. Γιατί; Γιατί την υπόλοιπη επένδυση, που χρειαζόταν η «FRA-
PORT» και ο κ. Κοπελούζος την εξασφάλισε πάλι το ελληνικό δη-
µόσιο µέσω των προγραµµάτων ΕΣΠΑ. Οι ελληνικές κυβερνήσεις
διασφάλισαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση όλα τα χρήµατα που θα
ήθελαν ο κ. Κοπελούζος και η «FRAPORT». 

Στην πραγµατικότητα ο κ. Κοπελούζος και η «FRAPORT»,
καθώς και η µικρότερη εταιρεία, έχουν κάνει όλη την κερδοφορία
τους µε χρήµατα του ελληνικού λαού. Τώρα ξαφνικά, όπως στις
δέκα πληγές του Φαραώ πέφτουν ακρίδες, πέφτει κορωνοϊός,
πέφτουν βατράχια. Ξέρετε η όγδοη πληγή του Φαραώ ήταν ακρί-
δες, σκίασαν τον ουρανό, χάλασαν τα σπαρτά, έπεσε λοιµός. Τι
θα γίνει αν αύριο πέσει ακρίδα, κύριε Σκυλακάκη; Εάν πέσουν
πέντε εκατοµµύρια ακρίδες και δυστυχώς πέσουν πάνω από το
Ελληνικό πέσουν και πάνω από τα δεκατέσσερα περιφερειακά
αεροδρόµιά µας τι θα συµβεί; Θα πείτε ότι ναι, δίνουµε άλλα 300
εκατοµµύρια ευρώ στην «FRAPORT» και στον κ. Κοπελούζο
επειδή έπεσαν ακρίδες; Γιατί στην πραγµατικότητα αυτό λέτε
τώρα. 

Θέλετε να σας αποδείξω ότι λέτε ακριβώς αυτό, ότι δηλαδή
το κάνετε κατ’ εξαίρεση; Κοιτάξτε, εκτός από τον κ. Κοπελούζο
και την «FRAPORT», ξέρετε καλά ότι έχουν καταστραφεί όλοι οι
Έλληνες µικροί επιχειρηµατίες. Όµως, σε όλους αυτούς δεν δί-
νετε αποζηµιώσεις, λέτε ότι δεν είστε υπεύθυνοι εσείς για αυ-
τούς γιατί αν ήσασταν υπεύθυνοι εσείς για αυτούς θα τους
αποζηµιώνατε µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο, που αποζηµιώνετε την
«FRAPORT» και τον κ. Κοπελούζο. 

Προσέξτε ποιο είναι το πιο εντυπωσιακό: Πώς βρήκατε τα ανα-
θεµατισµένα 300 εκατοµµύρια ευρώ για να δώσετε την αποζη-
µίωση σε αυτούς τους ανθρώπους, στις µονοπωλιακές εταιρείες
εννοώ, όταν την ίδια χρονιά, την χρονιά που διατρέχουµε, ο κρα-
τικός σας προϋπολογισµός έχει µείωση στις δαπάνες για την
υγεία 572 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε την προηγούµενη χρο-
νιά. Δηλαδή, εσείς θέλετε τώρα να ψήσετε εµάς ότι πρέπει να
ψηφίσουµε σαν κόµµα της ελληνικής Βουλής, σαν αντιπρόσωποι
ενός µικρού κοµµατιού του ελληνικού λαού έναν νόµο, που δίνει
300 εκατοµµύρια ευρώ σε µία εταιρεία, που απλώς έπεσε θύµα
µιας πανδηµίας, ενώ ταυτοχρόνως αφαιρείτε το διπλάσιο ποσό -
572 είναι 600 παρά κάτι- από το οπλοστάσιο της χώρας, µιας
χώρας που θυµίζω ότι αγγίζει πια τους δεκατρείς χιλιάδες νε-
κρούς, κύριε Σκυλακάκη. Έχουµε ένα δεδοµένο, ότι ο κόσµος
πεθαίνει στην Ελλάδα από τον κορωνοϊό, αλλά αυτό δεν σας
κάνει καθόλου να θέλετε να δώσετε 300 εκατοµµύρια ευρώ σε
προσλήψεις µόνιµων γιατρών, υγειονοµικών και σε νέες µονάδες
εντατικών. Σας θέλει να κάνετε αυτό που πάντα θέλετε να κάνετε.
Η Κυβέρνησή σας κρίνει ότι στην προκειµένη περίπτωση συντρέ-
χει το προβλεπόµενο άρθρο 3 παράγραφος 1 της σύµβασης πα-
ραχώρησης το οποίο αφορά γεγονός ευθύνης του δηµοσίου.
Σας είπα πριν για τον Φαραώ και τις ακρίδες.

Είναι ποτέ δυνατόν να έχει ευθύνη το δηµόσιο για την έλευση
της πανδηµίας; Πραγµατικά, είναι; Θα ρώταγα τον κ. Σταϊκούρα,
αλλά λείπει, γιατί µάλλον έχει πάει να µαζέψει όσες µπορεί από
τις επιστρεπτέες προκαταβολές των δύσµοιρων συµπολιτών µας. 

Προσέξτε, λοιπόν, κύριε Σκυλακάκη. Η Κυβέρνηση σας -όχι
εσείς προσωπικά, ο Σταϊκούρας όµως-, για να µας χρυσώσει το
χάπι των τριακοσίων εκατοµµυρίων αυτών ευρώ αποζηµίωσης,
επικαλείται το καλό των εργαζοµένων, ότι σε αυτές τις αεροµε-
ταφορές είναι Έλληνες εργαζόµενοι, το καλό του τουρισµού
καθώς όλοι εµπλέκονται στον ελληνικό τουρισµό και τα παρα-
δείγµατα άλλων χωρών –θρασύτατο αυτό, γιατί µας είπε τώρα
µόλις και η Ελληνική Λύση ακόµα πόσο διαφορετικά από εµάς
φέρθηκαν άλλες κυβερνήσεις σ’ αυτές τις αποικιακές µονοπω-
λιακές µεγαλοεταιρείες- που είτε έχουν προβεί σε σχετικές ρυθ-
µίσεις παροχής κρατικής ενίσχυσης είτε εξετάζουν σχετικές
ρυθµίσεις. 
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Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, τι δεν µας αναφέρατε; Δεν µας ανα-
φέρατε ότι σε αυτές τις συγκεκριµένες συµβάσεις των αεροδρο-
µίων, που υπογράφηκαν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, την
πρώτη φορά µνηµονιακή αριστερά, στις 14-12-2015 και επικυρώ-
θηκαν πάλι από τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και από τη Νέα Δηµοκρατία µε
το ν.4389/2016 -γιατί ψηφίσατε και εσείς αυτήν την επικύρωση-,
ο παραχωρησιούχος δεν είχε την υποχρέωση να ασφαλιστεί. Και
αυτό, πραγµατικά, είναι ένα µεγάλο σκάνδαλο και θέλω να το
ακούσουν όλοι. Έχετε κάνει µία σύµβαση µε αυτήν τη ρηµάδα
τη «FRAPORT» και τον κ. Κοπελούζο, όπου χαρίζετε σε αυτούς
τους ανθρώπους την αυτονόητη υποχρέωση για κάθε έναν, που
επιχειρεί επιχειρηµατικά να ασφαλιστεί τόσο ο ίδιος όσο και το
επιχειρηµατικό του πόνηµα, το έργο του. Δηλαδή, εσείς του επι-
τρέπετε να µην είναι ασφαλισµένος, καθώς, επίσης, ορίζετε και
ότι δεν είναι ασφαλισµένος έναντι κινδύνων λειτουργίας, απώ-
λειας εσόδων, απώλειας κερδών από επιδηµία ή συναφή αίτια ή
µέτρα και διαταγές δηµοσίων αρχών.

Ισχύει και για άλλες, κύριε Υπουργέ, εταιρείες στην Ελλάδα
αυτό το ειδικό καθεστώς ή µόνο για τις ανώνυµες εταιρείες πα-
ραχώρησης; Εγώ σας λέω ότι ισχύει αποκλειστικά και µόνο για
τις ανώνυµες εταιρείες παραχώρησης. Και αυτό δείχνει ότι είµα-
στε αποικία και αυτό δείχνει ότι στην πραγµατικότητα έχουν και
το µαχαίρι και το πεπόνι και το καρπούζι αυτές οι εταιρείες.

Κοιτάξτε, όπως σας είπα, αυτή η εταιρεία αγόρασε αυτά τα
αεροδρόµια έναντι ενός δισεκατοµµυρίου τριακοσίων εκατοµµυ-
ρίων και σύµφωνα µε το σκεπτικό του δικού σας νοµοσχεδίου
σήµερα, κέρδισε -αλλά όχι τόσα όσα κάθε χρόνο- και υπολογί-
ζετε εσείς και της δίνετε, της χαρίζετε 180 εκατοµµύρια ευρώ.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει µε το φτωχό µυαλό µου ότι τα ετήσια
κέρδη της θα είναι προφανώς παραπάνω από 180 εκατοµµύρια
ευρώ. Να είναι 200 - 250 εκατοµµύρια ευρώ; Να είναι 300 εκα-
τοµµύρια; Μήπως είναι και 500 εκατοµµύρια; 

Εσείς το λέτε. Μη µου κουνάτε το κεφάλι, κύριε Υπουργέ.
Εσείς λέτε εδώ στο σκεπτικό του νοµοσχεδίου ότι αυτοί έχασαν
180 εκατοµµύρια και θα τους τα δώσουµε. Εγώ σας λέω, λοιπόν,
ότι, αν αυτοί έχασαν, σίγουρα δεν έχασαν όλα τα λεφτά τους,
γιατί πέταξαν για ένα µεγάλο διάστηµα. Πέρσι πετάξανε όλο το
καλοκαίρι. Άρα, λοιπόν, έχουν ήδη αποσβέσει τη δαπάνη που
έκαναν, για να πάρουν τα αεροδρόµια. Βέβαια, δεν έκαναν καµ-
µία δαπάνη, για να πάρουν τα αεροδρόµια, γιατί, όπως σας προ-
ανέφερα πριν από λίγο µόλις, στην πραγµατικότητα τα πήραν µε
δάνειο από ελληνική πτωχευµένη τράπεζα την οποία εµείς χρη-
µατοδοτούµε, συν µε ΕΣΠΑ τα οποία τους εξασφάλισε η ελλη-
νική Κυβέρνηση. Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι – ο κ. Κοπελούζος,
για να µη ξεχνιόµαστε, και η «FRAPORT»- δεν έβαλαν 1 ευρώ.
Αντιθέτως, έβγαλαν ήδη όλη την επένδυση που δεν έβαλαν, που
δανείστηκαν ξανά από εµάς ή τους χαρίστηκε από εµάς. Και
τώρα έρχονται και λένε «δώστε µου και 300 εκατοµµύρια από
πάνω, γιατί ζηµιώθηκα»! 

Ε, λοιπόν, αυτό είναι αιτία να ανησυχείτε πολύ για το µέλλον
σας. Με ποια έννοια το λέω αυτό; Δεν θέλω να είµαι απειλητικός,
αλλά ξέρετε, και η αποικιοκρατία έχει τα όριά της. Αναρωτιέµαι
τι θα γίνει αν ο ελληνικός λαός καταλάβει τι είδους µηχανή είναι
αυτή, που έχετε στήσει και µε ποιον τρόπο έχετε µπει µέσα στο
σπίτι του µε τα δύο χέρια και µάλιστα, -συγγνώµη που θα το πω,
αγαπητέ πρώην σύντροφε- και οι δύο µεγάλες παρατάξεις της
χώρας, η δήθεν αριστερή και η σαφώς δεξιά. Έχετε µπει µέσα
στο σπίτι του, έχετε µπει µέσα στα ρούχα του και τον κλέβετε µε
αυτόν τον ανάλγητο τρόπο, χωρίς καµία πρόφαση. Και έρχεστε
εδώ να πείτε ότι είναι υποχρέωσή σας να κλέψετε ακόµα 300 εκα-
τοµµύρια από το ελληνικό δηµόσιο και να τα δώσετε σε κάποιους
που τους χαρίσατε αεροδρόµια αξίας 5 δισεκατοµµυρίων, τα
οποία τιµολογήσατε στα 1,3 δισεκατοµµύριο, και µετά βάλατε
την Alpha Bank να τους δώσει τα χρήµατα αυτά και όσα δεν τους
έδωσε Alpha Bank, τα πήραν από ΕΣΠΑ, που πιέσατε εσείς την
Ευρωπαϊκή Ένωση να τους δώσει; Όταν ο ελληνικός λαός κατα-
λάβει πώς λειτουργείτε και πόσο βαθιά τον έχετε κλέψει, αναρω-
τιέµαι αν οι φορολογικοί παράδεισοι, όπου αναπαύονται τα
χρήµατα των εντολέων σας, θα είναι αρκετά µακρινοί προορι-
σµοί, για να σας κρύψουν επαρκώς και µε ασφάλεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γρηγοριάδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία

παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρέµβαση; Βε-

βαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κοιτάξτε, επανειληµµένως και ο ειση-

γητής του ΜέΡΑ25 και ο εισηγητής της Ελληνικής Λύσης, οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αναδεικνύουν την απουσία του
Υπουργού Οικονοµικών, του κ. Σταϊκούρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχει δουλειά. Το
είπα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εδώ, κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει µία πα-
ρανόηση, διότι η ελληνική Κυβέρνηση εκπροσωπείται διά του
Υπουργού, του κ. Σκυλακάκη. Άρα, αυτό είναι µόνο για λόγους
εντυπώσεων και τίποτε άλλο. Θέλω να το πω, γιατί παρακολου-
θούν τη συζήτηση δηµόσια οι Έλληνες πολίτες, οπότε πρέπει να
αποκαταστήσουµε την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Άλλωστε, ο
Υπουργός ήταν από το πρωί εδώ. Έχει και τις δουλειές του. Και
το επεσήµαναν και οι δυο συνάδελφοι.

Κύριε Λογιάδη, να έρθετε, πριν έρθει ο αρχηγός σας. Καλείται
στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Λογιάδης από το ΜέΡΑ25. Μας έρχεται
από το όµορφο Ηράκλειο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Αρχηγός
µας, όµως, είναι ο λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στον κ. Βαρουφάκη
να το πείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Και ο κ. Βαρουφάκης.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου αφορά την οικονοµική στήριξη της

«FRAPORT» λόγω του κορωνοϊού. Η «FRAPORT» εκµεταλλεύεται
δεκατέσσερα αεροδρόµια, έντεκα σε νησιά και τρία στην ηπει-
ρωτική χώρα. Θα αποζηµιωθεί µε το ποσό των 177,9 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και ο «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», που
εκµεταλλεύεται το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» στην
Αθήνα, θα αποζηµιωθεί µε το ποσό των 130 εκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτά για το έτος 2020. Η οικονοµική τους αποζηµίωση θα γίνει
από τον πολύπαθο κρατικό προϋπολογισµό. Θα θεσπιστεί ειδικό
φορολογικό καθεστώς και οι συµψηφισµοί από την εκµετάλ-
λευση-παραχώρηση θα αφορούν τα έτη 2019, 2020, 2021, 2022
και πιθανές απώλειες και για τα έτη 2023 και µετά. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας κρίνει ότι συντρέχει το προβλεπόµενο
στο άρθρο 30.4.1 της σύµβασης παραχώρησης γεγονός ευθύνης
δηµοσίου θεωρώντας ότι την ευθύνη για την έλευση της πανδη-
µίας την έχει το δηµόσιο και όχι ότι είναι ανωτέρα βία. 

Οι συµβάσεις παραχώρησης των αεροδροµίων υπεγράφησαν
πρώτα το Νοέµβριο του 2014 από την κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας επί Σαµαρά και επικυρώθηκαν από το ΣΥΡΙΖΑ στις 14-
12-2015 και ξαναεπικυρώθηκαν πάλι από τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα
Δηµοκρατία µε το ν.4389/2016 µε τον οποίο συστήθηκε και η
ΑΑΔΕ. 

Να θυµίσω εδώ τι είναι η ΑΑΔΕ. Συνίσταται ανεξάρτητη διοι-
κητική αρχή χωρίς νοµική προσωπικότητα. Η αρχή απολαύει λει-
τουργικής ανεξαρτησίας, διοικητικής και οικονοµικής
αυτοτέλειας και δεν υπόκειται σε έλεγχο ή εποπτεία από κυβερ-
νητικά όργανα, κρατικούς φορείς ή άλλες διοικητικές αρχές. Επί-
σης, στο άρθρο 5 η αρχή δεν υπόκειται σε ιεραρχικό έλεγχο ή
εποπτεία από τον Υπουργό Οικονοµικών.

Με βάση τις συµβάσεις, ο παραχωρησιούχος, η «FRAPORT» -
διαβάζω ακριβώς τι λέει ο νόµος- δεν έχει υποχρέωση να ασφα-
λίσει ο ίδιος το έργο του, καθώς και δεν είναι ασφαλισµένος
έναντι κινδύνων λειτουργίας, απώλειας εσόδων, απώλειας κερ-
δών από επιδηµία ή συναφή αίτια ή µέτρα και διαταγές δηµοσίων
αρχών. Αυτό λέγεται αποικιοκρατική, λεόντειος σύµβαση, έξωθεν
και άνωθεν επιβεβληµένη. 

Παράλληλα, όµως, να τονίσουµε ότι η µισθοδοσία και οι ασφα-
λιστικές εισφορές της «FRAPORT» επιδοτήθηκαν από το κράτος,
αφού το προσωπικό της εντάχθηκε στο πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑ-
ΣΙΑ». Εξακόσιοι είκοσι εργαζόµενοι στηρίχθηκαν από το ελληνικό
δηµόσιο. Πόσα εκατοµµύρια είναι αυτά; Γιατί το δηµόσιο αποδέ-
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χεται γεγονός ευθύνης, όταν δεν ευθύνεται για τον κορωνοϊό; 
Έψαξα στη σύµβαση παραχώρησης για το οικονοµικό µον-

τέλο, που αναφέρεται, αλλά δεν υπάρχει. Αυτή η σύµβαση πα-
ραχώρησης υπάρχει µέχρι σελίδα 216 αναρτηµένη στο
διαδίκτυο, αλλά το παράρτηµα 25 που αναφέρεται στο οικονο-
µικό µοντέλο είναι στη σελίδα 616, η οποία δεν είναι αναρτηµένη
στο δίκτυο. 

Θα αναφέρω ακόµα µερικά στοιχεία για τη «FRAPORT». 
Η εταιρεία θα δικαιούται αποζηµίωσης σε περίπτωση που το

κράτος αποφασίσει να κάνει αλλαγές στη νοµοθεσία του, οι
οποίες θα επηρεάζουν τα έξοδά της, όπως για παράδειγµα, στις
συµβάσεις εργασίας. 

Δίνεται, επίσης, το ελεύθερο στην εταιρεία να ορίζει αεροναυ-
τικά τέλη ή µη, χωρίς την παρέµβαση καµµίας κρατικής αρχής,
ενώ δικαιούται να γνωστοποιήσει στο κράτος πως δεν επιθυµεί
τις υπηρεσίες που βρίσκονται σε αεροδρόµια, όπως παραδείγ-
µατος χάριν, snack bar, ενοικιάσεις αυτοκινήτων και άλλα. 

Σε αυτήν την περίπτωση το κράτος θα πρέπει να αποζηµιώσει
τις εταιρείες και να λύσει τη συνεργασία µαζί τους. σε ό,τι αφορά
τους εργαζόµενους η «FRAPORT» δεν δεσµεύεται να διατηρήσει
τους υπαλλήλους της ΥΠΑ ενώ το κράτος οφείλει να αποζηµιώ-
σει την εταιρεία σε περίπτωση δικαστικής διαµάχης µε όσους
τυχόν απολυθούν. 

Τέλος, το δηµόσιο θα πληρώνει και για οποιονδήποτε θάνατο
ή ζηµιά προσώπου ή περιουσίας εξαιτίας πράξεως ή παραλεί-
ψεως κάποιου µέρους της σύµβασης, όπως αναφέρεται. 

Ως προς τον ΕΝΦΙΑ, η «FRAPORT» θα απαλλάσσεται από υπο-
χρεώσεις καταβολής ΕΝΦΙΑ για τα εκατοντάδες στρέµµατα, που
θα της παραχωρηθούν. 

Δηµοτικά τέλη. Η σύµβαση υστερεί και ζηµιώνει την τοπική αυ-
τοδιοίκηση από δηµοτικά τέλη και φόρους, απαλλάσσοντας τη
«FRAPORT» από την υποχρέωση πληρωµής για υπηρεσίες κοι-
νής ωφέλειας, την ίδια στιγµή που λοιποί ιδιώτες και επιχειρήσεις
πληρώνουν στο ακέραιο για αποχέτευση, δηµοτικό φωτισµό, βιο-
λογικούς κ.λπ.. 

Η κύρωση του σηµερινού σχεδίου νόµου αποτελεί σκανδα-
λώδη ευνοϊκή ρύθµιση υπέρ της «FRAPORT». Κηδεµονεύεται η
ελληνική Κυβέρνηση από τη γερµανική, η Ελλάδα στηρίζει τη
Γερµανία. Συνειρµικά έρχεται στο µυαλό µου η εικόνα του κατο-
χικού αναγκαστικού δανείου που πήρε η Γερµανία µε οφειλέτη
την Ελλάδα για να εξυπηρετήσει τις κατοχικές δυνάµεις της. 

Θα αναφερθώ τώρα σε ένα άλλο θέµα πολύ ευαίσθητο, αυτό
της ασφάλειας των αεροδροµίων, διότι και το Υπουργείο Μετα-
φορών είναι συναρµόδιο στο σηµερινό σχέδιο νόµου. Η Κυβέρ-
νηση µε πρόσφατο νοµοσχέδιο υποβάθµισε σε µεγάλο βαθµό
την ασφάλεια των αεροµεταφορών, µέσω της κατάργησης των
κρατικών αεροπορικών αρχών των αερολιµένων ΑΠΑ, ώστε να
µην ελέγχονται οι ιδιώτες, όπως εν προκειµένω η «FRAPORT»,
που έχουν αναλάβει όλες τις δραστηριότητες στα αεροδρόµια.
Αποτέλεσµα αυτού είναι να µη διασφαλίζεται η τήρηση της νοµι-
µότητας των κανόνων ασφάλειας, αλλά και της απρόσκοπτης
εξυπηρέτησης των πολιτών. 

Ο Έλληνας εκπρόσωπος της Γερµανικής «FRAPORT» είχε δη-
λώσει τότε στην επιτροπή µας ότι δεν είναι απαραίτητος ο κρα-
τικός έλεγχος στα αεροδρόµια. Δεν µας εξήγησε, όµως, γιατί
στην έδρα της «FRAPORT», στο αεροδρόµιο της Φρανκφούρτης,
στη Γερµανία λειτουργεί κρατική αεροπορική αρχή της γερµανι-
κής ΑΠΑ. 

Από την απαξίωση αυτή της ΑΠΑ, ο µόνος ικανοποιηµένος από
το νοµοσχέδιο είναι η «FRAPORT» που ελέγχεται από την απο-
δυναµωµένη Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας. Εάν υπάρξει κάποιο
συµβάν σε ένα από τα δεκατέσσερα αυτά αεροδρόµια που δια-
χειρίζεται η «FRAPORT» λόγω ειδικού ελέγχου από την ΑΠΑ, πάλι
ο φορολογούµενος Έλληνας πολίτης θα κληθεί να ξαναπληρώ-
σει. Η ασφάλεια των αεροδροµίων είναι και θέµα εθνικής ασφά-
λειας σε µια χώρα σαν τη δική µας, όπου και το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας εµπλέκεται στο σηµερινό σχέδιο νόµου. 

Εν τέλει είµαστε ξένοι στη χώρα µας, δεν µας ανήκει ουσια-
στικά τίποτα. Έχουµε εκχωρήσει και έχουµε δεσµεύσει όλη τη
δηµόσια περιουσία µας για ενενήντα εννέα χρόνια στους θε-
σµούς. Θα κλείσω λέγοντας ότι το ΜέΡΑ25 έχει ως πρώτιστο µέ-

ληµά του την ανάκτηση τόσο της εθνικής κυριαρχίας στη δηµό-
σια περιουσία όσο και της εθνικής µας αξιοπρέπειας και επειδή
µπορεί να ακουστεί πάλι ότι για όλα φταίει ο Βαρουφάκης από
το 1821 και µετά, εµείς θα ξαναπούµε φέρτε τον φάκελο της χρε-
οκοπίας στη Βουλή να τον δούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Λογιάδη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και την όµορφη Μαγνησία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγειονοµική

κρίση, που διανύουµε έπληξε τους περισσότερους τοµείς της οι-
κονοµίας. Ελάχιστες δραστηριότητες ξέφυγαν από την καθίζηση.
Ο υποχρεωτικός περιορισµός των µετακινήσεων σε παγκόσµιο
επίπεδο επηρέασε δραµατικά τις αεροµεταφορές. Η Κυβέρνηση,
όπως και οι περισσότερες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, αναγκά-
στηκε να θέσει αυστηρούς όρους στα αεροπορικά ταξίδια, προ-
κειµένου να προφυλαχθεί η δηµόσια υγεία. 

Ποιος µπορεί να αµφισβητήσει την απόλυτη καθίζηση, που
βίωσαν τα τελευταία χρόνια οι αεροµεταφορές και όλες οι επι-
χειρήσεις που σχετίζονται µε αυτές; Με βάση τα στοιχεία που
έχουµε στη διάθεσή µας τα δεκατέσσερα αεροδρόµια σε Αιγαίο,
Ιόνιο, Κρήτη και Ηπειρωτική Ελλάδα είχαν επιβατική κίνηση κατά
το έτος 2020 µειωµένη κατά 70% σε σχέση µε το 2019. 

Με βάση τις εκθέσεις της αρµόδιας ελεγκτικής εταιρείας για
ολόκληρο το 2020, η «FRAPORT» είχε κέρδη προ φόρων, τόκων
και αποσβέσεων ύψους 10 εκατοµµύριων ευρώ, ενώ µε βάση το
οικονοµικό µοντέλο για το ίδιο έτος προβλέπονταν κέρδη περί-
που 188 εκατοµµύρια ευρώ. Εµφανέστατα τα κέρδη έπεσαν κατά
178 εκατοµµύρια. Αυτό είναι το ποσό που θεωρητικώς θα έπρεπε
να καταβάλει το ελληνικό δηµόσιο στην εταιρεία σύµφωνα µε τη
σύµβαση. 

Κατόπιν αυτών των δεδοµένων η ελληνική Κυβέρνηση αναλαµ-
βάνει την ευθύνη, που της αναλογεί σε σχέση µε τους περιορι-
στικούς όρους, που επέβαλε στις αεροµεταφορές και είχαν σαν
συνέπεια τη µεγάλη µείωση των εσόδων στα ελληνικά αεροδρό-
µια. Με βάση τη σύµβαση παραχώρησης, εάν τα έσοδα της εται-
ρείας συρρικνώθηκαν εξαιτίας γεγονότος ευθύνης του
δηµοσίου, το ποσό της διαφοράς πρέπει να το καλύψει το ελλη-
νικό δηµόσιο. Επιπλέον προέκυψε ότι η εταιρεία δεν έχει ασφα-
λιστεί για το ενδεχόµενο µιας επιδηµίας ή πανδηµίας, αλλά και
δεν είχε εξάλλου την υποχρέωση να ασφαλιστεί για αυτό. 

Οι όροι της σύµβασης επί των οποίων έπρεπε να διαπραγµα-
τευτεί το ποσό της αποζηµίωσης η ελληνική Κυβέρνηση και ο
Υπουργός Οικονοµίας ήταν σαφείς και αυστηροί και πράγµατι το
στάδιο των διαπραγµατεύσεων διήρκησε µεγάλο χρονικό διά-
στηµα ίσως και µήνες, ώστε να βρεθεί µια κοινά αποδεκτή λύση.
Τελικώς όλες οι πλευρές συµφώνησαν να µην καταβληθούν τα
περίπου 188 εκατοµµύρια µετρητά από πλευράς δηµοσίου. Αντ’
αυτών η εταιρεία δεν θα πληρώσει την ετήσια αµοιβή παραχώ-
ρησης για τα έτη 2019 – 2020 - 2021 και πιθανώς και για το 2022. 

Επίσης, ως αντιστάθµισµα η µεταβλητή αµοιβή παραχώρησης,
που οφείλει η εταιρεία θα καταβληθεί στο ελληνικό δηµόσιοι
µετά το 2022 και πιθανώς µε βάση τα οικονοµικά δεδοµένα και
µετά το 2023. Επιτυχία της διαπραγµάτευσης είναι ότι οι οικονο-
µικές υποχρεώσεις του δηµοσίου εξαντλούνται σε αυτά τα ποσά,
καθώς η εταιρεία παραιτείται από οποιαδήποτε άλλη αξίωση από
την απώλεια εσόδων που υπέστη. 

Η σύµβαση, που κυρώνουµε σήµερα καταρτίστηκε στη βάση
της αναµενόµενης σταδιακά ανάκαµψης της επιβατικής κίνησης
εντός του 2021 εν όψει µάλιστα και των αποτελεσµάτων του µα-
ζικού εµβολιασµού, που βρίσκεται σε εξέλιξη. Ωστόσο λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν το ενδεχόµενο οι προβλέψεις να διαψευστούν, οπότε
θα υπάρξει περαιτέρω συµψηφισµός των οφειλοµένων µε αντί-
στοιχη αξίωση αποζηµίωσης. 

Στο τέλος Μαρτίου του 2023 θα γίνει εκκαθάριση ανάµεσα
στις αµοιβές παραχώρησης, που όφειλε να πληρώσει η εταιρεία
και τη συνολική αποζηµίωση που οφείλει το ελληνικό δηµόσιο.
Σε κάθε περίπτωση η εταιρεία δεσµεύεται να µην προβεί σε δια-
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νοµή µερισµάτων µέχρι τον Μάρτιο του 2022. 
Το δεύτερο άρθρο του νοµοσχεδίου αφορά τον «Διεθνή Αερο-

λιµένα Αθηνών Α.Ε.», ο οποίος υπέστη µεγάλες ζηµιές το 2020.
Συγκεκριµένα η επιβατική κίνηση µειώθηκε κατά 68,4% στα 8
εκατοµµύρια περίπου επιβάτες από 25,5% που ήταν το 2019. Μά-
λιστα τα συνολικά κέρδη προ τόκων, φόρων και αποσβέσεων το
2020 µειώθηκαν κατά 81,3%.

Προβλέπεται, λοιπόν, οικονοµική ενίσχυση για τον «Διεθνή Αε-
ρολιµένα Αθηνών» ύψους 130 εκατοµµυρίων ευρώ για τη ζηµιά,
που υπέστη την προηγούµενη χρονιά. Τα χρήµατα αυτά θα δο-
θούν µε δύο τρόπους: Ως άµεση επιχορήγηση περίπου 55 εκα-
τοµµύρια ευρώ και το υπόλοιπο ποσό θα προκύψει ως
συµψηφισµός σε σχέση µε την αµοιβή για τα δικαιώµατα που
έπρεπε να καταβληθούν από τον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών»
για τα έτη 2020 – 2021 - 2022. 

Φυσικά, αν η ζηµιά είναι µικρότερη από την προβλεπόµενη ενί-
σχυση, τότε δεν θα υπάρξει συµψηφισµός τα επόµενα χρόνια.
Βεβαίως όλα αυτά βρίσκονται υπό την έγκριση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Είναι σηµαντικό να διευκρινιστεί ότι η οικονοµική στή-
ριξη των αεροδροµίων σε σχέση µε τη µεγάλη απώλεια εσόδων,
που αντιµετωπίζουν είναι ένα πανευρωπαϊκό φαινόµενο και όχι
ελληνικό. Πολλές χώρες, όπως η Γερµανία, η Νορβηγία, το Ηνω-
µένο Βασίλειο και η Ιταλία έχουν προχωρήσει σε τέτοιου είδους
ενισχύσεις. Τα αεροδρόµια είναι βασικές πύλες εισόδου στη
χώρα και υπολογίσιµη οικονοµική δύναµη απασχολώντας εκα-
τοντάδες εργαζοµένους. 

Μόνο η «FRAPORT» έχει εξακόσιους είκοσι εργαζοµένους και
η διατήρηση των θέσεων εργασίας είναι προτεραιότητάς µας. Σε
κάθε περίπτωση η ελληνική Κυβέρνηση παραµένει απόλυτα συ-
νεπής στις συµβατικές υποχρεώσεις της, εξασφαλίζοντας στα-
θερότητα και σοβαρότητα στη λήψη σοβαρών πολιτικών
αποφάσεων.

Με το βλέµµα στην τρέχουσα θερινή περίοδο οι προβλέψεις
είναι περισσότερο αισιόδοξες για την τουριστική κίνηση και την
ελληνική οικονοµία συνολικά. Οι φετινές εκτιµήσεις διαβλέπουν
εντεκάµισι περίπου εκατοµµύρια επιβάτες για τον «Διεθνή Αερο-
λιµένα Αθηνών», δηλαδή ανάκτηση του 45% της επιβατικής κίνη-
σης του 2019 και αύξηση σε σχέση µε τα οκτώ εκατοµµύρια του
2020. 

Ο τουρισµός έχει δίκαια χαρακτηριστεί ως βαριά βιοµηχανία
της χώρας. Συνιστά µία µεγάλη αλυσίδα, από την οποία εξαρ-
τώνται πολλοί οικονοµικοί κλάδοι και σηµαντικό ποσοστό του
ΑΕΠ της χώρας, περίπου το ένα τέταρτο. Με τα υπάρχοντα δε-
δοµένα, ο τάχιστος εµβολιασµός του µεγαλύτερου ποσοστού
του πληθυσµού θα φέρει την αναµενόµενη ανάταξη της οικονο-
µίας. 

Η άψογη, κατά γενική οµολογία, εµβολιαστική διαδικασία, που
εφήρµοσε η Κυβέρνηση έχει ως αποτέλεσµα περισσότερο από
τεσσεράµισι εκατοµµύρια πολίτες να εµβολιαστούν µε τη µία
δόση του εµβολίου. Ήδη, όλοι οι δείκτες που σχετίζονται µε την
πανδηµία έχουν βελτιωθεί δραστικά, αλλά διανύουµε και περίοδο
σηµαντικής ύφεσης. Όλες οι συντονισµένες προσπάθειες του κυ-
βερνητικού έργου αποδίδουν καρπούς και µας φέρνουν πιο
κοντά στην πολυπόθητη ολική επιστροφή στην κοινωνική και οι-
κονοµική δραστηριότητα και την ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Λιούπη. Είστε πάντα συνεπής στον χρόνο.

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΜέΡΑ25, ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας αφήσουµε λίγο τη φαντασία
µας να λειτουργήσει. Έχεις ένα µουσαφίρη, έρχεται στο σπίτι
σου, κοιτάει το σπίτι σου και λέει, µου αρέσει, ωραίο, θα το
πάρω. Του λες: Τι θα κάνεις; Θα το πάρω, το θέλω, δεν έχω
λεφτά να σου δώσω, αλλά το παίρνω. Τι λες, βρε χριστιανέ µου;
Κοίτα να δεις τι θα κάνουµε, λέει, θα πάρεις ένα δάνειο εσύ για
το ποσό που συµφωνήσαµε µόλις, που σου είπα δηλαδή –έτσι το
συµφωνήσαµε-, θα το δώσεις σε κάτι φιλαράκια µου, εκείνα θα

µου δανείσουν αυτά τα χρήµατα, θα στα δώσω να τους τα δώ-
σεις, στο µεταξύ εγώ θα το νοικιάσω το σπίτι σου, απ’ αυτό το
νοίκι εγώ θα πληρώνω στα φιλαράκια µου λίγο-λίγο τα τοκοχρε-
ολύσια, αλλά θα έχω και εξασφαλισµένα κέρδη, τα οποία θα µου
τα εξασφαλίσεις εσύ. Εάν ο νοικάρης δεν µπορεί να µου τα
δώσει, θα µου τα δώσεις εσύ. Και αν δεν έχεις να µου τα δίνεις,
θα τα αφαιρούµε απ’ αυτά που θα δίνω εγώ στα φιλαράκια, ου-
σιαστικά θα πληρώσεις εσύ το δάνειό µου. 

Φαντάζοµαι ότι αν γινόταν κάτι τέτοιο, θα φωνάζετε την αστυ-
νοµία να τον πάρουν αυτόν τον άνθρωπο από εκεί. Εδώ δεν φω-
νάξαµε καµµιά αστυνοµία. Αστυνοµία ήταν η τρόικα και µας το
επέβαλε αυτό µε τα δεκατέσσερα αεροδρόµια.

Για να είµαι, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης και της Αν-
τιπολίτευσης, πιο συγκεκριµένος. Το 2015, µετά τη συνθηκολό-
γηση των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, η τρόικα, στο πλαίσιο του
τρίτου µνηµονιακού δανείου, απ’ αυτά τα 85 - 86 δισεκατοµµύρια,
το 1,2 πήγε στο ελληνικό δηµόσιο. Από το ελληνικό δηµόσιο πήγε
στις συστηµικές τράπεζες και από τις συστηµικές τράπεζες αυτό
το 1,2 δισεκατοµµύριο δανείστηκε η «FRAPORT», το οποίο το
έδωσε στο δηµόσιο, για να το δώσει στην τρόικα και έτσι έκλεισε
ένας πολύ όµορφος κύκλος. 

Βέβαια, δεν τελείωσε εκεί η ιστορία, γιατί το ελληνικό δηµόσιο
βεβαίως έπρεπε να πληρώσει σε βάθος τριακονταπενταετίας το
1,2 δισεκατοµµύριο, τους τόκους του 1,2 δισεκατοµµυρίου, αλλά
παράλληλα τι έκανε αυτή η καλή εταιρεία; Παρεµπιπτόντως, είναι
µια άλλη µορφή εθνικοποίησης αυτό που έγινε µε τα δεκατέσ-
σερα αεροδρόµια. Δεν ιδιωτικοποιήθηκαν, εθνικοποιηθήκαν αλλά
από λάθος έθνος, από το γερµανικό έθνος, γιατί είναι κρατική
γερµανική εταιρεία, µην το ξεχνάµε αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Έρχονται και κάνουν επενδύσεις, κάτι το οποίο είναι πολύ

ωραίο. Πόσα χρήµατα έβαλαν για επενδύσεις; Ακριβώς µηδέν!
Τι επενδύσεις είναι αυτές; Ήρθαν από το ελληνικό ΕΣΠΑ. Θα µου
πείτε: Το ΕΣΠΑ ελληνικό είναι; Βεβαίως και είναι ελληνικό. Δεν
βλέπω κάποιον συνάδελφο από το Κίνηµα Αλλαγής, από το τέως
ΠΑΣΟΚ για να του ή να της θυµίσω τον µεγάλο αγώνα, που έκανε
ο Ανδρέας Παπανδρέου το 1983, βάζοντας µάλιστα βέτο ή απει-
λώντας µε βέτο για την είσοδο της Πορτογαλίας και της Ισπανίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση -Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα τότε-
ότι αν δεν υπήρχαν τα λεγόµενα τότε ολοκληρωµένα µεσογειακά
προγράµµατα, τα οποία µετεξελίχθηκαν σε πακέτα Ντελόρ, που
έγινε το ΕΣΠΑ, δεν θα υπήρχαν αυτά τα χρήµατα, όχι µόνο για
την Ελλάδα, αλλά και για την Ισπανία, την Ιταλία.

Από το ελληνικό ΕΣΠΑ, λοιπόν, µε χρήµατα του ελληνικού
λαού, των ευρωπαϊκών λαών, που δανείστηκε ο ελληνικός λαός
και θα αποπληρώνει τα επόµενα τριάντα χρόνια, η καλή «FRA-
PORT» πήρε δωρεάν ουσιαστικά τα δεκατέσσερα αυτά αεροδρό-
µια-διαµάντια, assets, περιουσιακά στοιχεία µεγάλη αξίας, τα
πήρε δωρεάν, έβαλε και άλλους να κάνουν επενδύσεις γι’ αυτήν
και µάλιστα, εν µέσω πανδηµίας, έχει και εσάς να της δώσετε τα
κέρδη που εκείνοι υπολογίζουν ότι θα είχαν άµα δεν υπήρχε παν-
δηµία! Αυτό είναι ανέκδοτο, κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Υπουργέ, σας κοιτάω. Δεν ντρέπεστε; Δεν αισχύνεστε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

Είναι δυνατόν! Και ο µεγαλύτερος υποστηρικτής του καπιτα-
λισµού να είσαι, είναι δυνατόν να δέχεσαι την ιδέα ότι το κράτος
εξασφαλίζει τα κέρδη µιας επιχείρησης ανάλογα µε τη δήλωση
της επιχείρησης για το ποια θα ήταν τα κέρδη, εάν δεν είχαµε
την πανδηµία;

Τέλος πάντων, θέλω να µείνω λίγο σ’ αυτό, γιατί η Αριστερά
κάνει ένα πολύ µεγάλο λάθος εδώ και πολλά χρόνια. Κατηγορεί
τις Βρυξέλλες, την τρόικα, εσάς, για νεοφιλελευθερισµό. Μα-
κάρι, να είχαµε και νεοφιλελευθερισµό! Και το λέω αυτό ως πο-
λέµιος του νεοφιλελευθερισµού. Δεν έχουµε. Εγώ θυµάµαι τη
Θάτσερ. Μεγάλωσα στην Αγγλία µε τη Θάτσερ, που ήταν η
πρώτη διδάξασα, υποτίθεται, της δικής σας ιδεολογίας. Δύο
πράγµατα έλεγε υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων. Το πρώτο είναι ο
ανταγωνισµός, ότι ιδιωτικοποιείς µε έναν τρόπο, που να εξασφα-
λίζει ότι η αγορά θα είναι ανταγωνιστική, άσχετα αν το έκανε
πολύ καλά ή όχι, αλλά τουλάχιστον το έλεγε. Εσείς τι κάνετε; Δεν
το κάνετε εσείς, εσείς κάνετε αυτά που σας είπε η τρόικα. Δώ-
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σατε και τα δεκατέσσερα αεροδρόµια, και της Μυκόνου και της
Σαντορίνης σε µία εταιρεία. Αυτό καταστρατηγεί βασικές θατσε-
ρικές αρχές. Δηλαδή, πρέπει να ντρέπεστε, κύριε Υπουργέ, ως
θατσερικός. Εκτός αν δεν είστε θατσερικός, οπότε έχετε άλλους
λόγους να ντρέπεστε. 

Το δεύτερο επιχείρηµα της Θάτσερ και των νεοφιλελεύθερων
για την ιδιωτικοποίηση είναι ότι το κέρδος του επιχειρηµατία δι-
καιολογείται, αιτιολογείται, εξηγείται, δικαιώνεται ως µία µορφή
ανταµοιβής του επιχειρηµατικού ρίσκου, χωρίς επιβάρυνση του
δηµοσίου. Αυτό όµως που κάνετε σήµερα –και γι’ αυτό θα το πω
άλλη µία φορά ότι πρέπει να ντρέπεστε και το λέω µε αγάπη και
σεβασµό, αλλά πρέπει να ντρέπεστε- είναι ότι εξασφαλίζετε το
κέρδος του ιδιώτη επιχειρηµατία! Σε ποια βάση αυτό; Αυτό είναι
ο ορισµός της ληστείας, το να εξασφαλίζει το κράτος το κέρδος
του ιδιώτη. 

Θυµάµαι ότι σε µια από τις επεισοδιακές συζητήσεις –όχι και
τόσο επεισοδιακή, σχετικά ήρεµη ήταν η συγκεκριµένη- µε τον
Σόιµπλε του έθεσα το θέµα των δεκατεσσάρων αεροδροµίων.
Γιατί, όπως ξέρετε όλοι, αυτή η ιστορία ήταν ένας διακαής πόθος
της τρόικας από την περίοδο της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέ-
λου. Δεν ήταν καν δική σας ιδέα, δική τους ήταν. Ήθελαν τα δε-
κατέσσερα αεροδρόµια και το υπέβαλαν στην κυβέρνηση
Σαµαρά - Βενιζέλου. Εµείς, όταν µπήκαµε το Γενάρη του ’15 στην
κυβέρνηση, είχαµε πει ότι δεν θα γίνει σε καµµία περίπτωση αυτό
το πράγµα και κάνω µία κουβέντα µε το Σόιµπλε. Και του λέω:
Δεν µου λες -µιλάγαµε στον ενικό, έτσι είθισται, δεν ήταν ότι
ήµουν αγενής, είθισται οι Υπουργοί Οικονοµικών να µιλάνε στον
ενικό-, Βολφρανγκ, να σε ρωτήσω κάτι, εσύ θα έδινες ποτέ δε-
κατέσσερα κρατικά αεροδρόµια της Γερµανίας σε µία εταιρεία,
όσο και αν είναι το τίµηµα από την πλευρά του ανταγωνισµού.
Όχι, µου λέει, σε καµµία περίπτωση. Έτσι µου είπε, σε καµµία
περίπτωση. Τότε, του λέω, γιατί το επιβάλεις σε εµάς; Ξέρετε τι
έκανε; Σήκωσε τους ώµους του. Εσείς ερµηνεύστε το όπως θέ-
λετε. Μου επιτρέπεται η δική µου ερµηνεία; Δεν είµαστε ίσα και
όµοια, εσείς είσαστε κράτος υπό κατοχή. Αυτό ήθελε να µου πει
ο κ. Σόιµπλε εκείνη τη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και ήρθατε εσείς και τον επιβεβαιώσατε. Βγήκαµε µαζί κόντρα

και εσείς το επιβεβαιώσατε, εσείς δώσατε τα αεροδρόµια στη
«FRAPORT». Με τη δική σας υπογραφή έγινε. 

Είναι ο λόγος για τον οποίο εκείνη την περίοδο αλλά και µετά,
ακόµα και σήµερα, έχω βρεθεί σε παράδοξες καταστάσεις, να
συνοµιλώ εγώ -ποιος; εγώ-, µε ανθρώπους, που ήταν κορυφαίοι
Υπουργοί της κυβέρνησης Θάτσερ, όπως ο Μάικλ Χάουαρντ,
όπως ο Νόρµαν Λαµόντ, οι οποίοι προφανώς ήταν από τους πρω-
τεργάτες των ιδιωτικοποιήσεων και του νεοφιλελευθερισµού.

Μου έλεγαν αυτοί «αυτό που σας έκαναν στην Ελλάδα είναι
ανήκουστο, σαφέστατη παραβίαση οποιασδήποτε αρχής, ακόµα
και της ελεύθερης οικονοµίας». Το ακούς αυτό από τον Χά-
ουαρντ, ακούς τον Σόιµπλε να σου λέει «σε καµµία περίπτωση
δεν θα το έκανα εγώ στη Γερµανία» και έρχεσαι σε αυτόν τον ναό
της ελληνικής δηµοκρατίας και βλέπεις τον απόλυτο εξευτελισµό
του κοινοβουλευτισµού µας. Έρχεστε και τα περνάτε είτε είναι
ο ΣΥΡΙΖΑ που τα έδωσε στη «FRAPORT» είτε εσείς, που θα δώ-
σετε χρήµατα που δεν έχετε ούτε εσείς ούτε ο ελληνικός λαός,
δανεικά θα είναι αυτά, στη «FRAPORT». Θα σας το ξαναπώ: Δεν
είστε καν νεοφιλελεύθεροι. Είστε θεραπαινίδες ξεδιάντροπων
αποικιοκρατών. Αυτό είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Θέλω να σας ρωτήσω κάτι. Σας βλέπω και σας κοιτάω στα

µάτια ήρεµα και µε αγάπη. Αν ζούσε ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής σήµερα, τι θα σας έλεγε γι’ αυτό που κάνετε; Έχω την εντύ-
πωση ότι θα ακούγατε τον εξάψαλµο. 

Αν ζούσε ο Ανδρέας Παπανδρέου, που δεν υπάρχει ΠΑΣΟΚ
πια ούτε κατά διάνοια; Την κατάρα του θα είχε το Κίνηµα Αλλα-
γής ή το ΠΑΣΟΚ. 

Εσείς δεν έχετε καν το άλλοθι, που έχουν ΠΑΣΟΚ και Νέα Δη-
µοκρατία, ότι ο ιστορικός ηγέτης που τους έκανε κυβέρνηση
αποδήµησε εις Κύριον. Εσάς ο ηγέτης σας είναι νέος άνθρωπος,
µια χαρά, χτυπάµε και ξύλο και κυκλοφορεί ανάµεσά σας. Υπό
τις εντολές του κ. Τσίπρα υπογράψατε την αποικιοκρατική σύµ-

βαση της οποίας το σηµερινό αίσχος είναι η φυσιολογική εξέ-
λιξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να σας κουράσω,
καθώς είναι τόσο ξεκάθαρη η κατάσταση. Η νεοελληνική ιστορία
βρίθει από αισχρές συµβάσεις εξάρτησης και υποταγής. Ληστρι-
κές συµβάσεις. Τρεις όµως, είναι οι ληστρικές συµβάσεις που θα
αποτελούν και τα επόµενα χίλια χρόνια υπενθύµιση βασικής
ήττας του Ελληνισµού, στιγµές στην σύγχρονη νεοελληνική ιστο-
ρία για την οποία πρέπει όλοι να ντρεπόµαστε και να κλαίµε. Η
πρώτη ήταν το 1825 το δάνειο από τους αδελφούς Ρικάρντο. Ξέ-
ρετε πολύ καλά σε τι αναφέροµαι. Το δεύτερο ήταν το κατοχικό
δάνειο, που µας επέβαλε η Βέρµαχτ. Και το τρίτο είναι αυτή η
σύµβαση υποταγής στη «FRAPORT» που συµβολίζει άριστα τη
χρεοδουλοπαροικία, το συνολικό όνειδος της υποταγής στα µνη-
µόνια και στην τρόικα. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εσείς που θα ψη-
φίσετε θετικά ή όποιοι από εσάς θα τολµήσετε να ψηφίσετε
«παρών», επιλέγετε να καταταχτείτε όχι µόνο στη λάθος πλευρά
της ιστορίας, αλλά στο βραχύ κατάλογο των δακτυλοδεικτούµε-
νων του µέλλοντος. Και τώρα, αυτήν τη στιγµή µπορείτε να αντι-
δράσετε σε αυτήν την µοίρα. Καταψηφίστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Βαρουφάκη.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός, κ. Θεόδωρος Σκυ-

λακάκης. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν παρακολουθώ από την αρχή
αυτήν τη συζήτηση και στην προκειµένη περίπτωση αναπληρώνω
τον συνάδελφο και φίλο Χρήστο Σταϊκούρα στη συζήτηση για την
αποζηµίωση για τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια.

Δεν είχα σκοπό να πάρω τον λόγο, αλλά άκουσα διάφορα πα-
ράδοξα πράγµατα και µάλιστα χαρακτηρισµούς από τον επικε-
φαλής του κόµµατος ΜέΡΑ25. 

Απλώς θα ήθελα να παρατηρήσω ότι το 2015 είχαµε πράγµατι
µία εξέλιξη για την οποία θα έπρεπε να αισθανόµαστε αισχύνη.
Ήταν όταν καταστράφηκε τεράστια αξία δηµόσιας περιουσίας…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Βάστα
Γερούν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Δεν κατάλαβα…
Ο αξιότιµος συνάδελφος, προφανώς µιλούσε στον εαυτό του.

Νοµίζω µάλλον µονολογούσε! Και µονολογούσε, γιατί όποτε
υπάρχει η αναφορά της πραγµατικής ευθύνης του συνδυασµού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και του κ. Βαρουφάκη φεύγει,
τρέχοντας από την Αίθουσα. Και το βρίσκω λογικό αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα να πούµε δυο λόγια γι’ αυτήν τη σύµβαση. Η σύµβαση

αυτή υπεγράφη µετά από έναν διαγωνισµό ο οποίος έγινε. Έγινε
διαγωνισµός, η µία εταιρεία έδωσε µεγαλύτερο τίµηµα, αρκετά
µεγαλύτερο τίµηµα από τον δεύτερο, και πήρε αυτόν το διαγω-
νισµό. Τη σύµβαση υπέγραψε η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Η σύµβαση που υπέγραψε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
προβλέπει αποζηµίωση, δηµιουργεί υποχρεώσεις. Η ελληνική πο-
λιτεία, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έχει εισπράξει όντως
1,234 δισεκατοµµύριο και ακολούθως πρέπει να έχουµε εισπρά-
ξει και κάποια επιπλέον χρήµατα από τα 440 εκατοµµύρια επεν-
δύσεις, που έγιναν και ήταν συµβατική υποχρέωση. Αυτά περί
ΕΣΠΑ νοµίζω είναι στη φαντασία αυτού που τα λέει. 

Όταν έγινε η πανδηµία, για την οποία προφανώς δεν έχει ευ-
θύνη το ελληνικό δηµόσιο, αλλά υπάρχει η αντικειµενική ευθύνη,
που προκύπτει από το γεγονός ότι έχουµε υπογράψει τη σύµ-
βαση, έπρεπε να πάρουµε µία απόφαση: Θα κάναµε διαπραγµά-
τευση ή θα πηγαίναµε σε διαιτησία. Το ελληνικό δηµόσιο να σας
πω την αλήθεια έχει πικρή εµπειρία από διαιτησίες και οι διαιτη-
σίες έχουν και ένα πρόσθετο δηµοσιονοµικό κακό, ότι αφήνουν
άγνωστο το τελικό αποτέλεσµα. Δεν ξέρεις τι θα σου ξηµερώσει
σε µια διαιτησία. Και να µην θυµίσω πρόσφατες διαιτησίες, που
ξεκίνησαν από ελάχιστες αρχικές διαφορές και κατέληξαν σε
εκατοντάδες εκατοµµύρια εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου.
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Έγινε ένα δύσκολο έργο αυτής της διαπραγµάτευσης, που κρά-
τησε πράγµατι επί αρκετό χρόνο. Κερδίσαµε κάποια πράγµατα,
κυρίως ελαχιστοποιήσαµε τους δηµοσιονοµικούς κινδύνους µιας
µελλοντικής διαιτησίας, συν την άµεση καταβολή των σχετικών
χρηµάτων, συν κάποιους άλλους όρους, θα σας τα πει ο κ. Σταϊ-
κούρας πιο λεπτοµερώς. Έγινε στις 17 Ιουνίου ενηµέρωση των
κοµµάτων για όσα συµπεριλαµβάνονται στη σύµβαση και ήταν
παρόντες και κάποιοι Βουλευτές -και έτσι υπάρχει διαφάνεια- και
τώρα έρχεται η ώρα να κυρωθεί αυτό από τη Βουλή, γιατί όντως
θέλουµε να κινούµαστε µε διαφάνεια. Δεν υπάρχει κάτι άλλο. 

Μπορεί να υπάρχει µία ευκαιρία για να εκφράζονται κάποια
κόµµατα µε τον γνωστό τρόπο που εκφράζονταν την περίοδο του
2015 ή την περασµένη δεκαετία. Θα ήθελα να πω σε αυτά τα κόµ-
µατα ότι οι Έλληνες δεν θέλουν να γυρίσουν πίσω στη δεκαετία
του 2010 - 2020 ούτε θέλουν να ακούν αυτόν τον λόγο. Δεν έχει
προοπτική αυτός ο πολιτικός λόγος. Οι Έλληνες θέλουν η χώρα
τους να λειτουργεί ως µία κανονική ευρωπαϊκή χώρα, να έχει
αξιοπιστία, να έχει αξιοπρέπεια, να τηρεί τις συµβάσεις, να δια-
πραγµατεύεται εκεί που πρέπει να διαπραγµατεύεται και να προ-
χωρήσουµε σε µια επόµενη φάση της ελληνικής ιστορίας και
κοινωνίας, που θα είναι µια φάση προόδου και λογικής. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25,

κ. Κλέων Γρηγοριάδης.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είπατε τίποτα

συγκεκριµένο για τον τρόπο µε τον οποίον ζηµίωσε το ελληνικό
δηµόσιο ο κ. Βαρουφάκης. Θα ανέµενα από έναν µάλιστα καθ’
ύλην αρµόδιο Υπουργό να πει συγκεκριµένα νούµερα, δηλαδή
να πει µε τόσα εκατοµµύρια εκεί, µε τόσα δισεκατοµµύρια εκεί,
µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτήν την απόφαση. Είναι αυτή η γνωστή
λασπώδης αόριστη µάζα που πλανάται εδώ και δέκα χρόνια. 

Εγώ όµως, κύριε Υπουργέ –και µόνο για µισό λεπτό και ολο-
κληρώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε- θέλω να σας θυµίσω, µε υπεύ-
θυνα στοιχεία που είναι κατατεθειµένα και στον προϋπολογισµό
µας και παντού στην Ευρώπη και στην Ελλάδα, δηλαδή στην ΕΛ-
ΣΤΑΤ και στην Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσίας, ότι ο κ. Βαρου-
φάκης είναι ο µόνος Υπουργός, την εποχή των έντεκα ετών των
περίφηµων µνηµονίων, κατά τη διάρκεια της θητείας του οποίου
–είτε το θέλετε είτε όχι- δεν µειώθηκε κανένας µισθός, δεν απο-
λύθηκε κανένας εργαζόµενος στο Δηµόσιο και φυσικά δεν αυξή-
θηκε κανένας φόρος σε όλη την επικράτεια. 

Επίσης, αναφέρω ότι κατά την εξάµηνη διάρκεια που Υπουρ-
γός και διαπραγµατευτής ήταν ο Γιάνης Βαρουφάκης, κατά πα-
ράδοξο τρόπο, κύριε Πρόεδρε, τα αποθεµατικά του ελληνικού
δηµοσίου ανέβηκαν κατά µερικές δεκάδες εκατοµµύρια –και λέω
«κατά παράδοξο» γιατί είµαι ειλικρινής-, το δε χρέος µας µει-
ώθηκε κατά µερικές δεκάδες εκατοµµύρια. 

Όλα σας διαψεύδουν, κύριε Υπουργέ. Και ξέρετε τι µένει;
Μένει µόνο αυτό, ότι όσοι εκποίησαν τη χώρα µας πόντο-πόντο
δέκα ολόκληρα χρόνια συνασπίζονται και κατηγορούν τον µόνο
που έβαλε το στήθος του µπροστά για να αποτρέψει αυτή την
εκποίηση. Δεν θα το επιτρέψουµε εδώ µέσα!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Γρηγοριάδη.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Δεν θα απαντούσα, αλλά προκαλούµαι. 
Αν θέλετε να µάθετε το αριθµητικό κοµµάτι –γιατί η ζηµιά ήταν

αφάνταστα µεγαλύτερη-, δεν έχετε παρά να δείτε πόσο µειώθηκε
η αξία των ελληνικών µετοχών, των µετοχών των ελληνικών τρα-
πεζών που κρατούσε για λογαριασµό του ελληνικού κράτους το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, από το 2014 στο
2015. Εκεί πέρα φαίνονται τα δισεκατοµµύρια, που χάθηκαν
αριθµητικώς, δηλαδή η ζηµιά της δηµόσιας περιουσίας. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το τι συνέβη στην περίοδο εκείνη, να θυ-
µίσω –επειδή υπάρχει και η λέξη «ντροπή», η «αισχύνη»- ότι ήταν
η µοναδική φορά τις τελευταίες πολλές δεκαετίες που η Ελλάδα
έκανε πιστωτικό γεγονός. Τότε το έκανε το πιστωτικό γεγονός,
τις τελευταίες ηµέρες πριν την είσοδο της χώρας στην εποχή του
τρίτου –και αχρείαστου- µνηµονίου, για το οποίο βέβαια πληρώ-
σαµε πάρα πολύ ακριβά. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα
το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι. Έχετε βέ-
βαια δικαίωµα, αλλά µετά θα πρέπει να ανταπαντήσει και περι-
µένει κόσµος να µιλήσει, κύριε Γρηγοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, για
τριάντα δευτερόλεπτα. Λείπει ο Αρχηγός µας και όσα είπε ο κύ-
ριος Υπουργός πρέπει να απαντηθούν.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα τη Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε το λόγο,

γιατί µου είστε πολύ συµπαθής.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο κ. Σταϊκούρας σας

ήταν αυτός ως εγκάθετός σας στην Τράπεζα της Ελλάδος, ο
οποίος έλεγε από τις τηλεοράσεις «πάρτε τις καταθέσεις σας και
πηγαίνετε στην Αµερική, στη Ρωσία γιατί θα καταστραφείτε» -
ήσασταν κι εσείς Υπουργός γι’ αυτό φαντάζοµαι εξανίστασθε-
και καθόλου ο κ. Βαρουφάκης. 

Και βεβαίως, για το κλείσιµο των τραπεζών µόνο ανθέλληνας
θα ισχυριζόταν ότι Έλληνας έχει την ευθύνη και όχι ο κ. Ντάι-
σελµπλουµ µαζί µε τον κ. Ζακ Κλοντ Γιούνκερ. Είναι ηλίου φαει-
νότερο! Από την πρώτη µέρα ο κ. Ντράγκι εξεβίαζε τον κ.
Βαρουφάκη, 7.30 το πρωί της πρώτης µέρας που ανέλαβε το
Υπουργείο του είπε: «Θα σου κλείσω σε µία ώρα τις τράπεζες». 

Τις τράπεζες, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να τις κλείσω εγώ,
δεν µπορεί να τις κλείσει καν ο Υπουργός της Ελλάδος. Τις κλεί-
νει αυτός, που τους κάνει ασφυξία. Ασφυξία έκαναν οι Βρυξέλλες
στις τράπεζές µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα

το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βρού-
τσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Επιτρέψτε µου να παρέµβω στη διαδι-
κασία της συζήτησης και οφείλω να το κάνω. 

Κύριε Παππά, συγνώµη, θα πάρετε το λόγο, αλλά εδώ ακού-
στηκαν πράγµατα ανιστόρητα. 

Θυµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι η πιο ανατριχιαστική στιγµή στη
νεότερη ιστορία του ελληνικού έθνους ήταν η στιγµή όχι που
µπήκαµε στο µνηµόνιο και στους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς
ούτε καν µεταγενέστερα. Ήταν η στιγµή που έκλεισαν οι τράπε-
ζες, που ο ελληνικός λαός, οι ελληνικές επιχειρήσεις, οι Έλληνες
πολίτες βρέθηκαν µπροστά σε κλειστές θυρίδες και δεν µπορού-
σαν να πάρουν τα χρήµατά τους. 

Η περίοδος εκείνη είναι περίοδος ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό Οικονο-
µικών τον κ. Βαρουφάκη και φέρει ακέραια την ευθύνη του κλει-
σίµατος των τραπεζών και του µεγάλου πιστωτικού γεγονότος
που έχει καταγραφεί στην ελληνική ιστορία ως τη χειρότερη
στιγµή στα νεότερα χρόνια της χώρας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δώσατε και οι τρεις
τροφή στον κ. Παππά.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαος Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πολύ ενδιαφέρον που γυρνάει η κουβέντα στο 2015. Θα

µου επιτρέψετε, λοιπόν, να πω κι εγώ δυο πράγµατα. Για τη δια-
πραγµάτευση του 2015 εµείς είµαστε περήφανοι και βεβαίως
οποιοσδήποτε και να ήταν Υπουργός Οικονοµικών, κάποιοι από
τους εταίρους οι οποίοι έπαιζαν κυρίαρχο ρόλο τότε είχαν απο-
φασίσει να οδηγήσουν τα πράγµατα στα άκρα. Αυτό είναι ξεκά-
θαρο. 

Θα σας έλεγα και το εξής: Αυτό που ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας περιέγραψε ως το χειρότερο
γεγονός της κρίσης στην Ελλάδα είναι ένα γεγονός το οποίο
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προηγήθηκε της εκλογικής νίκης του ΣΥΡΙΖΑ το Σεπτέµβρη του
2015. Κριθήκαµε, λοιπόν και για το πρώτο σκέλος της διαπραγ-
µάτευσης και κριθήκαµε και ιστορικά.

Κι εδώ θέλω να απευθυνθώ και στον κ. Βαρουφάκη προσω-
πικά. Δεν είναι στην Αίθουσα, αλλά θα του το πω όσο πιο ήρεµα
γίνεται. Δεν είναι ο µοναδικός εντός του Κοινοβουλίου ο οποίος
έχει ιδία γνώση των διαπραγµατεύσεων και των συζητήσεων
εντός της ελληνικής Κυβέρνησης. Δεν είναι ο µοναδικός. 

Και θα έλεγα ότι και η κριτική απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ να ασκεί-
ται µε µέτρο, διότι θυµάµαι κι εγώ τώρα –και οφείλω να το πω-
ότι στην πρώτη φάση της διαπραγµάτευσης ο κ. Βαρουφάκης
είχε εισηγηθεί στον κ. Τσίπρα να συναινέσει σε ανακοινωθέν, που
έλεγε ότι η νεοεκλεγείσα ελληνική Κυβέρνηση θα συνεχίσει το
προηγούµενο πρόγραµµα, το προηγούµενο πρόγραµµα, που
είχε και την ιδιωτικοποίηση –ή εθνικοποίηση, κατά το γερµανι-
κόν- των αεροδροµίων της «FRAPORT».

Άρα, θα έλεγα όταν απευθύνεται ο κ. Βαρουφάκης και οι Βου-
λευτές του ΜέΡΑ25 στο ΣΥΡΙΖΑ να γνωρίζουν ότι υπάρχουν άν-
θρωποι εντός της Αιθούσης, που ήταν αυτήκοοι µάρτυρες των
όσων διηµείφθησαν εκείνο τον καιρό. Δεν έχει κανείς το µονο-
πώλιο και πρέπει όλοι να είµαστε προσεκτικό. 

Όµως, νοµίζω είδαµε εδώ και το τι θα ήταν βολικό για τη Νέα
Δηµοκρατία. Για τη Νέα Δηµοκρατία θα ήταν βολικό η προοδευ-
τική παράταξη, η Αριστερά, είτε να λέει «εµένα µη µε ανακα-
τεύετε µε αυτά τα πράγµατα και όταν υπάρχει φωτιά, εγώ δεν
θα βάλω τα χέρια µου για να βγάλω τα κάστανα από µέσα» είτε
να λέει «θα τα βάλω µέχρι να καούν τα χέρια µου και µετά απλώς
να έχω ένα παρηγορητικό λόγο απέναντι στον ελληνικό λαό». 

Υπάρχει και η άλλη επιλογή, η επιλογή που κάναµε εµείς. Δι-
καιώθηκε ιστορικά και δικαιώθηκε όχι µόνο γιατί βγήκαµε από τα
µνηµόνια, δικαιώθηκε διότι κατά τη διάρκεια της δικής µας δια-
κυβέρνησης δηµιουργήθηκαν τετρακόσιες µε τετρακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας και κατά τη διάρκεια της κρίσης
2010 - 2014 είχαµε απώλεια ενός εκατοµµυρίου θέσεων εργα-
σίας. 

Επί του προκειµένου, ανεπαρκής ενηµέρωση για µία ανεπαρκή
διαπραγµάτευση, που κάνατε µε τον παραχωρησιούχο. Είπα και
πριν ότι η σύµβαση αυτή δεν είναι µία σύµβαση, η οποία υπε-
γράφη ελευθέρως από δυο ισότιµα µέρη. Η χώρα αντιµετώπιζε
εκείνο τον καιρό δυσµενή συσχετισµό και δεν µπορώ να δια-
νοηθώ ότι και εσείς οι ίδιοι θα υποστηρίξετε ότι αν δεν είχαµε το
βάρος της διαπραγµάτευσης, την επιµονή των εταίρων και βε-
βαίως να διαχειριστούµε µε κάποιο τρόπο τα χρέη που εσείς εί-
χατε φορτώσει στον ελληνικό λαό, θα υπογράφατε τέτοιου
τύπου σύµβαση. 

Είναι µία σύµβαση δυσµενέστατη για το ελληνικό δηµόσιο.
Είναι σαφές αυτό. Δεν µπορεί κανένας να το αγνοήσει και δεν
ξέρω αν υπάρχει Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας που να έχει
αντίθετη άποψη. 

Αντιλαµβανόµαστε βεβαίως ότι και η όποια διαπραγµάτευση
κάνατε µε τον παραχωρησιούχο αυτό τον καιρό έγινε υπό το φως
και το βάρος της ύπαρξης αυτής της σύµβασης. Όµως, δεν µας
κάνατε σοφότερους. 

Εντάξει, ακούσαµε να µας επαινείτε διότι ο απεσταλµένος ο
δικός µας στο Υπουργείο Οικονοµικών κάθισε περισσότερο από
όλους, αλλά –µε συγχωρείτε πάρα πολύ- αυτό είναι διαδικασία
ενηµέρωσης; Δεν κοινοποιήθηκαν έγγραφα ούτε καν τα κινητά
τους δεν είχαν οι άνθρωποι τη δυνατότητα να έχουν µέσα και
τώρα έρχεται και ο κ. Σταϊκούρας και µας αποκαλύπτει ότι υπάρ-
χει –λέει- επιστολή του παραχωρησιούχου ότι θα ήθελε να συµ-
φωνηθεί η εκδοχή του γεγονότος ανωτέρας βίας. Και δεν την
καταθέτει στα Πρακτικά. Τι ακριβώς είναι αυτό; Δηλαδή, τι θέλετε
να κρύψετε; 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι κάτι θέλετε να κρύψετε και αυτό
είναι ένα γεγονός το οποίο µας κάνει απολύτως καχύποπτους σε
σχέση µε το τι έχει διαµειφθεί. Είναι προφανές και γνωρίζουµε
ότι και σε άλλες χώρες έχει υπάρξει ενίσχυση των αεροδροµίων
και µε άµεσες επιχορηγήσεις και µέσω αξιοποίησης του προσω-
ρινού πλαισίου κρατικών ενισχύσεων, αλλά υπάρχουν ζητήµατα
τα οποία δεν µπορούµε να υπερβούµε. 

Πρώτο θέµα, η έκθεση για τις οικονοµικές συνέπειες της παν-

δηµίας στα δεκατέσσερα αεροδρόµια συντάχθηκε σε µία µέρα.
Πώς το εξηγούµε αυτό; Δηλαδή έχουµε στις 23 Μαρτίου υπο-
γραφή της σύµβασης και στις 24 τη µελέτη της «DELOITTE», την
οποία µελέτη της «DELOITTE» δεν µας την δείχνετε –µας δεί-
χνετε µόνο µία σύνοψη- και στην οποία αναφέρεται «δεν µπορώ
να εγγυηθώ για τα πρωτογενή στοιχεία, δεν έχω κάνει πρωτο-
γενή έρευνα, ό,τι διάβασα και ό,τι είδα». Σε ποιο πράγµα ζητάτε
συναίνεση, λοιπόν;

Άρα, εδώ πέρα νοµίζω ότι πρέπει να υπάρχει µία σαφής εικόνα
και αυτό το δικαιούται και ο ελληνικός λαός που µας ακούει, τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, οι εργαζόµενοι στην εταιρεία. 

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, όπως το ζήτηµα το
οποίο το θεωρούµε πάρα πολύ σηµαντικό του ορίου των τριάντα
εκατοµµυρίων οκτακοσίων χιλιάδων τουριστών, που τίθεται ως
κατώτατο όριο για τη µη εκκίνηση µιας νέας διαδικασίας δια-
πραγµάτευσης. Αυτό είναι ένα άπιαστο νούµερο και εκ των πραγ-
µάτων θα κληθεί το δηµόσιο να καταβάλει εκ νέου αποζηµιώσεις,
µηδενίζοντας έτσι το επιχειρηµατικό ρίσκο.

Θα αναφερθώ στο «Ελευθέριος Βενιζέλος». Εξ όσων γνωρί-
ζουµε η εταιρεία του «Διεθνούς Αερολιµένος Αθηνών» θα κατα-
θέσει πλήρη λειτουργικών εσόδων και εξόδων στο Υπουργείο
Υποδοµών. Και αν τελικά το ποσό της ζηµίας είναι µικρότερο θα
επιστραφεί η επιπλέον ενίσχυση; 

Γίνεται, όµως, καθαρό από την πολιτεία σας ότι εδώ πέρα
υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. Διότι, όπως έλεγε και ο κ.
Σκυλακάκης στα κυβερνητικά έδρανα, για την πλειοψηφία των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων έχουµε αποκλεισµό από τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία του κράτους µε εξαίρεση την επιστρε-
πτέα προκαταβολή, την οποία πλέον δεν µπορεί να την λογίζουµε
ως βοήθεια, διότι έρχεται η ώρα του λογαριασµού, πρέπει να επι-
στραφεί η επιστρεπτέα προκαταβολή.

Για όλες αυτές τις επιχειρήσεις η Κυβέρνησή σας έχει µόνο τη
µία και γνωστή συνταγή να κοµίσει στο δηµόσιο διάλογο, η οποία
είναι η συνταγή της έκθεσης Μητσοτάκη - Πισσαρίδη, η οποία
προσδιορίζει αυτές τις επιχειρήσεις ως το θεµελιακό πρόβληµα
της ελληνικής οικονοµίας και σκοπίµως τις αποκλείει από τα ερ-
γαλεία χρηµατοδότησης, ούτως ώστε να γίνει η εκκαθάριση η
οποία είναι πολυπόθητη κατά την δική σας οικονοµική αντίληψη.
Και φαίνεται ότι επειδή αποκλείονται για τους ίδιους ακριβώς λό-
γους και από το Ταµείο Ανάκαµψης, κύριε Σκυλακάκη, σε αυτές
τις επιχειρήσεις το µόνο, που έχετε να πείτε είναι: Κάντε υποµονή
και θα σας εξαγοράσουν οι τριάντα µε σαράντα χιλιάδες επιχει-
ρήσεις, οι οποίες µπορεί να στηριχθούν ή θα απασχοληθείτε ως
µισθωτοί σε αυτές τις επιχειρήσεις, οι οποίες θα έχουν αποµείνει. 

Επιτρέψτε µου τώρα να κάνω µία αναφορά σε ένα θέµα, που
µάθαµε ότι συζητήσατε σήµερα στο Υπουργικό Συµβούλιο και
µιλάω για το ασφαλιστικό. Είδαµε και κάποιες επικοινωνιακές
ποµφόλυγες του τύπου ότι θα πάτε σε σουηδικό µοντέλο. Κα-
νένα σουηδικό µοντέλο, χιλιανό µοντέλο ονειρεύεστε, το κάνατε
πάρα πολύ καθαρό.

Θέλω να κάνω µία πάρα πολύ συγκεκριµένη ερώτηση, επειδή
βλέπω µία πρόνοια να πάνε τα πράγµατα γρήγορα στο θέµα του
ασφαλιστικού: Αναλογιστικές µελέτες υπάρχουν; Υπάρχει µελέτη
στην Εθνική Αναλογιστική Αρχή;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Τρείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τρεις. Τι προβλέπουν, κύριε Σκυλακάκη;
Πόσο θα πληρώσει το δηµόσιο; Τι θα στοιχίσει αυτή η µεταρρύθ-
µιση; Είναι απλή ερώτηση, µπορείτε να πάρετε το λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα µετά την οµιλία µου και να µας πείτε τα
ακριβή νούµερα. Μην µας πείτε απλά ότι δεν γνωρίζετε. 

Τέλος, επειδή για το ασφαλιστικό φαίνεται ότι θέλετε να µετα-
τρέψετε την Ελλάδα σε µία ατέλειωτη «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ», δεν δι-
δάσκεστε από τη διεθνή εµπειρία, διότι περίπου τριάντα χώρες
έχουν κάνει τις επιλογές αυτές, δεκαοκτώ εκ των οποίων τις
έχουν αντιστρέψει τις επιλογές, δηλαδή τις ιδιωτικοποιήσεις του
δεύτερου πυλώνα της κοινωνικής ασφάλισης και αυτό είναι στον
πυρήνα του νεοφιλελευθερισµού. Και καλώς σας την ασκούµε
αυτήν την κριτική, παρ’ όλο που ακούστηκε η αντίθετη άποψη,
εγώ πιστεύω ότι είστε ακραία νεοφιλελεύθεροι και αυτό αποτυ-
πώνεται και στον τρόπο, που χειριστήκατε το θέµα το εργασιακό
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µε το νοµοσχέδιο, που φέρατε το οποίο επί της ουσίας καταργεί
και τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και το οκτάωρο και βε-
βαίως µε τον τρόπο µε τον οποίο πολιτεύεστε για το εργασιακό.

Κλείνω µε ακόµα µία ερώτηση. Επειδή είδαµε ότι πρόθεση σας
είναι να επιστρέψετε σε εύλογα πλεονάσµατα πάρα πολύ σύν-
τοµα, υπάρχει προαναγγελία σφιξίµατος δηµοσιονοµικού; Για τι
πράγµα πρέπει να ετοιµάζεται ο ελληνικός λαός; Θεωρείτε
επαρκή τη συµφωνία την οποία έχουµε κάνει µε τους εταίρους
αυτήν τη στιγµή και δόκιµη σε σχέση µε αυτά που έχει περάσει
η ελληνική οικονοµία λόγω της κρίσης στην οποία µπήκε από τις
πολιτικές σας και από την έλευση της πανδηµίας;

Αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία καλείστε να απαντήσετε. Κυ-
ρίως θα θέλαµε, πάρα πολύ, την απάντηση σε σχέση µε το ασφα-
λιστικό, διότι εδώ εγείρεται µείζον ζήτηµα. Δεν ξέρω τι έχετε
συζητήσει και τι δεν έχετε συζήτηση εντός της Ελλάδας, εκτός
της Ελλάδας µε τους εταίρους, αλλά σε κάθε περίπτωση δεν
µπορεί να αποσιωπάται ότι δροµολογείται µία αλλαγή, η οποία
θα στοιχίσει στο ελληνικό δηµόσιο κάποιες δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Κύριε Σταϊκούρα, καλώς ήρθατε ξανά, ρώτησα τον κ. Σκυλα-
κάκη, για να σας κάνω κοινωνό πάρα πολύ γρήγορα, για το εάν
υπάρχει µελέτη στην Εθνική Αναλογιστική Αρχή για τις αλλαγές
τις οποίες προτίθεστε να φέρετε µε βάση τις αποφάσεις του
Υπουργικού Συµβουλίου στη Βουλή και ποιο θα είναι το κόστος
για το ελληνικό δηµόσιο εάν αυτές οι αλλαγές γίνουν νόµος του
κράτους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παππά.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρασαν είκοσι πέντε
χρόνια από την ηµέρα που έφυγε από τη ζωή ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου, ένας εµπνευσµένος ηγέτης που πάντα είναι και επίκαιρος.
Ήταν ο άνθρωπος, ο πολιτικός που είπε ότι η εργασία πρέπει να
παράγει ασφάλεια και µπήκαµε τώρα µετά την ψήφιση του τε-
λευταίου νοµοσχεδίου στο να υπάρχει απέραντη ανασφάλεια και
τροµοκρατία στο χώρο της εργασίας. 

Ήταν ο ηγέτης που τόλµησε να δώσει περηφάνια στον τόπο
όταν είπε στη γειτονική µας χώρα, που απειλούσε να µπει µε το
«ΠΙΡΙ PΕΪΣ» το ’87 για έρευνα στο Αιγαίο ότι αν µπει το «ΠΙΡΙ
PΕΪΣ» στο Αιγαίο θα βυθιστεί. Δεν το πήραν τότε οι άνεµοι για να
το φέρουν στο Αιγαίο. 

Ήταν ο ηγέτης που τόλµησε να συγκρουστεί µε τις πολιτικές
και κοινωνικές διακρίσεις της περιόδου ’80 και εδώ. Ήταν ο ηγέ-
της, που συγκρούστηκε µε τις ανισότητες για να χτίσει την κοι-
νωνική άµυνα της χώρας. Και επειδή κάποιοι εύκολα ακόµα και
από την παράταξή του, την πρώην παράταξη στην οποία ανήκα
και εγώ, τόλµησαν να πουν ότι αυτά έγιναν µε δάνεια ας κατατε-
θεί στη Βουλή ο πρώτος προϋπολογισµός που ψήφισε ο κ. Πα-
λαιοκρασσάς για να δούµε αν ήταν από εξωτερικά δάνεια. 

Κύριε Πρόεδρε, άκουσα τον κ. Σταϊκούρα, τον οποίο εγώ
εκτιµώ ότι είναι µετριοπαθής, αλλά πολλές φορές παρασύρεται
από τον οίστρο που έχει, να θυµάται τι είπε ο Τσίπρας το ’14 και
το ’13. Ο Τσίπρας ήταν ένας νέος ηγέτης, που δεν κυβέρνησε
µέχρι το ’13 και το ’14. Αυτοί που είχαν πολύ µεγάλη εµπειρία,
µεταξύ των οποίων και ο κ. Σταϊκούρας, δεν ήταν αυτοί που έχτι-
σαν το Ζάππειο 1 και το Ζάππειο 2, δεν εξαπάτησαν τον ελληνικό
λαό πολιτικά το ’12, πήραν τις εκλογές και µετά τον βύθισαν σε
όλα εκείνα τα µέτρα, που πραγµατικά βίωσε ελληνικός λαός;

Κύριε Σταϊκούρα, ο Τσίπρας είπε το «ουδείς αναµάρτητος»
ενώπιον της κ. Μέρκελ; Έτσι για να θυµόµαστε, γιατί έχετε επι-
λεκτική µνήµη. 

Πάµε τώρα και στις παροχές τις οποίες αραδιάσατε. Δεν µας
είπατε πού είναι το δηµόσιο χρέος, κύριε Σταϊκούρα, ούτε µας
είπατε ότι µέχρι στιγµής πήρατε δάνεια, που θα έπρεπε να τα εί-
χατε πάρει ολόκληρο τον χρόνο. Και τα πήρατε στο πρώτο εξά-
µηνο. Σας θυµίζω την εποχή Καραµανλή και πώς εξελίχθηκαν τα
πράγµατα µετέπειτα, για να είµαστε κοντά στην πραγµατικότητα. 

Βεβαίως, θα αδράξω κι εγώ την ευκαιρία να µιλήσω γι’ αυτό

στο οποίο αναφέρθηκε ο Νίκος Παππάς, που έγινε το πρωί στο
Υπουργικό Συµβούλιο. Προσέξτε. Μην είστε τόσο αυτάρκεις και
τόσο αυτάρεσκοι, γιατί από τα δοµηµένα οµόλογα έπεσε η κυ-
βέρνηση Καραµανλή. Προσέξτε αυτόν τον πολύ έντονο «έρωτά»
σας µε την αποθέωση της ιδιωτικοποίησης. Και αυτά τα λέω να
τα ακούσει και ο κ. Σκυλακάκης, γιατί τότε ο κ. Σκυλακάκης δεν
ήταν στη Νέα Δηµοκρατία. Επειδή έχω καλή µνήµη προς το
παρόν ακόµα, θυµάµαι πολλές τοποθετήσεις του, ακόµα και για
τα περίφηµα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας, για να µην ξεχνιό-
µαστε. 

Αφού, λοιπόν, είσαστε τόσο γαλαντόµοι στις παροχές, κύριε
Σταϊκούρα, και δίνετε και σε εταιρίες εκατοντάδες εκατοµµύρια
µε βάση αυτό που λέτε -εγώ να το δεχτώ- τη συµβατική υποχρέ-
ωση, έχουν προτεραιότητα πρώτα οι εταιρείες αυτές; Και δεν
έχει προτεραιότητα, κύριε Σταϊκούρα, η ιστορία η πονεµένη των
υπερηλίκων ανασφάλιστων Βορειοηπειρωτών και Ποντίων, όπου
µε τον ν.4093, ενώ δεν σας το ζήτησε η τρόικα, τους «κατασφά-
ξατε» τότε; Μήπως δεν το θυµάστε; Και ήρθε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και το ’15, αλλά και το ’19 µε τον ν.4618, άρθρο 2 και
αποκατέστησε αυτή τη φοβερή αδικία κατά αυτών των ανθρώ-
πων, που δεν έχουν στον «ήλιο µοίρα». Και, όµως, πέρασαν δύο
χρόνια και εσείς που κλαυθµηρίζετε πολλές φορές για τους Βο-
ρειοηπειρώτες -για να το ακούσουν- και δεν µπορέσατε να εκ-
δώσετε µία υπουργική απόφαση, που θα σας κόστιζε πέντε
εκατοµµύρια, όχι τριακόσια. Πέντε! 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να έρθει εδώ ο κύριος κλητήρας
να πάρει δύο επιστολές της Ένωσης Δικτύου Συνταξιούχων. Τι
λένε αυτές οι επιστολές, κύριε Σταϊκούρα; Πήραν οι συνταξιούχοι
τα αναδροµικά τον Οκτώβριο µε βάση τις αποφάσεις του Συµ-
βουλίου Επικρατείας για το ’15 και το ’16. Είστε αθεόφοβοι,
πραγµατικά θεοµπαίχτες, που λέτε εδώ ότι δώσατε και δώσατε.
Παραλίγο να παρασυρθώ και να πιστέψω ότι ζω σε ένα κόσµο
θαυµαστό. Τι κάνατε το ’20 µε τον ν.4714 άρθρο 114 και τον
ν.4734, κύριε Σταϊκούρα, που έχετε γαλαντόµο διάθεση; Τι κά-
νατε; Την αυτοτελή φορολόγηση µέχρι 20% την πήγατε 45%. Να
τα ακούσει αυτά ο ελληνικός λαός! Το 20% που ίσχυε µέχρι τότε
το πήγατε 45%. Αυτό κάνατε για να βοηθήσετε τους συνταξιού-
χους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, από το 2009 µέχρι το 2014 σε εβδοµήντα χιλιάδες συν-
ταξιούχους επιβάλατε πρόστιµα εκείνη την περίοδο. Άλλοι πλή-
ρωσαν, άλλοι ακόµα δεν έχουν πληρώσει. Και έρχεται το ’21 η
618 απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας που τους δικαιώνει
απόλυτα. Και επί αυτού σιγή ιχθύος! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, η σύµβαση που έρχεται στη Βουλή δηµιουργεί
µε τον τρόπο που έρχεται έντονους προβληµατισµούς σε κάθε
καλοπροαίρετο πολίτη, πολύ περισσότερο σε εµάς τους πολιτι-
κούς. Κανείς δεν αµφισβητεί, για να είµαστε δίκαιοι, ότι υπήρξε
ένα έργο αναβάθµισης στα αεροδρόµια. Όµως, πρέπει να µας
πείσει η Κυβέρνηση κατ’ αρχάς ότι ολοκληρώθηκε η σύµβαση
και υλοποιήθηκαν όλες οι συµβατικές υποχρεώσεις της εταιρείας
σε ό,τι αφορά τα έργα. 

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στην έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους και στο έλλειµµα έγκαιρης και έγκυρης
πληροφόρησης. Διότι δεν µας ήρθαν τα σχετικά έγγραφα, αν και
δόθηκαν βεβαίως σε έναν βαθµό. Δεν είναι, όµως, ο καλύτερος
τρόπος αυτό που έγινε, η δυνατότητα να πάνε κάποιοι εκπρόσω-
ποι να δουν κάποια κείµενα, που συνδέονται µε τις συµβάσεις.
Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πάρα πολλά ερωτήµατα και
κυρίως ως προς το ότι έχουµε µια επίσπευση του τρόπου µε τον
οποίον επιχειρούµε να ικανοποιήσουµε το αίτηµα των εταιρειών
αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 
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Κύριε Σταϊκούρα, επειδή πάλι δεν θυµάστε, γιατί δεν θέλετε
να θυµάστε, διαβάστε τις δηλώσεις του κ. Δένδια και του κ. Βο-
ρίδη εκείνης της περιόδου για το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος», για να δούµε αν οι σηµερινές απόψεις συνδέονται και
συµφωνούν µε εκείνες τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί
εύκολα κάθε φορά θυµίζετε κάποιες τοποθετήσεις, που έγιναν
στο παρελθόν, είτε ήταν το ΠΑΣΟΚ τότε κυβέρνηση είτε ήταν ο
ΣΥΡΙΖΑ την τελευταία τετραετία. 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν προβληµατισµοί σε ό,τι αφορά την
υλοποίηση της σύµβασης. Δεν µπορεί κανείς να το αγνοήσει και
να το προσπεράσει. Δεν µας έδωσε η Κυβέρνηση µε τον πιο πει-
στικό τρόπο απαντήσεις στα ερωτήµατα που ετέθησαν από όλες
τις πτέρυγες της αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Βρούτσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα
τοποθετηθώ από τη θέση µου. Επιλέγω να µιλήσω από εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η οµιλία σας είναι ή
απλή παρέµβαση-τοποθέτηση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Παρέµβαση, τοποθέτηση, οµιλία συ-
νολικά. Αλλά, επιλέγω να µιλήσω από εδώ και όχι από Βήµατος
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Έχετε τον
λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής συζητάµε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο σε µια άλλη χρονική συγκυρία, σε µια άλλη
υποτιθέµενη πολιτική διαδικασία θα το είχαµε εξαντλήσει µέσα
σε µία ώρα. Γιατί πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί
συµφωνία του κράτους, κρατική δέσµευση για µία διαδικασία η
οποία έχει ξεκινήσει πριν το 2015. Υπεγράφη το 2015. Το κράτος
έχει συνέχεια. Η Κυβέρνησή µας έχει συνέπεια σ’ αυτά τα οποία
πήρε στα χέρια της ως δεσµεύσεις της ελληνικής πολιτείας και
σήµερα αυτό που κάνουµε είναι να ικανοποιούµε την κρατική
αυτή δέσµευση αποδεικνύοντας την συνέπεια και τη συνέχεια,
δύο αρχές οι οποίες πρέπει να διέπουν κάθε κυβέρνηση. 

Αντί αυτού, ξεκίνησε µία συζήτηση -είθισται άλλωστε να γίνε-
ται- επί παντός επιστητού. Φτάσαµε ακόµα και στις ιστορίες συ-
νωµοσίας του κ. Βαρουφάκη, ξεκινώντας ακόµη από τα ζητήµατα
τα οποία αφορούν τα δεκατέσσερα αεροδρόµια, για τα οποία θα
σας πω, γιατί έχω και προσωπική άποψη καθότι Κυκλαδίτης. Δύο
από τα δεκατέσσερα αεροδρόµια αφορούν δύο νησιά των Κυ-
κλάδων, τη Σαντορίνη και τη Μύκονο, που έχω προσωπικά βιώ-
µατα πώς ήταν και πώς είναι σήµερα. Ακούσαµε ιστορίες περί
κατάρρευσης ελληνικής οικονοµίας, ιστορίες περί κλοπής του
δηµοσίου χρήµατος, ανυπόστατα πράγµατα, που δεν µπορεί να
τα αποδείξει κανένας και είναι µόνο στη σφαίρα της φαντασίας. 

Καλό είναι, λοιπόν, να σοβαρευτούµε, να είµαστε συγκεκριµέ-
νοι, να µιλάµε, όχι επί παντός επιστητού, αλλά κάθε φορά όταν
έχουµε ένα θέµα πάνω σε ένα νοµοσχέδιο να µιλάµε περί αυτού. 

Εγώ θα µιλήσω περί αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά επιτρέψτε
µου να κάνω δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις -οφείλω να το
κάνω- και προς τον κ. Παππά, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ, και στον συνάδελφό του ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος έφυγε
τώρα από την Αίθουσα. 

Επειδή επέλεξε να µπει στα ιδεολογικά της Νέας Δηµοκρατίας
κι έχω την τιµή, κύριε Παππά, να ανήκω σ’ αυτή την παράταξη,
που έχει δικαιωθεί ιστορικά, στη Νέα Δηµοκρατία, από µικρό
παιδί και είναι τιµή µου που ανήκω τη Νέα Δηµοκρατία, θέλω να
σας πω ότι η Νέα Δηµοκρατία ούτε υπήρξε ούτε θα γίνει ποτέ
κόµµα νεοφιλελεύθερο. Η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Παππά, είναι
και παραµένει ένα κόµµα λαϊκό, πατριωτικό και φιλελεύθερο. Δύο
λέξεις συνθέτουν τον πυρήνα της ιδεολογίας µας. Ο κοινωνικός
φιλελευθερισµός. Αυτό, για να παίρνετε και µερικά µαθήµατα
ιδεολογικά από την παράταξή µας, για να δείτε τη δική µας στα-
θερότητα, τα πιστεύω µας και τις αρχές µας. Κοινωνικός φιλε-
λευθερισµός.

Δεύτερο. Κάνατε µία κριτική στο ζήτηµα της εν δυνάµει επι-
κουρικής ασφάλισης, που ειπώθηκε σήµερα στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο. Θέλω, λοιπόν, να σας πω τη δική µου εµπειρία ως πρώην
Υπουργός. Κύριε Παππά, δεν µπορεί πλέον να έρθει στη Βουλή
νοµοσχέδιο ασφαλιστικού µετά τον ν.4670, τον νόµο Βρούτση,
το Μάρτιο του 2020, που να µη συνοδεύεται από αναλογιστική
µελέτη. 

Η αµαρτωλή ιστορία του παρελθόντος, όπως έγινε πριν τον
νόµο Βρούτση, µε το νόµο Κατρούγκαλου και µε άλλους νόµους,
που δεν ήρθαν ποτέ στην ελληνική Βουλή όπως ορίζει το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι, ασφαλιστικό νοµοσχέδιο χωρίς αναλογιστική
µελέτη έχει τελειώσει για πάντα. Ο ν.4670 που ψηφίστηκε στο
τέλος Φεβρουαρίου του 2020 και κλείνει το κεφάλαιο του ασφα-
λιστικού όσον αφορά κυρίαρχα την κύρια σύνταξη ήρθε µε ανα-
λογιστική µελέτη, κύριε Παππά. Άρα, λοιπόν, µην έχετε καµµία
αγωνία. Εάν και εφόσον έρθει το νοµοσχέδιο της επικουρικής
ασφάλισης, θα έρθει µε αναλογιστική µελέτη. Δεν µπορεί να
έρθει χωρίς αναλογιστική µελέτη. Όχι τώρα. Και στο µέλλον. 

Δεύτερον, όσον αφορά την παρατήρηση του συναδέλφου σας
του κ. Κουρουµπλή. Κύριε Πρόεδρε, έκανε πάλι ο κ. Κουρουµ-
πλής µία καταστροφική προσέγγιση για τον ασφαλιστικό ν.4670
µε πράγµατα τα οποία είναι ανυπόστατα. Η εφαρµογή του ν.4670
έχει ξεκινήσει από την 1η Μαρτίου του 2020. Συνέθεσε ό,τι βρήκε
στο παρελθόν. Ενοποίησε όλα τα ταµεία. Έχει πλέον έναν φορέα
ασφαλιστικό η χώρα, τον e-ΕΦΚΑ. Κράτησα -χρησιµοποιώ πρώτο
πρόσωπο διότι και στον Υπουργό της περιόδου εκείνης ανήκει
το δικαίωµα να γράφει τον νόµο- αναγνωρίζοντας την προσπά-
θεια της ενοποίησης των ταµείων από τον ΣΥΡΙΖΑ στα τρία από
τα δεκατρία τη λέξη ΕΦΚΑ. Προσέθεσα τη λέξη e-ΕΦΚΑ κάνο-
ντας ότι θα είναι το επόµενο βήµα του ψηφιακού πλέον ασφαλι-
στικού συστήµατος της χώρας. 

Αυτός ο ασφαλιστικός νόµος εξελίσσεται και εφαρµόζεται κι έρ-
χεται τώρα η στιγµή που από το τέλος αυτού του µήνα θα αρχί-
σουν να αποδίδονται οι κύριες συντάξεις σε όλους τους
συνταξιούχους τους υφιστάµενους µε το στοιχείο της ανταποδο-
τικότητας, είκοσι ένας µήνες αναδροµικά συν µία σύνταξη µεσο-
σταθµικά για τον κάθε συνταξιούχο µε τριάντα χρόνια κι έναν µήνα
εργασιακού βίου. Και αυτό θα ολοκληρωθεί, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία που εισπράττω και γνωρίζω µέσα από τον e-ΕΦΚΑ, µέχρι
τέλος Σεπτεµβρίου. Άρα, µέχρι τέλος Σεπτεµβρίου το σύνολο των
συνταξιούχων της χώρας θα έχει πάρει και αναδροµικά είκοσι ένα
µηνών µε τριάντα χρόνια και πάνω και επιπλέον την καινούργια
σύνταξη.

Το πιο σηµαντικό, όµως, δεν είναι οι υφιστάµενοι συνταξιούχοι.
Γιατί εκεί γίνεται ένα λάθος µεγάλο. Το πιο σηµαντικό είναι το
µέλλον, κύριε Παππά. Διότι αυτός ο νόµος σηκώνει πολύ ψηλά
τη σηµαία όσον αφορά την καλλιέργεια της ασφαλιστικής συνεί-
δησης, καθότι στέλνει ένα µήνυµα όλοι να είναι ασφαλισµένοι,
όλοι να είναι δηλωµένοι γιατί τους συµφέρει, γιατί όσοι είναι δη-
λωµένοι και ασφαλισµένοι κι έχουν τριάντα χρόνια και µία µέρα
ασφαλιστικού βίου θα πάρουν υψηλότερη σύνταξη. Αυτό είναι
το µυστικό, που αλλάξαµε στη δική σας ισοπεδωτική αντίληψη
του προηγούµενου νόµου που εξίσωνε τα πάντα και ήθελε όλοι
να είναι το ίδιο.

Για το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο είπα και πριν ότι αποτελεί
µία σύµβαση υποχρέωση του κράτους η οποία έρχεται σήµερα
να επικυρωθεί. Δεκατέσσερα αεροδρόµια τα οποία σήµερα
έχουν µετατραπεί σε ένα πραγµατικά στολίδι. Γνωρίζω από
κοντά, καθώς έχω βιώσει τα δύο αεροδρόµια και της Μυκόνου
και της Σαντορίνης, ότι ήταν µία κατάσταση από απαράδεκτη
έως τραγική. Να ξαναπώ τις λέξεις, η κατάσταση ήταν απαράδε-
κτη έως τραγική. 

Τα δύο αυτά κεντρικά αεροδρόµια της χώρας, κύριε Σπανάκη,
τα οποία ήταν η προµετωπίδα του ελληνικού τουρισµού στα δύο
πιο νευραλγικά τουριστικά νησιά της χώρας µας αποτελούσαν
ντροπή και όποιος ερχόταν µε είσοδο εκεί και έφευγε, την ίδια
στιγµή έλεγε «δεν θα ξαναγυρίσω ποτέ σ’ αυτά τα αεροδρόµια». 

Αποτελεί συνέχεια του κράτους, κύριε Παππά, ότι πράγµατι
εσείς υπογράψατε αυτό που ξεκίνησε από την κυβέρνηση Σα-
µαρά και εµείς σήµερα το συνεχίζουµε και εκπληρώνουµε τις
συµβατικές υποχρεώσεις του κράτους. Πράγµατι αυτά τα δεκα-
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τέσσερα αεροδρόµια, όπως είπε ο κ. Σταϊκούρας αποτελούν
πλέον ένα στολίδι και µας κάνουν όλους υπερήφανους γι’ αυτό
το οποίο έχει σχηµατιστεί σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το άλλο σηµείο το οποίο είναι άξιο λόγου είναι το θέµα του
ΦΠΑ. Λείπει τώρα ο κ. Βαρουφάκης. Ρίχνει τις δικές του κανονιές
και µετά φεύγει, όπως είπε και ο κ. Σκυλακάκης. Ας δούµε τι συ-
νέβη µε τον ΦΠΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, ο ΦΠΑ ο µειωµένος στα νησιά του Αιγαίου
είναι κάτι το οποίο κατοχυρώθηκε από τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή λίγο πριν την είσοδό µας στην τότε ευρωπαϊκή κοινότητα.
Την περίοδο εκείνη –και αυτό το λέω προς τους συναδέλφους
του ΜέΡΑ25, οι οποίοι απουσιάζουν όλοι- η χώρα µας µπορούσε
να πάρει µόνο ένα αντάλλαγµα. Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
επέλεξε ως αντάλλαγµα να πάρει όχι την ανταγωνιστικότητα του
τουρισµού, αλλά για τη στήριξη του βιοτικού επιπέδου των νη-
σιωτών τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου. Αυτό αποτέ-
λεσε µία εθνική παρακαταθήκη, που διατηρήθηκε ακόµα και στο
πρώτο και στο δεύτερο µνηµόνιο, παρ’ όλα αυτά που ζητούσαν
οι δανειστές. Δυστυχώς στο τρίτο µνηµόνιο και µε την υπογραφή
του κ. Βαρουφάκη τον Φεβρουάριο του 2015 δόθηκε πλέον η
πλήρης εξίσωση στον ΦΠΑ µε υπογραφή από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα ο κ. Σταϊκούρας, η ελληνική Κυβέρνηση,
κάνει ένα πρώτο βήµα και αισιοδοξούµε και για το δεύτερο βήµα
-το είπε και ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης- στα
νησιά Λέσβος, Χίος, Σάµος, Λέρος και Κως να έλθει ο µειωµένος
κατά 30% ΦΠΑ και όχι σε ετήσια βάση να το υπογράφουµε µε
υπουργική απόφαση, αλλά πλέον νοµοθετείται το µείον 30% σ’
αυτά τα πέντε νησιά. Αυτό είναι ένα πολύ θετικό βήµα. 

Έχω µία απορία. Αυτό θα το ψηφίσετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Το
ΜέΡΑ25 θα το ψηφίσει; Διότι αποτελεί διακαή πόθο των νησιω-
τών µας, κύριε Πρόεδρε, όλων των αυτοδιοικήσεων, των αυτοδι-
οικητικών εκπροσώπων, των πολιτών των νησιών να επανέλθει ο
µειωµένος ΦΠΑ που δόθηκε µε το τρίτο µνηµόνιο µε την υπο-
γραφή του κ. Βαρουφάκη. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά
συµβατική υποχρέωση της χώρας µας, πρέπει να ψηφιστεί απ’
όλους. Δεν υπάρχει λόγος πολιτικών αντιδικιών σ’ αυτό το ζή-
τηµα. Η χώρα µας και η σηµερινή Κυβέρνηση είναι µια χώρα, που
διέπεται από κανόνες αρχής και συνέπειας και εδώ έρχεται πλέον
αυτό το ζήτηµα µπροστά µας, καθότι η κρίση άγγιξε τα πάντα,
άγγιξε την αγορά εργασίας, άγγιξε τις επιχειρήσεις, άγγιξε την
οικονοµία, άγγιξε και τις πτήσεις, τα αεροδρόµια. Όπως έκαναν
όλες οι ευρωπαϊκές χώρες, κάνουµε κι εµείς το αυτονόητο, δη-
λαδή να στηρίξουµε τα αεροδρόµια της πατρίδας µας και να εί-
µαστε συνεπείς µε τις συµβατικές υποχρεώσεις της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βρούτση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, κύριε

Παππά. Σας είδα, αλλά πριν ανέβω εγώ στο Προεδρείο έχει ζη-
τήσει από τον προηγούµενο Προεδρεύοντα ο κ. Χήτας µια µικρή
παρέµβαση και αµέσως µετά θα µιλήσετε εσείς.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βρούτση, είστε έµπειρος, αλλά τον τελευταίο καιρό στη

Νέα Δηµοκρατία είστε καλοί και στα βαφτίσια. Βαφτίζετε, δίνετε
ορολογίες διάφορες. Ξέρετε, η πολιτική ενός κόµµατος και µιας
κυβέρνησης δεν κρίνεται από τον χαρακτηρισµό, που θα δώσει
ένας Βουλευτής ή Υπουργός. Πώς το είπατε; Κοινωνικός φιλε-
λευθερισµός; Αυτό είναι καινούργιο τώρα. Είχαµε τον φιλελευ-
θερισµό πριν. 

Εγώ θα ρωτήσω το εξής: Κύριε Βρούτση, επειδή είστε πολύ
έµπειρος και περάσατε και από το Υπουργείο, αρνείστε τον χα-
ρακτηρισµό ότι είστε ένα σκληρό νεοφιλελεύθερο κόµµα. Πώς
λέγεται το κόµµα, πώς χαρακτηρίζεται το κόµµα το οποίο αρνεί-
ται την ιστορία του µετά από πάρα πολλά, κοντά πενήντα χρόνια
και καταργεί τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας; Αν το κόµµα

αυτό, το οποίο καταργεί τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, τις
οποίες στήριζε επί χρόνια, δεν είναι σκληρά νεοφιλελεύθερο,
τότε ποιο κόµµα είναι σκληρά νεοφιλελεύθερο; Να ξέρουµε και
τι γίνεται εδώ µέσα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Χήτα.
Ο κ. Παππάς έχει το λόγο για µια µικρή παρέµβαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πολύ φοβάµαι, κύριε Πρόεδρε, ότι κι

εγώ θα στενοχωρήσω τον κ. Βρούτση και θα του πω ότι πριν από
λίγο στα κυβερνητικά έδρανα βρισκόταν ο κ. Σκυλακάκης, ο
οποίος νοµίζω ότι είναι από τα εξέχοντα στελέχη του εγχώριου
νεοφιλελευθερισµού και βεβαίως είναι και εξέχον στέλεχος του
οικονοµικού επιτελείου µε αναβαθµισµένο ρόλο κιόλας. Αν δεν
είναι νεοφιλελεύθερο ένα κόµµα, που φέρνει αυτές τις ρυθµίσεις
για το εργασιακό και καταργεί το οκτάωρο και τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις, αν δεν είναι νεοφιλελεύθερο ένα κόµµα το
οποίο εισηγείται ευθαρσώς την εκκαθάριση του κόσµου των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων, αν δεν είναι νεοφιλελεύθερο ένα
κόµµα το οποίο προσδοκά να ιδιωτικοποιήσει τον δεύτερο πυ-
λώνα της κοινωνικής ασφάλισης, πραγµατικά δεν ξέρω τι είναι
νεοφιλελεύθερο και θα αρχίσουµε ξανά να κοιτάµε τα οικονοµικά
εγχειρίδια από την αρχή, κύριε Πρόεδρε.

Τέλος, δράττοµαι της ευκαιρίας που ο κ. Σταϊκούρας είναι
ξανά στην Αίθουσα. Είναι προφανές ότι σήµερα το πρωί το
Υπουργικό Συµβούλιο αποφάσισε να φέρει νόµο για το ασφαλι-
στικό στην Ολοµέλεια, στη Βουλή. 

Ρωτάµε ξανά: Έχουν γίνει οι σχετικές αναλογιστικές µελέτες;
Υπάρχουν στην Εθνική Αναλογιστική Αρχή; Έχουν παρουσιαστεί
εντός του Υπουργείου κάποια στιγµή στο πρόσφατο παρελθόν,
λίγες εβδοµάδες πριν; Έχει γνώση ο Υπουργός; Μπορεί να µας
πει το ύψος του κόστους, που θα επωµιστεί ο Έλληνας φορολο-
γούµενος για να γίνει αυτή η µετάβαση, όπως τη λένε οι νεοφι-
λελεύθεροι, διάλυση όπως τη λένε ο κοινός νους και οι
προοδευτικές δυνάµεις; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά.
Νοµίζω ότι δεν έχει ζητήσει άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος τον λόγο.
Συνεχίζουµε τον κατάλογο των οµιλητών και τον λόγο έχει ο

κ. Χαράλαµπος Παπαδηµητρίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν το βρίσκω ακριβώς τώρα, γιατί είναι πολύ πιο εύκολο να
βρω τι έλεγε ο κ. Τσίπρας παρά να βρω τι έλεγε ο Καραµανλής
το 1974, αλλά πρέπει να το ψάξετε για να συντονιστείτε λίγο µε-
ταξύ σας, διότι εγώ που άλλα πίστευα τότε, ήταν απολύτως
σαφές ποιος είναι φιλελεύθερος. Η έννοια άλλωστε του νεοφι-
λελεύθερου εισήχθη στην Ελλάδα από την Αριστερά, που πήγε
και την έψαξε πολύ µακριά. Δεν είχε κανείς άλλος λόγο να ψάξει
κάτι τέτοιο, διότι ο φιλελευθερισµός υπήρχε στην Ελλάδα και εκ-
προσωπείται µια χαρά τόσο από την όπως τη λέγαµε παλιά
Δεξιά, όσο βεβαίως και από τον µεγάλο ηγέτη που γνώρισε η πα-
τρίδα µας, ο οποίος κατάλαβε όχι το ’93, αλλά όταν υπεγράφη
µέσα σε τούτη την Αίθουσα µε τις οµιλίες τότε του Κωνσταντίνου
Μητσοτάκη και του Ανδρέα Παπανδρέου ότι το µέλλον της Ελ-
λάδας είναι ευρωπαϊκό και είναι φιλελεύθερο. Από εκεί και πέρα,
στον φιλελευθερισµό χωρούν πολλοί, οι καλοί τουλάχιστον. Οι
υπόλοιποι; Εδώ είµαστε, θα τα δούµε. 

Πλην όµως, όταν µιλάµε σ’ αυτήν την Αίθουσα και λέµε διά-
φορα, πρέπει να πούµε ότι εδώ σ’ αυτήν την ωραία φωτογραφία
µέσα από το αεροπλάνο λίγο πριν προσγειωθεί στο αεροδρόµιο
της Κέρκυρας, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως λέει:
«Προσγείωση στο αεροδρόµιο Κέρκυρας. Το ΤΑΙΠΕΔ ετοιµάζει το
ξεπούληµά του σε ιδιώτες. 25 Μάη τούς χαλάµε τα σχέδια».

Δεν έχω καµµία αντίρρηση. Μετά από τόσα χρόνια, έχω ακού-
σει και έχω δει τα πάντα, εποµένως δεν µε εκπλήσσουν αυτά.
Όµως, οφείλετε να ψηφίσετε αυτήν τη στιγµή τη σωτηρία αυτού
του σχεδίου, για το οποίο φωτογραφήθηκε ο κ. Τσίπρας έχοντας
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στα αριστερά του τον κ. Κοπελούζο. Πού είναι ο κ. Βαρουφάκης,
αλλά και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κ. Βαρουφάκη,
που λέει ότι πρέπει να αναφέρουµε το όνοµα του συγκεκριµένου
επιχειρηµατία όσο γίνεται πιο συχνά;

Πλην, όµως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, η παρουσία του κ. Βα-
ρουφάκη ως του µοναδικού αρχηγού που συζήτησε σήµερα εδώ
στη Βουλή θα ήταν πολύ καλύτερη, χωρίς να µετατραπούµε σε
τσίρκο και σε οµάδα υποστηρικτών του αρχηγού του τσίρκου την
Αίθουσα ετούτη. Διότι η εµφάνιση του κ. Βαρουφάκη µπορεί να
σας αφορά, αλλά τη Βουλή την ντροπιάζει. 

Εποµένως, ας έρθουµε στα πρακτικά, διότι τελικά η Νέα Δη-
µοκρατία και νοµίζω ο καλύτερος ή ένας από τους καλύτερους,
εν πάση περιπτώσει, εκπροσώπους ο κ. Βρούτσης ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος υπήρξε επίσης στην ίδια γραµµή, αυτή
του είναι να είσαι πρακτικός. Ο κ. Σταϊκούρας είναι πρακτικός άν-
θρωπος. Εγώ που τον ξέρω πάρα πολλά χρόνια, πριν τον µάθετε
εσείς, είχα διαπιστώσει πόσο πρακτικός είναι. Και πρέπει να είσαι
πρακτικός όταν διαχειρίζεσαι τα κοινά πράγµατα και όταν σου
πέφτει στο κεφάλι µια πανδηµία σαν την COVID.

Διαµαρτυρήθηκε ο εκπρόσωπος σας, αγαπητοί κύριοι, γιατί δεν
περιγράφεται και ακριβώς η πανδηµία, η ασθένεια. Το έκανε και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της άκρας Δεξιάς, µε τον ίδιο
τρόπο. Μας έπεσε, λοιπόν, στο κεφάλι κάτι που το ξέρουµε πάρα
πολύ καλά. Ή θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν µας ενδιαφέρει
και δεν κάνουµε τίποτε και πάµε σε µία άλωση της χώρας ή θα
µπορούσαµε να πούµε αυτό που κάναµε τώρα και λέµε: «Έλα εδώ,
όπου υπάρχει ζηµιά θα βρούµε τον καλύτερο τρόπο να την καλύ-
ψουµε». Και ο καλύτερος τρόπος ήταν αυτός και όχι να πληρώ-
σουµε, όπως άκουσα πολλούς συναδέλφους να λένε ότι θα
πληρώσει ο φορολογούµενος. Το εξήγησε ο κ. Σταϊκούρας νωρί-
τερα. 

Ο καλύτερος τρόπος είναι να αποστεί το κράτος, που έχει µία
πολύ πρόσφατη σύµβαση µε την «FRAPORT», για παράδειγµα,
από ένα εισόδηµα το οποίο θα είχε αν υπήρχε εισόδηµα και νο-
µίζω ότι είναι απολύτως λογικό. Είναι εντελώς διαφορετική η πε-
ρίπτωση του «Διεθνούς Αερολιµένος Αθηνών», του «Ελευθέριος
Βενιζέλος», όπου εκεί του δίνεις εντολή να µείνει ανοικτός. Λες:
Χρειάζοµαι ένα διεθνές αεροδρόµιο να είναι ανοικτό, διότι η
χώρα πρέπει να συνεχίσει να λειτουργεί εν µέσω COVID. Και φυ-
σικά υπάρχει τώρα µία εξισορρόπηση αυτών των πραγµάτων. 

Μην ανησυχείτε. Οι προβλέψεις που µπορούν να γίνουν αυτή
τη στιγµή είναι εξαιρετικά καλές. Αυτές δεν πρέπει να διαψεύ-
σουµε, γι’ αυτό δεν πρέπει να κλείσουν τα αεροδρόµια, γι’ αυτό
δεν πρέπει να εθνικοποιηθούν. 

Αν έχετε άλλη άποψη, κύριε Παππά, πείτε τη. Διότι αφού ανε-
βήκατε στο Βήµα µετά τον κ. Βαρουφάκη, περίµενα να του πείτε
τουλάχιστον: «Αν έχεις εκείνες τις κασέτες, παίξε τες». Αντί να
λέει τι νόηµα του έκανε ο Σόιµπλε και ο Ντάισελµπλουµ και πώς
δώσανε τη χειραψία, που δεν τη δώσανε τελικά και διάφορα τέ-
τοια τσαρλατανίστικα, είναι πολύ καλύτερο να το πείτε, κύριε
Παππά, αφού ήσασταν εκεί και είχατε άµεση γνώση για όσα δεν
µας λέει ο κ. Βαρουφάκης και τα έχει υποτίθεται γραµµένα σε
κασέτες ή στο µυαλό του, πράγµα για το οποίο πιθανολογώ ότι
δεν θυµάται καλά. Ακόµη περιµένουµε, λοιπόν, την αποκάλυψη
για να πάµε παρακάτω. 

Θα έλεγα ότι τα πράγµατα πάνε µε τρόπο, που δεν θέλετε να
παραδεχτείτε, ενώ είναι προς το καλό όλων. Ας πάνε καλά τα
πράγµατα µετά την COVID και έχουµε καιρό να τσακωθούµε. Ας
πάνε οι δουλειές των ανθρώπων και τα εισοδήµατά τους καλύ-
τερα κι έχουµε καιρό. Ως τις εκλογές έχουµε να δούµε πολλά.

Προσέξτε, η αύξηση του ατοµικού διαθέσιµου εισοδήµατος
µέσα στο 2020, εµένα τουλάχιστον µε εξέπληξε και δόξα τω θεώ
µε τα νούµερα αυτά ασχολούµαι, τουλάχιστον, σαράντα χρόνια.
Πλησιάσαµε τα 10.000 κατά κεφαλήν. Ήταν πολύ καλύτερα απ’
ότι περίµενε κανείς, πολύ καλύτερα από το 2019 και φυσικά από
τα προηγούµενα χρόνια µέσα σε αυτή την κρίση. Αναλογιστείτε
ότι το µάξιµουµ που έχει κάνει η χώρα σε αυτόν τον δείκτη είναι
τα 14.000 ευρώ το 2010. Αυτό το λέω ως µικρή απάντηση σε κά-
ποιους, που παραπονέθηκαν για τα πεπραγµένα της κυβέρνησης
Καραµανλή. Το καλύτερο ήταν αυτό πάντως και παραµένει κα-
λύτερο. 

Τώρα είµαστε στις 10.000 εν µέσω κρίσης στο ισοδύναµο ατο-
µικό εισόδηµα και αυτό σας δείχνει ότι οι δυνατότητες υπάρχουν
ακόµη και στο γεγονός ότι το ποσοστό του πληθυσµού, που πε-
ριέπεσε σε συνθήκες φτώχειας ή κινδύνου φτώχειας, όπως το
λέµε, είναι 29%, ενώ το 2018 ήταν 32%. Άρα, ευκαιρίες υπάρ-
χουν. 

Και η µεγαλύτερη ευκαιρία, αν µου επιτρέπεται, είναι όταν συγ-
κρίνει κανείς το αεροδρόµιο της Πάρου, που βρέθηκα µε καλούς
φίλους, αγαπητέ κύριε Βρούτση, µε τα αεροδρόµια τα οποία ευ-
τυχώς ο κ. Τσίπρας υποχώρησε τελικά και έκανε πράξη µία από
τις δύο «παρακλήσεις», που του είχε κάνει η κυρία Μέρκελ. Το
ένα ήταν η «FRAPORT» και το άλλο ήταν η λέξη «Μακεδονία» να
εκλείψει για πάντα από τα Σκόπια. Αυτά, όµως, θα τα συζητή-
σουµε συντόµως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαδηµητρίου, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από το Κίνηµα Αλλαγής ο συνάδελφος κ.
Βασίλης Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε αναφορά στον Ανδρέα Παπαν-

δρέου αλλά όχι ευκαιρία της ηµέρας που είκοσι πέντε χρόνια
τώρα έχει φύγει από κοντά µας, αλλά για την εθνική, πατριωτική
και αναπτυξιακή πολιτική την οποία άσκησε για το Αιγαίο, για τα
νησιά, µε αφορµή την απόφασή του για τον µειωµένο ΦΠΑ. Και
προς αποκατάσταση της αλήθειας προκειµένου η ιστορία να κα-
ταγράφεται όπως είναι, τον ΦΠΑ, όπως ξέρετε, θεσπίστηκε το
1987 όταν ούτε Πρωθυπουργός, αλλά ούτε Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας ήταν ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο οποίος έκανε
άλλα για τη χώρα και δεν έχει στην ανάγκη να του αποδίδετε και
αυτά τα οποία δεν έκανε. 

Η µείωση, λοιπόν, του ΦΠΑ η οποία, πράγµατι, επέδρασε θε-
τικά στην ανάπτυξη του νησιωτικού χώρου, ενώ έπρεπε να επε-
κταθεί σε όλον τον νησιωτικό χώρο, δυστυχώς και παρά το
γεγονός ότι άντεξε και το πρώτο στο δεύτερο µνηµόνιο, στο
τρίτο έπεσε θύµα της πολύωρης -δεκαεπτάωρης νοµίζω- δια-
πραγµάτευσης του κ. Τσίπρα, αφού βεβαίως είχαµε µπει σε αυτή
τη δύσκολη ατραπό. 

Θεωρώ ότι είναι ένα άτολµο βήµα αυτό, που κάνει η Κυβέρ-
νηση. Στηρίζεται πάλι στο γεγονός των µεταναστευτικών ροών
και της ύπαρξης µάλλον τώρα δοµών µεταναστών στα συγκεκρι-
µένα νησιά, αντί να διαπραγµατευτεί και να πάρει µια γενναία
απόφαση την οποία θα στηρίξει όλη η Βουλή για ολική επανα-
φορά του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ για πατριωτικούς, οικονο-
µικούς και αναπτυξιακούς λόγους. 

Βεβαίως, αυτό το βήµα, που φέρνετε είναι αναγκαίο, αλλά δεν
είναι και η µεγάλη επιτυχία όπως την παρουσιάζετε. Έληγε και
έπρεπε να παραταθεί. Σιγά την επιτυχία! Επιτυχία θα είναι, κύριε
Σταϊκούρα, αν διαπραγµατευτείτε και πετύχετε τη βάση στην
οποία πρέπει να υπάρχει ο µειωµένος ΦΠΑ ως εφαρµογή και της
επιταγής του Συντάγµατος, αλλά και της ανάγκης για την εθνική
και αναπτυξιακή θωράκιση του νησιωτικού χώρου. Αξίζει τον
κόπο -και αναφέροµαι σε αυτό- γιατί όλες οι πολιτικές µας θέσεις
στην καθηµερινή πολιτική µας δράση διαπνέονται από αυτό το
πνεύµα. 

Να πω, λοιπόν, ότι µετά τις ανακοινώσεις της Κυβέρνησης,
γιατί αναφέρθηκαν όλοι, για την επικουρική ασφάλιση, αυτό που
µπορεί να διαπιστώσει κανείς είναι ότι έχουµε διάσπαση και υπο-
νόµευση της επικουρικής. Δίνονται έωλες υποσχέσεις στους
νέους ασφαλισµένους οι οποίοι θα αρχίσουν να πληρώνουν αµέ-
σως και θα διαπιστώσουν πολλά χρόνια µετά ότι ήταν ψεύτικες
οι υποσχέσεις, που τους δόθηκαν σήµερα. Αλλά βεβαίως και για
τους παλιούς ασφαλισµένους, που θα διαπιστώσουν την κατάρ-
ρευση στις επικουρικές και την υπονόµευση των συντάξεών τους
και αυτό θα γίνει µάλιστα µε το σπάσιµο του κουµπαρά και 12
τουλάχιστον δισεκατοµµύρια θα δοθούν για να υπάρξει αυτή η
πολιτική η οποία σ’ αυτήν την κατεύθυνση δεν είναι αναγκαία. 

Η αναµόρφωση του ασφαλιστικού βεβαίως πρέπει να γίνει µε
την ολοκλήρωση των µεταρρυθµίσεων, διότι εδώ έχουµε πολ-
λούς νόµους µε ονόµατα, του Κατρούγκαλου, του Βρούτση, του
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Α’ ή του Β’, έχουµε πολλούς νόµους για κοινωνική ασφάλιση,
αλλά δεν έχουµε κοινωνική ασφάλιση. Αυτό έχετε καταφέρει. 

Επιτέλους, λοιπόν, µε διάλογο, κοινωνική διαβούλευση και συ-
νέπεια όλες οι πολιτικές δυνάµεις να δούµε τι πρέπει να κάνουµε
για µια µακροχρόνια µεταρρύθµιση, µια µεταρρύθµιση µακρο-
χρόνιας ισχύος και όχι ευκαιριακής και επικοινωνιακής πολιτικής. 

Γίνεται συζήτηση για το αν έχουν δοθεί χρήµατα και πώς έχει
αντιµετωπίσει την κρίση η Ελλάδα. Ναι, έχουν δοθεί χρήµατα και
µάλιστα πάρα πολλά. Τα 27 δισεκατοµµύρια για το 2020 είναι
από τα υψηλότερα ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρώπη, αλλά το
αποτέλεσµα, όπως έχουµε κάνει κριτική εµείς, δεν ήταν το ανά-
λογο. Για το 2020 έχουµε 32% πάνω από τον µέσο όρο της ύφε-
σης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δόθηκαν µεν λεφτά, δεν έπιασαν
όµως τον ανάλογο τόπο.

Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει πρόβληµα και σε σχέση µε τον σχε-
διασµό, αλλά κυρίως σε σχέση µε τις προτεραιότητες και τους
στόχους. Η Κυβέρνηση άφησε πολλές και µεγάλες κοινωνικές
οµάδες χωρίς στήριξη.

Αναφέρω ενδεικτικά τις τετρακόσιες χιλιάδες µακροχρόνιους
ανέργους, που ήταν χωρίς στήριξη για µεγάλο διάστηµα, τους
συνταξιούχους χωρίς σύνταξη, που είναι εκατόν πενήντα χιλιά-
δες και δεν πήραν ούτε ένα ευρώ στήριξη, αλλά και επαγγελµα-
τίες, µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις και αγρότες. Τα
παραδείγµατα είναι πολλά.

Η Κυβέρνηση αρνήθηκε τη στήριξη στους ελαιοπαραγωγούς.
Περιορίστηκε στους κατά κύριο επάγγελµα µε το επιχείρηµα ότι
η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν το ενέκρινε και το βάζω σε αντιπαρα-
βολή µε αυτά, που αποφασίζονται σήµερα για δυο άλλες επιχει-
ρήσεις χωρίς την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι
σταφιδοπαραγωγοί, φορείς επεξεργασίας και εξαγωγών διαµαρ-
τύρονται. Είναι ατελείωτος ο κατάλογος.

Σήµερα µπροστά στην επανεκκίνηση και στη σωρεία των προ-
βληµάτων, που έχουν µαζευτεί µέσα στην κρίση που προκάλεσε
η πανδηµία χρειάζεται ένα µεταβατικό πλαίσιο στήριξης το οποίο
να είναι διοικητικό, ρυθµιστικό και οικονοµικό σαφώς. Δεν υπάρ-
χει.

Θεωρείτε ότι αυτόµατα η αγορά θα επανέλθει στην προτέρα
κατάσταση ή και σε καλύτερη. Δεν είναι έτσι. Χρειάζεται πραγ-
µατικά η στήριξη, αλλιώς τα πάρα πολλά χρήµατα από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, αλλά και από το Ταµείο Ανάκαµψης θα
αναλωθούν και δεν να αξιοποιηθούν και αυτό θα είναι µια χαµένη
ευκαιρία την οποία όµως θα πληρώσει ο ελληνικός λαός.

Η Κυβέρνηση κινείται µε επιµέρους και αποσπασµατικές απο-
φάσεις. Και µε αυτό το νοµοσχέδιο εισηγείται µεµονωµένα κρα-
τική στήριξη µε ενίσχυση στον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών» και
στη «FRAPORT» χωρίς εγγυήσεις, χωρίς διασφάλιση του δηµο-
σίου συµφέροντος και κυρίως χωρίς διαφάνεια. Όµως, λείπει και
η ολοκληρωµένη αντιµετώπιση για το σύνολο των οικονοµικών
δραστηριοτήτων εντός και πέριξ των αεροδροµίων και ευρύτερα
των αεροµεταφορών.

Καλούµαστε να κυρώσουµε µία σύµβαση χωρίς να γνωρίζουµε
το οικονοµικό µοντέλο βάσει του οποίου υπολογίζονται οι απο-
κλίσεις των εσόδων και χωρίς το αρχικό οικονοµικό µοντέλο το
οποίο κυρώθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ το 2016 και δεν το έµαθε η Βουλή
των Ελλήνων.

Έχουµε έντονες επιφυλάξεις διότι η Κυβέρνηση µε τη σύµ-
βαση αναγνωρίζει ότι συντρέχει λόγος. Το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους τεκµηριωµένα έλεγε «όχι». Μετέβαλε κάποια στιγµή
άποψη το ελληνικό δηµόσιο, η Κυβέρνηση, αλλά δεν µάθαµε
γιατί µετέβαλε άποψη.

Η Κυβέρνηση δεν κατέθεσε τη σύµβαση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και δεν προσκόµισε ούτε καν στην επιτροπή τις εκθέσεις
πιστοποίησης των χρηµατικών ποσών αποζηµίωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή της πανδηµίας το
Κίνηµα Αλλαγής έδωσε µάχη για τη στήριξη όλων όσων επλήγη-
σαν µε προϋποθέσεις και όρους για τη διασφάλιση του δηµοσίου
συµφέροντος και της διαφάνειας. Είναι αυτονόητο λοιπόν ότι θα
ήµασταν και είµαστε υπέρ της στήριξης και των φορέων λειτουρ-
γίας των αεροδροµίων της χώρας, ώστε να διασφαλιστεί η εύ-
ρυθµη λειτουργία τους, η στήριξη του τουρισµού και η
εξυπηρέτηση των επιβατών και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό.

Δεν θα συναινέσουµε όµως χωρίς επαρκή τεκµηρίωση και πλήρη
γνώση των στοιχείων.

Επιπλέον, υπάρχουν ζητήµατα µε µια σειρά άλλες δραστηριό-
τητες που καταβάλλουν κανονικά τις υποχρεώσεις τους προς τη
«FRAPORT» και τον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών». Σας λέω, λοι-
πόν, ότι τα καταστήµατα αφορολογήτων ειδών καταβάλλουν κα-
νονικά τα εγγυηµένα µισθώµατα στον «Διεθνή Αερολιµένα
Αθηνών», αλλά και σε όλα τα αεροδρόµια της «FRAPORT» στο
διάστηµα της πανδηµίας. Και αυτό µέχρι τώρα µπορεί να ήταν
λογικό γιατί δεν εισηγούταν αυτοί οι δύο φορείς. Τώρα, όµως,
θα πρέπει να επανεξεταστεί το πλαίσιο αυτό και για όλο το διά-
στηµα της πανδηµίας.

Έρχοµαι πολύ σύντοµα στο δεύτερο θέµα, δηλαδή στην από-
φαση στήριξης µε κρατική ενίσχυση 130 εκατοµµυρίων στον
«Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών». Βέβαια, αν ήταν µε άλλη µορφή,
παραδείγµατος χάριν µε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου, µιας και
το δηµόσιο είναι ήδη βασικός µέτοχος, προφανώς και θα στηρί-
ζαµε µια τέτοια επιλογή χωρίς πολλά λόγια. Εσείς χορηγείτε την
ενίσχυση όµως χωρίς την έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
χωρίς διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος και µε µια απλή
δήλωση ότι παραιτούνται από απαιτήσεις προς το ελληνικό δη-
µόσιο.

Ακούστε τι έγινε µε δύο λόγια σε άλλες χώρες, και δεν αναφέ-
ροµαι στη Γερµανία, που αναφερθήκατε στο ύψος αλλά όχι στις
προϋποθέσεις.

Θα σας πω για την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για το «Διεθνές Αεροδρόµιο της Λετονίας». Στις 8 Μαρτίου
υπήρξε ενίσχυση 39,7 εκατοµµύρια ευρώ, µέσω ανακεφαλαιοποί-
ησης, µε όρους και προϋποθέσεις για ταχεία επιστροφή της ενί-
σχυσης στο κράτος. Ο διεθνής αερολιµένας έχει απαγόρευση
πληρωµής µερισµάτων και εξαγοράς µετοχών εκτός από το κρά-
τος. Μέχρι να εξαργυρωθεί το 75% του ποσού, θα υπάρχει αυ-
στηρός περιορισµός για την αύξηση της διαχείρισης. Και βέβαια
δεν θα πληρώνονται µπόνους στα υψηλόβαθµα στελέχη. Ο «Διε-
θνής Αερολιµένας της Ρίγας» θα πρέπει να δηµοσιεύει όλες τις
πληροφορίες σχετικά µε τη χρήση της ληφθείσας εγγύησης.

Ένα άλλο παράδειγµα που θα ήθελα να σας πω, και τελειώνω,
είναι η Κύπρος. Διέθεσε 22 εκατοµµύρια στον διαχειριστή του
αερολιµένα, αλλά καθαρά ως δάνειο και όχι ως κρατική ενί-
σχυση.

Εσείς λοιπόν κατ’ αναλογία θα δεσµευτείτε ότι δεν θα προχω-
ρήσετε στην πώληση του 55% των µετοχών, που διακρατεί το
ΤΑΙΠΕΔ και το υπερταµείο ώστε να µη γίνει λήπτης της ενίσχυ-
σης οποιοσδήποτε ιδιώτης επενδυτής, όπως έκανε ο Λετονός
οµόλογός σας; Θα το κάνετε; Αµφιβάλω.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, αλλά έχετε υπερ-

βεί πάρα πολύ τον χρόνο σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να πληροφορήσω, όµως, τον εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25 που µί-

λησε πριν από λίγο ότι εµείς τη συµφωνία µε τον «Διεθνή Αερο-
λιµένα Αθηνών» δεν την ψηφίσαµε το 2015 - 2016. Αντίθετα, ήταν
αποτέλεσµα και της δικής σας συµµετοχής στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
ξέρω αν είχατε αποχωρήσει.

Το θέµα είναι ότι ανεξάρτητα από εκείνη την άρνησή µας να
αποδεχτούµε ένα σκάνδαλο το οποίο αποκαλύφθηκε από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αυτή τη φορά, σήµερα ούτως ή άλλως και να
είχαµε ψηφίσει, αυτή η επαίσχυντη διαδικασία η οποία επελέγη
χωρίς διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος θα µας έβρισκε
αντίθετους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία κ. Παύλος Πολάκης. Έχει αλλάξει αµοιβαίως µε τον κ.
Λοβέρδο. Έχει γίνει συµφωνία. Δεν καταχρώµαι τη σειρά κανε-
νός.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω τον κ. Λοβέρδο. Χαίροµαι που

µου έδωσε τη σειρά του, γιατί έχω να κάνω επίσκεψη στην κλινική
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και τράβηξε πολύ η συζήτηση. Νόµιζα ότι θα τελειώναµε νωρί-
τερα.

Μιας και όντως σήµερα είναι η µέρα, που πέθανε ο Ανδρέας
Παπανδρέου, ένας από τους µεγαλύτερους πολιτικούς ηγέτες
της Μεταπολίτευσης, νοµίζω ότι το καλύτερο µνηµόσυνο για τον
Αντρέα είναι αυτό που έχει ακουστεί: «Σήκω, Αντρέα, για να δεις
τα παιδιά της αλλαγής, Λοβέρδο και Άδωνι µαζί».

Σήµερα όµως δεν είναι µόνο αυτή η µέρα. Είναι η µέρα που
πέθανε ο µεγάλος κοµµουνιστής ποιητής, Μανώλης Αναγνωστά-
κης. Τα ποιήµατά του καθόρισαν µια-δυο γενιές. Θεωρώ υποχρέ-
ωσή µου να διαβάσω δυο-τρεις στίχους ξεκινώντας την οµιλία
µου: «Κι ήθελε ακόµη πολύ φως να ξηµερώσει. Όµως, εγώ δεν
παραδέχτηκα την ήττα. Έβλεπα τώρα πόσα κρυµµένα τιµαλφή
έπρεπε να σώσω, πόσες φωλιές νερού να συντηρήσω µέσα στις
φλόγες». Και συνεχίζω: «Εκεί, προσεχτικά, σε µια γωνιά, µαζεύω
µε τάξη, φράζω µε σύνεση το τελευταίο µου φυλάκιο, κρεµώ κοµ-
µένα χέρια στους τοίχους, στολίζω µε τα κοµµένα κρανία τα πα-
ράθυρα, πλέκω µε κοµµένα µαλλιά το δίχτυ µου και περιµένω.
Όρθιος, και µόνος σαν και πρώτα περιµένω». Έχουν πολλά µη-
νύµατα αυτοί οι στίχοι. 

Κι έρχοµαι σε εσάς, κύριε Σταϊκούρα. Είπατε δεκαπέντε φορές
στην οµιλία σας: «Η σύµβαση του 2015». Να πούµε αλήθειες,
κύριε Σταϊκούρα. Είναι ψέµατα ότι στις 4-3-2014, στη συγκυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου έγινε πρόσκληση ενδιαφέροντος από
το ΤΑΙΠΕΔ για την εκχώρηση των δεκατεσσάρων αεροδροµίων
µε δυσµενέστατους όρους; Είναι ψέµατα ότι στις 25-11-2014,
ενώ ξέρατε ότι ερχόµασταν, έτρεξε ο Σαµαράς και έβαλε το τότε
ΤΑΙΠΕΔ να υπογράψει ότι ανακηρύσσει σαν πλειοδότρια προτι-
µητέα εταιρεία τη «FRAPORT» σε κοινοπραξία µε τη «SENTEL»;
Είναι ψέµα αυτό; Έτρεξε να το υπογράψει στις 25-11-2014.

Αυτό µας παραδώσατε, κύριε Σταϊκούρα!
Και µια παρένθεση εδώ: Ήρθατε προηγουµένως και κορδίζατε

«εµείς κάναµε φοροαπαλλαγές» και δεν ξέρω και εγώ τι. Τι λέτε;
Τα µισά τα είχαµε ψηφίσει από τον Απριλοµάη, από τον ΕΝΦΙΑ
και όλα τα υπόλοιπα.

Και να σας θυµίσω λίγο: Μήπως θυµάστε τι µας παραδώσατε;
Στα δηµόσια ταµεία πόσα λεφτά µάς παραδώσατε, όταν φύγατε;
Ούτε 500 εκατοµµύρια ευρώ! Ούτε 500 εκατοµµύρια ευρώ!

Και εµείς τι σας παραδώσαµε, κύριε Σταϊκούρα; Σας παραδώ-
σαµε 37 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα τελευταία 7 δισεκατοµµύρια
κακώς, το λέω έτσι.

Και τώρα κάνετε τους µάγκες µε ξένα κόλλυβα και µε την
έξοδο από τα µνηµόνια που έκαναν άλλοι, γιατί αυτή είναι η ιστο-
ρική δικαίωση που λέει ο Παππάς.

Και να πούµε και κάτι άλλο, για να κλείσω την παρένθεση:
Πόσο ήταν το κόστος στην ελληνική κοινωνία των δύο µνηµονίων
από το 2010 µέχρι το 2014; Είναι ψέµα ότι ήταν 65 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ; Το 2010 ήταν 19,07, το 2011 ήταν 18,24 –για δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µιλάµε- το 2012 ήταν 11,53, το 2013 ήταν 10,22
και το 2014 ήταν 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, 65 δισεκατοµµύρια
ευρώ πήρατε –κόψατε- από την ελληνική κοινωνία.

Εµείς τι κάναµε µε το µνηµόνιο το οποίο υπογράψαµε µετά τον
συµβιβασµό της 13ης Ιουλίου και θα έρθω και εκεί: Τα δυσβάστα-
κτα µέτρα τα δικά µας ήταν 9,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εγώ δεν
είπα πως δεν είναι τίποτα, αλλά για να ξέρουµε τι λέµε, όταν ζη-
τούσαν 20 δισεκατοµµύρια ευρώ και οδηγηθήκαµε στο δηµοψή-
φισµα, γιατί αυτό ήταν το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης. Και
αν αφαιρέσω τα κοινωνικά µερίσµατα τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ
και κάτι, 7 δισεκατοµµύρια ήταν αυτό που εµείς αφαιρέσαµε από
την ελληνική κοινωνία.

Πάµε παρακάτω, για να συνεχίσω το προηγούµενο: Είναι ψέµα
ότι ο Σταθάκης ο Υπουργός είχε προχωρήσει -και υπάρχει στην
ειδησεογραφία της εποχής- σε επαναδιαπραγµάτευση της σύµ-
βασης που είχε υπογράψει, αυτής της απόφασης, που είχε υπο-
γράψει το ΤΑΙΠΕΔ; Είναι ψέµα ότι είχε κάνει τα σαράντα χρόνια
της παραχώρησης είκοσι πέντε µε τριάντα, ότι θα κρατούσαµε
30% ποσοστό το ελληνικό δηµόσιο, ότι θα κρατούσε το δικαίωµα
βέτο σε κρίσιµα εργασιακά ζητήµατα και ότι το αεροδρόµιο των
Χανίων και το αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης δεν ήταν µέσα στη
συµφωνία; Είναι ψέµα αυτό;

Είναι ψέµα -για να λέµε όλες τις αλήθειες- ότι εκείνη τη δρα-

µατική βραδιά της 13ης Ιουλίου µε τη δεκαεπτάωρη διαπραγµά-
τευση ο κ. Σόιµπλε, ο γυψαδόρος της πανευρωπαϊκής λιτότητας
και ο αρχιτέκτονας των προγραµµάτων σταθεροποίησης, χτυ-
πούσε το χέρι του στο τραπέζι και έλεγε για να κλείσει και τα αε-
ροδρόµια, όπως µε τον Σαµαρά και όχι αυτό που είχε
συµφωνήσει ο Σταθάκης; Είναι ψέµα; Αυτό υπογράψαµε εµείς,
γιατί κάναµε έναν συµβιβασµό τότε, για να λέµε όλη την αλήθεια
δηλαδή, για να την ξέρει η ελληνική κοινωνία και να µην αρχίζουν
τα διάφορα εδώ οι διάφοροι µε τις κωλοτούµπες και δεν συµµα-
ζεύεται και το ένα και το άλλο.

Κάναµε έναν οδυνηρό συµβιβασµό, αλλά τη χώρα από τα µνη-
µόνια τη βγάλαµε, σας τη δώσαµε έτσι όπως σας την παραδώ-
σαµε και τώρα δυο χρόνια τρώτε τα λεφτά και κάνετε
αναδιανοµή υπέρ του πλουσιότερου 5% και ξεσκίζετε ξανά την
εργασία, γιατί αυτό κάνετε δύο χρόνια, κύριε Σταϊκούρα, δεν κά-
νετε τίποτα άλλο.

Ήρθε η πανδηµία. Πραγµατικά, παγκόσµιο ζήτηµα, έπεσε η κί-
νηση των αεροπορικών εταιρειών και τα λοιπά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς τι θα κάναµε στη θέση σας, κύριε Σταϊκούρα; Θα επανα-
διαπραγµατευόµαστε τη συµφωνία, είναι µια µεγάλη ευκαιρία
αυτή. Είναι ένα γεγονός παγκόσµιο. Και θέλετε να σας το πω
έτσι, πολύ χοντρά; Διότι δεν έχετε δώσει τα στοιχεία και τις πραγ-
µατικές αναλύσεις. Τώρα σε µία µέρα έβγαλε η «DELOITTE» ότι
είναι 177 εκατοµµύρια ευρώ. Τι λέτε; Πού τα πουλάτε αυτά τώρα;
Σας κατέθεσε ο κ. Βιλιάρδος, από ό,τι είδα, 107 εκατοµµύρια
ευρώ ήταν οι ζηµιές που είχε και εσείς δίνετε 177 εκατοµµύρια
ευρώ. Πού τα έβγαλε η «DELOITTE» ότι είναι τόσα και δεν συµ-
µαζεύεται; Καλά κάνετε, λοιπόν και τους τα δίνετε όχι µε χρήµα
αλλά µε τέτοιο.

Εγώ θα έλεγα το εξής, όµως: Γιατί να µην το κάνουµε θα σας
πούµε; «Θα πάρετε τα 170 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ δεν έχετε
δουλέψει και δεν έχετε κάνει, δώστε µας δύο αεροδρόµια πίσω.
Δώστε µας δύο αεροδρόµια πίσω! Σου καλύπτουµε τη χασούρα
σου, δώσε µας δύο αεροδρόµια πίσω, να επανέλθουµε στη συµ-
φωνία του Σταθάκη και είµαι πολύ συγκεκριµένος, το Χανίων και
της Θεσσαλονίκης». Δεν κατάλαβα πού θα ήταν εναντίον σας
αυτή η ιστορία και πόσο µάλλον των Χανίων, όταν δεν έχουν
κάνει καµµία επένδυση εκεί; Έτσι, 110 εκατοµµύρια ευρώ από
το πρόγραµµα 2014-2020 του ΕΣΠΑ τους το παραδώσαµε και
έτοιµο τότε, όταν έγινε αυτή η συµφωνία µε τον τρόπο που είπα
πώς έγινε.

Είπατε -για να τελειώσω δηλαδή, γιατί εµείς αυτό θα κάναµε-
κύριε Σταϊκούρα, ότι τα δίνετε όλα και είστε διάφανος. Σας έχω
ζητήσει εσάς προσωπικά και του κ. Πιτσιλή της ΑΑΔΕ να µου
πείτε πόσοι από αυτούς, που πήραν επιστρεπτέα προκαταβολή
έκαναν συµπληρωµατικές φορολογικές δηλώσεις για το 2019 και
κάνετε τον κουφό. Γιατί δεν µας το λέτε; Πόσοι πήρανε επιστρε-
πτέα προκαταβολή κάνοντας συµπληρωµατικές δηλώσεις το
2019; Γιατί δεν µας το λέτε; Ο Φουρθιώτης είναι µέσα, το ξέ-
ρουµε, µε αφορµή αυτόν το βρήκαµε. Οι υπόλοιποι που είναι αρ-
κετοί, η πελατεία σας, γιατί δεν µας το λένε; Για να φωνάξουν
αυτοί, ε;

Για να τελειώνω -και ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε-
µην έρχεστε εδώ, κύριε Σταϊκούρα και µας λέτε «εµείς είµαστε
διάφανοι», γιατί εγώ αυτό το πράγµα σας έχω προκαλέσει δυο,
τρεις φορές δηµόσια να το κάνετε και δεν το κάνετε. Δεν το κά-
νετε! Το κρύβετε! Τι έχετε να κρύψετε; Μήπως ότι έχετε δώσει
τεράστια ποσά σε συγκεκριµένες οικογένειες και συγκεκριµέ-
νους επιχειρηµατίες ανά την Ελλάδα, οι οποίοι σε συνεργασία
µε λογιστικά γραφεία έφτιαξαν ψεύτικα έσοδα την προηγούµενη
χρονιά για να δικαιολογήσουν την απώλεια; Γιατί δεν το δίνετε;
Με ένα κλακ το κάνει ο Πιτσιλής, µε ένα κουµπί. Εδώ οικειοποι-
είται και ο Πιερρακάκης τα έργα, που του άφησε ο Παππάς και
τα υλοποιεί δύο χρόνια µετά και κάνει και εγκαίνια και αυτός σαν
τους άλλους τους δικούς µας -ας πούµε- µε τα νοσοκοµεία που
ακόµα κόβουν και δεν πιάνουν.

Και να πω και µια τελευταία κουβέντα, λοιπόν: Είδα σήµερα –
έτσι, γιατί θα µας ξαναχρεοκοπήσετε- το εξής και µε αυτό τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή- στο νοµοσχέδιο
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για το «Σταύρος Νιάρχος», την τροποποίηση της σύµβασης, που
επικυρώνει κάποια πράγµατα και τα λοιπά, αυτή που είχαµε εµείς
συµφωνήσει, ότι έφεραν µια διάταξη, η οποία ξέρετε τι κάνει, κύριε
Σταϊκούρα; Και ήθελα να ξέρω: Το ξέρετε εσείς αυτό; Ξαναφτιά-
χνει την επιτροπή αξιολόγησης φαρµάκων και αποζηµίωσής τους
ο κ. Κικίλιας µε τον τρόπο που ήταν το 2009, όχι την επιτροπή που
θα τιµολογεί, θα αξιολογεί, θα παίρνει τις µελέτες, τον Οργανισµό
HTΑ, αλλά λέει ότι φτιάχνει µια επιτροπή, τη διορίζει, η οποία του
εισηγείται, άλλο ο Κικίλιας µπορεί να αποφασίζει και ανεξαρτήτως
της εισήγησης της επιτροπής. Το καταλαβαίνετε; Καταλαβαίνετε
τι κάνουν; Ξαναγυρνάτε δηλαδή στην κονόµα, µάλλον στρώνετε
το έδαφος της κονόµας όπως πριν το 2010 που χρεοκόπησε η
χώρα.

Αυτά κάνετε, κύριε Σταϊκούρα!
Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Πολάκη.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασίλειος Κόκκαλης.
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε -και θα

ήθελα, σας παρακαλώ, λίγο την προσοχή σας- να αναφέρω τρεις
φράσεις, µόνο τρεις φράσεις: «Η φορολογία ήδη µειώνεται, οι
καταθέσεις και οι επενδύσεις αυξάνονται», «Η προοπτική στην
αγορά εργασίας διαγράφεται θετική και το κράτος δανείζεται µε
χαµηλότερα επιτόκια», «Έχουµε κάθε λόγο να είµαστε συγκρα-
τηµένα αισιόδοξοι και οι πολίτες έχουν δικαίωµα να είναι αισιό-
δοξοι», «Οι τελευταίοι µπορεί να σκέφτονται ήδη τις διακοπές
τους». Τώρα προσθέτω κάτι δικό µου: Να βιαστούν και όσοι δεν
έχουν σκεφτεί τις διακοπές να το κάνουν γρήγορα. Ποιος τα είπε
αυτά; Tα είπε ο Πρωθυπουργός σήµερα το πρωί.

Είµαι πραγµατικά σε δίληµµα. Εάν συµφωνήσω ότι οι πολίτες
όχι απλά νοιώθουν, αλλά και πρέπει να είναι αισιόδοξοι, κύριε
Υπουργέ και όσοι δεν έχουν ακόµα ετοιµάσει τις διακοπές –δη-
λαδή και οι τελευταίοι- να πάνε, εάν συµφωνήσω, έχω την εντύ-
πωση ότι θα είµαι εκτός πραγµατικότητας.

Εάν διαφωνήσω, όµως, µπορεί να µε χαρακτηρίσουν «γκρι-
νιάρη», να µου πουν ότι κάνω φτηνή αντιπολίτευση. Είναι πραγ-
µατικά ένα δίληµµα. Ο ελληνικός λαός, ο οποίος βλέπει, θα κρίνει
εάν οι πολίτες σήµερα δικαιούνται και πρέπει να είναι αισιόδοξοι
από την υγειονοµική κρίση –αλλά και από την οικονοµική- ή τε-
λικά αυτό δεν ισχύει.

Κύριε Υπουργέ, δεν θα κάνω σύγκριση, γιατί η Κυβέρνηση
οφείλει να απολογείται καθηµερινά και όχι να κάνει φθηνή αντι-
πολίτευση στην Αντιπολίτευση. Έγιναν εκλογές το 2019. Η πολι-
τική είναι πράξη και δεν είναι φιέστες. 

Είπατε ότι µειώσατε τους φόρους, που έβαλε η προηγούµενη
κυβέρνηση χάριν διαλόγου, δίκην διαλόγου. Ακόµα κι έτσι να
είναι, είναι λόγος να τους αυξήσετε; Με την αύξηση των αντικει-
µενικών αξιών –εγώ οικονοµολόγος δεν είµαι, ελάχιστα ξέρω- δεν
αυξάνονται περίπου είκοσι φόροι; Δεν µειώνονται επιδόµατα; Δεν
επηρεάζονται οι φοροαπαλλαγές στην πρώτη κατοικία, στα επι-
δόµατα; Και συστήσατε οµάδα εργασίας για να εξεταστούν οι
τυχόν παρενέργειες από την αύξηση των αντικειµενικών αξιών.
Δεν έχουµε αύξηση των φόρων; 

Όµως, είπαµε, κύριε Υπουργέ, η πολιτική είναι πράξη και δεν
είναι φιέστες.

Όσον αφορά το πτωχευτικό, δυστυχώς σύντοµα ο ελληνικός
λαός θα καταλάβει το µέγεθος της πολιτικής απάτης. Για να είµαι
ειλικρινής, επειδή ως δικηγόρος το κατείχα, όταν ανακοινώσατε
το θέµα µε τη ρύθµιση των χρεών, πήρα τηλέφωνο τον κ. Αλε-
ξιάδη και του είπα: «Στείλε µου την απόφαση του Υπουργείου Οι-
κονοµικών γι’ αυτήν την περιβόητη ρύθµιση τριακοσίων δόσεων».
Μιλάµε για διακόσιες σαράντα, διακόσιες ογδόντα δόσεις! Λες
και είναι κοντέρ αυτοκινήτου! 

Είχα την εντύπωση ότι έχετε εκδώσει –γιατί βγαίνουν συχνά
υπουργικές αποφάσεις- µία απόφαση ευνοϊκής ρύθµισης. Διαπι-
στώνω, όµως, ότι εσείς εννοείτε –και να το ακούσει αυτό ο κό-
σµος- το περιβόητο άρθρο 5 –ή το άρθρο 4, δεν θυµάµαι- του

πτωχευτικού νόµου, τον εξωδικαστικό συµβιβασµό.
Στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, κύριε Υπουργέ, όπως –τολµώ

και το λέω- δεν προχώρησαν οι προηγούµενοι, έτσι δεν θα προ-
χωρήσει ούτε αυτός, για τον απλούστατο λόγο ότι οι τράπεζες
όχι απλά δεν είναι υποχρεωµένες να συµµετάσχουν στην εξωδι-
καστική διαδικασία την οποία θέλει να την κινήσει ο οφειλέτης,
αλλά ούτε καν να απαντήσουν ότι αρνούνται. Άρα, πώς θα πετύ-
χει; Γιατί λέτε στον κόσµο για τελευταία ευκαιρία για διαγραφές
δανείων, για διαγραφές οφειλών;

Δεν έχετε σχέδιο. Μας κατηγορείτε ότι κάνουµε αντιπολίτευση
για την αντιπολίτευση. Πρόσφατα ανακοινώθηκε και το πρό-
γραµµα από τον Αλέξη Τσίπρα, αλλά θα αναφερθώ σε ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα. Στα ενοίκια πράγµατι είχατε στήριξη.
Δεν το αµφισβητούµε. Σχέδιο για την επόµενη µέρα υπάρχει για
την προστασία των µισθώσεων, είτε είναι επαγγελµατικές, είτε
είναι οικιστικές; Γνωρίζετε ότι πολλοί ιδιοκτήτες κάνουν επιλογή
στους µισθωτές; Συγκεκριµένα λένε: «Εάν ήσουν εργαζόµενος
µε αναστολή, δεν σε θέλω. Θέλω ένα επάγγελµα πιο σίγουρο».
Ξέρετε ότι υπάρχει πρόβληµα µε τις επαγγελµατικές µισθώσεις;
Εκπονήσατε ένα συγκεκριµένο σχέδιο, το οποίο δυστυχώς δεν
υπάρχει.

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε το εξής: Επειδή είπαµε ότι δυστυ-
χώς έχετε καταντήσει την πολιτική φιέστα, στις 6 Μαρτίου και
πριν από ενάµιση µήνα ψηφίστηκε από τη Βουλή το νοµοσχέδιο
για την κρατική αρωγή για τους σεισµοπαθείς. Στις 6 Μαρτίου
2010, στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εσωτερικών, ο κ. Πέτσας
ανακοινώνει άµεση στήριξη στους πληγέντες από τον σεισµό:
«Τη Δευτέρα οι πρώτες αποζηµιώσεις».

Ποια Δευτέρα ήταν αυτή; Η Μεγάλη Δευτέρα δεν ήταν. Ποια
Δευτέρα; Έχουν περάσει δεκαοκτώ Δευτέρες και έχουν πάρει
µέχρι τώρα 0,68 ευρώ. Τα 600 ευρώ αντιστοιχούν σε 0,68 ευρώ
µέχρι σήµερα! Και ο κ. Πέτσας, µε όλο το κοµβόι, µίλησε και για
οικοσυσκευές. Αυτό τώρα λέγεται φιέστα; Πρέπει να είναι αισιό-
δοξοι αυτοί οι άνθρωποι; Να βιαστούν να πάνε και αυτοί διακο-
πές, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, ναι ή όχι;

Και κλείνω µε την τελευταία φιέστα αύριο που ετοιµάζει ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο οποίος πρόκειται να παρου-
σιάσει στην Περιφέρεια Θεσσαλίας την ΚΑΠ, τη νέα Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική, όταν η ΚΑΠ ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί. Και την
παρουσιάζουν αύριο, υποτίθεται. Δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη η
διαβούλευση και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κόκκαλη.

Τον λόγο τώρα έχει, αφού ετοιµαστεί το Βήµα, ο Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας Κωνσταντίνος Μαραβέγιας.

Ορίστε, κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για την απο-

ζηµίωση από το ελληνικό δηµόσιο της «FRAPORT» για την υπο-
λειτουργία των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων,
που της έχουν παραχωρηθεί λόγω των µέτρων αντιµετώπισης
της πανδηµίας κατά το προηγούµενο έτος. Μιλάµε, όµως, για
παραχωρήσεις που έγιναν από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
και που αφορούσαν την αναβάθµιση, τη συντήρηση, τη διαχεί-
ριση και τη λειτουργία των περιφερειακών αεροδροµίων. 

Ένα παρόµοιο σχήµα αποζηµιώσεων εφαρµόζεται και στην πε-
ρίπτωση της εταιρείας «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», η
οποία διαχειρίζεται το «Ελευθέριος Βενιζέλος». Και αυτή η πα-
ραχωρησιούχος, ανταποκρινόµενη στον κρίσιµο ρόλο της ως φο-
ρέας διαχείρισης µιας στρατηγικής υποδοµής για τη χώρα,
συνέχισε καθ’ όλη τη διάρκεια του 2020 τη λειτουργία του αερο-
δροµίου, διασφαλίζοντας την εξυπηρέτηση της εναποµείνασας
αεροπορικής κίνησης, αλλά και των εθνικών αναγκών.

Το πρόβληµα, λοιπόν, που τίθεται είναι η συνέχιση της λει-
τουργίας των αεροδροµίων µε ταυτόχρονη έλλειψη εσόδων, γε-
γονός µε ιδιαίτερα επιβαρυντικές συνέπειες στη βιωσιµότητα των
φορέων διαχείρισης και στη διατήρηση των θέσεων εργασίας.
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Η Κυβέρνηση αναγνωρίζει, ως οφείλει, την εθνική σηµασία
αυτών των υποδοµών που επηρεάζουν άµεσα ή έµµεσα το σύ-
νολο του πληθυσµού της χώρας και επιχειρεί να προλάβει τις συ-
νέπειες από τυχόν διακινδύνευση της λειτουργίας τους. Και είναι
κάτι που θα έχει σηµαντικές κοινωνικές προεκτάσεις, στηρίζον-
τας ιδιαίτερα τους εργαζόµενους στους τοµείς των αεροµετα-
φορών και του τουρισµού. 

Η συνέχιση της εύρυθµης λειτουργίας των αεροδροµίων της
χώρας, βέβαια, δεν είναι µόνο κρατική ή κοινωνική αναγκαιότητα.
Συνιστά όρο εκ των ων ουκ άνευ για την ανάπτυξη της πατρίδας
και την ανάταξη της εθνικής οικονοµίας. 

Κι εδώ θέλω να πω δυο λόγια για το Ταµείο Ανάκαµψης και το
τεράστιο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα ύψους 31 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που φέρνει στη χώρα. Ένα µεγάλο µέρος αυτού είναι
αφιερωµένο στις µεταφορές, και πολύ δίκαια. Αν η Ελλάδα θέλει
να επαυξήσει το ειδικό της βάρος διεθνώς και να ενισχύσει τη
γεωστρατηγική της θέση, όντως οφείλει να παίξει τον ρόλο ενός
διεθνούς κόµβου µεταφορών, είτε µιλάµε για το διαµετακοµι-
στικό εµπόριο, είτε για τα ενεργειακά, δίκτυα, είτε για τις αερο-
µεταφορές. Άρα η κρατική στήριξη αυτών των τοµέων είναι
απαραίτητη, όπως απαραίτητες είναι οι συνδυασµένες και πολυ-
τροπικές µεταφορές και γι’ αυτό είναι στις προτεραιότητες του
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Θα περίµενε κανείς αυτό το αυτονόητα σωστό να το αναγνω-
ρίσει κάπως και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση χωρίς αστερίσκους
ή αµφιβολίες. Κι όµως, όχι µόνο δεν δέχεται κάτι ως ελάχιστα θε-
τικό, αλλά απορρίπτει ολοκληρωτικά το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης σαν δήθεν δώρο σε ελάχιστους και ισχυρούς, σαν µία
πολιτική επιλογή, που υποτίθεται ότι οδηγεί στη διαιώνιση της
οικονοµικής ανέχειας και του εργασιακού µεσαίωνα. 

Κάπου βέβαια -να πω την αλήθεια- αυτά τα έχω ξανακούσει
σχετικά πρόσφατα. Σας θυµίζει κάτι µήπως, κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης; Προφανώς και δεν έχει καµµία λογική σχέση
µε το πραγµατικό περιεχόµενο του Ταµείου Ανάκαµψης, είναι
όµως για σας ένα ξαναχρησιµοποιηµένο εργαλείο προπαγάνδας
κατά του νέου εργασιακού. Για τον κ. Τσίπρα, λοιπόν, ακόµα και
το Ταµείο Ανάκαµψης φέρνει εργασιακό µεσαίωνα. Θα µου επι-
τρέψετε να µην σχολιάσω την ασυνέχεια στη σκέψη ούτε την έλ-
λειψη οποιασδήποτε πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ για το µέλλον της
χώρας, για το πώς θα έρθει η ανάπτυξη, για τη θέση της Ελλά-
δας στον διεθνή καταµερισµό εργασίας ή γενικότερα για τον
ρόλο που µπορούµε να παίξουµε στην παγκοσµιοποιηµένη οικο-
νοµία µετά την πανδηµία. Η τεκµηριωµένη ανάλυση απουσιάζει
µαζί µε οποιαδήποτε θετική αντιπρόταση. Κι όλα αυτά βέβαια σε
δύο χρόνια από τώρα θα τα ξανακρίνουν οι πολίτες. 

Αυτό όµως στο οποίο σίγουρα αξίζει τον κόπο να σταθούµε
είναι στο τι λέει ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ για τον ΣΥΡΙΖΑ, όχι η Κυβέρ-
νηση ή οι πολίτες, αλλά γνωστά στελέχη του, όπως ο συνάδελ-
φος κ. Βερναρδάκης, ο οποίος σε προχθεσινό του άρθρο
παραδέχθηκε ότι το κοµµατικό µοντέλο του ΣΥΡΙΖΑ είναι ξεπε-
ρασµένο και µάλιστα ότι πλέον απωθεί όσους βρίσκονται εκτός
των µηχανισµών στους οποίους επιµένει ο κ. Τσίπρας. 

Και όντως είναι αλήθεια πως πρόκειται για µία τελείως διαφο-
ρετική νοοτροπία. Το να ελέγξουµε τους αρµούς της εξουσίας
δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε την αντίληψη του κ. Βερναρδάκη
που µιλά για δίκτυα πολιτών εκτός µηχανισµών, τα οποία θα απο-
τελούσαν και µία γνήσια έκφραση της κοινωνίας, χωρίς δηλαδή
να καθοδηγούνται από το κόµµα, χωρίς να είναι αντικείµενο εν-
τολών τις οποίες εκτελούν πάντα για το καλό του κόµµατος.

Πρόκειται για αντίληψη του περασµένου αιώνα, την οποία εξέ-
φρασε επίσης πέραν του κ. Τσίπρα και –δυστυχώς- ο πρώην πρό-
εδρος της Βουλής κ. Βούτσης, ο οποίος θυµίζω ότι είχε δηλώσει
πως η αδυναµία του ΣΥΡΙΖΑ να κυβερνήσει την περίοδο 2015 -
2019 οφειλόταν στην έλλειψη κοµµατικών οργανώσεων βάσης
στο δηµόσιο, όχι δηλαδή σε ελλείµµατα γνώσης ή κατανόησης
των προβληµάτων, αλλά σε έλλειψη κλαδικών των δηµόσιων
υπαλλήλων οι οποίες θα δέχονταν τις εντολές του κοµµατικού
προϊστάµενου-υπουργού και θα εκτελούσαν το θέληµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Αυτή ήταν λίγο πολύ και η ερµηνεία, που έδωσε πρόσφατα κι
ο κ. Κατρούγκαλος σε συνέντευξή του για το νέο εργασιακό όταν

ρωτήθηκε γιατί η ατζέντα του ΣΥΡΙΖΑ δεν βρίσκει ανταπόκριση
στους εργαζόµενους. Η απάντηση του κ. Κατρούγκαλου ήταν ότι
το κόµµα ,δεν έχει πέρασµα στα συνδικάτα. Δηλαδή αν ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε κοµµατικά ελεγχόµενα σωµατεία, όπως κάνει το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα, τα πράγµατα θα ήταν σαφώς καλύτερα για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Φοβάµαι λοιπόν πως η άποψη του κ. Βερναρδάκη είναι ακραία
µειοψηφική µέσα στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Οι περισσότε-
ροι ακόµα ψάχνεστε για το πώς να ελέγξετε τους αρµούς της
εξουσίας, να δηµιουργήσετε κοµµατικούς µηχανισµούς στο δη-
µόσιο, στον συνδικαλισµό και λοιπά, σύµφωνα µε ένα παρωχη-
µένο ολοκληρωτικό µοντέλο. Όπως όµως θα σας πει κι ο κ.
Βερναρδάκης, αν τον ρωτήσετε, η κοινωνία δυστυχώς δεν σας
ακολουθεί. Το συγκεντρωτικό µοντέλο του Λένιν αφορά µόνο το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και τον προηγούµενο αιώνα. Δεν αφορά
τον 21ο αιώνα και δεν απαντά σε κοινωνικά προτάγµατα, όπως
είναι η µείωση της ανεργίας και η προστασία της εργασίας. Ίσως
γι’ αυτό να µην πετύχατε και τόσο στις τελευταίες κινητοποιήσεις
µε αφορµή το εργασιακό. 

Επιµένετε σε µία πολιτική δράση κατευθυνόµενη, µε ψέµατα
και ιδεοληψίες, χωρίς προτάσεις, χωρίς αντίληψη της σύγχρονης
πραγµατικότητας. Μόνο συνεχείς αρνήσεις. Για όλους αυτούς
τους λόγους αποτύχατε και θα αποτυγχάνετε δυστυχώς και στο
µέλλον. Εκτός και αν αναθεωρήσετε και αρχίσετε να µιλάτε θε-
τικά, τουλάχιστον εντός της Βουλής. Τότε µόνο θα έχει νόηµα ο
πολιτικός διάλογος και θα αποκτήσει ξανά το χαµένο θεσµικό
βάρος του ο ρόλος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µήπως και
κάποια στιγµή ανταποκριθείτε στα προτάγµατα του µέλλοντος
µε αξιοπιστία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μαραβέγια για την συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Νικόλαος Καραθανα-
σόπουλος. Και µετά βέβαια θα µιλήσει η κ Θεοπίστη Πέρκα.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι ένα ακόµη νοµοσχέδιο στα πολλά, που έχει φέρει η Κυ-

βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όπου βρίσκεται σε δύσκολη
θέση και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής γιατί επί της ουσίας
συµφωνούν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που επιβεβαιώνει
τη σύγκλιση των κοµµάτων αυτών, της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής, µε τις πολιτικές και την πο-
λιτική που ικανοποιεί τις ανάγκες του κεφαλαίου. Και εδώ έχουµε
ένα σκαστό τέτοιο παράδειγµα, τις συγκεκριµένες δηλαδή απο-
ζηµιώσεις στις εταιρείες διαχείρισης των αεροδροµίων, είτε είναι
η «FRAPORT» είτε είναι το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος».
Και γι’ αυτό ακριβώς βρίσκονται σε δύσκολη θέση. 

Πρόκειται για την αποζηµίωση µερικών εκατοντάδων εκατοµ-
µυρίων ευρώ σε αυτές τις εταιρείες και διαφωνούν ή δείχνουν
ότι διαφωνούν όσον αφορά στον τρόπο µε τον οποίο θα δοθεί
αυτή η αποζηµίωση και όχι για το αν θα πρέπει να δοθεί. Άλλωστε
όλοι µαζί και από κοινού υποστηρίζουν ότι πρέπει να αποζηµιω-
θούν όλες οι επιχειρήσεις λόγω της πανδηµίας, µε βάση το αφή-
γηµα το οποίο έχουν, ότι όλοι βρισκόµαστε στο ίδιο καράβι: και
οι εργαζόµενοι, και οι αυτοαπασχολούµενοι, και οι άνεργοι, αλλά
και οι µονοπωλιακοί όµιλοι. Όµως ξεχνάνε να πούνε ότι βεβαίως
οι επιπτώσεις δεν είναι ίδιες. Απλώς αυτό το οποίο κάνει η Κυ-
βέρνηση, όπως έκαναν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, είναι
ότι σε συνθήκες κρίσης κοινωνικοποιούν τις ζηµιές των επιχειρη-
µατικών οµίλων και ταυτόχρονα αφήνουν στο απυρόβλητο ή και
επιδιώκουν να θωρακίσουν ακόµη περισσότερο τα κέρδη τους
στην περίοδο της κερδοφορίας, ενώ αντίθετα αυτοί που υφίσταν-
ται τις συνέπειες από την πολιτική και από την κρίση είναι οι ερ-
γαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες, οι µικροί
βιοτέχνες. 

Από αυτή την άποψη δεν έχουµε να κάνουµε απλά και µόνο µε
µία αποζηµίωση η οποία θα δοθεί λόγω της πανδηµίας, αλλά
στην ίδια τη σύµβαση προβλέπεται η διασφάλιση των εσόδων
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των εταιρειών διαχείρισης στο ύψος των τριάντα εκατοµµυρίων
επιβατών για τα δεκατέσσερα αεροδρόµια, που διαχειρίζεται η
«FRAPORT». Όποτε πέφτουν κάτω από αυτό το νούµερο το κρά-
τος θα αναγκάζεται να αποζηµιώνει τη συγκεκριµένη επιχείρηση
όχι για την έλλειψη κερδοφορίας αλλά για τα χαµένα έσοδα. 

Από τη µία µεριά, λοιπόν, βρισκόµαστε σ’ αυτό κι από την άλλη
προσπαθούν και το ΜέΡΑ25 αλλά και η Ελληνική Λύση να κατα-
φεύγουν σε ένα εύληπτο αφήγηµα, ότι δηλαδή η συγκεκριµένη
σύµβαση είναι αποτέλεσµα της επιβολής στη χώρα µας, µια αποι-
κία χρέους, από µεριάς της τρόικας και της θέλησης των Γερµα-
νών. Βεβαίως είναι κατανοητή η αγωνία του κ. Βαρουφάκη, ο
οποίος θέλει να ξεχαστούν οι συγκεκριµένες ευθύνες τις οποίες
έχει όσον αφορά στην επέκταση του δεύτερου µνηµονίου τον Δε-
κέµβρη του 2015 και στη διαπραγµάτευση, που οδήγησε στο
τρίτο µνηµόνιο. Προσπαθεί αυτές τις ευθύνες να τις συγκαλύψει
και να «ψαρέψει σε θολά νερά». 

Αλλά επί της ουσίας θέλουν και κάτι πολύ περισσότερο. Θέ-
λουν να συγκαλύψουν τον παρασιτικό χαρακτήρα του συστήµα-
τος, θέλουν να συγκαλύψουν τον διαχρονικό ρόλο του αστικού
κράτους και στη χώρα µας, αλλά και σε πανευρωπαϊκό και σε
παγκόσµιο επίπεδο, ότι αγοράζει πολύ ακριβά από τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους και πουλάει πολύ φθηνά, για να διασφαλίσει
ακριβώς την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, να εξυπη-
ρετήσει τις ανάγκες των µονοπωλίων. 

Και αυτή η συγκεκριµένη σύµβαση για την οποία συζητάµε,
που την πατρότητα τη διεκδικείτε όλοι σας -και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Νέα Δηµοκρατία και το Κίνηµα Αλλαγής ως συγκυβέρνηση-, δεν
είναι πρωτοφανής. Έχουµε µία ακόµη και ίσως πολύ πιο επώδυνη
σύµβαση. Είναι η σύµβαση των αυτοκινητοδρόµων η οποία έχει
υπογραφεί και η οποία διασφαλίζει και εξασφαλίζει ένα συγκε-
κριµένο έσοδο στις εταιρείες διαχείρισης των αυτοκινητοδρό-
µων, µε αποτέλεσµα το κράτος σχεδόν κάθε χρόνο να
αποζηµιώνει λόγω µη επίτευξης του στόχου των διελεύσεων τις
εταιρείες των αυτοκινητοδρόµων. Και δεν φτάνει απλά και µόνο
στο να τις αποζηµιώνει, αλλά φτάνει και στο σηµείο να αποφασί-
ζει την απαγόρευση της κυκλοφορίας για να µην µπουν οι συγ-
κεκριµένες εταιρείες σε έξοδα εκπληρώνοντας τις συµβατικές
υποχρεώσεις τις οποίες έχουν για να κρατούν τους αυτοκινητο-
δρόµους ανοιχτούς σε περίοδο κακοκαιρίας, όπως έγινε µε την
πρόσφατη χιονόπτωση το προηγούµενο εξάµηνο.

Όµως, δεν είναι µόνο αυτά. Υπάρχουν και άλλα. Ήταν η απαλ-
λαγή των συγκεκριµένων εταιρειών κατασκευής των αυτοκινητο-
δρόµων και διαχείρισης από τα αντιπληµµυρικά έργα. Η συνέπεια
ποια είναι; Σήµερα το ΥΠΕΧΩΔΕ να προχωράει σε διαγωνισµό
ύψους αρκετών εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ για να γίνουν
τα συνοδευτικά αντιπληµµυρικά έργα στους οδικούς άξονες. Δεν
είναι και αυτό άλλο ένα δώρο ακόµη στις εταιρείες διαχείρισης
των αυτοκινητοδρόµων; Ή η επιπλέον αποζηµίωση προς τους
εφοπλιστές ακτοπλόους, παρά τις τεράστιες ευθύνες τις οποίες
έχουν για το επίπεδο ακτοπλοϊκής σύνδεσης της νησιωτικής πε-
ριοχής µε την ηπειρωτική χώρα, η οποία δεν ανταποκρίνεται στις
ανάγκες των νησιών, ή για τα πανάκριβα ακτοπλοϊκά εισιτήρια. 

Όλα αυτά, λοιπόν, δεν είναι τίποτα άλλο παρά αποτέλεσµα
µιας πολιτικής η οποία µε κάθε τρόπο θέλει να διασφαλίσει την
καπιταλιστική ανάπτυξη. Και στη συγκεκριµένη, λοιπόν, περίοδο
έχουµε ακριβώς την προετοιµασία της χώρας µας στο να αξιο-
ποιήσει τα 72 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης και του
νέου ΕΣΠΑ, διαµορφώνοντας ένα ακόµη πιο ευνοϊκό περιβάλλον
για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, προχωρώντας στα προαπαι-
τούµενα για να εκταµιευτούν οι δόσεις. Και τα προαπαιτούµενα
αυτά φαίνονται. Είναι, για παράδειγµα, ο νέος αναπτυξιακός
νόµος, που θα δίνει νέα κίνητρα στους επιχειρηµατικούς οµίλους
που ετοιµάζεται να φέρει η Κυβέρνηση. Είναι οι φοροαπαλλαγές
οι οποίες συζητήθηκαν και είναι σκανδαλωδώς προς όφελος των
επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι και ένα µεγάλο πακέτο των ήδη
µέτρων τα οποία έχουν ληφθεί που επί της ουσίας απαλλάσσουν
συνολικά το κεφάλαιο από τα ελάχιστα φορολογικά βάρη τα
οποία είχε. 

Και ενώ από τη µια µεριά έχουµε όλα αυτά τα µέτρα, που εξυ-
πηρετούν τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, από την άλλη
µεριά έχουµε το τερατούργηµα, το έκτρωµα, του νέου εργασιακού

νόµου που επί της ουσίας καταστρατηγεί το οκτάωρο, που κάνει
ακόµη πιο ευέλικτους τους εργαζόµενους και που διαµορφώνει
τον εργάσιµο χώρο µε βάση τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµί-
λων, οδηγώντας στην εντατικοποίηση των εργαζόµενων, στη δια-
µόρφωση ενός µηχανισµού ανάδειξης φθηνών και αναλώσιµων
εργαζόµενων µε την επίθεση στα συνδικαλιστικά δικαιώµατα και
στην οργάνωση της πάλης. 

Ταυτόχρονα αυτό το έγκληµα σε βάρος της εργατικής τάξης
ολοκληρώνεται µε το νέο νοµοσχέδιο ιδιωτικοποίησης της επι-
κουρικής ασφάλισης, το οποίο συζητήθηκε σήµερα στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και το οποίο δεν είναι τίποτα άλλο παρά η
συνέχιση όλων των αντιασφαλιστικών νόµων, που έχουν έρθει
µέχρι σήµερα από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, που επί της ουσίας µετατρέπει το ασφα-
λιστικό σε ατοµική βάση ιδιωτικοποιώντας την επικουρική ασφά-
λιση προς όφελος τόσο των ασφαλιστικών εταιρειών, που θα
διαχειριστούν τα χρήµατα αυτά, αλλά και επί της ουσίας θα προ-
σφέρει ζεστό χρήµα στους επιχειρηµατίες µέσα από το τζογάρι-
σµα των κόπων µιας ζωής των εργαζόµενων στις χρηµαταγορές.
Πρόκειται δηλαδή για µια ληστεία του ιδρώτα των εργαζόµενων,
που σε βάθος χρόνου θα προσεγγίσει αρκετές δεκάδες δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Αυτά λοιπόν τα προαπαιτούµενα δεν είναι τίποτα, είναι τα
υπερµνηµόνια, είναι το ευρωπαϊκό υπερµνηµόνιο του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για να διασφαλιστεί η γρήγορη
επιστροφή στην καπιταλιστική ανάκαµψη, µια καπιταλιστική ανά-
καµψη αβέβαιη, που θα προετοιµάσει το έδαφος για νέα κρίση
αλλά που πάνω από όλα θα είναι µια άδικη ανάπτυξη σε βάρος
των δικαιωµάτων των εργαζόµενων, των αυτοαπασχολούµενων,
των επαγγελµατιών που θα οδηγήσει σε συγκέντρωση της οικο-
νοµικής δραστηριότητας σε µια χούφτα µονοπωλιακούς οµίλους
και ταυτόχρονα σε συγκέντρωση του πλούτου τον οποίο δηµι-
ουργούν οι εργαζόµενοι στη χούφτα των κεφαλαιοκρατών. Ενώ
αντίθετα η συντριπτική πλειοψηφία θα δει ακόµη περισσότερο
να διευρύνεται η ψαλίδα ανάµεσα στις δυνατότητες ικανοποί-
ησης των αναγκών του λαού και στο επίπεδο αυτής της ικανο-
ποίησης. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και δεν πρέπει η εργατική τάξη και
τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα να περιµένουν τίποτα από τη συγ-
κεκριµένη Κυβέρνηση, αλλά και ταυτόχρονα να ξεπεράσουν τα
εµπόδια τα οποία διαµορφώνουν τα άλλα κόµµατα για να εγκλω-
βίσουν τη λαϊκή δυσαρέσκεια στο πλαίσιο αυτού του συστήµα-
τος, αλλά να οργανώσουν την πάλη τους ξεπερνώντας ακόµη και
αυτές τις δυσκολίες τις οποίες έφερε ο νέος αντισυνδικαλιστικός
νόµος βάζοντας στο επίκεντρο τον πραγµατικό υπεύθυνο των
προβληµάτων τα οποία αντιµετωπίζει διαχρονικά ο λαός µας, δη-
λαδή τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων, την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και το σύνολο των κοµµάτων,
που διαχειρίζεται αυτήν την πολιτική. Σε αυτόν τον δρόµο και
µπορεί να αποτρέψει την επιδείνωση της θέσης, αλλά πάνω από
όλα µπορεί να ανοίξει το δρόµο για συνολικότερες ρήξεις και
ανατροπές. 

Είναι φανερό και από την τοποθέτηση της εισηγήτριάς µας,
της κ. Μανωλάκου, ότι το ΚΚΕ θα καταψηφίσει τη συγκεκριµένη
αποζηµίωση που προκύπτει από τη σύµβαση παραχώρησης και
των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων στη «FRA-
PORT» αλλά και της διαχειρίστριας εταιρείας του «Ελευθέριος
Βενιζέλος».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Καραθανασόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Θεοπίστη Πέρκα.
Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ξεκινήσω λέγοντας το εξής, γιατί ακούστηκαν πολλά

περί συµβατικής υποχρέωσης. Το είπε και ο κ. Βρούτσης. Βε-
βαίως τα είπε και ο κ. Πολάκης, για το πώς βρήκαµε τη σύµβαση
και τα λοιπά. Αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. Την υπερασπιζόµαστε
τη σύµβαση. Και λέµε να πάµε µε τη σύµβαση. Και, κύριε
Υπουργέ, σε αυτό δεν έχετε απαντήσει ακόµα. 
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Παρακολουθούµε εδώ και πάνω από έναν χρόνο µία προσπά-
θεια, έχουµε κάνει σειρά κοινοβουλευτικών ερωτήσεων, επίκαι-
ρων ερωτήσεων, και δεν έχουµε πάρει ποτέ απάντηση για το
θέµα. Και το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» και η «FRA-
PORT» αιτήθηκαν ενίσχυση από το δηµόσιο λόγω της πανδηµίας.
Το µεν αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» ζήτησε λόγω ανω-
τέρας βίας -το περιγράφει άλλωστε και η σύµβασή του-, η δε
«FRAPORT» για δυσµενές συµβάν. 

Μας δείξατε, κύριε Υπουργέ, ένα χαρτί που λέτε ότι η «FRA-
PORT» αιτήθηκε «ανωτέρα βία». Επιφυλάσσοµαι. Θεωρώ όµως
ότι δεν κάνω λάθος και θα ήθελα να το δω. Διότι οι επιστολές της
«FRAPORT» ζητούσαν «δυσµενές συµβάν» και αυτά έπρεπε να
γίνουν και εντός προθεσµιών. Δεν µπορεί να αλλάζει η εταιρεία
τι ζητά και πώς ζητάει την αποζηµίωση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): (Δεν
ακούστηκε)

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ωραία! Να το δούµε. Διότι εγώ
έχω επιστολή, που η «FRAPORT» ζητάει «δυσµενές συµβάν».

Σε κάθε περίπτωση για να δοθεί οποιαδήποτε αποζηµίωση θα
έπρεπε νοµικά να χαρακτηριστεί η πανδηµία. Τι είναι; Είναι ανω-
τέρα βία; Είναι γεγονός ευθύνης δηµοσίου; Είναι δυσµενές συµ-
βάν; Δεν έγινε αυτό.

Αντ’ αυτού, δόθηκε µε την προσφιλή µέθοδο της ΠΝΠ µία πα-
ράταση σε ό,τι αφορά την καταβολή των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών για ένα εξάµηνο. Και τότε, µάλιστα, σας λέγαµε «αφού δεν
µπορεί να τα πληρώσει τώρα που το 2019 είχε υπερκέρδη, πώς
θα µπορέσει;» και πραγµατικά δεν µπόρεσε σε ένα εξάµηνο, γι’
αυτό είµαστε εδώ. 

Υπενθυµίζω όµως ότι το 2019 υπήρχαν υπερκέρδη, είχε ρεκόρ
επιβατών και δόθηκαν και µπόνους στα στελέχη της «FRAPORT».
Φτάσαµε λοιπόν σήµερα και βεβαίως ακούµε συνεχώς εδώ ότι
όλα αυτά είναι απόρροια των προνοιών της σύµβασης παραχώ-
ρησης και τα λοιπά. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι οι συµβάσεις βεβαίως και πρέπει να
τιµούµε, να τηρούµε, εκτός αν µπούµε σε άλλη διαπραγµάτευση.
Τα είπε ο κ. Πολάκης πολύ ωραία πως θα µπορούσαµε, γιατί είναι
άλλο το καθεστώς µνηµονίων και άλλο τώρα. Αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, δεν είναι αυτό το θέµα.

Προβλέπει και διαιτησίες, προβλέπει και µεθόδους, που µπο-
ρεί να συζητήσει κανείς, υπάρχουν ειδικά άρθρα. Εδώ όλα αυτά
δεν έγιναν. Γινόταν µια προσπάθεια και αξίζει να αναφέρουµε ότι
αρχικά προσπαθήσατε να εντάξετε αυτή την αποζηµίωση στο πα-
κέτο χρηµατοδότησης που θα λάβει η Ελλάδα στο πλαίσιο της
πανδηµίας. Η Κοµισιόν όµως απέρριψε αυτό σας το αίτηµα. 

Επικαλείστε λοιπόν το άρθρο 3.1 περί γεγονότος ευθύνης δη-
µοσίου και προσπερνάµε τα άλλα δύο άρθρα, που είναι πιο εξει-
δικευµένα, όπως είναι το δυσµενές συµβάν και η ανωτέρα βία.
Κατ’ αρχάς να πω εδώ ότι κανείς δεν θα διαφωνήσει ότι υπήρξε
µεγάλη πτώση στις αεροπορικές µεταφορές και αυτό οφείλεται,
κυρίως, στους περιορισµούς που έθεσαν όλες οι χώρες-όχι µόνο
το ελληνικό δηµόσιο- διεθνώς και βεβαίως υπάρχουν ακόµη πε-
ριορισµοί, υπάρχουν χώρες, που ακόµη και σήµερα έχουν περιο-
ρισµούς. 

Τώρα το ζήτηµα είναι κατά πόσο αυτό αποτελεί γεγονός ευ-
θύνης του δηµοσίου και θα σας πω και το εξής. Το άρθρο της
σύµβασης, το 30.4.1, αναφέρει ότι αν τα έσοδα του παραχωρη-
σιούχου µειωθούν λόγω ανεπαρκών επιδόσεων, οι οποίες οφεί-
λονται αποκλειστικά λόγω γεγονότος ευθύνης δηµοσίου, τότε το
δηµόσιο αποζηµιώνει τον παραχωρησιούχο. 

Με βάση τα όσα διαβάσαµε, καταλαβαίνουµε όλοι ότι ακόµη
και αν αναγνωρίσουµε ευθύνη του δηµοσίου, αυτή δεν είναι απο-
κλειστική. Άρα, πώς απορρέουν αυτά από τη σύµβαση; 

Για το 2019 τα είπαµε. Εδώ προβλέπεται ότι δεν θα καταβάλει
την ετήσια αµοιβή παραχώρησης για τα έτη 2019, 2020, 2021.
Για το 2019 γιατί; Είπαµε ότι είχε υπερκέρδη, είπαµε ότι είχε και
µάλιστα -θετικό είναι αυτό- ρεκόρ αφίξεων-αναχωρήσεων. Επί-
σης να σηµειώσω ότι σύµφωνα µε τη σύµβαση, το ετήσιο µί-
σθωµα αποτελεί και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, δηλαδή
το λαµβάνει το δηµόσιο ό,τι και να γίνει. Αυτά λέει η σύµβαση. 

Επίσης διαβάζουµε ότι µε τη σύµβαση αποζηµίωσης συµψη-
φίζεται η µεταβλητή αµοιβή παραχώρησης, η οποία θα οφείλεται

από το 2022 και έπειτα, όµως µε την προϋπόθεση ότι η επιβατική
κίνηση θα φτάσει τα τριάντα εκατοµµύρια οκτακόσιους χιλιάδες
επιβάτες. Αλλιώς βλέπουµε πάλι. 

Μιλάτε για µια καλόπιστη συνεννόηση, που θα γίνει αν συνεχι-
στεί η κίνηση. Δεν µας εξηγήσατε ποιο θα ήταν το δυσµενέστερο
σενάριο. Μας είπε ο κ. Σκυλακάκης ότι η διαιτησία γενικώς δεν
µας βγαίνει καλά. 

Κύριε Υπουργέ, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό τον Χρή-
στο Σπίρτζη πήγε στη διαιτησία τη «FRAPORT» που ζητούσε 82
εκατοµµύρια -είναι η υπόθεση των καµένων λαµπών- και έφτασε
το τίµηµα να είναι σχεδόν µηδέν, σύµφωνα µε τη σύµβαση. 

Και εν πάση περιπτώσει, «αποδέχεται», λέει, «να µην διανείµει
άλλα µερίσµατα στους µετόχους». Αλίµονο αν δεν το έκανε κι
αυτό.

Ένα άλλο θέµα όµως, που θέλω να πω είναι ότι στην παρά-
γραφο 33 αναφέρεται ότι ο παραχωρησιούχος θα καταβάλει το
σύνολο των εξόδων της Επιτροπής Επίλυσης Τεχνικών Διαφορών
και τις αµοιβές των µελών της. Αυτό το βλέπουµε και σε άλλες
συµβάσεις που φέρνετε. Ο ελέγχων πληρώνεται από τον ελεγ-
χόµενο. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που εµείς λέµε, τουλάχιστον, µε τις
συµβάσεις παραχώρησης, που είναι ένα πολύ µεγάλο κεφάλαιο
είναι το εξής. Πάντοτε η αιτιολογία για τις συµβάσεις παραχώ-
ρησης ξέρετε ποια ήταν; Κάνουµε σεµινάρια εµείς ως µηχανικοί.
Ο επιχειρηµατίας αναλαµβάνει ένα ρίσκο που δεν αναλαµβάνει
το ελληνικό δηµόσιο. Αυτή την ανάληψη του ρίσκου δεν την
έχουµε δει πουθενά. Το είπαµε για τις καµένες λάµπες. 

Σε ό,τι αφορά την κρατική ενίσχυση του «Διεθνούς Αερολιµένα
Αθηνών», τουλάχιστον εκεί τα πράγµατα είναι πιο ξεκάθαρα. Οι-
κονοµική ενίσχυση κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, απλά
και ωραία χωρίς να ψάχνουµε να ταιριάξουµε κανένα άρθρο, τε-
λειώσαµε. 

Καµµία κουβέντα όµως και καµµία µέριµνα -και αυτό πρέπει
να ειπωθεί- για τα υπόλοιπα αεροδρόµια της χώρας, τα πιο ευά-
λωτα, τίποτα. Η δε ΥΠΑ υποχρηµατοδοτείται, δεν καταβάλλει δε-
δουλευµένα στους υπαλλήλους και είναι στο έλεος τα
αεροδρόµια των µικρών νησιών, που παραµένουν στο ελληνικό
κράτος. Πρέπει να ληφθεί µια µέριµνα. 

Θα κάνω και µία παρένθεση. Δεν είναι εδώ ο κ. Καραµανλής,
γιατί είναι αγαπηµένο θέµα για το οποίο µαλώναµε πάντα. Τι γί-
νεται µε την ΑΠΑ, αυτή την κυβερνητική ανεξάρτητη αρχή; Υπάρ-
χει αιτιολογηµένη γνώµη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που δίνει
προθεσµία δύο µηνών για να απαντήσουµε γιατί µέχρι σήµερα η
ΑΠΑ δεν αποτελεί φορέα σωστής νοοτροπίας. Εάν υπήρχε η
ΑΠΑ, αυτή η σύµβαση θα περνούσε από το ελεγκτικό συνέδριο
της ΑΠΑ, κατά πόσο τηρεί τη σύµβαση, ποια είναι τα άρθρα. Δεν
θα ερχόταν εδώ. Όµως η ΑΠΑ, που έπρεπε να κάνει τον έλεγχο
και όλα αυτά δεν υφίσταται ακόµα. Έχει βγει ένας διοικητής µε
µη αναγνωρισµένο πτυχίο βεβαίως, κατά τη συνήθειά σας και
από εκεί και πέρα, ούτε προσωπικό τίποτα. 

Τελειώνοντας, το έχουµε πει επανειληµµένα ότι το ελληνικό
κράτος οφείλει να στηρίξει τις αεροπορικές µεταφορές εν γένει.
Θα πρέπει όµως να υπάρχει συγκεκριµένο πλαίσιο και όχι απο-
σπασµατικές ρυθµίσεις οι οποίες θα οδηγήσουν σίγουρα σε αθέ-
µιτο ανταγωνισµό, κατά παράβαση του Εθνικού και Ενωσιακού
Δικαίου. Μιλάµε και για ανταλλάγµατα και µιλάµε και για εγγυή-
σεις.

Αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, τη Γερµανία, τη Γαλλία, την Ολ-
λανδία, την Πορτογαλία, ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου δύο πολύ
σωστά παραδείγµατα, ακούστηκαν εδώ µέσα. Εγώ θα σας πω
για τη «FRAPORT». Έχει αεροδρόµιο στην Αττάλεια, στην Τουρ-
κία, το οποίο έχει κίνηση τριάντα τεσσάρων εκατοµµυρίων επι-
βατών -ένα αεροδρόµιο, εµάς όλα µαζί έχουν τριάντα-, και
δόθηκε µόνο παράταση καταβολής του ενοικίου. Η δε Σλοβενία
που εκεί έχει η «FRAPORT» αεροδρόµιο, έδωσε 5 εκατοµµύρια
και στο λογιστικό έλεγχο του δηµοσίου αν η ζηµιά είναι µικρό-
τερη, το υπερβάλλον ποσό θα το επιστρέψει στο κράτος. Αυτό
έκανε η Σλοβενία.

Αλλά θα πω λίγο για τις αεροπορικές. Μίλησε για την Πορτο-
γαλία και το «ΤΑΡ». Ο «TAP» είναι 50% κρατικός, για την «ALI-
TALIA» συζητήθηκε πολύ σοβαρά να κρατικοποιηθεί λόγω
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ενίσχυσης και το δηµόσιο έχει αυξήσει µερίδιο από το 50% στο
75%. Η «AIRFRANCE» και η «KLM» πήραν 11 δισεκατοµµύρια,
αλλά το δηµόσιο πήρε µερίδιο και έχει δεσµεύσεις για µείωση
του διοξειδίου του άνθρακα. Η «LUFTHANSA» πήρε 9 δισεκατοµ-
µύρια, άλλα 25% το δηµόσιο επιπλέον µετοχές, µέλη στο διοικη-
τικό συµβούλιο µε αρνησικυρία, µε βέτο. Εµείς στην «AEGEAN»
δώσαµε 120 εκατοµµύρια και όλα καλά. Να κοιτάµε τι γίνεται και
παραέξω.

Τελειώνω. Θα σας κάνω µια πρόταση. Έκανε ο κ. Πολάκης µία,
αλλά εγώ θα την κάνω πιο «large». Όποια βοήθεια δοθεί τώρα να
δοθεί υπό τον όρο ότι σε µελλοντική µεγάλη κερδοφορία τα χρή-
µατα θα επιστραφούν εξ ολοκλήρου. Είναι δίκαιο και είναι απλό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Πέρκα.
Και θα κλείσουµε µε τον κ. Γιάννη Λοβέρδο, Βουλευτή της

Νέας Δηµοκρατίας, µε τους συναδέλφους που µιλάνε µε φυσική
παρουσία. Και αµέσως µετά ο κ. Κόνσολας και ο κ. Βολουδάκης. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να επιτα-

χύνουµε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Λοβέρδος είναι

πάντα λακωνικός, αν και δεν είναι Λάκων.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα

σας. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή το είπε ο κ. Σκανδαλίδης, να πω και κάτι άλλο. Αυτό

που συµβαίνει όµως, κύριε Σκανδαλίδη – εσείς είστε πολύ παλιός
κοινοβουλευτικός, εγώ παλιός κοινοβουλευτικός συντάκτης-, µε
τους Βουλευτές, που δεν κατέχουν κάποια θέση, είτε υπουργική
είτε Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, είναι απαράδεκτο και αυτό
κάποια στιγµή θα πρέπει να αλλάξει. 

Έχουµε ελάχιστους Βουλευτές, µιλάει ο Υπουργός όσο θέλει,
µιλάει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος όσο θέλει, ξαναµιλάει ο
Υπουργός όσο θέλει, ξαναµιλάει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος και ο Βουλευτής είναι ο τελευταίος στη σειρά. Νοµίζω ότι γί-
νεται κατάχρηση, επειδή το είπατε εσείς, κύριε Σκανδαλίδη, και
ήθελα να το επισηµάνω. Ήθελα να το επισηµάνω από καιρό.

Επειδή αναφέρθηκε προηγουµένως και από τον κ. Χήτα από
την Ελληνική Λύση και από τον κ. Παππά, περί σκληρού νεοφιλε-
λευθερισµού, επειδή αυτές οι ιδεολογικές συζητήσεις µου αρέ-
σουν πάρα πάρα πολύ, να θυµίσω ότι η επίσηµη ιδεολογία της
Νέας Δηµοκρατίας από το πρώτο συνέδριο της Χαλκιδικής επί
Κωνσταντίνου Καραµανλή ήταν ριζοσπαστικός φιλελευθερισµός.
Τι ήταν ο ριζοσπαστικός φιλελευθερισµός; 

Ο ριζοσπαστικός φιλελευθερισµός παραπέµπει βέβαια και
στον τίτλο του πρώτου κόµµατος του αείµνηστου Καραµανλή,
στην ΕΡΕ, αλλά παραπέµπει και σε έναν φιλελευθερισµό ο
οποίος έρχεται να σταµατήσει, τότε ήταν στην άνοδό τους οι αρι-
στερές αντιλήψεις, οι σοσιαλιστικές αντιλήψεις, και να σταµατή-
σει την εντύπωση ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι και λαϊκό
κόµµα.

Η Νέα Δηµοκρατία είναι και φιλελεύθερο και λαϊκό κόµµα. Και
τι έλεγε τότε ο Καραµανλής στο συνέδριο του ’79 στη Χαλκιδική;
Ριζοσπαστικός φιλελευθερισµός σηµαίνει ότι αναγνωρίζουµε την
ελευθερία της αγοράς, αλλά ωστόσο µε κρατική ρύθµιση για λό-
γους κοινωνικής δικαιοσύνης. Αυτή είναι η φράση του Κωνσταν-
τίνου Καραµανλή το ’79. Τι εννοούσε; Η «κοινωνική δικαιοσύνη»
ήταν µία έννοια η οποία ήταν πολύ της µόδας εκείνη την εποχή.
Σήµερα δεν υπάρχει, έχει υποχωρήσει και λογικά έχει υποχωρή-
σει. Σηµαίνει, όµως, ότι θέλουµε ένα δίχτυ προστασίας για τον
κοινωνικά αδύναµο πολίτη. Αυτή είναι η ιδεολογία της Νέας Δη-
µοκρατίας και όπως κι αν την ονοµάσουµε, αυτή η ιδεολογία,
αυτός ο σαφής ιδεολογικός προσανατολισµός διατρέχει τη Νέα
Δηµοκρατία από τότε µέχρι σήµερα.

Και θα έλεγα ότι ο νεοφιλελευθερισµός -ο οποίος είναι κατα-
σκεύασµα, δεν υπάρχει νεοφιλελευθερισµός µε την έννοια του-
λάχιστον που το λέει η Αριστερά- είναι η µετάφραση στα
ελληνικά του νεοσυντηρητισµού της Θάτσερ στη δεκαετία του
’70 και του Ρέγκαν στη δεκαετία του ’80. Έχει να κάνει περισσό-
τερο µε την αναγνώριση των δυνάµεων της αγοράς και την ελευ-
θερία του «επιχειρείν» και δεν έχει να κάνει µε τον σκληρό

φιλελευθερισµό, που έχετε στο µυαλό σας, ιδίως εσείς στην Αρι-
στερά, τον νεοφιλελευθερισµό του Άνταµ Σµιθ, του «laissez-
faire», «laissez-passer» ή της «αοράτου χειρός» που ρυθµίζει τα
πάντα στην αγορά. 

Εµείς πιστεύουµε στη δύναµη του «επιχειρείν», θέλουµε την
ελευθερία της αγοράς, θέλουµε να υπάρχουν ισχυρές επιχειρή-
σεις, αλλά να υπάρχει µια κρατική ρύθµιση και παρέµβαση εκεί
που πρέπει, για να προστατευθεί ο κοινωνικά αδύναµος. Αυτή
είναι η πραγµατική έννοια του νεοφιλελευθερισµού και όχι αυτό
που παρουσιάζεται δήθεν από πλευράς της Αριστεράς.

Και το λέω αυτό γιατί από το πρωί που παρακολουθώ αυτή τη
συνεδρίαση άκουσα οµιλητές να λένε από το Βήµα αυτό ότι η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ή η Νέα Δηµοκρατία είναι
υπέρ των επιχειρήσεων. Μάλιστα, το έλεγαν µε ψόγο! Φυσικά και
είµαστε υπέρ των επιχειρήσεων. Αλίµονο αν δεν ήµασταν υπέρ
των επιχειρήσεων. Πουθενά στον κόσµο δεν υπάρχει οικονοµία
χωρίς επιχειρήσεις, χωρίς επιχειρήσεις υγιείς, ισχυρές που να
παράγουν και να αποδίδουν. Αυτό θέλουµε και αυτό επιδιώ-
κουµε. Και χωρίς επιχειρήσεις δεν υπάρχουν και εργαζόµενοι.
Αυτό είναι κάτι που δεν πρέπει να ξεχνάµε. 

Εσείς στην Αριστερά θέλετε κάτι το πρωτοφανές. Θέλετε να
µην υπάρχουν επιχειρήσεις, να µην υπάρχουν επιχειρηµατίες, να
µην βγάλουν κέρδος οι επιχειρηµατίες, αλλά όλοι οι εργαζόµενοι
να πληρώνονται όσο θέλουν. Ε, αυτό δεν γίνεται! Πήγαν να το
δοκιµάσουν στη Σοβιετική Ένωση και απέτυχε παταγωδώς. 

Εµείς δεν πιστεύουµε στο κράτος-επιχειρηµατία. Ταυτόχρονα,
όµως, πιστεύουµε στον ρυθµιστικό ρόλο του κράτους. Και το νο-
µοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα αυτόν ακριβώς τον ρόλο έχει.
Να στηρίξουµε τις επιχειρήσεις, που επλήγησαν κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας. Μη νοµίζετε ότι ως φιλελεύθερος είµαι ευτυχής,
που χρειάζεται να παρέµβει το κράτος για να στηρίξει τον ιδιω-
τικό τοµέα. Όµως, αυτή είναι µια έκτακτη περίσταση. Η πανδηµία
είναι µια πρωτοφανής περίσταση. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ στην
ανθρώπινη ιστορία. Γι’ αυτό ακριβώς και συνέβη το ίδιο σε όλες
τις χώρες, ακόµα και στις Ηνωµένες Πολιτείες που είναι η πλέον
καπιταλιστική, όπως την αποκαλείτε, χώρα στον κόσµο. Διότι
πρέπει να υπάρξει παρέµβαση. Και η παρέµβαση στην Ελλάδα,
κακά τα ψέµατα, ήταν πολύ µεγάλη. Ξεπέρασε ήδη τα 40 δισε-
κατοµµύρια ευρώ! Το ποσό είναι τεράστιο! Και µη λέτε αυτό το
παραµύθι µε το «µαξιλάρι», που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν πολύ
βαρύ αυτό που έπρεπε να σηκώσει στους ώµους της και η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και προσωπικά ο Χρήστος
Σταϊκούρας, αλλά και όσοι βρίσκονται στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Ήταν πολύ βαρύ το φορτίο. Ωστόσο, τα βγάλαµε πέρα. Ελ-
πίζουµε ότι χάρη στον χαµηλότοκο δανεισµό και στον µακρύ
χρόνο αποπληρωµής, που έχουµε θα καταφέρουµε να διαχειρι-
στούµε µια χαρά και το δηµόσιο χρέος τα επόµενα χρόνια. 

Όµως, αυτό που παραµένει προτεραιότητα για µας -και εδώ
τελειώνουµε µε την πανδηµία, αύριο πετάµε και τις µάσκες, τε-
λειώνουµε και προχωράµε µπροστά µε τις επιχειρήσεις- είναι ο
επιχειρηµατικός τοµέας µε κανόνες, µε υγιή τρόπο είναι αυτός,
που θα βγάλει τη χώρα και την οικονοµία από το αδιέξοδο µετά
την πανδηµία. Αυτό θέλουµε.

Και επειδή στην οµιλία του ο Χρήστος Σταϊκούρας αναφέρ-
θηκε και στις φορολογικές απαλλαγές, θέλω να πω όχι απλώς
ότι τα είπε σωστά, αλλά να κεντρίσω και εκείνον -γιατί φυσικά
δεν είναι µόνο δική του απόφαση, αλλά συνολική απόφαση της
Κυβέρνησης- ότι χρειαζόµαστε ακόµα µεγαλύτερες φορολογικές
ελαφρύνσεις. Θέλουµε έναν ιδιωτικό τοµέα, που να µπορεί να
αναπνεύσει µε φορολογικές ελαφρύνσεις. Αυτό σηµαίνει ενί-
σχυση της µεσαίας τάξης και όχι επιδόµατα και επιδοτήσεις. Δεν
υπάρχει επιχειρηµατική δραστηριότητα µε επιδόµατα και επιδο-
τήσεις. Αυτό το κάναµε στην πανδηµία, δεν θα το κάνουµε αι-
ώνια! Ο ελεύθερος επαγγελµατίας για να λειτουργήσει, η
µικροµεσαία επιχείρηση, την οποία υποστηρίζουµε, για να λει-
τουργήσει χρειάζεται λιγότερη ρύθµιση, λιγότερο ασφυκτικό
έλεγχο από το κράτος και λιγότερους φόρους. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λοβέρδο και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Και για να τελειώνουµε µε τους οµιλητές µέσω Webex, θα
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δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Εµµανουήλ Κόνσολα από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά τα δώσω τον λόγο για τρία λεπτά σε όσους
θέλετε να δευτερολογήσετε. 

Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ευκαι-

ρία σήµερα σε µια πολύ σηµαντική συγκυρία να συζητήσουµε
ένα θέµα, που αφορά την παραχώρηση περιφερειακών αεροδρο-
µίων, που είναι βασικός πόλος ανάπτυξης για τη χώρα και κυρίως
για την περιοχή µας. 

Η διασφάλιση και η ενίσχυση της υψηλής τουριστικής µας ταυ-
τότητας εξαρτάται σε µεγάλο βαθµό από τον τοµέα των αερο-
µεταφορών, κάτι που γνωρίζουµε όλοι πλέον στην Ελλάδα. Η
χώρα µας θα διαθέτει πλέον νέες και σύγχρονες υποδοµές µε
την αναβάθµιση των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδρο-
µίων, µε την επικείµενη κατασκευή του νέου µεγάλου αεροδρο-
µίου στο Καστέλι της Κρήτης, αλλά και µε τη σχεδιαζόµενη και
επιβεβληµένη αναβάθµιση των είκοσι τριών µικρών περιφερει-
ακών αεροδροµίων, για τα οποία θα κάνω ειδική αναφορά κατα-
θέτοντας και συγκεκριµένη πρόταση στο τέλος της οµιλίας µου.

Το νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα είναι άµεσα συνδεδε-
µένο µε τη στήριξη του τουρισµού µας. Φαντάζοµαι πως όλοι αν-
τιλαµβάνονται ότι η οικονοµική ενίσχυση και τα µέτρα στήριξης
για τη λειτουργία των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδρο-
µίων έχουν ως σηµείο αναφοράς τον τουρισµό µας µε ορίζοντα,
επίσης, το µέλλον. 

Υπάρχει η σύµβαση που έχει υπογραφεί ανάµεσα στο ελληνικό
δηµόσιο και τη «FRAPORT», η οποία κυρώθηκε µε τον
ν.4389/2016 από την προηγούµενη κυβέρνηση. Προβλέπει,
ωστόσο, αποζηµίωση για ζηµιές που δηµιουργούνται, όπως στην
περίπτωση των περιοριστικών µέτρων, που επέβαλε η ελληνική
πολιτεία στις µετακινήσεις. Εγώ, όµως, προτιµώ να σταθώ σε
στοιχεία και αριθµούς, που καθιστούν επιβεβληµένη τη στήριξη
των δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων.

Το 2020, κύριε Πρόεδρε, λόγω της πανδηµίας, η κίνηση των
επιβατών στα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια µειώθηκε
σε ποσοστό 70,5% σε σχέση µε τα αντίστοιχα δεδοµένα του
2019.

Οι αποζηµιώσεις, που προβλέπονται από το νοµοσχέδιο θα
συµψηφιστούν µε το ετήσιο και µεταβλητό τίµηµα της αµοιβής
παραχώρησης για τα έτη 2019, 2020 και 2021, ενώ µε την ψήφιση
του νοµοσχεδίου η «FRAPORT» παραιτείται αυτοδικαίως από
κάθε άλλη αξίωση για το έτος 2020, εξαιτίας των µέτρων αντιµε-
τώπισης της πανδηµίας. Αντίστοιχη οικονοµική ενίσχυση κατα-
βάλλεται και στην εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.». 

Και στις δύο περιπτώσεις στόχος είναι η στήριξη του τουρι-
σµού µας, του κοµβικής σηµασίας τοµέα των µεταφορών, αλλά
και η διατήρηση των θέσεων εργασίας, γιατί σε όλα αυτά τα αε-
ροδρόµια υπάρχουν εργαζόµενοι, επαγγελµατίες.

Θα πρέπει, επίσης, να επισηµάνω ότι ανάλογα µέτρα για τη
στήριξη των σχηµάτων διαχείρισης των αεροδροµίων, αλλά και
των αεροπορικών εταιρειών, λόγω των συνεπειών της πανδηµίας,
έχουν λάβει και άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Όπως ανέφερα και στην αρχή της τοποθέτησής µου, η σύµ-
βαση παραχώρησης των δεκατεσσάρων περιφερειακών αερο-
δροµίων σε στρατηγικό επενδυτή συνδέεται µε την αναβάθµισή
τους, µε νέες υποδοµές και επενδύσεις και µε την ενίσχυση του
τουριστικού ρεύµατος.

Πιστεύω ότι οι συνθήκες επιβάλλουν πλέον να δηµιουργή-
σουµε ένα νέο και ελκυστικό πλαίσιο για την παραχώρηση και
των άλλων περιφερειακών αεροδροµίων. Είναι δεδοµένο ότι για
αεροδρόµια, όπως της Καλαµάτας, θα υπάρξει έντονο επενδυ-
τικό ενδιαφέρον, που τροφοδοτείται από τη δυναµική ανόδου
που παρουσιάζει το συγκεκριµένο αεροδρόµιο, αλλά και τις του-
ριστικές υποδοµές που έχουν αναπτυχθεί στην ευρύτερη πε-
ριοχή.

Πιστεύω, όµως, ότι θα πρέπει να υπάρξει και ένα συνεκτικό και
ελκυστικό πλαίσιο για την αξιοποίηση των άλλων περιφερειακών
αεροδροµίων, ιδιαίτερα στα µικρά νησιά. Υπάρχουν αεροδρόµια
µε υψηλή κίνηση, που διακινούν πάνω από εκατό χιλιάδες επιβά-
τες σε ετήσια βάση, µε στοιχεία του 2019. Πρόκειται για τα αε-

ροδρόµια Καρπάθου, Χίου, Αλεξανδρούπολης και Αράξου. Αυτά
τα αεροδρόµια θα µπορούσαν, κύριε Υπουργέ, να αποτελέσουν
µια συστάδα, να παραχωρηθούν και τα τέσσερα µαζί σε στρατη-
γικό επενδυτή.

Από εκεί και πέρα, όµως, υπάρχουν µικρά περιφερειακά αερο-
δρόµια, ιδιαίτερα σε µικρά νησιά όπως στην Κάλυµνο, στη Λέρο,
στην Αστυπάλαια, στο Καστελόριζο και στην Κάσο, µε ετήσια κί-
νηση επιβατών κάτω των τριάντα χιλιάδων επιβατών σε ετήσια
βάση. Το γεωπολιτικό αποτύπωµα αυτών των νησιών αλλά και η
στρατηγική επιλογή στήριξης εναλλακτικών τουριστικών προορι-
σµών επιβάλλουν την αξιοποίηση αυτών των αεροδροµίων, που
έχουν παραδοθεί στη φθορά του χρόνου. Οφείλουµε, λοιπόν, να
επιλέξουµε το βέλτιστο µοντέλο αξιοποίησής τους, αφού θα είναι
πολύ δύσκολο να βρεθεί ιδιώτης-στρατηγικός επενδυτής για αε-
ροδρόµια µε τόσο χαµηλή ετήσια επιβατική κίνηση. Πιστεύω, συ-
νεπώς, ότι για αυτά τα αεροδρόµια των µικρών νησιών µπορεί να
επιλεγεί ένα µοντέλο ΣΔΙΤ, που δεν θα αφορά µόνο στο mana-
gement, αλλά θα αφορά σε υποδοµές και έργα εκσυγχρονισµού
αυτών των αεροδροµίων αλλά και ένα ποσό, που θα καταβάλλει
στον ιδιώτη το ελληνικό δηµόσιο και το οποίο θα είναι σε άµεση
συνάρτηση µε στόχους που θα συνδέονται µε την αύξηση της κί-
νησης σε αυτά τα αεροδρόµια. Πιστεύω ότι είναι µια ρεαλιστική
πρόταση, που ανοίγει νέες προοπτικές για την αξιοποίηση και
ανάπτυξη των αεροδροµίων των µικρών νησιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολυκεντρική τουριστική ανά-
πτυξη, που αποτελεί δοµικό στοιχείο του κυβερνητικού προγράµ-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας για τον τουρισµό, προϋποθέτει
εκσυγχρονισµό και νέες υποδοµές στον τοµέα των αεροµεταφο-
ρών. Είναι µια προϋπόθεση που κανείς δεν µπορεί να προσπε-
ράσει µε δογµατισµούς και αγκυλώσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Κόνσολα.
Συνεχίζουµε µε τον συνάδελφο Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Μανούσο - Κωνσταντίνο Βολουδάκη. 
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Eυχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Μετά από αυτό που συνέβη και µε τον συνάδελφό µου κ. Κόν-

σολα και µε µένα, θέλω να πω ότι ελπίζω… (Δεν ακούστηκε λόγω
κακής σύνδεσης).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κόπηκε η σύνδεση.
Θα επανασυνδεθούµε αργότερα.

Για να κερδίσουµε χρόνο θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ.
Σκανδαλίδη για τη δευτερολογία του για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι όλο το απόγευµα είδαµε πάλι την εικόνα µιας Βου-

λής, που αδυνατεί να ασκήσει τον κρίσιµο εθνικά ρόλο της και κα-
ταφεύγει σε ατέρµονες λεκτικές αναµετρήσεις, γεγονός που δεν
περιποιεί τιµή στη δηµοκρατία. Για άλλη µια φορά γίναµε θεατές
σε ένα χιλιοπαιγµένο έργο: εµβριθείς αναλύσεις, ιδεολογικές σκια-
µαχίες, επιλεκτική ιστορική µνήµη, ανιστόρητες αναφορές. Και
µιας και έχει την τιµητική του ο Ανδρέας Παπανδρέου, που όλοι
πια τον επικαλούνται και για κάποιους από µισητός εχθρός έγινε
ξαφνικά πολυφίλητος φίλος, ας σταµατήσει κάπου εδώ η ιστορική
ύβρις, ιδιαίτερα από όσους που και µόνο όταν αναφέρονται σε
αυτόν προσβάλλουν τη µνήµη του. Όλα αυτά σε µια συζήτηση,
που έπρεπε να τελειώσει σε δύο ώρες, να τεθούν τα ερωτήµατα,
αν µπορεί να τα απαντήσει η Κυβέρνηση, να τα απαντήσει η Κυ-
βέρνηση και να καθορίσει ο καθένας από µας τη στάση του. Και
πιστεύω ότι σε ό,τι αφορά την ψήφο µας είναι σαφής η τοποθέ-
τησή µας. Οι απαντήσεις, που πήραµε µας διατηρούν τις επιφυ-
λάξεις µας και προδήλως ψηφίζουµε «παρών» επί της αρχής,
«παρών» επί του άρθρου 1 για την «FRAPORT» και «όχι» επί του
άρθρου 2 για τον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκανδαλίδη.
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Βολουδάκη, γιατί έχουµε επα-

νασυνδεθεί.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Eυχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία αυτών των δια-
κοπών της τηλεδιάσκεψης έλεγα ότι ελπίζω να είναι οι τελευταίες
φορές που µιλάµε έτσι και µε την έννοια της βελτίωσης των συν-
θηκών των υγειονοµικών αλλά και µια που οι περισσότεροι, σχε-
δόν όλοι, είµαστε πλέον εµβολιασµένοι µε δυο δόσεις εµβολίου
–κι εγώ µαζί- άρα λοιπόν µπορούµε, πιστεύω, να µιλάµε µε φυ-
σική παρουσία στη Βουλή. Εν πάση περιπτώσει, ακόµα τηρούνται
αυτά τα πρωτόκολλα και µιλώ και εγώ από δω. 

Δυο λόγια έχω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Συζητάµε
σήµερα την αποζηµίωση της «FRAPORT» και του «Διεθνούς Αε-
ρολιµένα Αθηνών» «Ελευθέριος Βενιζέλος» για τις συνθήκες παν-
δηµίας και για όσα επήλθαν, µε βάση και τις ανάγκες που οι
ρυθµίσεις της πολιτείας επέφεραν για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας. Προκύπτει από τη σύµβαση η ανάγκη της αποζηµίωσης
και είναι, σε γενικές γραµµές, κάτι εύλογο. Όπως αποζηµιώθηκαν
οι επιχειρήσεις γενικώς, που επλήγησαν από την πανδηµία και
από τα µέτρα που η πολιτεία πήρε για να αντιµετωπίσει την παν-
δηµία, έτσι και αυτές οι επιχειρήσεις, τα αεροδρόµια, που κατ’
εξοχήν επλήγησαν από τα εµπόδια που τέθηκαν στον τουρισµό,
είναι εύλογο επί της αρχής να αποζηµιώνονται. Άλλωστε, γι’ αυτό
έχει συµβεί αυτό και σε πολλές άλλες χώρες. Προκύπτει από τη
σύµβαση είπα. Μάλιστα, έχει γίνει και κάτι που είναι καλύτερο
για το δηµόσιο από αυτά που προβλέπει η σύµβαση. Δεν είναι η
αποζηµίωση µε πληρωµή του παραχωρησιούχου ή του διεθνούς
αερολιµένα «Ελευθέριος Βενιζέλος», αλλά είναι µε συµψηφισµό,
µε τα µισθώµατα που θα πλήρωνε ο παραχωρησιούχος στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Αυτό είναι καλύτερο από αυτά, που προβλέπει
η σύµβαση και το πιστώνεται ο Υπουργός Οικονοµικών. 

Επειδή έτσι έχουν αυτά, και το εύλογο λόγω των συνθηκών της
πανδηµίας, και οι υποχρεώσεις από τη σύµβαση, και το γεγονός
ότι η αποζηµίωση έρχεται µε συµψηφισµό, προφανώς γι’ αυτό
και ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει «παρών» στο νοµοσχέδιο αυτό. Ο ΣΥΡΙΖΑ,
που φέρνει την καταστροφή µε το παραµικρό, σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, που η αλήθεια είναι πως είναι κρίσιµο για την πορεία του
τουρισµού στην πατρίδα µας, ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει «παρών». Δεν
φέρνει αυτή τη φορά την καταστροφή. Βλέπετε, τα έχει φέρει
έτσι η ιστορία, ώστε αυτοί οι οποίοι πριν το 2015 διερρήγνυαν τα
ιµάτιά τους για τα τροµερά δράµατα, που θα συµβούν στην πα-
τρίδα µας µε την εκµίσθωση των αεροδροµίων, ήταν αυτοί που
τελικά υπέγραψαν τη σύµβαση στα τέλη του 2015, ήταν αυτοί
που µε την ψήφο τους στη Βουλή κύρωσαν τις συµβάσεις αυτές. 

Κι επειδή ακούω τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να αναπτύσ-
σουν διάφορες θεωρίες για το πόσο ήταν αναγκασµένοι να το
κάνουν, για το πόσο εν πάσει περιπτώσει δεν πρόδωσαν τις
αρχές τους και δεν ξέρω εγώ για τι άλλο, θα ήθελα να θυµίσω
ότι, εκτός από τα όσα είπαµε µέχρι τώρα, ο ίδιος ο κ. Τσίπρας,
Πρωθυπουργός λίγων µηνών, ερωτώµενος για τη σύµβαση, πριν
µάλιστα την υπογράψει, είχε πει ότι το τίµηµα που προσέφερε η
«FRAPORT», του 1,4 δισεκατοµµυρίου, ήταν ένα καλό τίµηµα για
αυτό το οποίο η εταιρεία έπαιρνε. Αυτά για την ιστορία και για
να µην προσπαθούν να µας παρουσιάσουν το άσπρο ως µαύρο,
αυτοί οι οποίοι έχουν αναγάγει τη δουλειά αυτή σε επάγγελµα,
έχουν κάνει την πρακτική αυτή επάγγελµα. 

Τώρα, θέλω να προσθέσω δυο λόγια για µια ειδικότερη ρήτρα
της σύµβασης, που δεν συνδέεται µε την αποζηµίωση, πρέπει
όµως να λεχθεί. Διότι η «FRAPORT» ειδικότερα έχει κωλυσιεργή-
σει απαράδεκτα στην υλοποίηση ενός όρου της συµβάσεώς της.
Αναφέροµαι στον όρο της εγκατάστασης νέου ραντάρ προσέγ-
γισης στο αεροδρόµιο «Ι.ΔΑΣΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ» στα Χανιά.

Έχω φέρει κατ’ επανάληψη το θέµα αυτό στη Βουλή. Έχω κα-
ταθέσει και κατέθεσα ξανά µία ερώτηση για να απαντηθεί. Ως
τον Φεβρουάριο του 2020 η «FRAPORT» επικαλείτο, δικαίως είναι
η αλήθεια, ότι δεν της έχουν δοθεί οι προδιαγραφές για να επεν-
δύσει στο νέο ραντάρ προσέγγισης. Από τον Φεβρουάριο 2020
αυτό δεν είναι αλήθεια. Και η καθυστέρηση βαρύνει πλέον την
ίδια. Παρά το γεγονός ότι έχω φέρει στη Βουλή το θέµα, το έχω
δηµοσιοποιήσει ξανά και ξανά η «FRAPORT» δεν δίνει µια πει-
στική απάντηση. Εδώ, κύριε Υπουργέ και εσείς και ο αρµόδιος
Υπουργός Υποδοµών, κ. Καραµανλής, οφείλετε να ασκήσετε τη
µέγιστη δυνατή πίεση. 

Μπορεί αυτό το θέµα, µια επένδυση µερικών εκατοµµυρίων να

είναι µικρό σε σχέση µε το ύψος της συνολικής σύµβασης ή και
σε σχέση µε το αντικείµενο, που συζητάµε σήµερα, είναι όµως
ένα ζήτηµα που έχει πολύ µεγάλη σηµασία για την τοπική οικο-
νοµία των Χανίων και της Κρήτης, θα έλεγα, γιατί το νέο ραντάρ
προσέγγισης είναι απαραίτητο, ώστε να µπορούν να προσγει-
ώνονται σε περιόδους αιχµής περισσότερα αεροπλάνα απ’ όσα
µπορούν σήµερα. Ευελπιστούµε να έχουµε σύντοµα τόσα πολλά
αεροπλάνα. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή αυτά τα πράγµατα δεν γίνονται
από τη µια µέρα στην άλλη πρέπει να είµαστε έτοιµοι να µη χαθεί
ούτε µια πτήση, που θα µπορούσε να έρθει στο αεροδρόµιο των
Χανίων και δεν έρχεται γιατί υπάρχει κατά την ώρα της αιχµής
αδυναµία προσέγγισης. Αυτό, λοιπόν, είναι υποχρέωση της
«FRAPORT», είναι συµβατική υποχρέωση. Το ελληνικό δηµόσιο
οφείλει να επιβάλει στη «FRAPORT» την υλοποίηση της επένδυ-
σης αυτής και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ειδικά στην περίπτωση
του αεροδροµίου των Χανίων η «FRAPORT» δεν έκανε κατ’ ου-
σίαν επενδύσεις. Το πήρε έτοιµο. Αυτό έχει µια σηµασία. Και πρέ-
πει σε κάθε περίπτωση να διασφαλίσουµε ότι θα υλοποιηθεί η
σύµβαση γιατί µόνο έτσι θα φανεί ότι παντού όπου εφαρµόζεται
η συµφωνία αυτή τελικά υπάρχουν οφέλη µεγαλύτερα από το
όποιο κόστος.

Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να το δείτε
γιατί θα πρέπει να δείξουµε σαφώς ότι εµείς δεν είµαστε σαν αυ-
τούς, που άλλα λένε και άλλα κάνουν, γιατί εµείς δεν είµαστε σαν
αυτούς οι οποίοι από το 2015, που εξελέγησαν και υπέγραψαν
λίγους µήνες µετά τη σύµβαση, ως το 2019, δεν είχαν καν θίξει
το ζήτηµα στη «FRAPORT» και άφηναν να υπάρχει µία ατελείωτη
γραφειοκρατική συζήτηση µεταξύ της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας και του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας σχετικά µε τις
προδιαγραφές. Και επειδή, λοιπόν, έτσι έχουν τα πράγµατα και
για να µη δηµιουργούνται συγχύσεις, παρακαλώ να το δούµε και
να διασφαλίσουµε ότι στο πλαίσιο της συµβάσεως που ήδη
υπάρχει η «FRAPORT» θα επενδύσει και στο αεροδρόµιο των Χα-
νίων, στο αεροδρόµιο «Ι.ΔΑΣΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ», όπως ακριβώς έχει
την υποχρέωση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βολουδάκη. 
Τον λόγο τώρα έχει για τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Νίκος Παππάς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Λυπάµαι πραγµατικά που και στην ολοκλήρωση της συζήτησης

πρέπει να καταθέσουµε την άποψη ότι οι εξηγήσεις, που δόθη-
καν από τη µεριά του Υπουργείου δεν ήταν επαρκείς. Δεν κατα-
λαβαίνουµε τον λόγο γιατί δεν υπήρξε επαρκώς διαφάνεια, όπως
τη ζητήσαµε. Δεν καταλαβαίνουµε τον λόγο, κύριε Σταϊκούρα, ο
οποίος σας οδηγεί στην επιλογή να µην καταθέτετε στα Πρα-
κτικά κρίσιµες επιστολές τις οποίες έχετε ανταλλάξει µε την εται-
ρεία. Θα µπορούσαν να µας κάνουν όλους σοφότερους. Εν πάση
περιπτώσει, αν εσείς διατηρείτε µια επιφύλαξη, εµείς διατηρούµε
δέκα. Και αυτό θα κρίνει την τελική µας ψήφο. 

Θέλω να σας πω ευθέως ότι δεν πρέπει στην τελική σας τοπο-
θέτηση να αγνοήσετε ένα ερώτηµα το οποίο έχει κυριαρχήσει,
θα σας έλεγα, µετά τις ανακοινώσεις του Υπουργικού Συµβου-
λίου. Στενά αρµοδιότητα για το ασφαλιστικό δεν έχετε προφα-
νώς, κύριε Σταϊκούρα. Αλλά έχετε πάρει µία απόφαση στο
Υπουργικό Συµβούλιο, που γεννά ένα συνταρακτικό δηµοσιονο-
µικό αποτέλεσµα. Η ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης
είτε θα σηµάνει τεράστιες περικοπές στις τρέχουσες παροχές,
είτε θα κληθεί το δηµόσιο να καλύψει την τρύπα. Και να καλύψει
το κόστος της µετάβασης των τρεχουσών υποχρεώσεων. 

Ρώτησα και στην προηγούµενή µου τοποθέτηση. Θα ήθελα µία
ξεκάθαρη απάντηση. Υπάρχουν οι αναλογιστικές µελέτες; Έχει
προσδιοριστεί το ποσό στο οποίο θα ανέρθει το κόστος της µε-
τάβασης προς το ανταποδοτικό, αντικοινωνικό αυτό σύστηµα
υποτιθέµενης ασφάλισης; Από αυτή την ερώτηση δεν µπορεί να
ξεφύγει ή να την παρακάµψει κανένας κυβερνητικός. Πόσω µάλ-
λον εσείς που θα κληθείτε φαντάζοµαι όχι µόνο ενώπιον της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας αλλά εκτιµώ και σε όποιες συνεννοήσεις
έχετε αρχίσει µε τους εταίρους για τη συγκεκριµένη πολιτική. Ή
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µήπως δεν έχετε αρχίσει; Να εξηγήσετε ακριβώς ποιο θα είναι
αυτό το κόστος. Ακούµε από εδώ και από κει ότι υπάρχουν αυτές
οι αναλογιστικές µελέτες, ότι έχει γίνει και µία παρουσίαση από
τον κ. Τσακλόγλου λίαν προσφάτως. Θα θέλαµε να έχουµε µία
ξεκάθαρη απάντηση για να καταλάβει ο Έλληνας φορολογούµε-
νος ποιο είναι το µάρµαρο, που θα κληθεί να πληρώσει για να
του ιδιωτικοποιήσετε την επικουρική ασφάλιση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Παππά. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν θα πέσω στην ηθική κατρακύλα στην

οποία υποπέσατε. Η µόνη απάντηση που βρήκατε να δώσετε
στον λόγο µου ήταν µια λάσπη και διαστρέβλωση. Ας δούµε
όµως τι σας ενόχλησε τόσο πολύ. Τι σας θύµωσε τόσο πολύ;
Εσείς δεν µιλάτε έτσι σκληρά. Τι σας θύµωσε τόσο πολύ; Ότι ζη-
τάµε ένα απλό και αυτονόητο πράγµα. Για να φύγουν οι σκιές
από πάνω σας δώστε µας τη νοµική γνώµη, το έργο που σας
έδωσε κάποια υπηρεσία του δηµοσίου, που να λέει ότι πρέπει να
αποζηµιώσετε τη «FRAPORT» για το σύνολο των διαφυγόντων
κερδών της. Ένα έγγραφο µιας υπηρεσίας είναι. Βρείτε το.
Δώστε το µας. Κάντε το δηµόσιο. Ξέρετε τι έχουµε εδώ; Έχουµε
τη «FRAPORT» να έρχεται και να ζητά 174 εκατοµµύρια ευρώ.
Στη συνέχεια οι νοµικοί του δηµοσίου να λένε «δεν ισχύουν τα
επιχειρήµατά σας. Δεν δικαιούστε αυτό το ποσό». Να πηγαίνει η
Ελλάδα σε διαιτησία και ξαφνικά να έρχεται ο κ. Σταϊκούρας µε
τον κ. Μητσοτάκη µε προσωπική απόφαση και επιλογή, χωρίς
καµµία νοµική συµβουλή, τουλάχιστον καµµία έγγραφη από κά-
ποια υπηρεσία της κυβέρνησης και να λέει «σταµατάµε τη διαι-
τησία, δεν θα δώσουµε 174, θα δώσουµε 177 εκατοµµύρια ευρώ
για τώρα και θα δούµε πόσα θα δώσουµε για του χρόνου». 

Δηµιουργείτε προηγούµενο µετατρέποντας σαν ευθύνη του
δηµοσίου την πανδηµία. Είναι ένα προηγούµενο τόσο για τη
«FRAPORT» όσο και για άλλες πολυεθνικές δεξιά κι αριστερά
στις οποίες χαρίζουµε τις υποδοµές µας. Αυτές που εµείς ζητάµε
κάποια στιγµή να έρθουν στα χέρια του δηµοσίου, να έρθουν
ξανά στα χέρια των πολιτών. Αυτές οι συµβάσεις µε τις οποίες
έχετε δέσει πισθάγκωνα αυτή τη χώρα, αυτόν τον τόπο. 

Θα µας παραδώσετε, λοιπόν, αυτήν την επιστολή; Η «FRA-
PORT» που σας ζητάει 174 εκατοµµύρια και της δίνετε 178. Προ-
σοχή. Δεν λέω ότι κοστίζει στην Ελλάδα 178 εκατοµµύρια. Όπως
λέει και το Νοµικό Συµβούλιο θα έχουµε πολλά περισσότερα
κόστη τα οποία έχουν σχέση µε τους φόρους, που δεν θα πλη-
ρωθούν, µε πάρα πολλά πράγµατα. Όχι. 178 εκατοµµύρια είναι
αυτό που παίρνουν. Αυτό που κοστίζει είναι πολύ παραπάνω.
Αλλά αν είστε τόσο χουβαρντάς αποζηµιώστε για τα διαφυγόντα
κέρδη κάθε µικρό και µεσαίο επιχειρηµατία και τους αυτοαπα-
σχολούµενους. Κάντε το, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αρσένη. 

Τον λόγο τώρα έχει για τρία λεπτά η ειδική αγορήτρια, αν θέλει
το λόγο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ. 
Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Τρύφω-

νας Αλεξιάδης θέλει τον λόγο για τρία λεπτά; 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Με κάλυψε ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε µε τον κ.

Σπανάκη, που έχει ζητήσει τον λόγο. Ο κ. Σκανδαλίδης έχει µιλή-
σει και πολύ λίγο µάλιστα.

Κύριε Σπανάκη, παρακαλώ κι εσείς όσο γίνεται πιο σύντοµα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι

πολύ σύντοµος, αλλά οφείλουµε στην Αίθουσα αυτή να πούµε
κάποιες αλήθειες και να απαντήσουµε σε σηµαντικά ερωτήµατα. 

Μάλλον το θέµα δεν το έχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και το Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά το έχουν οι παρατάξεις
της Αντιπολίτευσης, που αύριο θα κληθούν να απαντήσουν σε χι-
λιάδες εργαζόµενους σε δεκάδες κλάδους, διότι µε τη σηµερινή

τους στάση στο Κοινοβούλιο γυρνούν την πλάτη στον τουρισµό
και σε χιλιάδες εργαζόµενους που ξέρουµε πολύ καλά ότι ο του-
ρισµός είναι πυλώνας της ελληνικής οικονοµίας. Ένα ερώτηµα:
Τι θα πείτε αύριο; 

Πάµε, όµως, σε συγκεκριµένα πράγµατα. Στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών ο κύριος Υπουργός µάς έδωσε τη δυνατότητα να
δούµε όλα τα σχετικά έγγραφα όλα. Για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα αναλύσαµε και µάλιστα είχαµε και έναν εποικοδοµητικό
διάλογο µεταξύ µας οι εκπρόσωποι των κοµµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν ανακρίβειες σ’
αυτήν την Αίθουσα. Αδικήσατε τη στάση του Υπουργού Οικονο-
µικών, την προσπάθεια του Υπουργού Οικονοµικών και του επι-
τελείου του που µε πολύ µεγάλη ωριµότητα και υπευθυνότητα
φέρνουν προς κύρωση µία σύµβαση η οποία είναι επ’ ωφελεία
του ελληνικού δηµοσίου. Για να µην κινδυνολογούµε και για να
µην παραπληροφορούµε την ελληνική κοινωνία, αυτή η κύρωση
είναι επ’ ωφελεία του ελληνικού δηµοσίου από κάθε πλευρά. 

Επειδή µου αρέσει στα έγγραφα, κύριε Πρόεδρε, να βλέπω
και ηµεροµηνίες, ξέρετε πότε έγινε η επιστολή προς τον
Υπουργό Οικονοµικών για την ειδοποίηση γεγονότος ευθύνης
δηµοσίου; Στις 27 Μαρτίου. Ξέρετε τι απάντησε ο Υπουργός Οι-
κονοµικών στον παραχωρησιούχο; Στις 29 Απριλίου, µετά από
έναν µήνα και δύο µέρες, απαντά ότι «κρατάω επιφύλαξη για τον
νοµικό χαρακτηρισµό της πανδηµίας». Όµως, τα γεγονότα έτρε-
ξαν µε πολύ γρήγορο ρυθµό. 

Να δούµε ποια είναι τα δεδοµένα τα οποία λένε ελεγκτικοί
οίκοι διεθνούς κύρους. Τα δεδοµένα είναι ότι και για την οµάδα
Α και για την οµάδα Β αεροδροµίων είχαµε πτώση 23,24% στην
οµάδα Β από 1-1-2020 έως 31-3-2020, 55,07% πτώση από 1 Μαρ-
τίου έως 31 Μαρτίου, 95,63% από 23 Μαρτίου έως 31 Μαρτίου
και στην οµάδα Α 22,05% πτώση µεταξύ 1-1-2020 και 31-3-2020.
Έχουµε και πάρα πολλά άλλα δεδοµένα.

Να πούµε δε ότι υπήρξε και συγκεκριµένη αλληλογραφία προς
τη FRAPORT, αν η εταιρεία ήταν ασφαλισµένη από τη µονάδα
αποκρατικοποιήσεων στις 19 Μαρτίου και έρχεται στις 22 Μαρ-
τίου η εταιρεία και απαντά ότι δεν είχε υποχρέωση, κάτι το οποίο
προκύπτει από τη σύµβαση την οποία υπέγραψε η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Και έρχεστε σήµερα εδώ στο Κοινοβούλιο να αφή-
σετε σκιές, να κινδυνολογήσετε και να αφήσετε στο έλεος του
Θεού χιλιάδες εργαζόµενους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ερωτώ: Ποια είναι η δική σας πρόταση; Δεν θέλετε την εύ-
ρυθµη λειτουργία των αεροδροµίων; Δεν θέλετε να κρατήσουµε
τον τουρισµό όρθιο και να προχωρήσουµε; Δείτε επιτέλους τι γί-
νεται σε ολόκληρη την Ευρώπη που στηρίζουν τα αεροδρόµιά
τους µε κάθε τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Σπανάκη. Οι άλλοι ήταν πιο σύντοµοι. Γίνατε κατανοητός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Άρα, λοιπόν, η στάση της
Κυβέρνησης είναι συγκεκριµένη, είναι ξεκάθαρη και προχωρούµε
µε υπευθυνότητα και η σηµερινή κύρωση είναι επ’ ωφελεία του
ελληνικού δηµοσίου και µάλιστα ο παραχωρησιούχος παραιτείται
από οποιαδήποτε αξίωση έναντι του ελληνικού δηµοσίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κλείνουµε την πολύωρη σηµερινή συνεδρίαση µε την τοποθέ-

τηση του Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα τοποθετηθώ συνολικά. Δεν θα χρειαστώ πάνω από δέκα

λεπτά, αλλά πρέπει να απαντήσω σε πολλά θέµατα, τα περισσό-
τερα από τα οποία δεν σχετίζονται µε το νοµοσχέδιο, γιατί οι πε-
ρισσότερες εισηγήσεις δεν είχαν να κάνουν µε το νοµοσχέδιο
-σωστά αναφέρθηκε ο κ. Σκανδαλίδης- αλλά δεν µπορούν να µεί-
νουν αναπάντητα αυτά.

Θα ξεκινήσω µε το ότι κάποιοι προσπαθούν απεγνωσµένα,
άστοχα και σήµερα να ετεροκαθορίσουν την παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας, αυτοί που επιδίδονται σταθερά και διαχρονικά σε
ιδεολογικές µεταµορφώσεις και πολιτικές κυβιστήσεις. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, το διαχρονικά µεγαλύτερο κόµµα
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της πατρίδας µας, υπηρετούµε σταθερά από τα ιδρυτικά µας κεί-
µενα µέχρι και σήµερα τις αρχές και τις αξίες του κοινωνικού και
ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού, της κοινωνικής οικονοµίας της
αγοράς, που εξασφαλίζουν τόσο τη µέγιστη οικονοµική αποτε-
λεσµατικότητα όσο και την κοινωνικά δικαιότερη κατανοµή των
εισοδηµάτων και του παραγόµενου πλούτου. Έχουµε αποδείξει
διαχρονικά ότι γνωρίζουµε και µπορούµε και τον εθνικό πλούτο
να τον αυξάνουµε καλύτερα και να τον µοιράζουµε δικαιότερα.
Αυτά για τη Νέα Δηµοκρατία. Άλλοι είναι αυτοί που θα επανα-
λάβω και σήµερα –και το απέδειξαν και σήµερα- ότι είναι πολιτι-
κές ανεµοδούρες, αρχικά απέναντι στη «FRAPORT» και στη
σύµβαση, µετά ψήφισαν τη «FRAPORT», σήµερα «παρών», ψά-
χνοντας συνεχώς κάποιο επιχείρηµα για να µην πουν «ναι». 

Στην επιτροπή, όταν πρότεινα να έλθουν όλα τα κόµµατα στο
γραφείο µου και να δουν όλα τα έγγραφα, ουδείς επέµεινε να
κατατεθούν στα Πρακτικά. Αφού αυτό έγινε, σήµερα ξαφνικά αλ-
λάζουν τα goalpost και λένε «εντάξει οι εξηγήσεις, αλλά δεν τα
καταθέσατε στα Πρακτικά». Πάντα µία δικαιολογία για να µην πει
κανείς ξεκάθαρα το «ναι». Στην επιτροπή –το επαναλαµβάνω,
δείτε τα Πρακτικά- συµφωνήσατε όλα τα κόµµατα να έλθετε και
να δείτε τα κείµενα. Ουδείς επέµεινε να κατατεθούν στα Πρα-
κτικά. Και όµως τα κάναµε όλα.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη, µη δια-

κόπτετε και παρακαλώ να σεβαστείτε τον Υπουργό. Λέτε τακτικά
τη λέξη που εκστοµίσατε. Είναι βαριά και θα πρέπει να την τεκ-
µηριώνετε. Σας παρακαλώ πολύ. Δεν έχετε τον λόγο, αλλά ως
Προεδρεύων σάς έχω ακούσει πολλές φορές.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κύριος

συνάδελφος έχει µια ιδιαίτερη αδυναµία στη δηµιουργική ασά-
φεια, όπως και το κόµµα του.

Η επίτευξη, όµως, φιλόδοξων στόχων για τη χώρα προϋποθέ-
τει και απαιτεί απ’ όλους µας ορισµένα στοιχεία. Προϋποθέτει τη
υλοποίηση πολιτικών µε κοινωνική προστασία και δικαιοσύνη, την
αυτοδέσµευση στην επίτευξη συλλογικά αποδεκτών στόχων, τη
συνεχή βελτίωση των θεσµών, την αποτελεσµατική εφαρµογή
των νόµων και την πολιτική συνεννόηση, που προϋποθέτει ειλι-
κρίνεια και ρεαλισµό, στοιχεία που διαθέτει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, αλλά δυστυχώς δεν διαθέτει το µεγαλύτερο τµήµα της
Αντιπολίτευσης, κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Άκουσα σήµερα διάφορους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ να µιλάνε για
τις αντικειµενικές αξίες. Προφανώς δεν θέλω να µιλήσω σήµερα
για τις αντικειµενικές αξίες, αλλά δεν θέλω να εκληφθεί ότι δεν
απαντώ κιόλας. Πράγµατι έχουµε συστήσει οµάδα εργασίας έτσι
ώστε να αξιολογήσει την όποια αναµόρφωση των αντικειµενικών
αξιών, γιατί όλοι λέτε ότι οι αντικειµενικές αξίες θα αυξηθούν.
Δεν υπάρχει και ένα 20% του πληθυσµού, που θα δει µειωµένες
αντικειµενικές αξίες; Δεν υπάρχει και ένα 30% του πληθυσµού,
που δεν θα δει καµµία µεταβολή στις αντικειµενικές αξίες; Σ’ αυ-
τούς τους πολίτες τι λέτε; 

Άρα, ερχόµαστε και λέµε εµείς ως Κυβέρνηση ότι όσο τρέχει
η άσκηση της ενσωµάτωσης των αντικειµενικών αξιών στη νέα
φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας, τόσο εµείς θα δου-
λεύουµε έτσι ώστε να µην υπάρχει επιβάρυνση του πολίτη σε άλ-
λους φόρους ή σε άλλα επιδόµατα. Το επαναλαµβάνω µε τον
πλέον ξεκάθαρο τρόπο. Αποτυπώθηκε άλλωστε και στο µεσο-
πρόθεσµο πλαίσιο. Ούτε ένα ευρώ συνολικά ΕΝΦΙΑ δεν θέλουµε
να πάρουµε περισσότερο από τη συγκεκριµένη άσκηση. Δεν συ-
νεπάγεται η όποια αύξηση αντικειµενικών αξιών σε τµήµα της ελ-
ληνικής κοινωνίας αυτοµάτως και αύξηση του ΕΝΦΙΑ. Το έχουµε
πει σε όλους τους τόνους. 

Και για να µην ξεχνιόµαστε, στις 9-6-2021 η κ. Αχτσιόγλου δή-
λωσε στο ραδιόφωνο «REAL»: «Το ότι πρέπει να γίνει προσαρ-
µογή των αντικειµενικών αξιών µε τις εµπορικές που είναι
υψηλότερες, αυτό είναι κάτι που πρέπει να γίνει». 

Εξωδικαστικός συµβιβασµός. Είπατε διάφορα πράγµατα µπερ-
δεύοντας το πτωχευτικό δίκαιο µε τη ρύθµιση οφειλών. Αυτό που
γίνεται µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό είναι ουσιαστικά µία
ηλεκτρονική πλατφόρµα για να µπορέσουν οι πολίτες να ρυθµί-
σουν συνολικά το ιδιωτικό τους χρέος, ένα πρόβληµα το οποίο

δεν το αντιµετωπίσαµε διαφορετικές κυβερνήσεις την τελευταία
δεκαετία. 

Και θέλω να σας πω ότι µε τα στοιχεία, που πήρα πριν από λίγο
σε λιγότερο από ένα µήνα, για την ακρίβεια σε είκοσι µέρες πε-
ρίπου, έχουν υποβάλει αίτηση είκοσι χιλιάδες πεντακόσιοι εβδο-
µήντα ένας συµπατριώτες µας εκ των οποίων δώδεκα χιλιάδες
ενιακόσιοι ενενήντα οκτώ έχουν ενεργή οριστικοποιηµένη αίτηση
και αναµένουν τα στοιχεία από τους πιστωτές. Αυτό δείχνει ότι
δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις έτσι ώστε ένα σηµαντικό τµήµα
της κοινωνίας µας να µπορέσει να ρυθµίσει συνολικά το ιδιωτικό
του χρέος.

Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά την νοµοθέτηση για την ανα-
διάρθρωση του ασφαλιστικού συστήµατος, οι σχετικές τοποθε-
τήσεις θα γίνουν όταν είναι έτοιµο από το αρµόδιο Υπουργείο
και προφανώς θα συνοδευτούν από τις ανάλογες αναλογιστικές
µελέτες.

Κύριε συνάδελφε του ΜέΡΑ25, δεν πέταξα λάσπη. Δεν το έχω
κάνει ποτέ. Όσα χρόνια είµαι στο ελληνικό Κοινοβούλιο τοποθε-
τούµε µε επιχειρήµατα και µε σαφήνεια και -θα επαναλάβω- όχι
µε δηµιουργική ασάφεια, όπως το συνηθίζετε εσείς και επικεφα-
λής του κόµµατός σας εκείνη την περίφηµη περίοδο. 

Σε ό,τι αφορά την επιστολή, γιατί άκουσα κάποιους συναδέλ-
φους από το ΣΥΡΙΖΑ, που προφανώς δεν ήταν στη συνάντηση,
αλλά ήταν πράγµατι ένα πολύ αξιόλογο στέλεχος από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, που κάθισε πάρα πολλές ώρες -το είπα και
στην πρωτολογία µου- που το είδε το σχετικό έγγραφο. Το σχε-
τικό έγγραφο, η επιστολή της «FRAPORT» προς το Υπουργείο
Οικονοµικών το επικαλέστηκε ο εισηγητής της κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας στις 27 Μαρτίου. 

«Σε κάθε περίπτωση όλα αυτά συνιστούν γεγονός ανωτέρας
βίας, µη αποτρέψιµο ή προβλέψιµο ακόµα και στην περίπτωση
επίδειξης ιδιαίτερης σύνεσης από τα συµβαλλόµενα στις συµβά-
σεις παραχώρησης µέρη. Συνεπώς στις διατάξεις των συµβά-
σεων παραχώρησης του 2015, που ενεργοποιούνται µε τα
ανωτέρω καταγραφόµενα γεγονότα συµπεριλαµβάνεται η διά-
ταξη του άρθρου 25 των συµβάσεων παραχώρησης και για τους
λόγους αυτούς υποβάλλουµε την παρούσα και ως ειδοποίηση
ανωτέρας βίας». Για να µην αµφισβητεί κανένας το τι ζητούσε η
εταιρεία.

Ο κ. Κόκκαλης επικαλέστηκε σήµερα τοποθέτηση του Πρωθυ-
πουργού στο Υπουργικό Συµβούλιο και είπε: «Μα, δικαιολογείται
η αισιοδοξία; Υπάρχει ένα τέτοιο οικονοµικό κλίµα για αισιοδο-
ξία;». Θα επαναλάβω ότι δικαιολογείται µια ρεαλιστική αισιοδοξία
και επειδή µίλησε ο κ. Κόκκαλης για το οικονοµικό κλίµα, θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα, που παρουσίασα και
στο Υπουργικό Συµβούλιο, που δείχνει τη σηµαντική βελτίωση
του οικονοµικού κλίµατος τους τελευταίους µήνες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα το οικονοµικό κλίµα στην Ελλάδα, σε νοικοκυριά και
επιχειρήσεις, φτάνει στα προ-κορωνοϊού επίπεδα. Είναι στοιχείο
θριαµβολογίας; Όχι, αλλά είναι ένα στοιχείο ρεαλιστικής αποτύ-
πωσης της πραγµατικότητας, όπως είναι και τα στοιχεία για την
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας. 

Θέλω να σας πω ότι και στο µεσοπρόθεσµο το οποίο σήµερα
καταθέσαµε και θα συζητήσουµε στη Βουλή την επόµενη βδο-
µάδα, το Υπουργείο Οικονοµικών υποστηρίζει ότι ο ρυθµός οι-
κονοµικής µεγέθυνσης το 2021 θα είναι 3,6%. Όλοι οι πρόδροµοι
δείκτες οδηγούν σε καλύτερα αποτελέσµατα. Το Γραφείο Προ-
ϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή µιλάει για ανάπτυξη που
µπορεί να φτάσει µέχρι 4,8%, η Πειραιώς 6,4%, η Εθνική Τράπεζα
5,7%, η Scope Ratings 6,5%. Αυτοί είναι µη ρεαλιστές; Όλα αυτά
τα στοιχεία είναι πιο θετικά από αυτά που παρουσίασε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. 

Σας επαναλαµβάνω: Έχουµε ρεαλιστική αισιοδοξία, αλλά
θέλει προσοχή και σύνεση. Καταθέτω τα στοιχεία στα τακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
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Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Άκουσα άλλον συνάδελφο από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση

να λέει: «Μας αφήσατε 500 εκατοµµύρια στα ταµεία και σας αφή-
σαµε τα 37 δισεκατοµµύρια ευρώ». Κατ’ αρχάς, µία απλή απορία:
Αν σας αφήσαµε 500 εκατοµµύρια, µε δεδοµένο ότι τότε ο κ. Βα-
ρουφάκης είπε ότι: «Δεν θέλουµε τα λεφτά, τα βγάζουµε πέρα
άνετα για έξι µήνες», πως χρηµατοδοτούσατε την πραγµατική οι-
κονοµία µε 500 εκατοµµύρια; Προφανώς ξέρετε την αλήθεια!
Ήταν τα ταµειακά διαθέσιµα των φορέων της γενικής κυβέρνη-
σης τα οποία ούτως η άλλως υπήρχαν και επί Νέας Δηµοκρατίας
και τα οποία στη συνέχεια είχαν γίνει ρέπος το 2014 και επειδή
δεν σας έφταναν, τα σηκώσαµε εθελοντικά από τις εµπορικές
τράπεζες και µετά µε διάταξη του ΣΥΡΙΖΑ υποχρεωτικά από τις
εµπορικές τράπεζες τα µεταφέρατε από την Τράπεζα της Ελλά-
δος και τα κάνατε ρέπος. Αυτά τα λεφτά! 

Συνεπώς τα 37 δισεκατοµµύρια, που λέτε είναι ουσιαστικά ένα
κοµµάτι -το είπε µε πολλή ειλικρίνεια ένας συνάδελφος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- που δεν θα έπρεπε να δηµιουργηθεί και ήταν τα υπερπλε-
ονάσµατα της ελληνικής κοινωνίας και δύο δόσεις, που δεν
χρησιµοποιήθηκαν και το άλλο κοµµάτι είναι τα ταµειακά διαθέ-
σιµα των φορέων της γενικής κυβέρνησης τα οποία συσσωρεύ-
τηκαν στην κεντρική διοίκηση. 

Άκουσα τον ίδιο συνάδελφο να λέει τι κακά που τα κάνει η
«FRAPORT» και στα Χανιά. Νοµίζω ότι είναι ο ίδιος συνάδελφος,
που είχε δηλώσει ότι θα ξαπλώσει στον διάδροµο προσγείωσης
στα Χανιά για να µην ιδιωτικοποιηθεί το αεροδρόµιο στα Χανιά,
αλλά µετά ψήφισε διάταξη. Να θυµίσω ότι στη Θεσσαλονίκη όταν
έκανε την παρουσίαση η «FRAPORT» δίπλα µου ήταν ο κ. Σπίρ-
τζης, που εκπροσωπούσε τον ΣΥΡΙΖΑ για να αποδείξει η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση ότι συµβάλλει στην υλοποίηση αυτών των
έργων. Προφανώς, σήµερα κάτι άλλαξε. 

Ο κ. Κεγκέρογλου είπε µε ειλικρίνεια ότι δόθηκαν πολλά
λεφτά, αλλά δεν έπιασαν τόπο γιατί η ύφεση ήταν πολύ βαθιά
στην Ελλάδα, η τρίτη χειρότερη στην Ευρώπη. Συγγνώµη, αλλά
να ξεκινήσουµε από το γεγονός ότι οι εκτιµήσεις όλης της αντι-
πολίτευσης ήταν µεταξύ 12% και 15% ύφεση και φαίνεται ότι θα
είναι γύρω στο 8%. Δεύτερον, να θυµίσω -και οφείλουν να το ξέ-
ρουν όλοι αυτό- ότι το χειρότερο τρίµηνο της Ελλάδος ήταν το
τρίτο τρίµηνο λόγω του τουρισµού. Όσα λεφτά και να έδινες αν
δεν έρθουν οι τουρίστες από το εξωτερικό πώς θα πάρεις έσοδα
από τον τουρισµό; Ή και να δώσεις τα λεφτά, πού θα τα ξοδέψει
ο άλλος αφού είναι κλειστή οικονοµία µε τόσους µήνες lock-
down; Δεν έχετε δει πόσο έχουν αυξηθεί οι καταθέσεις; Δεν
έχετε παρατηρήσει ότι επί δεκαπέντε συνεχόµενους µήνες οι κα-
ταθέσεις των νοικοκυριών αυξάνουν; Είναι 33 δισεκατοµµύρια
ευρώ παραπάνω οι καταθέσεις τα τελευταία δύο χρόνια. Άρα
είναι πρόδηλο ότι δεν µπορούσε να υπάρξει κατανάλωση από
τους αυξηµένους πόρους που έδωσε η Ελληνική Κυβέρνηση. Και
πόσους έδωσε; Έδωσε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Άκουσα το επιχείρηµα από άλλο κόµµα της αντιπολίτευσης ότι
δίνουµε σε αυτές τις εταιρείες και δεν δίνουµε στους πολίτες.
Συγνώµη αλλά τα 40 από τα 41 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν πάει
σε εργαζόµενους, σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, σε αγρότες, τα
600 εκατοµµύρια ευρώ σε ιδιοκτήτες ακινήτων, σε δανειολήπτες
700 εκατοµµύρια ευρώ, σε ανέργους και σε ελεύθερους επαγ-
γελµατίες. Σας καταθέτω τον σχετικό πίνακα που το αποδεικνύει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άκουσα το φοβερό: Σας αφήσαµε 35 µε 36 δισεκατοµµύρια
και γι’ αυτό δώσατε λεφτά και βοηθήσετε την κοινωνία. Πριν από
λίγο άκουσα ότι δεν βοηθήσαµε την κοινωνία, τώρα βοηθήσαµε
την κοινωνία αλλά αυτό οφείλεται στα ταµεία που άφησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ό,τι δώσαµε, δηλαδή τα 41 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2020 και
το 2021 για να βοηθήσουµε πληττόµενα νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις τα µάζεψε η Νέα Δηµοκρατία. Σήµερα τα ταµειακά διαθέ-
σιµα είναι όσο τα παραλάβαµε, δηλαδή 34,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ και έχουµε πληρώσει και το 80% του Διεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου. 

Οι εισροές πόρων είναι 27 δισεκατοµµύρια ευρώ από τις διε-
θνείς κεφαλαιαγορές, 1,935 από τα κέρδη ANFAs και SMPs, 5,2
από το «SURE», 2,040 από οµόλογα εκδοθέντα µε ιδιωτική τοπο-
θέτηση, 1,300 από αντικατάσταση εντόκων γραµµατίων κοινού
κεφαλαίου, 2,800 από αύξηση εντόκων γραµµατίων ελληνικού
δηµοσίου µέσω του προϋπολογισµού. Είναι δηλαδή 40,775. Μα-
ζεύτηκαν 41 δισεκατοµµύρια την τελευταία διετία. Όλα χρησιµο-
ποιήθηκαν για να βοηθηθεί η κοινωνία -τα 41 δισεκατοµµύρια-
και σήµερα τα ταµειακά διαθέσιµα είναι 34,6 δισεκατοµµύρια
έχοντας συµπληρώσει και το 80% των δανείων του ΔΝΤ. Όλη η
βοήθεια που έχει δοθεί στην κοινωνία οφείλεται αποκλειστικά και
µόνο στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µου πει κάποιος, βέβαια: «Ναι, αλλά το µεγάλο ποσό που
λες, τα 27,5 δισεκατοµµύρια είναι γιατί δανείστηκες φτηνά από
τις αγορές. Και γιατί δανείστηκες φτηνά από τις αγορές; Γιατί
ήρθε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, έκανε το πρόγραµµα
«PEPP», άρα, βοήθησε την Ελλάδα να δανειστεί φτηνά.»

Έχω δώσει πολλά επιχειρήµατα και σας έχω αποδείξει ότι
αυτό οφείλεται προφανώς και στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, όπως σε όλες τις χώρες, αλλά οφείλεται και στην αξιοπι-
στία της σηµερινής Κυβέρνησης.

Σήµερα θα σας καταθέσω έναν ακόµα –εκτιµώ- συντριπτικό πί-
νακα, τα spreads. Μέχρι τώρα τι βλέπαµε; Τα spreads µεταξύ της
Ελλάδας και της Γερµανίας. Έπεφταν τα spreads, αλλά το επι-
χείρηµα που άκουγα ήταν: «Ναι, αλλά οφείλεται στην Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα».

Για να δούµε και τις άλλες χώρες του Νότου. Η Ελλάδα συρ-
ρικνώνει το spread από όλες τις χώρες του Νότου, οι οποίες επί-
σης µπορούν να κάνουν και κάνουν χρήση του «PEPP» της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Ειδικά µε την Ιταλία πλέον
έχουµε αρνητικό spread. Είναι πάνω η Ιταλία από την Ελλάδα.
Άρα, οι χώρες του Νότου, που µειώνουµε τα spreads, γιατί τα
µειώνουµε; Διότι πολύ απλά η αξιοπιστία της σηµερινής Κυβέρ-
νησης έχει βοηθήσει να κινηθούµε ακόµα καλύτερα από όλες τις
άλλες χώρες του Νότου.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ολοκληρώνω λέγοντας το εξής. Δεν ήµουν εδώ. Έφυγα για
µία ώρα γιατί είχα µία υποχρέωση. Είχα ενηµερώσει σχετικά.
Μου µετέφεραν ότι ο κ. Γρηγοριάδης υποστήριξε ότι έχω κάνει
δήλωση το 2015 να πάρουν οι πολίτες από τις τράπεζες τα χρή-
µατα, τις καταθέσεις τους, κάτι τέτοιο.

Θέλω να σας πω ότι εάν είχα κάνει τέτοια δήλωση επί έξι χρό-
νια κάποιος από την αντιπολίτευση θα το είχε αναδείξει. Δεν έχω
κάνει ποτέ τέτοια δήλωση, αλλά προφανώς το κόµµα το οποίο
εκπροσωπεί ο κ. Γρηγοριάδης αρέσκεται σε τέτοιες αναφορές.

Να πω και κάτι τελευταίο. Άκουσα, επίσης, από κάποιον οµι-
λητή: «Γιατί επισπεύδετε τον τρόπο ικανοποίησης της «FRA-
PORT»»; Συγγνώµη, αλλά έχουµε φτάσει στον Ιούνιο του 2021
και η κρίση ξεκίνησε τον Μάρτιο του 2020. Σας έδωσα µια πολύ
µεγάλη µελέτη του ΟΟΣΑ µε το τι έχουν κάνει ήδη οι άλλες
χώρες για τα αεροδρόµιά τους.

Εµείς για πάνω από δώδεκα µήνες διαπραγµατευτήκαµε, βελ-
τιώσαµε τρία-τέσσερα σηµεία στη σύµβαση την οποία βρήκαµε
από το 2015 και θα φέρνουµε την καλύτερη δυνατή ρύθµιση επ’
ωφελεία της χώρας, της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Οικονοµική αποκατάσταση παραχω-

15364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρησιούχων αεροδροµίων λόγω των συνεπειών της πανδηµίας
του κορωνοϊού COVID-19 για το έτος 2020».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.
Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρήσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Οικονοµική αποκατάσταση παραχωρησιούχων αεροδροµίων
λόγω των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

για το έτος 2020

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Οικονοµική αποκατάσταση
παραχωρησιούχων αεροδροµίων λόγω των συνεπειών της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19 για το έτος 2020» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Οικονοµική αποκατάσταση παραχωρησιούχων αεροδρο-
µίων λόγω των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19 για το έτος 2020

Άρθρο πρώτο
Κύρωση σύµβασης αποζηµίωσης παραχωρησιούχου

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η σύµβαση µε αντικείµενο
την αποζηµίωση παραχωρησιούχου λόγω των ληφθέντων µέτρων
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

για το έτος 2020, στο πλαίσιο εκτέλεσης των συµβάσεων παρα-
χώρησης για την αναβάθµιση, συντήρηση, διαχείριση και λει-
τουργία των δεκατεσσάρων (14) Περιφερειακών Αεροδροµίων
Αιγαίου, Κρήτης, Ηπειρωτικής Ελλάδας και Ιονίου, µαζί µε τα
προσαρτώµενα σε αυτήν Παραρτήµατα Ι και II, τα οποία αποτε-
λούν αναπόσπαστο τµήµα και ενιαίο σύνολο µε αυτήν, που υπο-
γράφηκε στην Αθήνα την 31η Μαΐου 2021, µεταξύ αφενός, της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της ανώνυµης εταιρείας µε την επω-
νυµία «Ταµείο Αξιοποίησης της Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµο-
σίου Ανώνυµη Εταιρεία» (ΤΑΙΠΕΔ Α.Ε.), και αφετέρου, της
ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «FRAPORT ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΑ
ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΑ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ A ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και της
ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «FRAPORT ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΑ
ΑΕΡΟΔΡΟΜΙΑ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ Β ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», το κεί-
µενο της οποίας ακολουθεί, µαζί µε τα προσαρτώµενα σε αυτήν
Παραρτήµατα I και II, τα οποία αποτελούν αναπόσπαστο τµήµα
και ενιαίο σύνολο µε αυτήν:
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Άρθρο δεύτερο
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στην εταιρεία 

«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» σύµφωνα µε την περ.
β΄ της παρ. 2 του άρθρου 107 της Συνθήκης για τη Λειτουρ-

γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ)

1. Χορηγείται οικονοµική ενίσχυση, κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης, στην εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών
Α.Ε.» για την αποκατάσταση άµεσα συναρτώµενης µε την παν-
δηµία του κορωνοϊού COVID-19 ζηµίας που υπέστη, κατά το έτος
2020, έως του ποσού των εκατόν τριάντα εκατοµµυρίων
(130.000.000) ευρώ, σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος.

Η χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης προς την εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» διενεργείται ως ακολούθως: 

α. άµεση επιχορήγηση έως του ποσού των πενήντα ενός εκα-
τοµµυρίων πεντακοσίων εβδοµήντα πέντε χιλιάδων και εννιακο-
σίων εξήντα τεσσάρων (51.575.964) ευρώ, 

β. δια συµψηφισµού υποχρεώσεων καταβολής αµοιβής για
την χορήγηση δικαιωµάτων σύµφωνα µε το Παράρτηµα 2 της
Σύµβασης Ανάπτυξης Αεροδροµίου (ΣΑΑ), όπως έχει κυρωθεί µε
τον ν. 2338/1995 (Α΄ 202), συνολικού ύψους έως εβδοµήντα
οκτώ εκατοµµυρίων τετρακοσίων είκοσι τεσσάρων χιλιάδων και
τριάντα έξι (78.424.036) ευρώ καταβλητέων τα έτη 2020, 2021
και 2022, αναλυόµενα ως ακολούθως και κατά την ακόλουθη
σειρά: 

βα. έως σαράντα οκτώ εκατοµµύρια τετρακόσιες είκοσι τεσ-
σάρες χιλιάδες και τριάντα έξι (48.424.036) ευρώ καταβλητέα το
έτος 2020, 

ββ. έως δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000) ευρώ καταβλη-
τέα το 2021 και,

βγ.  έως δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000) ευρώ καταβλη-
τέα το 2022. 

Ο συµψηφισµός τόσο ανά έτος, όσο και στο σύνολο, δεν δύ-
ναται να υπερβαίνει τα ανωτέρω αναγραφόµενα ποσά, σε περί-
πτωση δε που διαπιστωθεί ότι η καταβλητέα αµοιβή είναι
µεγαλύτερη για κάποιο εκ των ανωτέρω ετών, τότε η εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» υποχρεούται στην καταβολή
του υπερβάλλοντος ποσού για το αντίστοιχο έτος.

2. Η χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης προς την εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», σύµφωνα µε την παρ. 1
τελεί υπό την αίρεση της προηγούµενης έκδοσης εγκριτικής
απόφασης ή εγκριτικών αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
όπου θα προσδιορίζονται σε αυτήν, ή, σε περίπτωση περισσοτέ-
ρων αποφάσεων για το έτος 2020, σε κάθε µια εξ αυτών, η χρο-
νική περίοδος, επί της οποίας εγκρίνεται η ενίσχυση, καθώς και
το ποσό αυτής.

3. Η δαπάνη της οικονοµικής ενίσχυσης της παρ. 1 βαρύνει
τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών οικονοµικού έτους 2021 και καλύπτεται µε µετα-
φορά πιστώσεων από τον Αναλυτικό Λογαριασµό Εξόδων (ΑΛΕ)
2910601058, «Πιστώσεις για δράσεις που σχετίζονται µε την υλο-
ποίηση µέτρων αντιµετώπισης των αρνητικών συνεπειών του κο-
ρωνοϊού» του Ειδικού Φορέα (ΕΦ) 1023-7110000000, «Γενικές
Κρατικές Δαπάνες». Για τη χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης
της παρ. 1, η εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» υπο-
βάλλει προς το Ελληνικό Δηµόσιο, το οποίο νοµίµως εκπροσω-
πείται από τα Υπουργεία Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών, χωρίς υπαίτια καθυστέρηση, αίτηση, η οποία συνο-
δεύεται από οικονοµοτεχνική έκθεση ως προς το ακριβές ύψος
της ζηµίας που υπέστη, µε βάση οικονοµικά στοιχεία δεόντως πι-
στοποιηµένα και ηλεγµένα από ανεξάρτητη ελεγκτική - συµβου-
λευτική εταιρεία διεθνούς κύρους και µε επαρκή εµπειρία σε
ανάλογους ελέγχους, προκειµένου το συνολικό ποσό της οικο-
νοµικής ενίσχυσης να µην υπερβαίνει τη ζηµία που υπέστη η εται-
ρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», ως άµεση συνέπεια
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, κατά τη χρονική πε-
ρίοδο της οικονοµικής ενίσχυσης που προσδιορίζεται στην εγ-
κριτική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Η αίτηση συνοδεύεται από έγγραφη δήλωση προς το Ελλη-

νικό Δηµόσιο παραίτησης από οποιαδήποτε απαίτηση της εται-
ρείας, αναφορικά µε τη χρονική περίοδο της οικονοµικής ενίσχυ-
σης, που προσδιορίζεται στην εγκριτική απόφαση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής εξαιτίας ενεργειών οποιουδήποτε οργά-
νου του Ελληνικού Δηµοσίου ή άλλου οργάνου του δηµοσίου
τοµέα που λειτουργεί ως φορέας δηµόσιας εξουσίας που σχετί-
ζονται µε την επιβολή περιοριστικών µέτρων στον τοµέα των αε-
ροµεταφορών για την ανάσχεση εξάπλωσης της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, οι όροι, οι προθεσµίες, τα
δικαιολογητικά, το ακριβές ύψος της ενίσχυσης, ο χρόνος χορή-
γησης, τόσο της άµεσης επιχορήγησης, όσο και της διενέργειας
συµψηφισµού, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια για την κα-
ταβολή της οικονοµικής ενίσχυσης.

4. Το ποσό της οικονοµικής ενίσχυσης της παρ. 1 είναι αφο-
ρολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο στα χέρια του Ελληνικού
Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή ει-
σφορά, µη εφαρµοζόµενης της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν.
4172/2013 (Α΄ 167), δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βε-
βαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση και το Ελληνικό Δη-
µόσιο, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή
τα πιστωτικά ιδρύµατα.

5. Η οικονοµική ενίσχυση της εταιρείας «Διεθνής Αερολιµένας
Αθηνών Α.Ε.» σύµφωνα µε το παρόν, δεν σωρεύεται µε άλλες ενι-
σχύσεις υπέρ αυτής για τις ίδιες επιλέξιµες δαπάνες και δεν συ-
νεπάγεται υπερβάλλουσα ενίσχυσή της λόγω της ευθέως
συναρτώµενης µε την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19 ζηµίας
της.

6. Η εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» υποχρεού-
ται να υποβάλει έως την 31η.12.2021 στις αρµόδιες υπηρεσίες
των Υπουργείων Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών,
πλήρη έκθεση των λειτουργικών εσόδων και εξόδων που συνδέ-
ονται µε τη δραστηριότητα της ως άνω εταιρείας για την περίοδο
οικονοµικής ενίσχυσης, δεόντως πιστοποιηµένα από ανεξάρτητη
ελεγκτική - συµβουλευτική εταιρεία, λαµβάνοντας υπόψη τις εγ-
κεκριµένες και ελεγµένες από ορκωτό ελεγκτή οικονοµικές κα-
ταστάσεις της, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο ή πληροφορία που
ζητείται από τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες για την εφαρµογή
του παρόντος, προκειµένου να επιβεβαιωθεί ότι δεν υφίσταται
υπερβάλλουσα οικονοµική ενίσχυση της εταιρείας. Σε περίπτωση
που από τον έλεγχο προκύψει ότι το ύψος της άµεσα συναρτώ-
µενης µε την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19 ζηµίας της εται-
ρείας για την περίοδο οικονοµικής ενίσχυσης, υπολείπεται του
ποσού της οικονοµικής ενίσχυσης που χορηγείται στην εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», δυνάµει του παρόντος και
της εγκριτικής απόφασης ή των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και άλλων ενισχύσεων που έχουν χορηγηθεί στην
εταιρεία από άλλες πηγές κατά τα οριζόµενα στην παρ. 5, για το
υπερβάλλον ποσό δεν διενεργείται συµψηφισµός για τα επόµενα
έτη. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται υπερβάλλον ποσό για το
οποίο έχει διενεργηθεί καταβολή ή συµψηφισµός, σύµφωνα µε
την παρ. 1, αυτό ανακτάται.

Το υπερβάλλον ποσό ανακτάται από το Ελληνικό Δηµόσιο έν-
τοκα µε έναρξη ισχύος από την ηµεροµηνία καταβολής της οι-
κονοµικής ενίσχυσης προς την εταιρεία, σύµφωνα µε το
οριζόµενο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιτόκιο ανάκτησης. 

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζονται η διαδικασία διακρίβωσης
υπερβάλλουσας κατά τα ανωτέρω οικονοµικής ενίσχυσης της
εταιρείας «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», η διαδικασία και
οι προϋποθέσεις µη διενέργειας συµψηφισµού που δεν έχει
λάβει χώρα, η διαδικασία και το επιτόκιο ανάκτησης υπερβάλ-
λουσας οικονοµικής ενίσχυσης από το Ελληνικό Δηµόσιο, η δια-
δικασία βεβαίωσής της, σε περίπτωση µη εµπρόθεσµης
επιστροφής της, η αρµόδια για τις παραπάνω ενέργειες υπηρε-
σία και κάθε άλλη αναγκαία για την εφαρµογή του παρόντος λε-
πτοµέρεια.

15402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε την επιφύλαξη ειδικότε-
ρων διατάξεων του παρόντος. 

Αθήνα,...................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 24 Ιουνίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου:
«Απλούστευση του πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριο-
τήτων αρµοδιότητας Υπουργείων Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Υποδοµών και Μεταφορών, Υγείας και Τουρισµού, ρυθµίσεις για
τις παραγωγικές δραστηριότητες και άλλες διατάξεις για την ενί-
σχυση της ανάπτυξης», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερή-
σια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.
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